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   مذاكرات ۲۰۰ ميليارد دلاري ايران 
با ۲۷ شركت خارجي

اميرحس��ين زماني نيا مع��اون وزير نفت در امور بين المل��ل، در مصاحبه با 
شبكه CNN اظهار كرد: دولت ايران سرگرم مذاكره درباره پروژه هاي نفتي به 
ارزش ۲۰۰ ميليارد دلار با ۲۷ ش��ركت خارجي است و بعضي از اين قراردادها 
ممكن اس��ت به زودي امضا شود. به گزارش ايسنا، توتال فرانسه و شركت نفت 
دولت��ي CNPC چين به تازگي يك قرارداد چند ميليارد دلاري براي توس��عه 
ميدان گازي پارس جنوبي امضا كرده اند كه نخس��تين س��رمايه گذاري خارجي 
در صنعت نفت ايران از زمان لغو تحريم هاي هسته يي در سال گذشته است. 

 زماني ني��ا به »جان دفتري��وس« دبير بازارهاي نوظه��ور CNN ماني در 
حاش��يه يك كنفرانس نفتي در اس��تانبول تركيه گفت: من مي توانم به ش��ما 
اطمينان دهم كه اين آخرين قرارداد نيس��ت. ما ش��اهد امض��اي قراردادهاي 
ديگري در چند هفته آينده خواهيم بود.   زماني نيا اظهار كرد: ايران س��رگرم 
مذاكره با شركت هايي در اروپا و آسيا ازجمله BP، گازپروم و لوك اويل روسيه 
و پتروناس مالزي اس��ت. وي از هيچ ش��ركت امريكايي ن��ام نبرد.   لوك اويل 
درباره جزئيات اين مذاكرات حاضر به اظهارنظر نش��د اما خاطرنش��ان كرد كه 
اين ش��ركت پي��ش از اين براي توس��عه دو ميدان در ايران اب��راز علاقه كرده 
بود. ش��ركت هاي BP، گازپروم و پتروناس نيز در اي��ن باره اظهارنظر نكردند.   
براس��اس اين گ��زارش، اقتصاد ايران به م��دت چند دهه تح��ت تحريم هايي 
قرار داش��ته كه از س��وي امريكا و اروپا وضع شده اس��ت، در پي امضاي توافق 
هس��ته يي، اين تحريم ها در اوايل س��ال ۲۰۱۶ برچيده شدند.   دونالد ترامپ 
رييس جمه��ور امريكا، پيش از اين تهديد كرده بود توافق هس��ته يي را كه در 
زمان دولت اوباما امضا شد، لغو كند اما در ماه مه مجموعه معافيت هايي را امضا 
كرد كه بدون آنها تحريم ها دوباره برقرار مي ش��دند. به نظر مي رسد اين اقدام 
بن بست سرمايه گذاري را شكسته و سيگنال هاي مهمي به شركت هايي ارسال 
كرده كه علاقه مند به دسترسي به ذخاير انرژي عظيم ايران هستند.   زماني نيا 
در اين مصاحبه اظهار كرد: بسياري نگفتند كه منتظر امضاي معافيت ها توسط 
رييس جمهور امريكا هس��تند اما در واقع آنه��ا منتظر چنين رويدادي بودند و 
پس از امضاي وي، مذاكرات انجام گرفت.   امريكا همچنان محدوديت هايي را 
وضع كرده كه سرمايه گذاري شركت هاي امريكايي در ايران را ممنوع مي كند. 
از س��وي ديگر بعضي ش��ركت هاي غربي به دليل اينكه محدوديت هاي تجارت 
ب��ا ايران به دلار امريكا همچنان ادامه دارد، تمايلي براي ورود به ايران نش��ان 
نمي دهن��د.  ايران از زمان لغو تحريم هاي هس��ته يي، تولي��د انرژي خود را به 
مي��زان قابل توجهي افزايش داده و از ش��ركت در تواف��ق نفتي اوپك كه تحت 
آن اعضاي اين سازمان موافقت كرده اند توليدشان را براي حذف عرضه اضافي 

كاهش دهند، معاف شده است. 
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نارن��درا م��ودي،  نخس��ت وزير هند 
ديدگاه هايي قوي به اقتصاد دارد. مودي 
زماني كه در مقابل جمعيتي از بزرگان، 
در  روزنامه ن��گاران  و   س��رمايه گذاران 
دهلي نو سخنراني مي كرد، اظهار داشت 
ك��ه »اقتص��اددان بزرگي« نيس��ت. با 
اين حال او مكررا يك دورنماي اقتصادي 
را براي هند ترسيم كرد كه آن كشور را 
به يك قدرت توليد كننده جهاني تبديل 
كند. او گفت كه س��رمايه گذاران بايد به 
س��مت »س��اخت هند« هجوم ببرند و 
مدعي شد كه رهبري قوي او در رقابت 
اقتصادي آنقدر به جلو مي رود به طوري 
كه تا س��ال ۲۰۲۲ حدود ۱۰۰ميليون 
شغل صنعتي جديد ايجاد خواهد شد. 

انتخاب��ات  دوران  در  م��ودي 
 ،۲۰۱4 س��ال  نخس��ت وزيري 
»مانهومان س��ينگ« نخس��ت وزير وقت 
را به خاطر قصور اقتصادي به تمس��خر 
مي گرفت. او ب��ا عصبانيت مي گفت كه 
س��ينگ - داراي دكت��راي اقتص��ادي 
از دانش��گاه آكس��فورد اس��ت و معمار 
آزاد س��ازي اقتصاد هند در اوايل ۱99۰ 
بود - نمي تواند جل��وي افزايش قيمت 
پياز را بگيرد، نه رشد اقتصادي داشته  و 
نه ايجاد شغل كرده است؛ دو موضوعي 

كه باعث نگراني مردم بود. 
بعدها مودي كه نخس��ت وزير ش��ده 
بود به من گفت ك��ه عملكرد اقتصادي 
هند در دوران س��ينگ شرم آور بود. )در 
حقيق��ت ركورد س��ينگ بس��يار خوب 
بود: در ۱۰س��ال دوره س��ينگ رش��د 
اقتصادي به طور متوس��ط ۷.8درصد در 
س��ال بود.( مودي به من گفت كه دنيا 
دارد مي بيند كه »»I« )حرف اول هند( 
در بريكس سنگين تر مي شود،« به اين 
معنا كه هند دارد برزيل،  روس��يه،  چين 
و آفريقاي جنوبي را پشت سر مي گذارد. 
او از اينك��ه تصوير هند را احيا كرده به 

خود مي باليد. 
بخشي از اقتصاد ۲.3 تريليون دلاري 
هن��د امروزه در موقعيت بهتري از س��ه 
س��ال پيش اس��ت - قيمت پياز پايين 
آمده است، كس��ري بودجه كمتر شده 
است، كسب و كار با محدوديت هاي قرمز 
كمتري روبه رو مي شوند، سرمايه گذاري 
خارجي دارد جذب مي ش��ود – در سه 
س��ال اول دوره مودي ۱۶۰ميليارد دلار 
جذب ش��ده در حالي كه در س��ه سال 
اول س��ينگ اين ميزان 38ميليارد دلار 
بود- حتي اگر شركت هاي هندي اكراه 

از جذب آن دارند. 

مدي��ران كس��ب و كار محلي به طور 
آرام گلايه مي كنند كه هيچ كاري روي 
زمين نيس��ت و تقاض��اي مصرف كننده 
هم كم است. بس��ياري از زيرساخت ها 
و قطارهاي ب��اري نياز به تعمير دارند و 
بايد بهبود پيدا كنند. بانك ها بدهكارند 
و ب��دون هي��چ اصلاحي ق��ادر به قرض 

دادن نيستند. 
تقريبا هيچ ش��غل جديدي در دوره 
مودي ايجاد نشده اس��ت. اقتصاددانان 
مي گوين��د ك��ه در اواخر دوره س��ينگ 
حداقل 4۰۰هزار ش��غل در سال اضافه 
شده بود. در سه سال آخر دوره سينگ، 
 از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۱4،  به طور متوسط 
سالانه 5۷9هزار ش��غل اضافي در هند 

ايجاد شده بود. 
ب��ا توجه به اينكه هر م��اه بايد براي 
يك ميليون نفر در هند اش��تغال ايجاد 
شود اين عدد خيلي كم به نظر مي آمد. 
ام��ا در دوره مودي نرخ ايجاد اش��تغال 
حت��ي پايين تر هم آمد در اصل به صفر 
رس��يد. داده هاي س��ال ۲۰۱5،  آخرين 
س��الي كه داده ه��اي آن در دس��ترس 
است، نش��ان مي دهد كه كمي بيش از 
۱۰۰ هزار ش��غل به اقتصاد هند اضافه 
شده اس��ت. برخي رهبران كسب و كار 
در عرصه عمومي با خنده مي گويند كه 
»خداوند باريتعالي« مودي را فرس��تاده 
و »عق��ل« او را هم بركت داده اس��ت. 
اين باعث ش��ده كه آقاي مودي تشويق 
شود تا نسبت به نقش خودش فكر كند 
ك��ه وظيفه مهمي را در پي��ش دارد. او 
۱3 س��ال فرمانداري ايال��ت گجرات را 
به ياد مي آورد كه س��رمايه گذاران را با 
پيش��نهادهاي زمين و جذاب تش��ويق 
كرد تا كارخانجات خ��ود را در آنجا بنا 
كنن��د. او اغوا ش��ده بود كه نس��بت به 
كشور ۱.3ميليارد نفري هم همين فكر 
را كند كه مي شود آن را به همان شيوه 

اداره كرد. 
س��مت و س��وي سياس��ت مودي را 
مي توان »اقتص��اد مرد قدرتمند« ناميد 
– ايده ي��ي ك��ه وعده ه��اي غالب رهبر 
بسيار پرقدرت تر از معضلات اقتصادي، 

 پيچيده و عميق است. 
متخصصان��ي ك��ه ج��رات دارند با 
اين سياس��ت توافق نداش��ته باشند در 
دسترس نيس��تند و كنار هس��تند. در 
ماه نوامبر گذش��ته، زمان��ي كه مودي 
ب��راي مقابله با فس��اد تصميم گرفت تا 
اكثر اسكناس ها را از چرخه خارج كند، 
دادند  زيادي   اقتصاددانان هش��دارهاي 
كه ي��ك تكانه وحش��تناكي رخ خواهد 
داد. اتفاق��ي كه امس��ال رخ داد »خارج 

كردن پ��ول«  به طوري كه به بس��ياري 
از كارگ��ران پرداختي ها صورت نگرفت 
و مصرف كنندگان ه��م در خرج كردن 

تعلل كردند. 
آماره��اي رس��مي نرخ رش��د توليد 
ناخال��ص داخل��ي در س��ه ماه��ه اول 
امس��ال نس��بت به مدت مش��ابه سال 
قبل��ش معادل ۶.۱درصد ب��ود كه براي 
اقتصاد فقي��ر و بزرگي مانن��د هند كه 
مي توان��د كاره��اي زيادي انج��ام دهد 
خيلي پايين اس��ت. همچنين اين نرخ، 
پايين تر از زماني است كه سينگ دفتر 

نخست وزيري را ترك كرد. 
در ح��ال حاض��ر ش��رايط اقتص��اد 
جهاني به ط��ور قابل توجهي خوش خيم 
اس��ت. قيمت نفت بيش از نصف قيمت 
س��ال ۲۰۱4 يعني زماني كه مودي به 
قدرت رس��يد، است. اينها براي هند كه 
يك وارد كننده بزرگ نفت اس��ت بسيار 
حياتي اس��ت. باران هاي موسمي تقريبا 
آرام شده است. با اين حال، داستان اخير 

هند بسيار ناآرام است. 
مودي، مردمي باقي مانده،  بخش��ي 
از آن به خاطر آن است كه اپوزيسيون 
هن��د نااميد اس��ت و بخش��ي ديگر به 
اي��ن خاطر ك��ه بس��ياري از هندي ها 
گزافه گويي ه��اي او را دوس��ت دارن��د. 
ملي گرايان طوري از كشورش��ان حرف 
مي زنن��د كه ب��ه زودي به عن��وان يك 
ابرق��درت نوظه��ور معروف ت��ر از چين 
خواهد شد. درست همانطور كه مقامات 
راه آه��ن از قطاره��اي »فوق س��رعت« 
حرف مي زنند ي��ا مجريان چاپلوس كه 
»مودي را نخس��تين نخست وزير دوره 
اول ۲4x۷« مي نامند،  چنين ادعاهايي 

به افراط رسيده است. 
وعده ه��اي اقتص��ادي آق��اي مودي 
آنقدر خارق العاده اس��ت كه به س��ختي 
مي شود آنها را هضم كرد. او وعده داده 
كه صدها ميليون كارآموز تربيت ش��ده 
را ب��راي رونق تولي��د راهي كارخانجات 
خواه��د ك��رد. او گفت��ه ك��ه در مدت 
كوتاهي به ۶۰۰هزار روس��تاي كش��ور 
ش��بكه هاي اينترنت��ي را متصل خواهد 
كرد. او وعده داده بود كه رودخانه آلوده 
گنگ را پاك كند و ۱۰۰ميليون توالت 
اضافي تا س��ال ۲۰۱9 بس��ازد، او گفت 
كه هند ۱۰۰ ش��هر جديد »هوشمند« 
خواه��د داش��ت و يك ش��بكه راه آهن 
بسيار پرس��رعت. بانك جهاني هم اين 
كش��ور را از ۱3۰ كشور دوستدار كسب 

و كار به رده 5۰ ارتقا خواهد داد. 
چني��ن وعده هايي خيلي ش��جاعانه 
اس��ت اما تعداد كمي از آنها قابل تامل 
هستند و به مرد پرقدرت اقتصاد امكان 
اجرايي ش��دن را مي دهد. ديدن شروع 
ماليات ب��ر كالا و خدمات ملي بس��يار 

خ��وب اس��ت. اما باي��د يك ب��ازار تك 
ايجاد كرد كه جايگزين تعداد زيادي از 
ماليات هاي محلي با ماليات ملي ش��ود. 
امابه نظر مي آيد كه سيستم اقتصادي با 
شش نرخ ماليات براي كالاهاي مختلف 
خيلي پيچيده اس��ت و برخي در كسب 
و كار از اينكه ضعيف هم اجرا مي ش��ود 
گلاي��ه دارند. ي��ك قان��ون جديد براي 
ورشكس��تگي مي تواند به سيستم مالي 
كمك كند. همين امر هم باعث مي شود 
كه سرمايه گذاري خارجي ها در برخي از 

بخش ها آسان تر شود. 
دوره  در  ك��ه  مي آي��د  نظ��ر  ب��ه 
نخس��ت وزيري م��ودي  اتفاق��ات قابل 
توجهي نس��بت به دوره سينگ نيفتاده 
اس��ت. باتوج��ه به آنك��ه قواني��ن كار 
همچنان محدود كننده اس��ت،  چندين 
شغل رسمي ايجاد شده است. هيچ كس 
جرات حرف زدن درباره ايجاد بازارهاي 
آزاد در كشاورزي را ندارد چون حداقل 
پيامد آن عصباني ش��دن روستانشينان 
اس��ت. هنوز بدون كمك سياسي خريد 
زمين براي ايجاد كارخانه بسيار سخت 
اس��ت و هن��وز در بس��ياري از بخش ها 
از قبيل فولادس��ازي،  ساخت جت هاي 
ب��ر  دولت��ي  جنگن��ده،  ش��ركت هاي 
شركت هاي خصوصي غلبه دارند. آقاي 
مودي هنوز براي حل چنين معضلاتي 
كار زي��ادي نكرده و صرفا به حرف زدن 

پرداخته است. 
ام��ا نگران كننده تر از اينه��ا تبعات 
كاراكتر سياسي مودي است. او باوجود 
اقتصادي اش  خودنمايي ه��اي  تمام��ي 
هرگز ديدگاه ه��اي ملي گرايانه هندويي 
خ��ود را پنهان نك��رده اس��ت. اعضاي 
اقليت ه��اي مذهبي از عدم تس��اهل رو 
به رشد هند مي ترس��ند. خشونت هاي 
دس��ته جمعي افزاي��ش يافت��ه اس��ت. 
م��ودي كه يك توييتر گذار فعال اس��ت 
ب��راي مدت هاي طولاني س��اكت مانده 
بود و ت��لاش كمي ب��راي جلوگيري از 

خشونت ها كرد. 
نزاع ه��اي فرقه ي��ي و بي ثباتي يك 
موضوع دردسرس��از براي اقتصاد ش��ده 
اس��ت. اگ��ر تصميم ه��اي خودس��رانه 
سياس��ي بتوان��د كل صناي��ع را تهديد 
كند چه كسي مي خواهد سرمايه گذاري 
كند؟ حمل��ه به تجارت گوش��ت گاو و 
بوفالو،  صنعتي را تهديد كرده اس��ت كه 
براي بسياري شغل ايجاد مي كند و سال 
گذش��ته توانس��ت 4ميليارد دلار براي 
صادرات هند درآمد ارزي درست كند. 

تس��اهل هن��د و  كاراكتر س��كولار، 
مي تواند بس��تري را شكل دهد كه روي 
آن اقتصاد قوي را س��اخت. لازم نيست 
كه ش��ما اقتص��اددان بزرگي باش��يد تا 
بفهمي��د تضعيف ك��ردن بنيادها چقدر 

تحليل
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خبر گزارش

   عده اي به جاي خوشحال شدن از 
قرارداد توتال  به هم مي ريزند

مع��اون اول رييس جمهور گفت: هر كس��ي به ايران علاقه مند باش��د بايد از 
قرارداد توتال خوشحال شود اما انسان متحير مي ماند كه عده يي از اين موضوع 
به هم مي ريزند.  به گزارش ايس��نا، اس��حاق جهانگيري عصر ديروز در مراس��م 
افتتاح موزه بانك ملي ايران با اش��اره به قرارداد توتال اظهار كرد: اين روزها كه 
اين قرارداد توتال امضا شد من فكر كردم هر كس به ايران علاقه مند باشد بايد 
از آن خوشحال شود. اما انسان متحير مي ماند كه يك عده به هم مي ريزند كه 

چرا اين قرارداد بسته شده. واقعا چرا بايد اينگونه باشد؟
معاون اول رييس جمهوري ادامه داد: ش��ما با يك دولت يا يك فرد مخالف 
هستيد اما با ملت ايران مخالفتي نداريد و بايد بدانيد اين كارها در جهت زندگي 
ملت و توسعه ايران است. مقام معظم رهبري فرموده اند كه در زمينه نفتي بايد 
۲۰۰ميليارد دلار سرمايه گذاري شود و اين تنها 5 ميليارد از آن است آن هم با 
وجود اينكه امريكا تهديد كرده كس��ي حق ندارد بيش از مبلغ خاصي در ايران 
سرمايه گذاري كند و چنين قراردادي يعني شكست تحريم هايي كه مي خواهند 
پول به سمت ايران نيايد.  جهانگيري در ادامه بيان كرد: نبايد حرف هايي مطرح 
كنيم و دل متدينين و دلس��وزان را بس��وزانيم. يك زمان كتابي مي خواندم كه 
معاون نخس��ت وزير در يكي از كشورها گفته بود كه سي آي اي ما را جذب كرد 
تا هر مديريتي در كش��ور، كار بزرگي انجام داد به او چيزي نس��بت دهيم تا در 
كشور كار بزرگ و مدير بزرگ شكل نگيرد.  او با تاكيد بر اينكه راه توسعه كشور 
اتحاد و همدلي اس��ت، يادآور ش��د: ما با داشتن رهبر معظم انقلاب و با اجماع، 
وحدت، همدلي و صميميت مي توانيم كشور را از مشكلات موجود عبور دهيم. 
م��ا ذخي��ره اول نفت و گاز دنيا و موقعيت اس��تراتژيكي داريم كه با وجود اينها 
مي توانيم از مشكلات عبور كنيم به شرط اينكه توسعه و پيشرفت ايران برايمان 
اصل باش��د.  معاون اول رييس جمهور در ادامه خاطرنشان كرد: من مطالعه يي 
داش��تم كه چه ش��د كشورهاي آسياي ش��رقي و امريكاي لاتين كه همزمان با 
ما راه توس��عه را پيش گرفتند، توانس��تند در كار خود موفق ش��وند. مهم ترين 
نتيجه ي��ي كه گرفتم اين بود كه آنها سياس��ت هاي كلي را كه گذاش��ته بودند، 
تغيي��ر ندادند. يعني دولت ها حتي با كودتا تغيير مي كردند ولي سياس��ت هاي 
توس��عه كش��ور تغيير نمي كرد. اما در اينجا ما تا ذره يي در دولت اختلاف نظر 
پيدا مي كنيم، فكر مي كنيم وقت انتقام گرفتن از يكديگر اس��ت و بايد مش��كل 
ايجاد كنيم درحالي كه نمي دانيم اين مش��كلاتي كه ايجاد مي كنيم براي مردم 
ايجاد مي شود.  او با اشاره به نقش محوري بانك ها در توسعه تاكيد كرد: بانك ها 
در توس��عه ايران نخستين نقش را دارند. البته نه اينكه من مشكلات موجود در 
بانك ها را ندانم ولي گاهي جفاست كه قدر زحمات اين مجموعه به اين بزرگي 
را نداني��م و تنها ۱۰ اش��كال و نقطه منفي اش را ب��زرگ كنيم. ما نياز به جذب 
ده ها ميليارد دلار سرمايه داريم كه اين از طريق بانك ها امكان پذير است و نياز 
به حمايت و تامين مالي از س��وي بانك ها داريم و از طرفي براي افزايش انگيزه 
س��رمايه گذاري، نرخ سود بانكي بايد كاهش پيدا كند.  جهانگيري با بيان اينكه 
لازم بود براي افتتاح موزه بانك ملي و اين كار فرهنگي صورت گرفته چند نفر 
از دولت حاضر باشند، خاطرنشان كرد: ما كشور بزرگ، متمدن و صاحب تاريخ 
بزرگي هستيم كه آثار زيادي در كشورمان وجود دارد و هر كدام مايه افتخار هر 
ايراني اس��ت. ميليون ها اثر هم وجود دارد كه بايد در جايي به نمايش گذاش��ته 
ش��ود.  معاون اول رييس جمهور افزود: الان موزه ها به مراكز علمي،  فرهنگي و 
تحقيقاتي تبديل ش��ده اند و تنها براي ديدن نيس��تند. در شوراي عالي ميراث 
فرهنگ��ي با تصميمات گرفته ش��ده، بخش خصوصي و دولت��ي وارد كار موزه 
ش��ده اند و ما هر چه بتوانيم در اين زمينه حمايت مي كنيم. بايد فرصت ايجاد 
كنيم تا آثار موجود در كش��ور در معرض ديد مردم قرار گيرد و اين كارها براي 
روش��نگري لازم است چراكه وقتي ملت نقش خود را در تمدن پيدا مي كند به 
آن افتخار خواهد كرد.  جهانگيري همچنين عنوان كرد: از سياس��ت هاي اصلي 
ما براي اشتغال و ديپلماسي فرهنگي، توسعه گردشگري است. در روزهاي اخير 
در يونسكو، يزد به عنوان اثري جهاني به ثبت رسيد كه براي ايران اين نخستين 
بار بود كه يك ش��هر زنده به عنوان اثر جهاني ثبت ش��د. از دلايل آن مي توان 
به وجود بادگيرها، قنات ها و معماري خش��تي و حضور همزمان 3 دين اس��لام، 

زرتشت و يهوديت در اين شهر اشاره كرد. 
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نارندرا مودي،  نخس��ت وزير هند ديدگاه هايي قوي 
به اقتص��اد دارد. مودي زماني ك��ه در مقابل جمعيتي 
از بزرگان،  س��رمايه گذاران و روزنامه نگاران در دهلي نو 
س��خنراني مي ك��رد، اظهار داش��ت ك��ه »اقتصاددان 
بزرگي« نيس��ت. با اين ح��ال او مكررا ي��ك دورنماي 
اقتصادي را براي هند ترس��يم كرد كه آن كش��ور را به 
يك قدرت توليد كننده جهاني تبديل كند. او گفت كه 
سرمايه گذاران بايد به سمت »ساخت هند« هجوم ببرند 
و مدعي ش��د كه رهبري ق��وي او در رقابت اقتصادي 
آنقدر به جلو مي رود به طوري كه تا سال ۲۰۲۲ حدود 
۱۰۰ميليون ش��غل صنعتي جديد ايجاد خواهد ش��د.  
مودي در دوران انتخابات نخس��ت وزيري سال ۲۰۱4، 
»مانهومان سينگ« نخست وزير وقت را به خاطر قصور 

اقتصادي به تمسخر مي گرفت...

س��ي ام تيرماه، كه نزديك به سالگرد شصت و يك 
سالگي »س��ازمان نظام پزشكي« است، هفتمين دوره 
انتخابات هيات مديره اين س��ازمان برگزار خواهد شد. 
هر شهرس��تان ب��ا راي اعضاي ش��اغل در حوزه تحت 
پوش��ش خود، اعض��اي هيات مدي��ره اش را براي چهار 
سال انتخاب مي كند و سپس هر هيات مديره متناسب 
با تعداد راي دهندگان حوزه ، نمايندگاني را از ميان خود، 
ب��راي ش��ركت در مجمع عمومي و انتخاب جانش��ين 
 عليرضا زالي، رييس كل كنوني سازمان نظام پزشكي، 
برخواهد گزيد. زالي از نامزدي دوباره در هفتمين دوره 
انتخابات نظام پزش��كي در س��ال هاي پس از پيروزي 
انق��لاب انص��راف داد و بر ابهام ها پيرام��ون آينده نهاد 
صنفي پزشكان افزود. »تعادل« در اين گزارش راهي را 
كه سازمان نظام پزشكي ايران تا انتخابات سي ام تيرماه 

۱39۶ پيموده است مرور مي كند...

اقتصاددان قوي؟

فرداي نامعلوم نظام پزشكي

تحليل

گزارش

 همين صفحه  
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 »روسيه گيت«
يك گام تا ترامپ

 »اگر اين طور اس��ت كه مي گوييد من عاشق آن 
هس��تم.« اين پاسخ جنجالي پس��ر دونالد ترامپ به 
ايميلي بوده كه پيش��نهاد داده تا اطلاعاتي را درباره 
هيلاري كلينت��ون، رقيب انتخاباتي رييس جمهوري 
فعل��ي امريكا در اختيار س��تاد ترامپ قرار دهد. اين 
جنجال تازه باعث ش��ده تا بار ديگر آتش موسوم به 
»روسيه گيت« در فضاي سياسي امريكا تندتر از قبل 
ش��ود.  دونالد ترامپ جونيور، پس��ر دونالد ترامپ با 
رسانه يي شدن ديدارش با وكيل روس، ايميل هايي 
را منتشر كرده كه نشان از استقبال وي از پيشنهاد 
وكيل روس دارد. رويترز نوش��ته ك��ه اين ايميل ها 
مي تواند تبعات جدي داشته باشد و فصل جديدي را 
در تحقيق��ات مربوط به ارتباط تيم انتخاباتي دونالد 
ترامپ با روس��يه باز كن��د.  دولت ترامپ از آغاز كار 
خود تاكنون گرفتار س��وءظن ها و اتهاماتي است كه 
پيرامون احتمال روابط پنهاني با روسيه شكل گرفته 
است. در آخرين مورد، مساله ملاقات محرمانه پسر 
بزرگ دونالد ترامپ با يك وكيل روس، پرسش ها و 

بدبيني هاي زيادي برانگيخته است...

احمقانه است. 

رنا
: اي

س
عك



 تصميم�ات اش�تباه موجب بروز مش�كلات در 
منطقه اس�ت؛ پاد| رييس  جمهوري در ديدار يوس��ف 
بن علوي وزير مسوول در امور خارجه عمان، تصميمات 
اش��تباه برخ��ي دولت ه��ا را موجب بروز مش��كلات در 
برخي كش��ورهاي منطقه ازجمله يمن، سوريه، بحرين 
و قطر دانس��ت و افزود: نخستين متضرر اين سياست ها 
دولت هاي اتخاذكننده آن خواهند ب��ود. روحاني ديروز 
در ديدار يوس��ف بن علوي وزير مسوول در امور خارجي 
س��لطنت عمان، توافق��ات اقتصادي اي��ران و عمان در 
بخش هاي مختلف ازجمله انرژي، همكاري هاي دوجانبه 
بندري، كريدور ترانزيتي ش��مال-جنوب و توسعه روابط 
تج��اري و اقتصادي ميان تج��ار و بخش هاي خصوصي 
دو كش��ور را حايزاهميت برش��مرد و بر ضرورت تلاش 
مسوولان در كميسيون مشترك دو كشور براي تسريع 

در اجراي هرچه زودتر اين توافقات تاكيد كرد. 
 باي�د به راي م�ردم احترام گذاش�ت؛ آن�ا| محمد 
هاشمي رفس��نجاني درباره آتش بس سياسي گفت: از خود 
آنهاي��ي كه اين موضوع را مي گويند بايد بپرس��يد كه چرا 
چنين مساله هايي را مطرح مي كنند، از طرف كسي نمي توان 
صحبت كرد. او خاطرنش��ان كرد: مفهوم آتش بس سياسي 
نادرس��ت است. آتشي نيست كه كس��ي بخواهد آتش بس 
اعلام كند. اين واژه به خودي خود حساسيت برانگيز است. 
هاشمي خاطرنشان كرد: انتخاباتي انجام شد و مردم انتخاب 

خود انجام دادند، بايد به راي آنها احترام گذاشت. 
 سياس�ت س�پاه كمك به ملت و دولت اس�ت؛ 
ايسنا| جانشين فرمانده نيروي زميني سپاه پاسداران با 
تاكيد بر اينكه ايجاد تفرقه در داخل به ضرر اسلام و ملت 
ايران اس��ت، گفت: سياست سپاه كمك به ملت و دولت 
جمهوري اسلامي است. سردار عبدالله عراقي در پاسخ به 
پرس��ش ايسنا مبني بر اينكه رابطه سپاه و دولت در چه 
سطحي قرار دارد؟ گفت: در تمام مقاطع امام خميني )ره( 
و مقام معظم رهبري همواره تاكيد داش��ته اند كه سپاه 
كمك ملت و دولت در جمهوري اسلامي ايران باشد. در 

همين مقطع نيز سياست سپاه همين است. 
 نمي توان توافق هس�ته اي را تنها به دليل مخالفت 
يك كش�ور بازبيني كرد؛ يوروني�وز| فدريكا موگريني 
نماين��ده عالي اتحادي��ه اروپا در سياس��ت خارجي و امور 
امنيتي، در ديدار با س��رگئي لاوروف وزير خارجه روس��يه 
گف��ت: اتحاديه اروپا به درخواس��ت بازبين��ي برجام كه از 
س��وي امريكا مطرح شده اس��ت احترام مي گذارد اما اروپا 
ب��ه تعهداتش در قبال ايران عمل مي كند و نمي توان توافق 
هسته يي را تنها به دليل مخالفت يك كشور بازبيني كرد. وي 
همچنين درباره رابطه اتحاديه اروپا و روس��يه گفت كه در 
بسياري از موارد با روسيه اختلاف نظر وجود دارد اما مي توان 

اختلاف نظرها را حل و همكاري هاي جديدي را آغاز كرد. 
 تشكيل كارگروه تعامل با دولت درباره كابينه از 
سوي فراكسيون ولايي؛ ايسنا| حسين نقوي حسيني 
سخنگوي فراكسيون نمايندگان ولايي گفت: فراكسيون 
نماين��دگان ولايي كارگ��روه 15 نفره يي جهت تعامل با 
دولت، براي انتخاب كابينه دوازدهم تش��كيل داده اند. به 
گفته وي، كمال الدين شهرياري، محمد دهقان، ابوالفضل 
حسن بيگي، محسن كوهكن، نصرالله پژمان فر، عبدالرضا 
مهري، جبار كوچكي ن��ژاد، نادر قاضي پور، محمدمهدي 
مفتح، حسينعلي ش��هرياري، علي ادياني، محمدمهدي 
زاهدي، محمدعلي شاعري، بهمني و بيگي نماينده تبريز 

عضو اين كارگروه هستند. 
 راي�زن جديد فرهنگي ع�راق در تهران معرفي 
ش�د؛ مهر| ياس��ر عبدالزهر عضو هيات علمي دانشگاه 
بص��ره و دانش آموخته دانش��گاه تهران به عن��وان رايزن 
فرهنگي عراق در ايران منصوب ش��د و در مراس��مي با 
حضور س��فير بغداد در تهران مراس��م معارفه وي انجام 
شد. براساس اين گزارش دفتر رايزني فرهنگي عراق در 
ايران، در ارديبهشت 1394، با حضور مسوولان عالي رتبه 
دو كش��ور، سفراي كش��ورهاي اس��لامي و نمايندگان 

سازمان هاي بين المللي در تهران افتتاح شد. 
 ديدار وزير خارجه عمان با ظريف؛ ايرنا| يوس��ف 
ب��ن علوي وزي��ر امور خارج��ه عمان كه براي س��فري 
ي��ك روزه در ايران حضور دارد با محمدجواد ظريف وزير 
امور خارجه ديدار و گفت وگو كرد. در اين ديدار دوطرف 
درخصوص روابط دوجانبه و راه هاي گس��ترش و تعميق 
مناسبات دو كشور در همه زمينه ها گفت وگو و تبادل نظر 
كردن��د. همچنين طرفين ضمن مطلوب توصيف كردن 
روابط دوجانبه بر گسترش روابط اقتصادي دو كشور به 
موازات روابط بسيار خوب سياسي تاكيد كردند. رايزني 
و تبادل نظ��ر درخص��وص تحولات منطقه ي��ي از ديگر 

محورهاي اين ديدار بود. 
 گ�زارش 6 ماه�ه دوم كميس�يون امني�ت درباره 
اجراي برجام تقديم هيات رييس�ه ش�د؛ خبرآنلاين| 
رييس كميته هسته يي كميس��يون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجل��س از تقديم گزارش 6ماهه دوم كميس��يون 
امنيت ملي به هيات رييس��ه درباره اجراي برجام خبر داد و 
گفت: گزارش 6 ماهه دوم كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس درباره اجراي برجام بعد از طي شدن مراحل 
بررس��ي، تدوين و تصويب در كميسيون با امضاي رييس به 
هيات رييسه تقديم شد و اكنون در نوبت رسيدگي قرار دارد. 
 بياني�ه ۱۷۱ نماينده خطاب ب�ه رييس جمهور ؛ 
خانه ملت| محمدحس��ين فرهنگي عضو هيات رييسه 
در نشست علني روزگذشته مجلس بيانيه 171 نماينده 
خطاب به رييس جمه��ور درخصوص لزوم ايجاد فرصت 
ب��راي جوانان فرهيخت��ه و متخصص در س��طوح عالي 
مديري��ت دولت دوازدهم را به ش��رح زي��ر قرائت كرد: 
»از جنابعال��ي خواس��تاريم با دع��وت و ايجاد حضور به 
جوانان فرهيخته و متخصص در كابينه و س��طوح عالي 
مديريت دولت دوازدهم موجبات برقراري عدالت نسلي، 
پوياسازي دولت و هموارسازي و پيشبرد مسير توسعه را 
فراهم آوريد كه بي شك توسعه همه جانبه و پايدار جز با 

مشاركت مستقيم جوانان ميسر نخواهد بود.«
 ج�اي »روحاني« ب�ودم »باهنر« را مع�اون اول 
نمي كردم؛ تسنيم| محمدرضا باهنر درمورد گمانه زني ها 
پيرامون حضورش در كابينه دوازدهم با بيان اينكه جاي 
روحاني ب��ودم باهنر را معاون اول نمي ك��ردم، گفت: با 
رييس جمهور اختلاف نظر دارم. محمدرضا باهنر با بيان 
اينكه وحدت لازمه پيش��رفت، عدالت و توس��عه است و 
حرف هاي وحدت شكن مضر است، گفت: راهپيمايي عليه 
رييس جمهور يك جرم آشكار بود كه قوه قضاييه به اين 
مساله ورود كرد. اما از آن طرف رييس جمهور هم بايد در 

حرف هايش دقت كند. 
 بس�يج بعُد نظامي خود را تقويت خواهد كرد ؛ 
ايسنا| رييس سازمان بسيج گفت: عرصه نظامي از جمله 
عرصه هايي است كه بسيج در كنار فعاليت هاي فرهنگي 
و اجتماعي آن را تقويت خواهد كرد. سردار غلامحسين 
غيب پرور در ادامه با اش��اره به اهميت آموزش تا آخرين 
رده در بسيج گفت: در سال 96 يكي از اولويت هاي بسيج 
برگزاري دوره هاي آموزشي لازم براي اعضاي گردان هاي 
بيت المقدس است كه سازمان بسيج و سپاه هاي استاني 

تدابير لازم را براي اين امر اتخاذ كرده اند. 

روي موج خبر

طرح توقف قرارداد نفتي با توتال از دستور كار مجلس خارج شد

روز نفتي پارلمان
از دلخوري وزير تا كنده شدن دكمه لباس تابش

نعمت زاده در پاسخ به پرسش »تعادل«:

كاهش سود بانكي دستوري نمي شود
وزير نيرو: با همكاري مردم خاموشي نخواهيم داشت

گروه ايران|
»واكن��ش اعض��اي كابين��ه به جريان گس��ترده 
تخريب دولت«؛ اين عبارات عنواني است كه مي تواند 
براي نشست روز گذشته خبرنگاران با اعضاي كابينه 
در حي��اط دولت عبارت مناس��بي باش��د. روزهايي 
ك��ه در آن، رييس جمه��ور منتخ��ب و كابين��ه اش 
زير ش��ديدترين تازيانه هاي انتق��اد و تخريب برخي 
جريان��ات افراطي ق��رار دارند و دس��تاوردهاي قابل 
توجه اقتصادي، ارتباطي و ديپلماسي شان به راحتي 
زير سوال مي رود.  درست در لحظاتي كه خبرنگاران 
در حي��اط دولت منتظر ورود اعضاي كابينه بودند تا 
آخرين اظهارنظرهاي وزرا و معاونان رييس جمهوري 
را ثبت كنند، چند خياب��ان آن طرف تر بيژن زنگنه 
در صحن علني مجلس در بهارس��تان تلاش مي كرد 
تا نمايندگان را متوجه دستاوردهاي قرارداد نفتي با 
توتال كند و از مخالفان قراردادهاي نفتي مي خواست 
ك��ه فكر و ذك��ر خود را معطوف منافع ملي كش��ور 
كنند. در پاس��تور هم اكثر چهره هاي دولتي نسبت 
به جري��ان تخريبي كه عليه دول��ت و راي مردم به 
راه افت��اده، اظهار نگراني مي كردن��د.  در واكنش به 
همين فشارهاست كه حسن قاضي زاده هاشمي وزير 
بهداش��ت در پاس��خ به اين پرس��ش»تعادل« كه با 
حمايت قاطع رييس جمهور از طرح جامع س��لامت 
آي��ا در دولت دوازدهم اين ط��رح را ادامه مي دهيد؟ 
به اين نكته اش��اره مي كند كه: »واقعيت اين اس��ت 
كه با اين شرايط نمي شود كار كرد. قرار نيست كه ما 
زندگي مان و امورات ش��خصي خودمان را بگذاريم و 
به وسط ميدان بياييم و 4سال صادقانه كار كنيم در 
عين حال كتك هم بخوريم، من اين مدلي در كشور 
كار نمي كنم.« اين ش��كل از اظهارنظرها به تناوب از 
س��وي اكثر دولتمردان مطرح شد تا اين پرسش در 
س��طح رس��انه هاي گروهي و در افكار عمومي شكل 
بگيرد كه با اين ش��كل از تخريب دول��ت، آيا تواني 
جه��ت پيگيري مطالبات واقعي م��ردم براي اعضاي 

كابينه باقي مي ماند؟
براي��ن اس��اس خبرنگار تع��ادل ب��ا مجموعه يي 
از پرس��ش هاي اقتص��ادي و سياس��ي خ��ود را ب��ه 
حياط دولت رس��اند ت��ا در گفت وگوهاي اختصاصي 
ب��ا چهره هاي��ي چ��ون س��يدمحمود عل��وي )وزير 
اطلاعات(، محمد نعمت زاده )وزير صنعت(، حس��ن 
قاضي زاده هاش��مي )وزير بهداش��ت(، مجيد انصاري 
)مع��اون حقوق��ي رييس جمهور(، محم��ود واعظي 
)وزير ارتباطات( و... تصوي��ري از ديدگاه هاي ذهني 

دولتمردان را براي مخاطبان فراهم كند. 

 در فضاي مخرب نمي توان كار كرد
مهم تري��ن واكن��ش به جري��ان تخريب��ي عليه 
دولت را وزير بهداش��ت و درمان كابينه مطرح كرد. 
قاضي زاده هاش��مي در پاس��خ به پرسشي مبني بر 
اينكه آيا درباره حضورتان در كابينه آينده صحبتي 
ش��ده؟ گفت: بله، درباره حضورم صحبت هايي شده 

است. 
وزير بهداش��ت درباره اولويت هاي��ش براي اين 
مسووليت در دولت دوازدهم نيز گفت: اگر بخواهم 
صادقان��ه بگويم اي��ن طور نمي ش��ود كار كرد. قرار 
نيست كه ما زندگي مان و امورات شخصي خودمان 
را بگذاريم و به وسط ميدان بياييم و 4سال صادقانه 
براي كش��ور، مردم و انقلاب كار كنيم در عين حال 
كت��ك هم بخوريم، م��ن اين مدلي در كش��ور كار 

نمي كنم. 
وزير بهداشت گفت: من موقعي جانم را هم براي 
كش��ور مي دهم، نهادهايي كه ادعاي انقلابي گري و 
وابس��ته به نهادهاي مقدس دارن��د، آنها ديگر ما را 
نزنند. حالا اگر كسي مي زند، تخريب مي كند، اذيت 
مي كن��د، بگذاريد صداي امري��كا و صداي انگليس 
باش��د. نمي ش��ود دس��تگاه ها و نهادهاي��ي كه هم 
پولش��ان را از ملت مي گيرند و هم اعتبارش��ان را از 

شهدا و انقلاب گرفتند ما را تخريب كنند. 
وزارت  در  ك��رد:  تصري��ح  قاضي زاده هاش��مي  
بهداش��ت و درمان شايعه سازي، اتهامات نادرست و 
فضاس��ازي ها با روح و روان مردم س��ر و كار دارد و 
مي تواند به راحتي بخشي از رسانه مردم را تحريك 
كند و ما نمي تواني��م اداره كنيم. او در ادامه تاكيد 
ك��رد: حقيقت��ش صحبت ش��ده ولي ت��ا تضميني 
وجود نداش��ته باش��د كه آنها كه هم جنس خود ما 
هس��تند تا ما را آزار و اذيت نكنن��د، فكر مي كنم، 
 حضور پي��دا ك��ردن نمي تواند مش��كلات مردم را

حل كند.
 اي��ن فضا باي��د درس��ت مديريت ش��ود. وزير 
بهداشت افزود: اگر بناست دولت هر روز تنش بلرزد 
كه اين خبرگزاري چ��ه زد و آن روزنامه چه كاري 
ك��رد، آن چه اتهامي زد به اين معني اس��ت كه ما 
داي��م بايد درگير حاش��يه باش��يم و متن اصلي كه 
مردم هس��تند، مشكلات ش��ان روي زمين مي ماند 
بنابراين صحبت شده ولي تا تضميني وجود نداشته 
باش��د كه ما را اذيت نكنند، نمي ش��ود. نقد كردن 
و پيش��نهاد دادن خيلي خوب اس��ت ولي هر كسي 
ه��ر اتهام��ي و آزار و اذيتي كه مي خواهد كند را به 

حساب نقد بگذارد، درست نيست. 

 ماجراي دنباله دار كاهش سود بانكي
 مس��اله ضرورت كاه��ش نرخ س��ود بانكي كه 
اي��ن روزه��ا از س��وي توليدگ��ران و اهالي صنعت 
به عن��وان مهم تري��ن گام پي��ش روي رونق توليد 
مطرح مي ش��ود، پرسش��ي بود كه خبرنگار تعادل 
در گفت وگ��و با نعم��ت زاده آن را مطرح كرد. وزير 
صنعت، معدن و تجارت در پاس��خ به اين پرس��ش 
»تعادل« گفت: كاهش نرخ س��ود بانكي به صورت 
دس��توري امكان پذير نيس��ت و اين موض��وع بايد 
به گونه يي باش��د كه منابع هم متناس��ب با رش��د 

اقتصادي كشور افزايش پيدا كند. 
نعم��ت زاده درباره كاه��ش نرخ س��ود بانكي و 
ارتباط آن ب��ا رونق توليد با بيان اين مطلب، افزود: 
در شوراي پول و اعتبار به كرات عرض كرديم باتوجه 
به كاهش تورم و سود بانكي حتما بايد كاهش پيدا 
كند. باتوجه به عدم موازنه عرضه و تقاضا در منابع 
مالي و ظرفيت پايين نظام بانكي كش��ور و تقاضايي 
كه در بازار سرمايه است، هنوز نرخ سودها بالاست. 
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت درم��ورد چگونگي 
كاه��ش اين نرخ نيز گفت: اين موضوع به اظهارنظر 
صاحب نظ��ران اقتصادي، پولي و بانكي و انس��جام 
در عملكرد بانكي كش��ور برمي گردد. در عين حال 
بانك هايي وجود دارند كه از تصميمات شوراي پول 
و اعتبار تخطي مي كنند و اين موضوع بايد ش��ديدا 
كنترل ش��ود. نعمت زاده در پاسخ به سوال خبرنگار 
ديگ��ري درخصوص اينكه ممكن اس��ت در كابينه 
بعدي حضور داشته باشيد كه پاسخ داد: حضور من 

در كابينه بعدي با خداست. 

 آشتي بين كسب و كار سنتي و الكترونيك
ماجراي فيلتر اس��تارت آپ ها ك��ه طي روزهاي 
گذشته حاشيه س��ازي هاي فراواني درباره آن ايجاد 
ش��ده بود، روز گذشته به پرس��ش هاي خبرنگاران 
در حي��اط دولت نيز راه پيدا كرد. در ش��رايطي كه 
خبرنگاران صدا و سيما و رسانه هاي اصولگرا تلاش 
مي كردند تا موضوع اس��تارت آپ ها را به عنوان يك 
تهدي��د جدي علي��ه دولت مطرح كنن��د، اظهارات 
واعظ��ي نش��ان مي دهد كه نگاه دول��ت به اين نوع 
كسب و كار نه تنها تهديد محور نيست، بلكه دولت 
معتقد است كه كسب و كارهاي آنلاين يك فرصت 
ويژه اقتصادي و معيش��تي براي كشورمان است كه 
بايد از آن استفاده معقولانه يي شود. وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات گفت: هدف دولت اين اس��ت 
كه اگر كس��ب و كار الكترونيك گس��ترش مي يابد 
لطمه يي به كسب و كار سنتي نزند، به دنبال آشتي 

بين كسب و كار سنتي و الكترونيك هستيم. 
محمود واعظي در پاسخ به اينكه نحوه نظارت بر 
فعاليت كسب و كار شركت هاي الكترونيك برعهده 
كدام وزارتخانه است، افزود: وظيفه وزارت ارتباطات 
فراهم كردن زيرس��اخت ها در بس��تر ش��بكه ملي 
اطلاعات است. بخش��ي از مجوزهاي اين شركت ها 
برعه��ده رگولاتوري و س��ازمان تنظي��م و مقررات 

اس��ت. بخش��ي ديگر از فعاليت اين ش��ركت ها به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و بخش��ي به وزارت 
كار، تعاون و رفاه اجتماعي و بخش��ي هم به وزارت 

امور اقتصادي و دارايي مربوط مي شود. 

 صرفه جويي 5 تا ۱0درصدي مصرف آب و برق
وزير ني��رو در واكنش به احتمال خاموش��ي در 
كش��ور گفت: اگر مردم 5 ت��ا 10درصد مصرف آب 
و ب��رق خود را كاهش دهند، هيچ گونه نگراني بابت 
تامي��ن كامل نياز مردم در آب و برق وجود نخواهد 

داشت. 
حمي��د چيت چي��ان در ادامه افزود: امس��ال در 

مص��رف برق ب��ا 2 مطل��ب عمده مواجه هس��تيم؛ 
نخس��ت گرماي كم س��ابقه و دوم، همزماني گرماي 
مناطق مختلف كش��ور كه اين امر به ش��دت مساله 

افزود. 
وزير نيرو ادام��ه داد: كاهش 5 درصدي مصرف 
آب و برق مطلب س��ختي براي مردم نيست، مردم 
مي توانند هنگام مشاهده تلويزيون، چراغ بالاي سر 
خ��ود را خاموش كنند يا س��اعت هايي كه منزل يا 
محل كار را ترك مي كنند، كولرها و لوازم سرمايشي 
را خام��وش كنند؛ همچنين مردم مي توانند كولرها 
را در درجه هاي كمتر از 25 نگذارند و از لوازم برقي 

به طور همزمان استفاده نكنند. 

گروه ايران| 
س��رانجام پ��س از تم��ام حاش��يه ها پيرام��ون 
قرارداد توت��ال، وزير نفت به مجل��س آمد تا براي 
چندمين بار درخص��وص اين قرارداد توضيح دهد. 
با عمليات تخريبي دلواپس��ان به سركردگي زاكاني 
و با همراهي ميركاظم��ي و جبهه پايداري و حتي 
چهره هاي ش��اخصي همچون احم��د توكلي، آتش 
س��نگيني عليه قراردادها برپا شد، آنقدر كه بارها و 
بارها وزارت نفت اقداماتي در جهت اصلاح اشكالات 
ش��كلي و محتوايي قراردادها را خبري و اعلام كرد 
كه دغدغه ه��اي مقام رهبري هم در اين اصلاحات 
لحاظ شده است اما ش��ليك ها پاياني نداشت. زيرا 
 به نظر مي رسد، قرار نيست فعلا كارشكني ها تمام

شود.
در همين راستا بهارستاني ها روز گذشته جلسه 
علن��ي متفاوت ت��ري را تجربه كردند. حس��ينعلي 
حاجي دليگاني همان نماينده تندرويي كه متقاضي 
3  فوريت طرح توقف قرارداد با شركت توتال بود در 
نشست علني با وزير نفت، توتال را شركتي بدعهد 
و داراي سابقه بد در ايران دانست كه از سال 79 تا 
سال 87 با وجود قراردادي كه با ايران داشت هيچ 

اقدامي انجام نداد و در نهايت از ايران رفت.
در ادام��ه اين جلس��ه حجت الاس��لام حس��ن 
ن��وروزي، نماين��ده رباط كريم نيز در س��خناني به 
عنوان مواف��ق 3  فوريت طرح مذك��ور اظهار كرد: 
اي��ن هم از مظلوميت روحانيت كش��ور اس��ت كه 
عده يي مي گوين��د دروس فقهي خواندند اما مانند 

همان كس��ي ك��ه گف��ت درس فقه��ي خوانده ام 
ولي آيت الكرس��ي را هم اش��تباه خواند. وي افزود: 
»قرارداد ايران با توتال داراي 3 فس��اد اصلي است، 
توت��ال به خاطر اينك��ه منافع خ��ود را در قطر به 
حداكثر برساند به ايران آمد از طرفي فاز 11پارس 
جنوبي را مي توانس��تيم به راحتي با توان داخلي به 
انجام برسانيم و بسازيم اما متاسفانه دولت آن را به 
توتال تقديم كرد درحال��ي كه هزاران مهندس در 
كشور ما بيكار هس��تند ولي دولت بدون تشريفات 
اين ف��از را به توتال واگذار مي كند و اين درس��ت 
نيس��ت.«  ام��ا با تمام اين تفاس��ير بيژن زنگنه در 
صح��ن علن��ي چگونگ��ي انعق��اد قرارداد توس��عه 
فراس��احل فاز 11پ��ارس جنوبي را تش��ريح كرد. 
او از اينكه دس��تاوردهاي وزارتخان��ه اش اينچنين 
بي رحمان��ه زير س��وال م��ي رود دلخور ب��ود و در 
س��خنانش تاكيد كرد كه كار را بايد از جايي شروع 
و سرمايه هاي خارجي را جذب كنيم تا كشور وارد 
يك دوران تحرك اقتصادي شود. وزير از منتقدان 
خواست اگر با سرمايه گذاري خارجي مشكل دارند 
آن را صراحت��ا بي��ان كنن��د تا دولت ني��ز تكليف 

خودش را بداند. 

 نظارت قوه قضاييه و مجلس بر قرارداد توتال 
در نشست علني بهارس��تان، علي لاريجاني كه 
رياست مجلس را برعهده داشت پس از ارائه گزارش 
وزير نفت )گ��زارش آن را مي توانيد در صفحه 15 
بخوانيد( و اظهارات نمايندگان درخصوص قرارداد 

توت��ال با بي��ان اينكه هي��ات نظارتي متش��كل از 
نماين��دگان قوا ب��ر قرارداد توتال نظ��ارت خواهند 
ك��رد، گفت: هي��ات نظارتي وج��ود دارد كه هم از 
قوه  قضاييه و هم دو نفر از روس��اي كميسيون هاي 
مجلس)يعني رييس كميس��يون ان��رژي و رييس 
كميسيون برنامه و بودجه( عضو اين هيات هستند 

كه بر اين قرارداد نظارت خواهند داشت. 
در همي��ن ارتب��اط رييس كميس��يون برنامه و 
بودج��ه مجلس در جريان بررس��ي ق��رارداد نفتي 
توتال به بهارس��تاني ها اعلام ك��رد كه بايد از چند 
بعد يعني ابع��اد قراردادي كاركرد مجلس و فضاي 
موجود و س��اير موضوع��ات مداخله گرايانه به اين 
قرارداد نگاه كرد كه ه��ر كدام كاركرد جداگانه يي 
دارند. غلامرضا تاجگردون مهم ترين اقدام بازدارنده 
ايران در مقابل س��لاح امري��كا را عقد قراردادهايي 
مانند توتال دانس��ت و گفت:»بنده و آقاي حسنوند 
ناظ��ر مجلس در هيات عالي نظ��ارت بر طرح هاي 
نفتي هس��تيم كه ايرادات را مطرح كرده ايم ولي به 
طور كلي اين را فراموش نكنيم كه شرايط سياسي 
و بين الملل��ي كش��ور م��ا را ب��راي ورود به چنين 

عرصه هايي ملزم مي كند.«
حس��ينعلي ش��هرياري يك��ي از نمايندگان��ي 
ب��ود كه در صحن علني نس��بت به ق��رارداد توتال 
هش��دار داد. نماين��ده زاهدان اعتق��اد دارد چنين 
قراردادي كش��ور را در عرص��ه بين المللي منزوي 
مي كند. همچنين حش��مت الله فلاحت پيشه، عضو 
كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي نيز با 

تاكيد بر لزوم اعتماد به مس��وولان كشور گفت كه 
نبايد با بي اعتمادي قدرت چانه زني مس��وولان در 
قراردادهاي بين المللي را كاهش داد. وي افزود:»ما 
وظيفه بخشي از مسووليت فضاي رواني در داخل و 
عرصه بين المللي را داريم. نبايد به نام تاريخ س��ياه 
كش��ور به ق��راردادي كه در عرص��ه حاكميت ملي 
بسته شده، حمله كنيد. وي يادآور شد: 919تحريم 
در دوران پس��ابرجام برداشته شده است. همچنين 
نماينده اروميه در مجلس ش��وراي اس��لامي گفت 
ك��ه مردم هيچ وقت به قراردادهاي نفتي خوش بين 
نبوده اند. نادر قاضي پور افزود: مردم ايران و علماي 
بزرگ نظير آيت الله كاشاني و مرحوم مصدق راضي 
ب��ه اين اقدامات نش��ده و چ��اره را در كوتاه كردن 
دس��ت خارجي ها و به دست گرفتن سرنوشت نفت 
توسط ايرانيان دانس��تند. در ادامه بررسي قرارداد 
نفت��ي توتال در مجل��س، وزير نفت در پاس��خ به 
اظه��ارات و انتق��ادات برخي نماين��دگان در مورد 
ق��رارداد توتال ب��ا بيان اينكه حضور ش��ركت هاي 
خارج��ي و تعدد حضور آنها موجب پيش��گيري از 
اعمال تحريم ها بر كش��ور خواهد شد، گفت:»اتفاقا 
در مجموع��ه سياس��ت خارجي اگر قرار اس��ت با 
اروپ��ا كار كني��م، قوي ترين قدرت سياس��ي اروپا 
فرانس��وي ها هس��تند؛ ضمن اينكه فرانسوي ها هم 
با چين آمدند. خيلي ها مي گويند با سرمايه گذاري 
خارج��ي موافقيم و لكن... اين صحبت هاي اينها ما 

را كشته است.«

 بررسي طرح 3 فوريتي توقف موقت قرارداد
در ادام��ه صحن علن��ي روز گذش��ته پارلمان 
و بررس��ي ط��رح 3 فوريتي توقف موق��ت قرارداد 
توتال در مجلس يك عضو فراكس��يون نمايندگان 
ولاي��ي تاكيد كرد كه اگر همي��ن امروز اين طرح 
تصويب نش��ود جلو آن براي بررس��ي هاي بيش��تر 
گرفت��ه نمي ش��ود. بر همين اس��اس حس��ينعلي 
حاجي دليگاني باز هم درخصوص مفيد بودن طرح 

توضيحاتي را ارائه داد. 
پس از آن مصطفي كواكبيان در مخالفت با طرح 
3 فوريت��ي توقف موقت قرارداد توتال گفت:»حتي 
عزي��زان مواف��ق اي��ن ط��رح خ��ود مي گفتند كه 
مي دانيم راي نمي آورد. بنده مي خواهم بگويم مگر 
كشور حالت جنگي و استثنايي دارد كه 3 فوريت 
آورده اند؟ مي گويند براي ثبت در تاريخ است. بنده 
ب��ه ملت ايران عرض مي كنم ب��راي ثبت در تاريخ 

نيست.
 مي خواهند در مسير تحولات اين كشور چوب 
لاي چرخ بگذارند و قفلي در كار ايجاد كنند.« علي 
مطهري كه رياست جلسه را در غياب لاريجاني بر 
عهده گرفته بود، خطاب به كواكبيان گفت: ش��ما 
در م��ورد 3 فوريت صحبت كنيد. كواكبيان اظهار 
كرد: وقتي اسامي امضاكنندگان اين طرح را ديدم 
8 و 9نفر از امضا كنندگان عزيزان روحاني هستند؛ 

مگر خيلي تخصص نفتي داشته اند. 
هنگام س��خنان مصطفي كواكبيان درباره طرح 
3 فوريت��ي توقف موقت قرارداد توتال، دقايقي جو 
مجلس بي��ن نمايندگان امضا كنن��ده اين طرح و 

كواكبيان متشنج شد. 
با متشنج شدن صحن، برخي ديگر از روحانيون 
مجل��س نيز به س��مت صندلي كواكبي��ان رفتند. 
تابش و حس��ين زاده براي جلوگي��ري از درگيري 
فيزيكي به سمت صندلي كواكبيان حركت كردند. 

از طرف ديگر كريمي قدوسي نيز به سمت صندلي 
كواكبيان آمد كه در اين حين دكمه پيراهن تابش 
كنده ش��د. هن��گام دور كردن كريمي قدوس��ي از 
صندل��ي كواكبيان، او خطاب به ع��ارف گفت كه 

فقط آنجا نشسته يي و هيچ كنترلي نداري. 
س��رانجام پس از تذك��ر ذوالنور و اعتراض او به 
توهي��ن كواكبيان به روحاني��ت، علي مطهري كه 
رياست جلسه را برعهده داشت، گفت: منظور آقاي 
كواكبيان اين بود كه تمام امضا كنندگان از اعضاي 
كميس��يون انرژي نيستند.  در ادامه پژمانفر، عضو 
فراكس��يون روحانيون مجلس ش��وراي اس��لامي 
در تذكري مس��تند به م��اده 79 آيين نامه داخلي 
مجلس و در پاس��خ به اظه��ارات كواكبيان با بيان 
اينكه روحانيت مجلس نبايد به خاطر امضاي يك 
طرح مورد هجمه واقع شود، گفت: آقاي كواكبيان 
ش��ما اگر نگاهي به گذش��ته مجل��س از دوره اول 
تاكنون مي كرديد آنچه باعث ش��ده كه ما بتوانيم 
در بسياري از مس��ائل جلو برويم همين روحانيت 
بوده اس��ت. مصطف��ي كواكبيان نيز در پاس��خ به 
اي��ن اظهارات گفت: من كوچك ترين قصدي براي 
اهانت و جس��ارت به مقام شامخ روحانيت نداشتم. 
اگر از عزيزان آخوندتر نباشم به اندازه آنها دروس 
فقهي خوان��ده ام. م��ن مي گويم نبايد مس��ائل را 
قش��ري كني��م و بگوييم روحاني��ت مجلس با اين 
موضوع مخالف است. اگر روحانيون مجلس اظهار 
كردند، قصد جس��ارتي بوده من از آنها عذرخواهي 
مي كن��م. حجت الاسلام والمس��لمين احمد مازني، 
عضو فراكس��يون اميد مجلس نيز با تاكيد بر اينكه 
ق��رارداد توتال به نف��ع مردم ايران اس��ت، اذعان 
كرد:»مگر چه ثلمه يي به عالم اسلام وارد شده كه 
مي خواهيد همه كارها را متوقف كنيم؛ آن هم در 
ق��راردادي كه در نهايت به نفع ملت ايران اس��ت؟ 
عضو  نوروزي،  حجت الاسلام والمس��لمين حس��ن 
جبه��ه پايداري قرارداد توت��ال را ظالمانه خواند و 
گفت كه امضا كنندگان طرح 3 فوريتي خدمتگزار 
به نظام ملت هس��تند، ما وكيل الدوله نيستيم و در 
همه  چيز منافع ملي را در نظر مي گيريم. همچنين 
فاطمه س��عيدي، عضو هيات رييس��ه فراكس��يون 
اميد مجلس گفت: توضيحات وزير نفت در جلسه 
ام��روز مجلس محك��م و متقن بود ب��ه نحوي كه 
 احساس مي ش��د منتقدان چاره يي جز قانع شدن

نداشتند.«
در آخ��ر و پس از س��خنان موافقان و مخالفان، 
ط��رح 3 فوريتي توق��ف موقت ق��رارداد توتال از 
دستوركار مجلس خارج ش��د. پس از بررسي هاي 
لازم ط��رح 3 فوريتي توقف موقت قرارداد توتال و 
توضيحات حاجي دليگاني ب��ه عنوان طراح، مازني 
و كواكيب��ان ب��ه عنوان مخالف و كريمي قدوس��ي 
و ن��وروزي ب��ه عن��وان مواف��ق، ط��رح 3 فوريتي 
ال��زام دول��ت به رعاي��ت مصالح و مناف��ع ملي در 
قرارداده��اي نفت��ي و گازي در قالب الگوي جديد 
قرارداده��اي نفت��ي)IPC( به دلي��ل پس گرفتن 
امضاي متقاضيان اين طرح از دس��توركار مجلس 
خارج ش��د. جواد كريمي قدوسي، عضو كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي نيز با بيان اين ادعا 
ك��ه قرارداد توتال باعث توقف 50 س��اله ايران در 
برابر تعهدات ش��ركت هاي خارجي مي شود، گفت: 
ما مخالف س��رمايه گذاري خارجي نيس��تيم بلكه 
معتقدي��م س��رمايه گذاري بايد ب��ا ملاحظات ملي 

انجام شود. 
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هيات وزيران ديروز به رياست رييس جمهوري، 
تش��كيل جلس��ه داد و گ��زارش بان��ك مركزي 
درخصوص موسس��ات مال��ي و اعتباري غيرمجاز 
را بررس��ي كرد. به گ��زارش پاد، بان��ك مركزي 
در گ��زارش خود، از تش��كيل صن��دوق ضمانت 
س��پرده ها به عنوان امكان مناسبي براي تضمين 
س��پرده ها در بانك ها و موسسات مجاز در آينده 
ياد كرده كه حمايت لازم از س��پرده هاي مردم را 
فراهم كرده است. همچنين درباره مشكلات اخير 
به وجود آمده براي برخي موسس��ات ياد ش��ده، 
با تصميم گيري ها و هماهنگي هاي به عمل آمده، 
مش��كلات س��پرده گذاران به تدري��ج حل و فصل 
خواهد شد. همچنين با تصويب دولت، مبلغ 166 
ميلي��ارد و 60ميلي��ون ريال اعتبار و تس��هيلات 
بانكي براي جبران خسارات و بازسازي تاسيسات 
زيربنايي و س��اير بخش هاي خسارت ديده ناشي 
از س��يل اخير در اس��تان تهران اختصاص يافت. 

هيات وزيران در ادامه، با عضويت سازمان برنامه و 
بودجه كشور در كارگروه بررسي سامانه تداركات 
الكترونيك��ي موافق��ت ك��رد. رييس جمه��ور در 
حاش��يه نشس��ت هيات وزيران اظهار كرد: امروز، 
روزي اس��ت كه مردم ما بايد بي��ش از هر زمان 
ديگ��ر در پ��ي انس��جام و وحدت و اه��داف بلند 
ملي ش��ان باش��ند. يادمان نرود كه امسال، سال 
توليد و اشتغال اس��ت. همه فكرمان را بايد براي 
اش��تغال جوان ه��ا و رونق تولي��د در بخش هاي 
مختلف متمركز كنيم. اميدواريم دولت دوازدهم 
با ابت��كار و كارآمدي و خدمت بيش��تر بتواند به 
عه��دي كه با مردم در انتخابات دوازدهم بس��ته، 
عمل كند. دولت يازدهم نيز بايد تا س��اعت آخر، 
همه مس��وولان و كارگزاران اين دولت تا هفته ها 
و روزها و ساعات آخر مثل ساعات اول و روزهاي 
اوليه كار كنند. همه يك مجموعه هستيم و براي 

اهداف ملي مان در كنار هم خواهيم بود. 

 بررسي گزارش بانك مركزي از موسسات مالي
و اعتباري غيرمجاز 
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3 كلان
 استراتژي دولت

در كنترل نيروي مازاد
جمش��يد انص��اري گفت: تمام دس��تگاه هاي 
دولتي نس��بت به آنچه اس��تاندارد كارآيي ش��ان 
اس��ت، ني��روي م��ازاد دارند. بايد س��عي ش��ود 
هزينه ه��اي جاري دولت ك��م و به تدريج حجم 

دولت نيز كنترل شود. 
جمش��يد انص��اري، رييس س��ازمان اداري و 
استخدامي كشوري در گفت وگو با ايلنا در پاسخ 
به اين پرسش كه آيا براي تفكيك وزارتخانه هاي 
اقتص��ادي نظ��ر فع��الان اقتصادي را ني��ز جويا 
ش��ده ايد يا خير؟ اظهار كرد: زماني كه موضوعي 
 اعلام مي شود، فضا آماده است كه همه اظهارنظر 
داش��ته باشند. از بخش خصوصي گرفته تا بخش 
دولتي ام��ا در حال حاضر وضعي��ت به گونه يي 
نيس��ت كه جلسه بگذاريم و نظرات همه را جويا 

شويم. 
وي اف��زود: زمان��ي  ك��ه موضوع��ي را اعلام 
مي كنيم، افراد صاحب نظر مي توانند در رسانه ها 
و س��ايت ها نظرات خود را اع��لام كنند و پس از 
جمع بندي در صورتي كه لازم شد، جلساتي را با 

مجلس يا بخش خصوصي برگزار كنيم. 
معاون رييس جمه��ور تصريح كرد: هم اكنون 
لايحه تفكيك وزارتخانه ها به مجلس تقديم شده 
و تنها براي جزييات اين تفكيك مي توان نظرات 

افراد را جويا شد. 
معاون رييس جمهور در پاسخ به اين پرسش 
كه در دولت احمدي نژاد به دليل اس��تخدام هاي 
بي روي��ه، عم��ده مناب��ع مالي ص��رف پرداخ��ت 
حقوق به افراد ش��د و هزينه هاي جاري نس��بت 
به هزينه ه��اي عمران��ي افزايش ياف��ت، برنامه 
دولت دوازدهم براي حل اين مس��اله چيس��ت؟ 
خاطرنش��ان كرد: م��ا ناچاريم برنامه ه��ا را ادامه 
دهي��م زيرا زماني ك��ه اين افراد ج��زو كاركنان 
دولت محسوب مي شوند، دولت نمي تواند به آنها 
حقوقي پرداخت نكن��د اما بايد جلو افزايش اين 
هزينه ها را گرفت. وي گفت: افزايش هايي كه به 
عنوان نرخ ت��ورم در پرداخت��ي كاركنان اعمال 
مي شود، منطقي است اما جز آن بايد سعي شود 
هزينه هاي جاري دولت كاسته و به تدريج حجم 
دولت نيز كنترل ش��ود. رييس س��ازمان اداري 
اس��تخدامي  كش��وري همچنين در پاسخ به اين 
پرس��ش كه گفته مي شود يكي از ارگان هايي  كه 
نيروي مازاد دارد نهاد رياست جمهوري است آيا 
برنامه ي��ي براي كاهش ني��رو در اين نهاد وجود 
دارد يا خي��ر؟ گفت: تمام دس��تگاه هاي دولتي 
نس��بت به آنچه اس��تاندارد كارآيي ش��ان است، 

نيروي مازاد دارند و بايد كنترل شوند. 

طرح ايجاد بانك اشتغال 
ايرانيان

مش��اور عالي كسب و كار و مدرس كارآفريني 
با تشريح بخش هاي مختلف بسته جامع اشتغال 
فراگير از طرح موضوع ايجاد بانك جامع اشتغال 

ايرانيان در اين بسته خبر داد. 
مس��لم خان��ي در گفت وگو ب��ا ايبن��ا درباره 
اجراي بس��ته جامع اش��تغال فراگير كه اخيرا از 
سوي ستاد اقتصاد مقاومتي تصويب و براي اجرا 
ابلاغ ش��ده اس��ت، گفت: اين بسته در يك حوزه 
به بحث توانمندس��ازي نيروي كار مي پردازد كه 
باي��د نيروي كار در بازار كار حضور فعال داش��ته 
باش��د. اين افراد دانش كسب و كار و مهارت هاي 
حرفه يي را ندارند و بايد قبل از فعاليت به عنوان 
نيروي كار رس��مي، ي��ك دوره يي را ب��ه عنوان 

آموزش هاي كسب و كار بگذرانند. 
مشاور عالي كس��ب و كار و كارآفريني اظهار 
داش��ت: اين بخش مهمي از بسته جامع اشتغال 
فراگير اس��ت كه در قالب ط��رح كارورزي مطرح 
ش��ده و البته در سال هاي ۸۶ تا ۸۸ نيز در ايران 
اجرا ش��ده بود و در آن مقط��ع بيش از ۸۰ هزار 
نفر در اين طرح شركت داشتند. مطالعات در آن 
مقطع نش��ان داد كه بي��ش از ۵۵درصد افرادي 
كه در اين دوره ها ش��ركت داشتند، توانستند در 

همان بنگاه ها جذب بازار كار شوند. 
خان��ي ادامه داد: در م��دل جديد طرح اندكي 
تغيي��ر دارد و حق الزحمه ها و مدت كارورزي نيز 
كاهش پيدا كرده و س��هم كارفرمايان از پرداخت 
حق��وق كارورزان هم حذف ش��د. در عين حال، 
با توج��ه ب��ه محدوديت هاي بودجه ي��ي دولت، 
طرح كارورزي اجرا ش��ده در دوره گذشته براي 
۱۵۰هزار نفر از فارغ التحصيلان دانش��گاهي اجرا 

مي شود. 
وي تصري��ح كرد:  اغلب كارشناس��ان بازار كار 
بر اي��ن عقيده اند كه طرح كارورزي بايد به طرح 
كارآموزي حين تحصيل تبديل ش��ود و بيش از 
4/۵ميليون دانش��جوي در ح��ال تحصيل قبل از 
اتمام تحصيلات با بازار كار آشنا شوند و موضوع 
آمادگي براي اش��تغال قبل از فراغت از تحصيل 

اتفاق بيفتد. 
اي��ن كارش��ناس ارش��د كارآفريني و اس��تاد 
دانش��گاه افزود: بخش دوم بس��ته جامع اشتغال 
فراگي��ر مرب��وط به كس��ب و كاره��اي نوظهور 
اس��ت كه در تمام دنيا اين مشاغل مورد حمايت 
ق��رار مي گيرند ت��ا به مرحله پويايي برس��ند. در 
اين بخش تامي��ن اجتماعي و س��ازمان مالياتي 
 معافيت هاي��ي را در ي��ك دوره زمان��ي كمتر از
۵ س��ال اجرا خواهند كرد و چالش اصلي در اين 
بخش منابع مالي اس��ت كه اميدواريم با دستور 
دولت براي اختصاص ۵هزار ميليارد تومان جهت 
كارورزي و حدود ۲۰هزار ميليارد تومان از منابع 
بانكي براي توس��عه كس��ب و كار پايدار، مس��اله 

كسري منابع حل شود. 
وي با تاكيد بر اينكه تاكنون حدود ۳۰۰هزار 
نفر در طرح كارورزي ثبت نام كرده اند، افزود: در 
عين حال، آمارهاي غيررس��مي نش��ان مي دهد 
ك��ه بي��ش از ۲۰۰ هزار نفر از اين تعداد اساس��ا 
تحصيلات دانش��گاهي ندارند و افرادي هس��تند 
ك��ه ب��ه دنبال ش��غل هس��تند. بنابراي��ن اقبال 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي به اين طرح نيز بالا 
نبوده كه شايد به موضوع دستمزد مربوط باشد. 

اصلاح ساختاري

ديدگاه

مركز پژوهش هاي مجلس رابطه مالي دولت و شهرداري ها را بررسي كرد 

هشدارنسبتبهبحرانماليشهرداريها

رييس سازمان امور مالياتي با تاكيد بر برقراري عدالت مالياتي: 

بايد حقوق حقه دولت را دريافت كنيم
گروه اقتصاد كلان|

رييس س��ازمان امور مالياتي بر اين باور است 
كه بايد نظام مالياتي در كش��ور به سمتي حركت 
كند كه موديان ش��ركاي اقتصادي دولت باش��د. 
س��يدكامل تقوي نژاد كه اجراي عدالت مالياتي و 
م��ودي  محوري را رويكرد اصلي دس��تگاه متولي 
نظ��ام مالياتي مي دان��د بر اين باور اس��ت كه در 
اين مس��ير اعتمادآفريني مهم ترين ركن اس��ت. 
او س��امانه هاي نوين اطلاعات��ي را ابزاري مهم در 
ارتق��اي عدالت مالياتي قلم��داد مي كند و بر اين 
باور اس��ت كه بايد در درياف��ت اطلاعات موديان 
دقت كاف��ي را به كار برد تا ماليات قابل پرداخت 
موديان به درستي تشخيص داده و عدالت مالياتي 
برقرار شود. به گفته رييس سازمان امور مالياتي، 
پر كردن خزانه به هر قيمت��ي با برقراري عدالت 
مالياتي در تناقض است و سازمان امور مالياتي بنا 
ندارد كه به بهاي ويراني يك بخش، جاي ديگري 

را آباد كند. 
ب��ه گزارش»ايس��نا« تقوي نژاد با بي��ان اينكه 
سياس��ت س��ازمان امور مالياتي در دولت يازدهم 
بر بحث اعتمادآفريني اس��توار ش��د، اظهار كرد: 
نخستين ش��عار ما اعتماد مردم و آحاد جامعه به 
عنوان موديان به نظام مالياتي است. اگر اين اتفاق 
بيفتد هم فرهنگ مالياتي جا مي افتد و هم مردم 
با رضايت بيشتري نسبت به پرداخت ماليات اقدام 
مي كنند. اين جهت گيري در عمل هم مش��اهده 
ش��د و در س��ال هاي گذش��ته بازخ��وردي كه از 
اصناف، توليدكنندگان صادركنندگان و اتحاديه ها 
و اصناف داش��تيم، مويد همين موضوع است. در 
اين راستا سعي كرديم تصميمات خود را با كمك 
مودي��ان يا نمايندگان آنها اتخ��اذ كنيم و به اين 
ترتي��ب تصميمات ما ب��ا روح اخلاقي و فرهنگي 

همراه شد. 
رييس سازمان امور مالياتي با بيان اينكه بناي 
س��ازمان امور ماليات��ي ايجاد عدال��ت در جامعه 
اس��ت، افزود: اعتقاد نداريم ك��ه عدالت يعني پر 
ك��ردن خزانه ب��ه هر قيمتي و اي��ن برنامه را هم 
نداريم كه جايي را ويران كنيم تا جايي ديگر آباد 
ش��ود. بايد به موديان به عنوان شركاي اقتصادي 

دولت نگاه كنيم؛ به اين معني تمام افرادي كه در 
اقتصاد كشور فعاليت مي كنند و درآمدي به دست 
مي آوردن��د، حقوق حقه دولت را به عنوان ماليات 

به سازمان پرداخت كنند. 
وي تصريح كرد: اين امر بايد با تعامل و رضايت 
موديان با حداكثر اطلاع رساني درخصوص حقوق 
قانوني آنها انجام ش��ود. تلاش ما بر اين است كه 
مودي��ان را با م��واد مختلف قانون آش��نا كنيم و 
به اي��ن ترتيب هر كجا كه قان��ون امتيازي براي 
موديان در نظر گرفته ازجمله انواع بخشودگي ها، 
معافيت ه��ا و... موديان در عمل هم بتوانند از آنها 

استفاده كنند. 

  ابزارهاي نوين اطلاعاتي براي ارتقاي 
عدالت مالياتي

مع��اون وزير اقتصاد با بي��ان اينكه بايد حقوق 
حقه دولت را از كس��اني كه قانون آنها را ملزم به 
پرداخت ماليات كرده است، دريافت كنيم، اظهار 
كرد: به دنبال آن  هستيم كه با حداكثر اطلاعات، 
اس��ناد و مدارك، ماليات قابل پرداخت از س��وي 
موديان را درست تشخيص دهيم همچنين كاري 
كني��م كه موديان احس��اس نكنند ب��ه آنها ظلم 
شده اس��ت. به ديد ما ماليات هم بيت المال، هم 

حق الناس و هم ابزار ايجاد عدالت است. 
وي اف��زود: فعالان اقتصادي و اش��خاصي كه 
ماليات پرداخت مي كنند نبايد احساس كنند كه 
ما از مرزهاي قانون پاي خود را فراتر گذاش��تيم. 
به عبارتي مودي محوري مس��اله اصلي ماس��ت 
و احترام مردم و كس��ب رضايت آنها و س��هولت 
در ارائ��ه خدمات ب��ه آنها و به حداقل رس��اندن 
هزينه هاي وصول ماليات و اس��تفاده از ابزار نوين 
در اخ��ذ ماليات ازجمله مواردي اس��ت كه بر آن 
تاكيد بس��يار داريم. به همي��ن جهت هم به طور 
جدي امور س��امانه هاي اطلاعاتي خود را پيگيري 

مي كنيم. 
او همچنين اظهار كرد كه سازمان امور مالياتي 
به دنبال تقوي��ت روحيه اعتمادآفريني در جامعه 
اس��ت و گفت: به همين دلي��ل عمده ماليات را با 
ابراز مودي��ان و اظهارنامه آنها وصول كرديم و به 

همين دلي��ل در بخش ارزش اف��زوده ۸۰ درصد 
مالي��ات اخذ ش��ده از اظهارات موديان اس��ت و 
فق��ط ۲۰درصد موارد به اين ترتي��ب بوده كه از 
اطلاعات اش��خاص ثالث استفاده كرديم. بنابراين 
در حلقه هاي مختلف ارزش افزوده براس��اس ابراز 
ش��خص مودي، ماليات از آنها دريافت مي كنيم. 
حالا ممكن اس��ت در جريان حسابرسي اعداد كم 
يا زياد شود ولي مهم تر اين است كه ما به موديان 
اعتماد كرديم و تلاش كرديم به آنها ثابت كنيم. 
رييس سازمان امور مالياتي درخصوص اصناف 
نيز چنين توضي��ح داد: در بخش اصناف در يك 
سال گذشته حدود يك ميليون و ۲۰۰هزار برگ 
قطعي براي افرادي كه عملكرد س��ال ۱۳۹4را بر 
مبناي سال ۱۳۹۳ پرداخت كردند، صادر كرديم 
و در س��ال ۱۳۹۵ براس��اس جميع جهات ما باز 
ب��ا اصناف توافق كرديم در س��ال ج��اري تمامي 
صاحب��ان مش��اغل گروه س��وم موض��وع ماده ۲ 
آيين نام��ه اجرايي موضوع م��اده ۹۵ كه مجموع 
ف��روش كالا و خدم��ات آن��ان در س��ال ۱۳۹۵ 
حداكثر ۱۰براب��ر معافيت موضوع ماده ۸4 قانون 
ماليات هاي مس��تقيم بوده جزو مشمولين تبصره 
ماده ۱۰۰ تلق��ي كرديم و ميزان ماليات عملكرد 
سال ۱۳۹۵ اين دسته از صاحبان مشاغل را تنها 
ب��ا افزايش ۸ درصدي نس��بت ب��ه ماليات قطعي 
عملكرد س��ال ۱۳۹4 به ص��ورت مقطوع تعيين 
كردي��م. تقوي نژاد بيان ك��رد: بايد اين نگرش در 
جامعه تقويت ش��ود كه س��ازمان ام��ور مالياتي 
فقط مي خواهد از افرادي كه س��ودي به دس��ت 
مي آوردن��د، ماليات دريافت كن��د و با جديت به 
دنبال حل مش��كلات موديان است. سال گذشته 
حدود 4۰ بخشنامه راهگشا در بخش هاي مختلف 
ص��ادر كرديم كه عمده آنها براي حل مش��كلات 
لاينح��ل موديان ب��وده اس��ت. به عن��وان مثال 
مش��كلات مربوط به ارزش افزوده سنگ فروش ها 
و آهن فروش ه��ا را حل كردي��م همچنين اختيار 
بخش��ودگي ۱۰۰درصد را به مديران داديم كه از 
آن استفاده مطلوب كنند همچنين تلاش كرديم 
تقس��يط بدهي مالياتي را ه��م تا جايي كه قانون 

براي موديان در نظر گرفته، انجام دهيم. 

  تقويت رويكرد مودي  مداري
تقوي ن��ژاد به اقدامات س��ازمان ام��ور مالياتي 
در راس��تاي مودي  مداري اش��اره كرد و گفت: با 
پيش  گرفت��ن اموري مانند توس��عه خوداظهاري 
ماليات��ي و حذف ش��يوه تش��خيص علي الرأس، 
برنامه ريزي براي حذف ش��يوه علي الرأس از نظام 
ماليات��ي و جلوگي��ري از اعمال س��ليقه ماموران 
مالياتي، ساده س��ازي قانون ماليات هاي مستقيم 
و شفاف س��ازي آن)ب��ه ويژه در منب��ع ماليات بر 
ارث( تعدي��ل نرخ هاي ماليات��ي از طريق كاهش 
طبق��ات)از ۵ طبقه به ۳طبق��ه(، افزايش فاصله 
طبق��ات و كاهش ن��رخ ماليات��ي از ۳۵درصد به 
حداكثر ۲۵درص��د در جهت مودي مداري پيش 

رفتيم. 
وي افزود: از ديگر اقدامات انجام  ش��ده در اين 
راستا، تسهيل خدمات رساني به موديان از طريق 
برق��راري نظام مالي��ات الكترونيك، بخش��ودگي 
جرايم قابل بخشش مالياتي در حوزه ماليات هاي 
مس��تقيم و تفويض اختيار اين امر به مديران كل 
و روس��اي امور مالياتي در سراسر كشور، كاهش 
زمان رس��يدگي به پرونده ه��ا در هيات هاي حل 
اخت��لاف ماليات��ي از ۵۰۰ روز)در س��ال ۹4( به 
كمتر از ۲۵۰روز)در س��ال ۹۵( همچنين تسريع 
در رسيدگي ها در شوراي عالي مالياتي با اولويت  

پرونده هاي بزرگ است. 
او ب��ه اقدام��ات س��ازمان در راس��تاي اجراي 

عدالت مالياتي هم اش��اره و بيان كرد: پياده سازي 
طرح جامع مالياتي ب��راي اجراي عدالت مالياتي 
و شفاف س��ازي درآمدها، تدوي��ن و تقديم لايحه 
اس��تقرار صندوق هاي مكاني��زه فروش به مجلس 
شوراي اس��لامي، كاهش فش��ار مالياتي از دوش 
موديان كم  درآمد و تمركز بر شناس��ايي موديان 
جدي��د و مبارزه با فرار مالياتي و اجراي اصلاحيه 
قانون ماليات هاي مستقيم از ابتداي سال ۱۳۹۵ 
از مهم ترين اقدامات انجام ش��ده در اين خصوص 
اس��ت. همچنين افزايش سالانه س��قف معافيت 
پايه حقوق در اين زمينه انجام ش��ده كه براساس 
آن حقوق بگيران در س��ال ۱۳۹۶ ماهانه تا سقف 
۲ميلي��ون تومان و س��الانه تا س��قف ۲4ميليون 
تومان از معافيت ماليات��ي بابت حقوق پرداختي 

بهره مند مي شوند. 
تقوي ن��ژاد به تحق��ق قابل توج��ه درآمدهاي 
ماليات��ي اش��اره و بي��ان ك��رد: ح��دود ۹۶درصد 
درآمدهاي پيش بيني ش��ده س��ال ۱۳۹۵ محقق 
شده و سازمان توانس��ت حدود ۸۳.4هزارميليارد 
توم��ان ماليات مس��تقيم و كالاه��ا و خدمات را با 
كمترين فش��ار بر موديان وص��ول كند. همچنين 
سازمان امور مالياتي سال گذشته بالغ بر ۱۳هزار و 
۵۰۰ ميليارد تومان عوارض به حساب شهرداري ها 
و دهياري هاي سراس��ر كشور واريز كرد كه از اين 
ميزان بال��غ ب��ر 4هزارميليارد توم��ان عوارض به 

حساب شهرداري تهران واريز شده است. 

گروه اقتصاد كلان|
بدهي ه��اي دول��ت به ش��هرداري و بالعكس 
آن يعن��ي طلب ه��اي دول��ت از ش��هرداري در 
روزه��اي اخير مركز بس��ياري از مجادله ها بوده 
اس��ت. برخي مس��وولان ش��وراي كنوني شهر 
ته��ران درحال��ي از ع��دم پرداخ��ت بدهي هاي 
دولت اعت��راض كرده اند كه دولت در واكنش به 
انها مي گويد: اگر ش��هرداري مطالباتي از دولت 
دارد، به طور شفاف اعلام كند تا به آن رسيدگي 
ش��ود اما هيچ ادعايي به ط��ور كتبي و به همراه 
مستندات به اين وزارتخانه ارسال نشده است.«

طيب نيا عنوان كرده بود كه ش��هرداري تنها 
در رس��انه ها ارقام��ي را به عن��وان طلب خود از 
دولت مطرح مي كند و استنباط ما اين است كه 
آنها براس��اس قوانين بودجه، اين اعداد را مطرح 
مي كنن��د درحالي ك��ه تحقق ارق��ام هزينه يي 
بودجه منوط به تحقق درآمدهاست و براي همه 
دس��تگاه ها به تناس��ب تحقق درآمد، تخصيص 

مي يابد.
وزير اقتصاد در اين نشس��ت همچنين گفته 
بود كه ش��هرداري تهران بيش از ۶ هزار ميليارد 
تومان بدهي غيرجاري به بانك هاي دولتي دارد. 
اين توصيفات نش��ان مي دهد كه مناسبات مالي 
دولت و شهرداري و به طور اولي تر تقسيم وظايف 
اين دو نهاد دولتي از نظام قانونمندي و ش��فافي 
برخوردار نيست. مركز پژوهش هاي مجلس طي 
يك مطالعه با بررس��ي وظايف و مناسبات مالي 
حاكم ب��ر روابط اين نهادها، پيش��نهادهايي در 
زمينه بهبود و شفافيت كاركردها و اوضاع مالي 

آنها ارائه كرده است.
كارشناسان بازوي پژوهشي مجلس معتقدند 
اي��ن نهاد درمعرض ورشكس��تگي اس��ت و »در 
صورت غفلت دولت و مجلس از اين چالش ها به 
احتمال زياد در آينده نزديك شاهد بحران مالي 
شهرداري ها در كنار بحران مالي دولت، بانك ها 

و صندوق هاي بازنشستگي خواهيم بود.«

 الگوي مناسب مناسبات مالي 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، مرك��ز پژوهش هاي 
مجلس در گزارش��ي با عنوان »ماليه شهرداري ها؛ 
مناسبات مالي دولت و ش��هرداري ها«، به تعيين 
الگ��وي مناس��ب براي مناس��بات مال��ي دولت با 

شهرداري هاي كشور پرداخته است. 
اين گزارش معتقد اس��ت كه برخي معضلات 
كنون��ي ش��هرداري ها مانند بدهي هاي انباش��ته 
و بي قاعده ش��هرداري هاي كلان ش��هرها، فروش 
بي ضابط��ه ام��وال ش��هرداري ها براي پوش��ش 
بازپرداخ��ت اص��ل و فرع اين بدهي ه��ا و جبران 
كس��ري هاي مزمن بودجه ش��هرداري ها موجب 
ش��ده كه اين نهاد درمعرض ورشكس��تگي قرار 
گي��رد و »در ص��ورت غفلت دول��ت و مجلس از 
اي��ن چالش ها به احتمال زي��اد در آينده نزديك 
ش��اهد بحران مالي ش��هرداري ها در كنار بحران 
مالي دولت، بانك ها و صندوق هاي بازنشس��تگي 
خواهيم بود.« به باور نويس��نده گزارش به دلايل 
ياد ش��ده و استيصال مالي ش��هرداري  شهرهاي 
كوچ��ك، اجم��اع كاملي ميان دول��ت و مجلس 
درمورد بي سروس��اماني نظ��ام مديريت و درآمد 
و هزينه ش��هرداري ها وج��ود دارد و در ضرورت 
بازنگري بس��ترهاي قانوني آن كمتر ترديد وجود 

دارد. 

 تقسيم وظايف دولت و شهرداري
در ادامه اين گزارش وضعيت موجود تقس��يم 
وظايف ميان س��طوح مختلف دولت و مناس��بات 
مالي دولت و ش��هرداري ها در ايران ارزيابي شده 
اس��ت، با اين ه��دف كه چارچوب��ي منطقي براي 
ايج��اد هماهنگي و يكپارچگ��ي در روابط كاري و 

مالي ارائه كند. 
مطابق قانون شهرداري ها، وظايف شهرداري ها يا 
همان س��طوح محلي دولت در ايران به طور خلاصه 
ش��امل م��واردي مانن��د ايج��اد و توس��عه فاضلاب 
ش��هرداري، ترمي��م خيابان ها و معاب��ر، حمل ونقل، 
آتش نش��اني، تاسيس��ات حفاظتي ش��هري، بهبود 
محي��ط ش��هري، ميادين خري��د و ف��روش، اماكن 
اجتماعي، مذهبي، ورزشي و فضاي سبز مي شود. در 
سال ۸۲ مطابق برنامه سوم توسعه و طي مصوبه يي 
از س��وي ش��وراي عالي اداري مجموعه يي از وظايف 
دولت به ش��هرداري ها واگذار ش��د. ايجاد كتابخانه، 
تاس��يس دفاتر و موسس��ات گردش��گري، تفريحي، 
حفاظت و توسعه منابع طبيعي و ساخت و نگهداري 
مراكز بهداش��تي ۵دس��ته از وظايفي بود كه در اين 
س��ال از دس��تگاه هاي اجرايي مربوط��ه منتزع و به 
شهرداري ها واگذار ش��د. همچنين در قانون تنظيم 
بخش��ي از مقررات دولتي براي منطقي كردن حجم 
و ان��دازه دولت و كاهش تدريجي اعتبارات هزينه يي 
و بهب��ود ارائه خدم��ات به مردم و جلب مش��اركت 
بخش غيردولتي و توس��عه اش��تغال و صرف بودجه 
و درآمده��اي عموم��ي، وزارتخانه ه��ا، موسس��ات و 
شركت هاي دولتي عهده دار ارائه خدمات اجتماعي، 
فرهنگي، خدماتي و رفاهي، مجازند براي توسعه كمي 
و كيف��ي خدمات خود و كاه��ش حجم تصدي هاي 
دولت، نسبت به ارائه خدمات آموزش فني و حرفه اي 
و عمومي، تربيت بدني، درمان، توانبخشي، نگهداري 
از س��المندان و معلولان، كتابخانه و مراكز فرهنگي، 
خدمات شهري و روستايي و جهانگردي و ايرانگردي 
توس��ط بخش غيردولتي، اقدام كنند. اولويت اجراي 
اي��ن وظايف ب��ه نهادهاي عموم��ي غيردولتي نظير 

شهرداري ها و شوراها داده شد. 

 مناسبات مالي دولت و شهرداري
اين گزارش مناس��بات مالي دولت و شهرداري را 
در ۵ محور ماليات ب��ر ارزش افزوده، عوارض، بهاي 
خدم��ات و كمك هاي بلاعوض دولت به ش��هرداري 

تشريح مي كند. 
ماليات ب�ر ارزش اف�زوده: در اي��ران ماليات 
مش��ترك ميان دولت و ش��هرداري ها وج��ود دارد: 
بدين ترتيب كه س��همي از ماليات ب��ر ارزش افزوده 
ميان ش��هرداري ها و دهياري ها تقس��يم مي ش��ود. 
براس��اس قان��ون ماليات ب��ر ارزش افزوده، س��هم 
ش��هرداري ها از كل ماليات ب��ر ارزش افزوده امروزه 

به ۳ درصد رسيده است. 
قانون ماليات ب��ر ارزش افزوده، ماليات بر ارزش 
افزوده كالاها و خدمات در داخل حريم ش��هرها به 
حس��اب شهرداري محل و در خارج از حريم شهرها 
به حساب تمركز وجوه وزارت كشور به منظور توزيع 
بين دهياري هاي همان شهرستان واريز مي شود. اما 
در ماده )۱۲۳( قانون برنامه پنجم توسعه آمده است 
كه عوارض وصولي ارزش افزوده در هر شهرس��تان 
به نس��بت جمعيت بين شهرداري ها و دهياري هاي 
همان شهرس��تان توزيع مي ش��ود. به اين ترتيب با 
تصوي��ب قانون برنامه پنجم توس��عه، توزيع عوارض 

ماليات بر ارزش افزوده شهرستاني مي شود. 

عوارض: به موجب قانون تش��كيلات، وظايف 
و انتخابات ش��وراهاي اسلامي كش��ور و انتخاب 
شهرداران، ش��وراهاي اسلامي مي توانند در موارد 
زير اقدام به وضع ع��وارض كنند: به موجب ماده 
)77( قان��ون مذكور؛ ش��وراهاي اس��لامي ش��هر 
و دهس��تان مي توانند نس��بت به وض��ع عوارض 
متناس��ب با تولي��دات و درآمده��اي اهالي براي 
تامين بخش��ي از هزينه ه��اي خدماتي و عمراني 
مورد نياز ش��هر و روس��تا طبق آيين نامه مصوب 
هيات وزي��ران اقدام كنند. ب��ه موجب تبصره اين 
م��اده، عوارض يك ماه پس از ارس��ال هر مصوبه 
به وزارت كش��ور قابل وصول اس��ت. وزير كشور 
مي تواند در هر مقطعي كه وصول هر نوع عوارض 
را منطب��ق بر آيين نامه مصوب نداند، نس��بت به 

اصلاح يا لغو آن اقدام كند. 
بهاي خدمات: در قانون تش��كيلات، وظايف 
و انتخابات ش��وراهاي اسلامي كش��ور اختيارات 
شوراهاي اس��لامي ش��هر در زمينه تعيين بهاي 
خدم��ات به ش��رح زير پيش بيني ش��ده اس��ت: 
تصويب نرخ خدمات ارائه شده توسط شهرداري و 
سازمان هاي وابسته به آن با رعايت آيين نامه مالي 
و معاملات شهرداري ها، تصويب نرخ كرايه وسايل 

نقليه درون شهري. 

كمك هاي بلاعوض دولت به شهرداري ها: در 
ايران كمك غيرمش��روط دولت به شهرداري، تقريبا 
وجود ندارد. كمك جاري دولت به ش��هرداري هاي 
كش��ور اندك اس��ت و فقط به برخي شهرداري هاي 
كوچك تعل��ق مي گيرد. همچني��ن كمك بلاعوض 
دول��ت از محل بودجه عمراني، رأس��ا توس��ط خود 
دولت خرج مي شود و به دست شهرداري ها نمي رسد 
)توسط نمايندگان دولت منطقه يي در سطح محلي 
خرج مي شود(. مس��اله ديگري كه در زمينه كمك 
بلاعوض دولت به شهرداري ها مطرح است اين است 
كه ميزان كمك هاي بلاعوض دولت به شهرداري ها 
بسيار ناچيز است و حدود 4درصد از كل درآمدهاي 

شهرداري ها را تشكيل مي دهد. 
مراجعه ش�هرداري ها ب�ه بازارهاي مالي: در 
ايران استقراض حكومت محلي از بانك هاي تجاري 
و نحوه مصرف اين وجوه با مجوز و تصويب ش��وراي 
اسلامي ش��هر انجام مي شود. همچنين شهرداري ها 
ب��ه موجب قانون مجاز به انتش��ار اوراق مش��اركت 
هس��تند، اما طرح هايي كه از اين طريق تامين مالي 
مي شوند بايد طرح هاي سودآوري باشند. به اين معنا 
كه در ايران ش��هرداري ها نمي توانند براي مديريت 
جريان نقدينگي خود يا بازپرداخت بدهي هاي خود 

اوراق مشاركت منتشر كنند. 
پيش��ينه انتشار اوراق مش��اركت شهرداري ها در 
ايران نشان مي دهد كه اين كار در ميان شهرداري ها 
ب��ه دلايلي مانند فقدان بس��ترهاي نهادي و قانوني 
مناس��ب و ارزش اعتباري پايين شهرداري ها از نظر 
قرض دهندگان )به دليل نظ��ام مالي حاكم بر آنها و 

بحران مالي مزمن آنها( چندان متداول نيست. 

 واگذاري برخي از وظايف به شهرداري
براس��اس يافته هاي اين مطالعه، پيش��نهادهايي 
در زمين��ه انتقال وظايف س��طوح بالات��ر دولت به 

شهرداري ها ارائه شده است. 
بدين ترتي��ب گفته ش��ده اس��ت كه مش��اركت 
شهرداري ها در زمينه هاي احداث، تعمير و نگهداري 
ساختمان مدارس در چارچوب موازين نظام آموزش 
و پرورش كش��ور با رعايت موازين و اس��تانداردهاي 

سازمان نوسازي مدارس كشور گسترش يابد. 
همچنين پيشنهاد شده است كه فعاليت شهرداري 
به حوزه هاي تامين بهداش��ت عمومي، اجراي ضوابط 
و مق��ررات شهرس��ازي و مقررات ملي س��اختمان در 
طراح��ي و اج��راي تم��ام س��اختمان ها و طرح هاي 
شهرس��ازي و عمران ش��هري، حفظ محيط زيس��ت، 
مكان يابي و ارزيابي آثار س��رريز ايج��اد راه ها، راه آهن 
و فرودگاه ه��ا در ح��وزه نفوذ ش��هري، برقراري مباني 
حفاظتي، بهداشتي و ايمني كار در كارگاه هاي شهري، 
در حوزه سياس��ت گذاري، برنامه ريزي، نظارت، توسعه 
اجتماعي و اقتصادي ش��هرها و... تسري يابد. از طرف 
ديگر اين گ��زارش براي افزايش اختيارات ش��وراهاي 
اس��لامي ش��هرها در تعيي��ن بهاي خدمات ش��هري، 
عوارض ش��هري و ماليات هاي مشترك پيشنهاد كرده 
كه برخي مواد قانون شوراهاي اسلامي اصلاح شود. در 
زمينه پرداخت هاي بلاعوض دولت به ش��هرداري هم 
اين گزارش توصيه كرده است كه پرداخت هاي انتقالي 
دولت به شهرداري ها در بودجه سالانه كشور به صورت 
قانونمند و شفاف، تعيين و به مرحله اجرا گذاشته شود 
و همچنين درخصوص استفاده از بازار هاي مالي گفته 
ش��ده كه شهرداري ها و سازمان هاي وابسته و مستقل 
آنها با تصويب شوراي اسلامي شهر و موافقت دولت از 

بازارهاي مالي داخلي استقراض كنند. 

مركز پژوهش هاي مجلس:
فعاليت شهرداري به حوزه هاي تامين بهداشت عمومي، اجراي ضوابط و مقررات 

شهرسازي و مقررات ملي ساختمان در طراحي و اجراي تمام ساختمان ها و طرح هاي 
شهرسازي و عمران شهري، حفظ محيط زيست، مكان يابي و ارزيابي آثار سرريز 
ايجاد راه ها، راه آهن و فرودگاه ها در حوزه نفوذ شهري، برقراري مباني حفاظتي، 

بهداشتي و ايمني كار در كارگاه هاي شهري در حوزه سياست گذاري، برنامه ريزي، 
نظارت، توسعه اجتماعي و اقتصادي شهرها و... تسري يابد

اين مركز همچنين براي افزايش اختيارات شوراهاي اسلامي شهرها در تعيين بهاي 
 خدمات شهري، عوارض شهري و ماليات هاي مشترك پيشنهاد كرده كه برخي 

مواد قانون شوراهاي اسلامي اصلاح شود
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 ضرورت تعريف مدل
كسب و كارصنعت پرداخت

اين روزها صنعت پرداخت 
الكترونيكي با مش��كل جدي 
در تعريف مدل كس��ب و كار 
مواج��ه اس��ت و ذي نفعان��ي 
كه از خدمات اين ش��ركت ها 
ب��راي  مي كنن��د،  اس��تفاده 
پرداخت هزين��ه اين خدمت 
عادت نكرده اند و اين وضعيت 
باعث ش��ده تا بانك ها با مدل 
مركزي، جور  بانك  دستوري 

ب��د عادتي ذي نفع��ان اصلي را بكش��ند.  اگر چه اين 
خ��ود بانك ها بودند كه در گذش��ته نه چندان دور در 
يك رقابت ناس��الم با تسويه آني، حذف كارمزد و ارائه 
انواع خدمات رايگان، بنيان شرايط فعلي را بنا نهادند 
و اينك��ه نهاد ناظر و قانونگ��ذار )بانك مركزي( در آن 

روزها سكوت اختيار كرد، جاي پرسش دارد. 
بان��ك مركزي نمي تواند، نق��ش منفعل خود را در 
برابر عدم رعايت چارچوب ها توس��ط بعضي از بانك ها 
انكار كند. مس��ير غلطي كه مي توانست از همان نقطه 
شروع، با ايفاي نقش صحيح بانك مركزي اصلاح شود 
كار را به جايي رس��انده كه اكنون نيز اين رگولاتور نه 
تنها خود را موظف به اصلاح ش��رايط نمي بيند، بلكه 
با ارائه روش هاي نادرس��ت تر از گذش��ته به مشكلات 

بانك ها دامن زده  است. 
در ح��ال حاضر بان��ك مركزي با ال��زام بانك ها به 
انتقال كليه تراكنش ها به شبكه شاپرك، محل درآمد 
تضمين ش��ده يي براي ش��ركت هاي تح��ت مديريت 
خ��ود ايجاد كرده و ش��ركت هايي همچ��ون خدمات 
انفورماتيك و ش��اپرك به نوعي قانونگذاران و مجريان 

قانون در صنعت پرداخت كشور شده اند. 
به لطف درآمدهاي سرش��ار پروژه هاي حاكميتي 
مثل ش��تاب و با وجود هزينه هاي بي حس��اب شركت 
خدمات انفورماتيك، سود خالص سال ۹۵ اين شركت 
برابر ۶۴۱۷ميليارد ريال بوده كه البته هزينه اين سود 
و درآمد توسط بانك ها پرداخت مي شود و بخش قابل 
توجهي از آن ناش��ي از همين مدل غلط كسب و كار 
است. برهمين اساس در آستانه استقرار دولت جديد، 
يكي از مطالبات اصلي از بانك مركزي اصلاح اين مدل 

از دو جنبه مهم است: 
۱- تعديل درآمدهاي هنگفت شركت هاي وابسته 
به بانك مركزي به ويژه خدمات انفورماتيك و شاپرك 
كه اين اقدام ملي، ه��زاران ميليارد تومان هزينه هاي 
بانك ه��ا را كاهش مي ده��د ؛ كاهش هزينه يي كه اين 

روزها بانك ها به جد به آن نياز دارند. 
2- ال��زام ذي نفع��ان اصل��ي خدم��ات پرداخ��ت 
الكترونيك��ي به پرداخت هزينه خدم��ت دريافتي كه 
به نظر مي رس��د با لحاظ كردن ش��رايط فعلي تورم و 
رك��ود در ميان دو ذي نفع اصل��ي )دارندگان كارت و 
فروشندگان(؛ دريافت كارمزد از دارندگان كارت براي 
تراكنش هاي��ي با مبلغ پايين )مث��لا پانصدهزار ريال( 
منطقي بوده و در تراكنش هايي با مبالغ بالاتر نيز بهتر 

است فروشندگان ملزم به پرداخت كارمزد شوند.

 كاهش اندك قيمت سكه
در بازار

قيمت انواع سكه در بازار ارز و سكه تهران با نوسان اندك 
همراه بود و نرخ دلار نيز ثابت ماند. 

هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد روز چهارشنبه 
در بازار آزاد با ۶۰۰ تومان افت نس��بت به روز سه شنبه يك 
ميليون و 2۱۰هزار و ۷۰۰ تومان فروخته مي شود. هر قطعه 
س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم ني��ز بدون تغيير قيمت، 
يك ميلي��ون و ۱۷۸ هزار تومان قيمت خورد. هر قطعه نيم 
سكه بهار آزادي ۶۳۹ هزار تومان در بازار آزاد معامله شد كه 
افت يك هزار توماني را نسبت به روز گذشته نشان مي دهد. 
هر قطعه ربع س��كه بهار آزادي با يك هزار تومان كاهش به 
۳۷2هزار تومان رسيد و هر قطعه سكه گرمي نيز بدون تغيير 
قيمت 2۵۰هزار تومان اس��ت. هر گرم طلاي ۱۸ عيار نيز با 
۸۱ تومان رشد نسبت به روز سه شنبه ۱۱۳هزار و ۶۶۷ تومان 
ارزش گذاري ش��د. صرافي هاي پايتخت نيز هر دلار امريكا را 
ب��دون تغيير قيمت ۳هزار و ۷۹2تومان فروختند. همچنين 
قيم��ت هر يورو با 2۸ تومان رش��د به ۴ه��زار و ۳۸۹ تومان 
رس��يد و هر پوند انگليس نيز با ۴ توم��ان كاهش، ۴ هزار و 

۸۸2 تومان بود.

سپرده ۱۳۰هزار ميلياردي 
بانك ها در ميرداماد

پرونده س��پرده هاي بانك ها در بان��ك مركزي در 
پايان سال گذشته با حجمي بيش از ۱۳۰هزار ميليارد 

تومان بسته شد. 
ب��ه گزارش ايس��نا، صورت ه��اي مال��ي بانك ها و 
موسس��ات اعتباري روند رو به رش��د جذب سپرده از 
بانك ه��ا در بانك مركزي را نش��ان مي دهد، روالي هر 
چند طبيعي به دليل جذب سپرده در بانك ها، كه البته 
س��رعت رشد آن كند شده است. اين موضوع مي تواند 
ب��ه كاهش نرخ س��پرده هاي قانون��ي بانك ها در بانك 
مركزي مربوط باشد. سپرده گيري از بانك ها از ابزاري 
است كه براي كنترل حجم تسهيلات دهي و همچنين 
مسائل امنيتي بانك ها محسوب مي شود. از سپرده يي 
كه در ش��بكه بانكي قرار مي گيرد و نرخي بين ۱۰ تا 
۱۳درص��د موظف به س��پرده گذاري در بانك مركزي 
هس��تند. اين امر در مجموع موجب بلوكه ش��دن رقم 
قابل توجهي از منابع بانك ها در بانك مركزي مي شود. 
تازه ترين گزارش منتش��ر شده از اين حكايت دارد كه 
مجموع س��پرده هاي بانك ها و موسس��ات اعتباري در 
بانك مركزي به رقمي معادل ۱۳۱ هزار ميليارد تومان 
افزايش يافته اس��ت كه با رشد 22 درصدي نسبت به 
سال گذش��ته همراه بود. روند تغييرات سپرده گذاري 
بانك ها در بانك مركزي از س��ال ۱۳۹۱ تاكنون نشان 
مي دهد كه حجم سپرده گذاري افزايش يافته به طوري 
كه از ۶۰هزار ميليارد با رش��د ۳۱ درصدي به ۷۹هزار 
ميليارد تومان در سال ۱۳۹2 و با رشد ۱2درصدي به 
۸۸هزار ميليارد تومان در س��ال ۱۳۹۳ رسيده است. 
همچنين روند رو به رشد در سال ۱۳۹۴ ادامه داشته 
و ب��ا افزاي��ش 2۱درصدي به ۱۰۷ه��زار ميليارد و در 
نهاي��ت ب��ه ۱۳۱هزار ميلي��ارد تومان در پايان س��ال 

گذشته افزايش يافته است. 

يادداشت

اخبار

عملكرد تسهيلات اعطايي بانك ها و موسسات اعتباري در پايان سال 95 نشان مي دهد

رشد 30 درصدي تسهيلات بانك هاي خصوصي بالاتر از نقدينگي
رشد 26 درصدي مطالبات معوق و خريد دين و اموال معاملات

همتي در مجمع صندوق تامين خسارت هاي بدني خبر داد

پرداخت سالانه ۳ ميليارد دلار خسارت رانندگي
گروه بانك وبيمه|

 مجمع عمومي صندوق تامين خس��ارت هاي 
بدن��ي با حضور رييس كل بيم��ه مركزي، معاون 
بانك و بيمه وزارت امور اقتصادي و دارايي، معاون 
وزير دادگس��تري، معاون اقتصادي دادستاني كل 
كش��ور و س��اير اعضاي مجمع و هيات نظارت و 
مديرعامل صندوق براي بررسي صورت هاي مالي 
و عملكرد در محل صندوق تامين خس��ارت هاي 

بدني برگزار شد. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، همت��ي رييس كل 
بيم��ه مركزي در اين جلس��ه ضم��ن قدرداني از 
همكاري هاي صندوق تامين خس��ارت هاي بدني 
گفت: با تصويب قانون جديد بيمه ش��خص ثالث 
و افزايش تعه��دات صندوق و ارتب��اط خوب آن 
با بيمه مركزي و س��اير اركان ه��اي صنعت بيمه 
توانس��ت در كاهش دغدغه ه��اي صنعت بيمه به 
خصوص در حوزه خس��ارت هاي جاني ناش��ي از 

تصادف��ات رانندگي و پرونده بيمه توس��عه موثر 
باش��د.  همت��ي از پرداخ��ت س��الانه ۳ ميليارد 
دلار خس��ارت رانندگ��ي به عنوان س��وخت ملي 
ي��اد كرد و گفت: با توجه ب��ه اختصاص 2 درصد 
منابع صندوق به بخ��ش تبليغات، انتظار مي رود 
صندوق تامين خس��ارت هاي بدني در اين حوزه 
با برنامه ريزي نس��بت به تحقيق در خصوص علل 
تصادفات و اطلاع رساني راهكارهايي براي كاهش 
تصادف��ات رانندگ��ي و اش��اعه فرهن��گ صحيح 
رانندگي و رعايت ايمني با همكاري صدا و س��يما 
و بهره گيري از شبكه هاي اجتماعي اقدام نمايد. 

وي خاطرنش��ان كرد: در حال حاضر زيان هاي 
ناش��ي از تصادفات بس��يار بالاس��ت و با افزايش 
ايمني وس��ايل نقليه فقط تعداد كشته ها كاهش 
يافت��ه و در مقاب��ل تعداد مجروحي��ن و معلولين 
افزاي��ش يافته اس��ت.  ريي��س كل بيمه مركزي 
در پايان اجراي طرح بخش��ودگي جرايم بيمه يي 

راكبان موتورس��يكلت را گامي موثر در راس��تاي 
كاهش آس��يب هاي مال��ي و اجتماعي ناش��ي از 
تصادفات راكبان موتورسيكلت فاقد بيمه دانست 
و گفت: امي��دوارم اهميت اين موضوع از س��وي 
س��اير نهادهاي مرتبط نيز درك ش��ود تا بتوانيم 
ب��ه ص��ورت كار گروه��ي جامعه ه��دف خود را 

گسترده تر كنيم. 
همچنين در اين جلسه، علي جباري مديرعامل 
صندوق تامين خس��ارت هاي بدني در گزارشي از 
پرداخت بيش از 2۰ هزار ميليارد ريال خس��ارت 
در ۳ س��ال اخي��ر، راه اندازي سيس��تم يكپارچه 
صندوق، راه اندازي ش��عب 2۰ گان��ه صندوق در 
سراس��ر كش��ور، اجري دو مرحله ي��ي طرح ويژه 
بخشودگي جرايم بيمه نامه شخص ثالث خبر داد. 
وي ادام��ه داد: در س��ال ۹۵ و ۹۶ يكي از اقدامات 
اساس��ي، ايفاي نقش اساس��ي صندوق در حل بحران 
بيمه توس��عه ب��ه كل صنعت بيمه بوده اس��ت. در اين 

راس��تا صندوق با خريد ساختمان هاي بيمه توسعه در 
استان ها و خريد ساختمان مركزي بيمه ايران در تهران. 
ع��لاوه بر اينكه نقش خود را ب��ه عنوان مكمل صنعت 
بيمه ايفا كرد بلكه با تدابير صورت گرفته ساختمان ها 
و املاك بس��يار خوبي به عنوان دارايي صندوق اضافه 
ش��د كه در طول تاسيس صندوق بي نظير است. ضمناً 

با اتخاذ تدابير از س��وي بيمه مركزي، صندوق و بيمه 
ايران يك��ي از بحران هاي صنعت بيم��ه به خوبي رفع 
اين فعاليت ص��ورت نمي گرفت مگر با همدلي و تدبير 
س��ه گانه دكتر همتي رييس بيم��ه مركزي، صندوق و 
بيمه ايران. البت��ه همكاري و همراهي مرجع قضايي و 

سهامدار بيمه توسعه نيز كمك نمود. 

گروه بانك و بيمه|محسن شمشيري|
در ش��رايطي كه حجم نقدينگي در اسفند ۹۵ 
به ۱2۵۳هزار ميليارد تومان با رشد 22.۳ درصدي 
رس��يد، مانده كل تس��هيلات بانك ها و موسسات 
اعتباري به بيش از ۹۱۰هزار ميليارد تومان با رشد 
2۴.۸ درصدي بالغ شده كه نسبت آن به نقدينگي 

در سطح ۷2.۶درصد ثبت شده است. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، از اي��ن مي��زان مانده 
تس��هيلات، طبق اعلام نماگرهاي اقتصادي معادل 
۱۰درصد تس��هيلات غيرجاري ي��ا معوقات بانكي 
اس��ت كه رقمي بال��غ بر ۹۱ هزار ميلي��ارد تومان 
اس��ت. همچنين با توجه به رقم س��اير در تركيب 
تس��هيلات اعطاي��ي بانك ها و موسس��ات اعتباري 
مجموع ارقام خريد دين، اموال معاملات و مطالبات 
معوق، سررسيد گذشته و مشكوك الوصول معادل 
۱۰۱.۶۶ه��زار ميلي��ارد توم��ان اس��ت كه رش��د 
2۶.۷ درصدي داش��ته و اين ميزان رش��د بالاتر از 
رش��د نقدينگي و رش��د مانده تس��هيلات اعطايي 

بانك ها و موسسات اعتباري است. 
به عبارت ديگر ش��بكه بانكي بايد دقت داش��ته 
باش��د كه افزايش مطالبات معوق با رش��د بالاتري 
نس��بت به نقدينگ��ي و مانده تس��هيلات در حال 

حركت است. 

 ۱8۱هزار ميليارد تومان تزريق پول جديد 
مانده تس��هيلات بانك ها و موسس��ات اعتباري 
از رق��م ۷2۹هزار ميليارد توماني در اس��فند۹۴ با 
2۴.۸درصد رشد طي يك سال به رقم ۹۱۰.۱۱هزار 
ميليارد تومان رسيده و به ميزان ۱۸۱هزار ميليارد 
تومان بيشتر شده اس��ت. اين موضوع نشان دهنده 
اين واقعيت است كه با وجود سياست هاي انضباط 
مالي و كنت��رل پايه پولي و نقدينگي، تس��هيلات 
بانك ها در س��ال ۹۵ افزايش قابل توجهي داش��ته 
و نوعي سياس��ت تزريق نقدينگي ب��راي خروج از 
رك��ود و ايجاد رون��ق و تقاضا در دس��تور كار قرار 
گرفته و براس��اس گفته مسوولان بانك مركزي در 
س��ال ۹۵، معادل ۵۴۸هزار ميليارد تومان با رشد 
۳۱ درصدي نسبت به سال ۹۴ تسهيلات پرداخت 
ش��ده كه با توجه به رقم افزايش مانده تس��هيلات 
اعطايي مي توان نتيجه گرفت كه ۱۸۱هزار ميليارد 
تومان از رقم تس��هيلات پرداخت ش��ده سال ۹۵ 
پ��ول جديد يا افزايش تزريق نقدينگي و وام بانكي 
بوده و ۳۶۷هزار ميليارد تومان آن شامل استمهال 
تس��هيلات قبلي يا تكرار رقم تس��هيلات سال هاي 

قبل بوده است. 
 افزاي��ش ۱۸۱ه��زار ميلي��ارد توماني و رش��د 
بالاي ۳۱ درصدي نس��بت به س��ال هاي ۹2 تا ۹۴ 
نش��ان دهنده رشد بالاي حجم تس��هيلات بانك ها 
در س��ال ۹۵ و نوعي سياست انبساطي براي تامين 
نقدينگي واحدهاي اقتصادي و خروج از ركود بوده 
اس��ت اما بلافاصله بايد توجه داشته باشيم كه اين 
حجم رش��د تس��هيلات دهي با دو سال رشد منفي 
اقتصاد در سال هاي ۹2 و ۹۴ و دو سال رشد مثبت 
اقتصادي ۳ درصدي س��ال هاي ۹۳ و ۹۵ متناسب 
نيست و ممكن است كه در آينده نزديك منجر به 

رشد مطالبات معوق شود. 
همچني��ن در نيم��ه دوم س��ال ۹۵ موض��وع 
كارت ه��اي اعتباري يا عقد مرابح��ه به عنوان يك 
سياس��ت ايجاد تقاض��ا براي كالاه��ا و خدمات در 
دستور كار دولت و سيس��تم بانكي قرار گرفت كه 
بر حجم تس��هيلات و مانده وام هاي بانكي افزود اما 
به عقيده كارشناس��ان، كارت ه��اي اعتباري عملا 
جايگزين تسهيلات خرد شده و به دليل سود بالاي 
تس��هيلات بانكي در بخش خريد كالا با اس��تقبال 

مردم مواجه نشده است. 

  رشد تسهيلات بالاتر از رشد نقدينگي
بانك ها  تس��هيلات دهي  رش��د 2۴.۸درصدي 
در مقايس��ه با رش��د 2۳.۹ درصدي س��پرده هاي 
غيردولتي و رش��د 22.۳درصدي نقدينگي در ۹۵ 
بيش��تر بوده و نش��ان دهنده سياست انبساطي در 
تسهيلات نس��بت به رشد س��پرده ها و نقدينگي 
اس��ت. اين نكته نش��ان دهنده اين واقعيت است 
كه بانك هاي كش��ور حداكثر اس��تفاده از ظرفيت 
وام ده��ي را در س��ال۹۵ ب��ه كار گرفته اند و براي 
ايج��اد رون��ق و كاهش رك��ود به دنب��ال افزايش 
تس��هيلات دهي هستند و براس��اس اين سياست، 
بان��ك مركزي اع��لام كرده كه ح��دود ۵۵۰هزار 
ميلي��ارد تومان تس��هيلات در س��ال۹۵ پرداخت 
شد و علاوه بر تسهيلات معمول و سنتي بانك ها، 

پرداخت وام ازدواج با استفاده از منابع حساب هاي 
جاري، پرداخت ۱۶۵۰۰ميليارد تومان تسهيلات 
ب��راي بنگاه هاي كوچك و متوس��ط در دس��تور 
كار ق��رار دارد و در س��ال۹۵ بانك ه��اي كش��ور 
اوج تس��هيلات دهي خود را خواهند داش��ت.  اما 
در عين حال ك��ه بانك ها با حداكثر فش��ار براي 
تسهيلات دهي مواجه هستند، سياست هايي مانند 
انتقال حس��اب بي��ش از ۴۶۰ ش��ركت دولتي از 
بانك ها به بانك مركزي، استفاده از منابع حساب 
جاري براي وام ازدواج همچنين انتقال حساب هاي 
دولت��ي و خزانه از بانك ها ب��ه بانك مركزي، قفل 
ش��دن بيش از ۴۰درص��د منابع بانك ها توس��ط 
بدهي دولت و مطالبات معوق، كاهش نرخ س��ود 
س��پرده ها به ۱۵درصد، بالا رفتن نرخ س��ود بازار 
بين بانكي به ۱۹درصد و ال��زام بانك ها به كاهش 
نرخ س��ود تس��هيلات، امكان اس��تفاده بانك ها از 
منابع ارزان قيمت را حتي براي مدت كوتاه كاهش 
داده و بانك ها براي هر يك ريال جذب سپرده يي 
كه دارند، بايد هزينه سنگين و بالا پرداخت كنند. 
افزاي��ش مانده بدهي دولت به بانك ها به ميزان 
۱۵۸ه��زار ميليارد تومان در اس��فند ۹۵ نيز خود 
گوياي اين واقعيت اس��ت كه منابع بانك ها نسبت 
به قبل بيش��تر قفل ش��ده، دسترس��ي بانك ها به 
منابع كمتر ش��ده و در شرايط فشار براي پرداخت 
تسهيلات، مش��كلات مختلفي براي بانك ها ايجاد 
كرده است. نگاهي به اقلام بخش پولي و بانكي در 
اس��فند ۹۵ نشان مي دهد كه رشد مانده تسهيلات 
بانك ه��ا 2.۵واحد درصد بيش از رش��د نقدينگي 
بوده درحال��ي كه در س��ال۹۴ و به دنبال پيگيري 
سياس��ت هاي انضباط مالي، رش��د تسهيلات دهي 
بانك ها يك سوم رشد نقدينگي و رشد سپرده هاي 
غيردولتي در بانك هاي كش��ور و تس��هيلات دهي 
بانك ه��ا با توجه به ميزان رش��د نقدينگي كش��ور 

بوده است. 

 سهم 42 درصدي مشاركت مدني
 براساس تازه ترين گزارش بانك مركزي مربوط 
ب��ه عملكرد بخ��ش پولي و بانكي در س��ال۹۵ كه 
وضعي��ت تس��هيلات اعطايي بانك ها و موسس��ات 
اعتب��اري را توضيح داده، س��هم عقود مش��اركت 
مدني به ۴2.۳ درص��د افزايش يافته و مانده آن به 
۳۸۵هزار ميليارد تومان بالغ ش��ده كه 2۰.۱درصد 

نسبت به اسفند ۹۴ رشد داشته است. 

 رشد فروش اقساطي
از سوي ديگر مانده تسهيلات فروش اقساطي با 
رقم 2۳2هزار ميليارد تومان و رشد 2۹.2درصدي 
نسبت به اسفند ۹۴ و س��هم 2۵.۶درصدي از كل 
 تس��هيلات در رتب��ه دوم تس��هيلات دهي بانك ها 

قرار دارد. 

 رشد 4۰ درصدي مطالبات معوق و خريد دين
 در رتبه س��وم تس��هيلات بانك ها و موسسات 
اعتباري، ساير تس��هيلات شامل خريد دين، اموال 
معام��لات و مطالبات معوق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول است كه به رقم ۱۰۱ هزار ميليارد 
تومان رسيده كه سهم آن از مانده تسهيلات بانك ها 
معادل ۱۱.2درصد اس��ت و نسبت به اسفند ۹۴ به 
ميزان 2۶.۷درصد رشد داشته كه بالاترين رشد را 
بعد از مرابحه، اجاره به ش��رط تمليك، مش��اركت 
حقوقي و فروش اقساطي داشته است. بر اين اساس 
مي ت��وان گفت كه مطالبات مع��وق و خريد دين و 
اموال معاملات سهم بالايي در كل تسهيلات بانكي 

دارد و از اهميت زيادي برخوردار است. 

 رشد 77 درصدي مانده مرابحه 
در رتب��ه چهارم، عق��ود مرابحه قرار دارد كه در 
اس��فند  ماه ۹۵ توانس��ت از نظر مانده تس��هيلات 
وام جعاله را پشت  س��ر بگذارد، از آن پيشي بگيرد 
و خ��ود را به جايگاه پنجم از نظر مانده تس��هيلات 
بين عقود بانكي برساند. عقود مرابحه با اينكه براي 
نخس��تين بار از تير ماه ۹۴ به جمع عقود بانكداري 
پيوسته و كل عمر اين عقد تسهيلات بانكي تا دي 
2۱ماه اس��ت و در س��ال ۹۵ تا س��قف۵۰ ميليون 
توم��ان كارت اعتب��اري به متقاضيان داده ش��د تا 
منج��ر به رش��د تقاضا و خريد كالا ش��ود. در حال 
حاضر عقد مرابحه جاي خود را باز كرده و با س��هم 
۵.۳ درصدي از مانده تس��هيلات بانك ها، مانده اين 
تس��هيلات در اسفند ۹۵ به ۴۷هزار و ۸۱۰ميليارد 
تومان رس��يده كه در اين مدت معادل ۷۷.۴درصد 
رش��د داش��ته و به جايگاه چهارم عق��ود بانكي از 
نظر مانده تس��هيلات رس��يده و وام جعاله و حتي 
قرض الحسنه را پشت سر گذاشته است. اما مشخص 
نيست كه تا چه حد به رشد توليد و مصرف بخش 

خصوصي كمك كرده است. 
كارشناس��ان مي گويند اگر عق��د مرابحه بتواند 
به خريد كالا و قدرت خريد مردم و رش��د مصرف 

بخش خصوصي كمك كند، مي تواند نقطه اميدي 
براي ايجاد تقاضا و رشد و رونق اقتصادي باشد. اما 
با وجود انتظار رشد بالاي آن هنوز رقم قابل توجهي 
ندارد و مان��ده آن در حد ۴۸ه��زار ميليارد تومان 
در مقايسه با كل تس��هيلات بانك ها اندك و سهم 
۵.۳درصد اس��ت. به نظر مي رسد به تدريج سهم و 
جايگاه عقد مرابحه بين عقود بانكي افزايش يابد و 
با جعاله و قرض الحس��نه رقابت كند. بانك مركزي 
توضي��ح داده ك��ه از تير ۹۴ آمار تس��هيلات عقود 
مرابحه و اس��تصناع به تفكيك عقود اسلامي اضافه 
ش��ده است. اما نكته قابل توجه اين است كه اكنون 
در تركي��ب مرابحه تنها وام خري��د كالاي ايراني و 
حماي��ت از تولي��د قرار ندارد و تس��هيلات خرد به 
مردم نيز در اين س��رفصل ديده مي شود اما اينكه 
چه بخشي از آن به تسهيلات خرد اختصاص يافته 
و چه بخشي مربوط به خريد كالاست بايد مشخص 
شود كه استفاده از كارت هاي اعتباري براي خريد 
كالاي ايراني جدا از س��اير عقود محاسبه شود. در 
سال ۹۵ كارت هاي اعتباري و مرابحه به دليل سود 
بالا ب��راي خريد كالاي ايراني مورد اس��تقبال قرار 
نگرفت و تنها براي خري��د خودرو مورد توجه بود. 
درنتيج��ه بانك هاي كارت ه��اي اعتباري و مرابحه 
را عم��لا جايگزي��ن وام هاي خرد خ��ود كرده اند و 
بس��ياري از م��ردم كارت هاي اعتب��اري و وام خرد 
را درياف��ت كرده و در ام��ور مختلف موردنظر خود 
استفاده مي كنند و عملا به ابزاري براي حمايت از 

توليد و رشد مصرف تبديل نشده است. 
عده ي��ي از صاحب نظران با انتق��اد از نرخ بالاي 
كارت هاي اعتباري خريد كالا و عدم استقبال مورد 
انتظ��ار از مردم مي گويند كه خريد كالا و اعتبارات 
مصرفي نبايد گران قيمت باشد و تا زماني كه نرخ ها 
بالا باشد عملا جايگاه عقد مرابحه بيش از اين رشد 
نخواهد كرد. پيش بيني مي شود كه اين نوع كارت 
اعتب��اري و عقد مرابحه با تقاضا و رش��د بالايي در 
بازار پول مواجه شود اما در عين حال با خطر گران 
ش��دن كالاهاي مصرفي همچنين مشكل پرداخت 

اقساط توسط خانوارهاي متوسط مواجه است. 

 سهم 5.۱ درصد قرض الحسنه
در رتبه پنجم، تسهيلات قرض الحسنه قرار دارد 
كه بزرگ ترين عقود مبادله يي را ش��امل مي ش��ود. 
عمده تري��ن وام هاي اي��ن عقود مبادله ي��ي را وام 
ازدواج جوانان تش��كيل مي دهد كه در س��ال هاي 

اخير بانك ها همت زيادي در اين زمينه داش��ته اند. 
مانده قرض الحس��نه در اس��فند ۹۵ به ۴۶.2۷هزار 
ميلي��ارد تومان رس��يد كه با رش��د 2۶.۵درصدي 
نس��بت به اس��فند ۹۴ مواجه شده و س��هم آن از 
كل تس��هيلات ۵.۱درصد بوده كه دليل اين رشد 

افزايش وام هاي ازدواج در سال جاري بوده است. 

 مانده ۳.6 درصدي جعاله
در رتبه ششم، عقود مشاركت حقوقي قرار دارد 
كه با سهم ۳.۶درصدي از كل تسهيلات، مانده اين 
عقود از 2۴.۸۵هزار ميليارد تومان در اس��فند ۹۴ 
به ۳۳.2هزار ميليارد تومان در اس��فند ۹۵ رسيده 
و با رشد ۳۳.۶ درصدي مواجه شده كه نشان دهنده 

رشد بالاي آن در سال ۹۵ است. 
از س��وي ديگر وام جعاله تعمير مسكن با سهم 
۳.۶ درصدي در رتبه هفتم تس��هيلات دهي بانك ها 
به ۳2.۴۵هزار ميليارد تومان در اسفند ۹۵ رسيده 
و بيانگر ۶.۱ درصد رش��د در س��ال ۹۵ است.  رتبه 
هشتم به وام مضاربه با سهم ۱.۹ درصدي تعلق دارد 
و مانده اين نوع تس��هيلات از ۱۷.۱2هزار ميليارد 
تومان در اس��فند ۹۴ به ۱۶.۸۷هزار ميليارد تومان 
در اسفند ۹۵ رس��يده كه با كاهش ۱.۵- درصدي 

همراه بوده است. 
از سوي ديگر تسهيلات سرمايه گذاري مستقيم 
با سهم اندك ۰.۹  درصدي از مانده تسهيلات مانده 
۸۰2۰ميليارد تومان در اسفند ۹۵ داشته كه رشد 

۰.۶ درصدي داشته است. 
در رتبه بعدي، عقود سلف با سهم ۰.۳درصدي 
ق��رار دارد كه از 2.۵۹هزار ميليارد در اس��فند ۹۴ 
به ع��دد ۳۰۵۰هزار ميليارد تومان در اس��فند ۹۵ 
رس��يده و ۱۷.۸۴درصد رشد داشته است. در رتبه 
بعدي، اجاره به شرط تمليك با سهم ۰.۳درصدي 
قرار دارد ك��ه مانده آن از ع��دد ۱.۷۶هزارميليارد 
تومان در اس��فند ۹۴ به ۳۰۳۰ميلي��ارد تومان در 
اسفند ۹۵ رس��يده و با رشد ۷2.2  درصدي مواجه 
ش��ده اس��ت.  در رتبه آخر نيز عقود استصناع قرار 
دارد ك��ه هنوز هيچ آم��ار و عملكردي در ارتباط با 

آن منتشر نشده و مانده آن صفر است. 

 سهم 62  درصدي غيردولتي ها از تسهيلات
س��هم بانك هاي غيردولتي ي��ا خصوصي با رقم 
۵۶۷هزار ميليارد تومان رش��د ۳۰ درصدي در سال 
۹۵ داش��ته و سهم آن به ميزان ۶2.۳درصد از كل 
تس��هيلات بانك ه��ا يا بدهي بخ��ش غيردولتي به 
بانك ها بوده كه نسبت به ماه هاي قبل افزايش نشان 
مي دهد. س��هم بانك هاي خصوصي و غيردولتي از 
جذب سپرده ها نيز معادل ۷۱.۵۶درصد بوده و در 
نتيجه اين س��هم نسبت به س��هم غيردولتي ها در 
تسهيلات به ميزان ۹واحد درصد بيشتر بوده است. 

 تسهيلات تخصصي ها 2 برابر جذب سپرده
بانك هاي تجاري با رقم ۱۳۶هزار ميليارد تومان 
از مانده تسهيلات بانك ها و رشد 2۳.2 درصدي در 
سال ۹۵ سهم ۱۵درصدي از كل تسهيلات بانك ها 
داشته و بانك هاي تخصصي با رقم 2۰۶هزار ميليارد 
تومان و رش��د ۱۳.۳ درصدي سهم 22.۶درصد كل 

بدهي بخش غيردولتي به بانك ها بوده است. 
در بخش جذب سپرده نيز سهم بانك هاي تجاري 
از كل جذب س��پرده بانك ها به ميزان ۱۸.۷درصد 
و س��هم بانك هاي تخصصي نيز ۹.۸درصد و سهم 
بانك ه��اي خصوص��ي ۷۱.۵درصد بوده اس��ت. به 
عب��ارت ديگر درحالي كه بانك ه��اي غيردولتي يا 
خصوصي ۱۰درصد بيش از سهم خود در پرداخت 
تسهيلات در جذب سپرده هاي بانكي موفق بوده اند 
اما بانك هاي تخصصي با وجود س��هم ۱۰درصدي 
در جذب س��پرده 2۳درصد تس��هيلات را پرداخت 
كرده ان��د. به عبارت ديگر بانك هاي تخصصي بيش 
از 2برابر س��هم خود در جذب س��پرده توانسته اند، 
تس��هيلات پرداخت كنند و س��هم قابل توجهي در 
تامين نياز واحدهاي اقتص��ادي به وام و نقدينگي 
داشته اند. رشد تسهيلات دهي بانك هاي خصوصي 
در س��ال ۹۵ در بانك هاي تجاري 2۳.2درصد، در 
بانك هاي تخصص��ي ۱۳.۳درص��د و در بانك هاي 
غيردولت��ي ۳۰درصد ب��وده و نش��ان مي دهد كه 
به تدري��ج بر س��هم غيردولتي ها از كل تس��هيلات 
بانك ها افزوده مي ش��ود و رش��د تس��هيلات دهي 
بانك هاي خصوصي از رش��د سپرده هاي غيردولتي 
و رشد نقدينگي و رشد مانده تسهيلات بيشتر بوده 
اس��ت و در واقع بار اصلي رش��د تسهيلات در سال 

۹۵ برعهده بانك هاي خصوصي بوده است.

محمد نژادصداقت 
كارشناس بانكداري 

الكترونيك

رشد تسهيلات دهي بانك هاي خصوصي در سال 95 در بانك هاي تجاري 23.2درصد، در بانك هاي تخصصي 13.3درصد و در 
بانك هاي غيردولتي 30درصد بوده و نشان مي دهد كه به تدريج بر سهم غيردولتي ها از كل تسهيلات بانك ها افزوده مي شود و رشد 
تسهيلات دهي بانك هاي خصوصي از رشد سپرده هاي غيردولتي و رشد نقدينگي و رشد مانده تسهيلات بيشتر بوده است و در واقع 

بار اصلي رشد تسهيلات در سال 95 بر عهده بانك هاي خصوصي بوده است 

افزايش 181هزار ميليارد توماني و رشد بالاي 31 درصدي نسبت به سال هاي 92 تا 94 نشان دهنده رشد بالاي حجم تسهيلات بانك ها 
در سال 95 و نوعي سياست انبساطي براي تامين نقدينگي واحدهاي اقتصادي و خروج از ركود بوده است اما بلافاصله بايد توجه 

داشته باشيم كه اين حجم رشد تسهيلات دهي با دو سال رشد منفي اقتصاد در سال هاي 92 و 94 و دو سال رشد مثبت اقتصادي 
3 درصدي سال هاي 93 و 95 متناسب نيست و ممكن است كه در آينده نزديك منجر به رشد مطالبات معوق شود
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5 بورس و فرابورس
برگزاري سومين نشست 

امنيت سايبري بورس
سومين نشس��ت تخصصي امنيت سايبري با هدف 
سرعت بخشي به ارتقاي امنيت اطلاعات در حوزه بازار 
سرمايه برگزار شد. به گزارش»تعادل« به نقل از سنا در 
اين نشس��ت تخصصي كه با حضور كارشناسان امنيت 
و فناوري اطلاعات شركت  هاي نرم افزاري بازار سرمايه 
و حراس��ت س��ازمان بورس و به ميزباني مركز نظارت 
بر امني��ت اطلاعات بازار س��رمايه)مكنا( برگزار ش��د، 
برنامه ه��اي كوتاه مدت، بلند مدت همچنين موضوعات 
تخصصي امنيت سيس��تم ها و زيرس��اخت هاي شبكه 
مورد بررس��ي قرار گرفت و بر اج��راي كامل و صحيح 
اس��تانداردهاي امنيت اطلاعات و سند الزامات امنيت 

اطلاعات بازار سرمايه تاكيد شد. 
در اين نشست احمد سحرخيز، رييس مركز نظارت 
بر امني��ت اطلاعات بازار س��رمايه)مكنا( ب��ا يادآوري 
اينكه امروز تهديدات س��ايبري در كمين سيستم ها و 
زيرساخت هاي فناوري  محور همه كشورهاست، تصريح 
ك��رد: مي توان پيش بيني كرد ك��ه اين قبيل تهديدات 
در جه��ان امروز روند فزاينده ي��ي دارد و از اين رو بايد 
آمادگي هاي لازم در اين خصوص سرلوحه فعاليت هاي 
اين حوزه باش��د. وي افزود: فضاي امن تبادل اطلاعات 
ضرورت��ي براي پيش��برد اه��داف اقتصادي كش��ور و 

زمينه ساز رونق و اعتماد به بازار سرمايه است. 
كارشناس��ان حاضر در اين جلسه نيز به تبادل نظر 
درخصوص سيستم هاي تش��خيص نفوذ به روزرساني 
سامانه ها و انجام پايش و ارزيابي هاي امنيتي پرداخته و 

اجراي دستورالعمل ها را مورد تاكيد قرار دادند. 

تاثير مثبت رويدادهاي كلان 
اقتصادي بر بازار سرمايه

كارش��ناس ارش��د اقتصادي درخصوص روند بازار 
سرمايه گفت: در روزهاي اخير اتفاق هاي بزرگ و مهمي 
در عرصه اقتصاد كش��ور رخ داد كه هم��ه آنها در بازار 

سرمايه تاثير مثبت دارد. 
به گزارش»تعادل« غلامرضا سلامي در گفت وگو با 
سنا با اش��اره به امضاي يكي از بزرگ ترين قراردادهاي 
نفتي تاريخ كشور و ورود سرمايه گذاران خارجي افزود: 
بازار س��رمايه بازتاب دهنده تح��ولات مثبت در اقتصاد 
كشور است. اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه اظهار 
ك��رد: به طور كلي مهم ترين مش��كل اين روزهاي بازار 
سرمايه نرخ بهره بانكي در اقتصاد است. وي با اشاره به 
بهره بالاي بانكي تصريح كرد: نرخ بهره بالاي سپرده هاي 
بانكي در ش��رايطي كه صنايع ما درحال حاضر بازدهي 
بالايي ندارند، اقتصاد را با مش��كل مواجه كرده اس��ت. 
س��لامي با اشاره به اينكه نرخ بهره اقتصاد كشور با نرخ 
بازدهي صنايع هيچ تناسبي ندارد، تصريح كرد: اين نرخ 
بالا باعث شده، استقبال از بازار سرمايه كم شود چراكه 

نرخ هاي بهره از نرخ تورم تبعيت نمي كند. 
اين كارش��ناس اقتص��ادي درباره راه��كار حل اين 
مشكل مهم گفت: مهم ترين راهكار رفع اين مشكل اين 
اس��ت كه علل بالا بودن نرخ سود را بدانيم و در جهت 
كاهش آن اقدام كنيم. به گفته وي زماني كه نرخ سود 
ثابت در محدوده 25درصد باشد، سرمايه گذاران در بازار 

سهام انتظار بازدهي بالاي 35تا 40درصدي دارند. 
س��لامي با اش��اره به اينكه بايد نرخ س��ود ثابت در 
اقتص��اد كاه��ش يابد، اظهار ك��رد: دول��ت مي تواند با 
پرداخت بدهي هايش به بانك ها و انتش��ار اوراق بدهي 
بلندمدت با س��ود كم به روند كاهش��ي نرخ سود موثر 
در اقتص��اد كمك كند. وي گفت: منظور از نرخ س��ود 
پايين با قدرت خريد س��هام به اين است كه اگر كسي 
امروز 380ميليون توم��ان اوراق يا معادل آن 100هزار 
دلار خريد انجام داد در 10س��ال آينده هر زمان كه آن 
اوراق بازخريد ش��ود باز هم بتواند با آن پول 100هزار 

دلار را بخرد. 

عبور ارزش معاملات بورس 
انرژي از مرز يك هزار ميلياردي

ارزش كل معاملات بورس انرژي ايران طي سال 96 
تاكنون با ثبت ركورد بيش از 900ميليارد تومان در بازار 
فيزيك��ي و معامله بيش از 681هزار تن انواع حامل هاي 
انرژي، از مرز يك هزار ميليارد تومان عبور كرد. در جريان 
معاملات روز سه شنبه 20 تير 96، در بازار فيزيكي بورس 
انرژي ايران كالاه��اي قطران ذوب آهن اصفهان، متانول 
پتروش��يمي ش��يراز، ميعانات گازي پتروشيمي رازي و 
برش سه كربنه و سنگين تر شركت آرياساسول در رينگ 
داخلي و حلال 402 پالاي��ش نفت تبريز و حلال 404 
پالايش نفت ش��يراز در رينگ بين الملل عرضه ش��دند.  
كل معاملات صورت گرفته معادل 3،510 تن و به ارزش 
بي��ش از 4ميليارد و 324ميليون تومان اس��ت. از نكات 
مهم عرضه هاي اين روز مي توان به عرضه و معامله يك 
هزار و 200 مترمكعب حلال 402 پالايش نفت تبريز در 
رينگ بين الملل بازار فيزيكي بورس انرژي ايران اش��اره 
ك��رد كه نهايتا با رقابت خريداران اين محصول به پايان 
رسيد.  همچنين در جريان معاملات روز چهارشنبه، 21 
تير 96 نيز عرضه يك ميليون ليتر حلال 402 و قريب به 
500 هزار ليتر حلال 410 پالايش نفت شيراز در رينگ 
داخلي و 2000 تن گازمايع پالايش نفت شازند به مقاصد 

بين المللي در بازار فيزيكي بورس انرژي عرضه شد. 

كوچك ترين سهامداران 
بازار سرمايه معرفي شدند

مديري��ت امور ناش��ران ش��ركت س��پرده گذاري 
مرك��زي اوراق به��ادار و تس��ويه وج��وه )س��مات(، 
فهرس��ت كوچك ترين س��هامداران بازار س��رمايه را 
ت��ا پايان خرداد 96 منتش��ر كرد. به گزارش س��نا و 
به نق��ل از روابط عمومي س��مات، جديدترين آمارها 
نش��ان مي دهد كه در ماه گذشته 22 كد سهامداري 
ب��راي نوزادان در كش��ور صادر ش��ده اس��ت. هادي 
بش��ارت، س��يدعلي كاهه و رقيه لاريجاني 3روزه از 
مش��هد كوچك ترين نوزاداني هستند كه خرداد كد 
سهامداري خود را از ش��ركت سپرده گذاري مركزي 

دريافت كرده اند. 
براساس اين گزارش، والدين سپهر ساجد از مشهد، 
فاطمه نورا معتمدي از تهران با دريافت كد سهامداري 
در چهارمين روز تولد، محمد پنداشته از گرمي و فرهاد 
از گناباد در پنجمين روز تولد و آدريان فتحي از تهران 
در هفتمي��ن روز براي ن��وزادان خود كد س��هامداري 
درياف��ت كردند ت��ا در رتبه هاي بع��دي كوچك ترين 

سهامداران بازار سرمايه قرار گيرند.

اخبار بورس

»تعادل« از تصميم كميسيون تطبيق مجلس براي خروج 7 شركت پالايشي به پرتفوي سهام عدالت گزارش مي دهد

اجراي عدالت براي 50 ميليون سهامدار
گروه بورس  علي رمضانيان 

دولت يازده�م بع�د از روي كارآمدن اقدام 
به س�اماندهي سهام عدالت در قالب يك طرح 
سه مرحله يي كرده كه تاكنون دو مرحله از اين 
مراحل س�ه گانه را پشت س�ر گذاشته است. بر 
اين اس�اس مرحله اول ش�امل اطلاع رساني به 
جامعه هدف از نيمه اس�فند سال گذشته آغاز 
شده و تا پايان شهريور ادامه دارد و مشمولان 
مي توانند در صورت داش�تن مان�ده بدهي آن 
را تس�ويه كنند و صاحب يك ميلي�ون تومان 
ارزش اسمي س�هام عدالت ش�وند. در مرحله 
دوم مش�مولان س�هام عدال�ت باي�د ش�ماره 
ش�باي بانكي خ�ود را اعلام كنند ك�ه تاكنون 
28 ميليون نفر در اين خصوص اقدام كرده اند. 
اما مرحله س�وم طرح ساماندهي سهام عدالت 
پ�س از تكمي�ل اي�ن دو مرحله آغ�از خواهد 
شد و شامل آزادسازي س�هام عدالت و امكان 
معاملات آن در بورس است. در اين ميان آنچه 
چندي پيش حاشيه ساز شد تغيير شركت هاي 
تش�كيل دهنده س�هام عدالت بود ك�ه بر اين 
اس�اس و طبق مصوبه هيات وزيران 7 ش�ركت 
پالايش�ي از پرتفوي اين س�هام خارج ش�ده و 
قرار ش�د ش�ركت هاي ديگ�ري جايگزين آنها 
ش�وند اما اين اق�دام از همان ابت�دا با واكنش 
نمايندگان مجلس روبه رو ش�د و به اين ترتيب 
دول�ت در انتظار آن اس�ت كه دس�تور لغو اين 
مصوب�ه ب�ه زودي از س�وي ريي�س مجلس به 

رياست جمهوري ابلاغ شود. 
ب�ه گزارش »تعادل«، پرداخت س�ود س�هام 
عدالت در راس�تاي خصوصي سازي شركت هاي 
دولت�ي و اختصاص بخش�ي از س�رمايه آنها به 
سهام عدالت تحقق مي يابد. در اين ميان مصوبه 
هيات وزيران كه به آن اش�اره شد با دست بردن 
در تركيب س�هام عدالت امكان سوددهي آن را 
ضعيف مي كرد و بر همين مبنا نمايندگان مردم 
درصدد جلوگي�ري از اي�ن زياده خواهي دولت 
برآمدند. ب�ه اين ترتيب خبره�ا حكايت از لغو 
مصوب�ه هيات وزيران درخصوص خروج س�هام 

7شركت پالايشي از سبد سهام عدالت دارد. 
  

 مخالفت رييس مجلس با مصوبه هيات وزيران
براس��اس اين گزارش، »هي��ات تطبيق، مصوبه 
هيات وزيران در مورد س��هام عدال��ت را لغو كرد«؛ 
اين خب��ر را تازگي ها رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس داده و گفته خروج 7 ش��ركت پالايشگاهي 
از سبد س��هام عدالت ابهامات جدي دارد؛ بنابراين 
پيش بيني مي شود به زودي لغو مصوبه هيات وزيران 

توسط رييس مجلس به رييس جمهور ابلاغ شود. 
در همين رابطه مش��اور سازمان خصوصي سازي 
به »تعادل« گفت: كميس��يون تطبي��ق تاكنون دو 
مرتبه از س��ازمان خصوصي س��ازي به عنوان مطلع 
دع��وت كرد تا توضيحاتي ارائه كند اما قانع نش��ده 
و نهايت��ا تصميم به لغ��و مصوب��ه گرفته اند. جعفر 
سبحاني در ادامه افزود: شنيده ها حاكي از آن است 
كه ريي��س مجلس نيز با مصوب��ه مجلس مخالفت 
ك��رده و ظرف روزه��اي آينده كتبا اين مس��اله به 

رييس جمهور اعلام مي شود. 

 جابه جايي پرحاشيه 7 شركت پالايشي 
براساس اين گزارش، در جلسه 27 بهمن پارسال 
بود كه هيات وزيران به پيش��نهاد وزارت اقتصاد و به 
اس��تناد ماده 34 قانون اجراي سياست هاي اصل 44 
قانون اساسي تصويب كرد تا 20 درصد سهام 7شركت 
پالايش��گاهي از سبد س��هام عدالت خارج شود و در 
پي اين مصوبه 20 درصد س��هام شركت هاي پالايش 
نفت اصفهان، تبريز، لاوان، تهران، ش��يراز، كرمانشاه 
و بندرعباس از فهرست  ش��ركت هاي واگذار شده به 
طرح توزيع سهام عدالت خارج شد و 36درصد سهام 
پالايش نفت امام خميني و 9درصد س��هام ش��ركت 

پالايش آبادان جايگزين آنها شد. 
اي��ن تصميم در آن روزها با حواش��ي همراه بود، 
 به طوري كه برخ��ي نمايندگان مجلس گفتند خروج
 7 ش��ركت از س��هام عدالت، كورسوي سود سهام را 
ب��ه تاريكي تبديل مي كن��د و دولت بايد دندان طمع 
خود را از س��هام عدالت بكشد. به علاوه هرگونه نقل 
و انتقال در ش��ركت هايي كه در س��بد سهام عدالت 
هستند بايد طي فرآيند قانوني صورت گيرد و دولت 
مجاز نيس��ت ب��ا دور زدن قانون برخي ش��ركت هاي 
بزرگ را به دولت بازگرداند. در ضمن اين بازگش��ت 
شركت هاي در اختيار سهام عدالت به دولت، مغاير با 
قانون است و سازمان خصوصي سازي براساس قانون 

اجازه بازگشت آن به دولت را ندارد. 
البته اين اظهارنظر نمايندگان مجلس بدون پاسخ 
نماند و رييس كل س��ازمان خصوصي س��ازي ضمن 
قانوني دانس��تن خروج 20 درصد س��هام 7 پالايشگاه 
اصفه��ان، تبريز، لاوان، تهران، ش��يراز، كرمانش��اه و 
بندرعباس از سبد سهام عدالت اعلام كرد جابه جايي 
20 درصد س��هام 7 پالايشگاه بورس��ي و فرابورسي با 

36 درصد پالايش��گاه امام خميني شازند اراك تا قبل 
از پايان سال اجرايي مي شود. 

با اي��ن حال، اين موض��وع پايان ابهامات س��هام 
عدال��ت در اين رابطه نبود و چندي پيش نايب رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس گفت ابهامات زيادي در 
س��هام عدالت مانند انتخاب مش��مولان، شركت هاي 
تعاوني اس��تان و خروج 7 ش��ركت پالايش��گاهي از 
پرتفوي س��هام وجود دارد كه بايد شفاف سازي شود. 
بر اين اساس تازگي ها نيز رييس كميسيون اقتصادي 
مجل��س اع��لام كرده بررس��ي مصوب��ه هيات وزيران 
درخصوص خروج شركت هاي سودده از سهام عدالت 
و جايگزيني شركت هاي زيان ده در دستور كار هيات 
تطبي��ق مصوبات دولت با قوانين ق��رار گرفت و راي 
اوليه هيات تطبيق پذيرش نظر كميس��يون مبني بر 
لغو مصوبه هيات وزيران درخصوص دخل و تصرف در 
سهام عدالت است. به علاوه با پيگيري اين كميسيون 
و اص��رار اعضا ب��ر غيرقانوني ب��ودن مصوبه دولت در 
خروج شركت هاي سودده از سهام عدالت، در نامه يي 
به آقاي لاريجاني رييس مجلس اعتراض كميس��يون 
اقتصادي و لغو مصوبه هيات وزيران را اعلام كرديم. 

ب��ه گفته پورابراهيمي، چن��د روز پيش نيز هيات 
تطبي��ق مصوب��ات تش��كيل جلس��ه داد و مج��ددا 
نظ��ر كميس��يون اقتص��ادي مبني بر ابط��ال مصوبه 
هيات وزيران درخصوص خروج شركت هاي پربازده از 
سهام عدالت را تاييد كرد. بنابراين پيش بيني مي شود 
ب��ه زودي لغ��و مصوب��ه هيات وزيران توس��ط رييس 
مجلس به رييس جمهور ابلاغ شود. همچنين پس از 
لغو مصوبه هيات وزيران كليه مصوباتي كه در راستاي 
دخل و تصرف در دارايي هاي سهام عدالت به تصويب 

دولت رسيده غيرقانوني است و ابطال خواهد شد. 

 رعايت نكات لازم براي ورود شماره شباي بانكي
ام��ا جداي از اين بحث ها و پيگيري هايي كه بايد از 
سوي مس��وولان منتخب مردم براي بازپس گيري حق 
ملت انجام ش��ود، مشمولان سهام عدالت نيز بايد براي 
دريافت سود س��هام خود كه طبق برآوردها براي سال 
95 حدود 70 هزار تومان مي ش��ود شماره شباي خود 
را در سامانه اينترنتي سهام عدالت ثبت كنند تا پروسه 
س��اماندهي س��هام عدالت دچار مشكل نش��ود. به اين 
ترتيب مشمولان سهام عدالت براي ورود شماره شباي 
حساب بانكي خود به سامانه سهام عدالت جهت دريافت 
س��ود اين سهام بايد مواردي را مدنظر قرار دهند. طرح 
توزيع سهام عدالت از سال 85 تاكنون در كشور اجرايي 
ش��ده و براساس قانون قرار اس��ت پس از 10 سال كه 
اقس��اط سهام مشمولان از محل سود سالانه اين سهام 
تس��ويه شد، از يك طرف س��ود نقدي سهام عدالت به 
حس��اب سهامداران واريز ش��ود و از طرف ديگر فرآيند 

آزادسازي اين سهام صورت گيرد. 
از اين رو از نيمه اسفند پارسال سامانه سهام عدالت 
به نش��اني  www.samanese.ir آغاز به كار كرد كه 
در گام نخست به ارائه صورت حساب مشمولان پرداخته 
اس��ت و در مرحله دوم نيز كه از اواخر فروردين امسال 
آغاز ش��ده، ش��رايطي را فراهم آورده است تا دارندگان 
س��هام عدال��ت ب��راي دريافت س��ود س��ال مالي 95 
ش��ركت هاي س��رمايه پذير اقدام به ورود شماره شباي 
حس��اب بانكي خود در اين سامانه كنند. بر اين اساس 
مشمولان سهام عدالت براي ورود شماره شباي حساب 
بانكي خود به س��امانه سهام عدالت جهت دريافت سود 

اين سهام بايد موارد زير را مدنظر قرار دهند: 
*براي دريافت شماره شبا بانكي ضرورتي به افتتاح 
حس��اب جديد در بانك ها توسط مش��مولان نيست و 

حس��اب هاي بانكي قبلي و موجود ني��ز امكان دريافت 
شماره شبا دارند. 

 ش��با بانكي متعلق به يك حساب بانكي مسدود 
مورد قب��ول واقع نخواهد ش��د. بنابراين چنانچه مدت 
زيادي است كه مشمولان از وضعيت مسدودي يا فعال 
بودن حساب خود بي اطلاع هستند، لازم است پيش از 
ورود اطلاعات به سامانه سهام عدالت، وضعيت حساب 

خود را از بانك سوال كنند. 
 شماره ش��با متعلق به حساب مشترك اشخاص 

مورد تاييد سامانه قرار نخواهد گرفت. 
 ش��ماره شبا حساب بانكي اش��خاص حقوقي در 

سامانه سهام عدالت با تاييد مواجه نخواهد شد. 
 سود س��هام عدالت به صورت انفرادي به حساب 
شخص سهامدار واريز مي شود، بنابراين براي هر نفر از 
اعضاي خانوار بايد يك ش��ماره ش��با كه به نام شخص 

مشمول باشد، در سامانه ثبت شود. 
 براي كودكان و افراد تحت تكفل زير سن قانوني 
بايد ش��ماره شبا به نام خود آنها در سامانه ثبت شود و 
س��ود سهام عدالت به حساب سرپرست خانوار يا قيم و 

وكيل واريز نمي شود. 
 تنها پيامكي كه از س��وي سامانه سهام عدالت و 
سازمان خصوصي س��ازي براي افراد ارسال مي شود اين 
است كه ش��ماره شبا وارد شده با نام مشمول مطابقت 
ندارد يا ش��با ثبت ش��ده متعلق به يك حساب بانكي 
مسدود اس��ت، به همين دليل به پيامك هاي ديگر كه 
تحت عنوان سهام عدالت از شماره هاي ناشناس ارسال 

مي شود، نبايد توجه شود. 
 دوره بررسي و تطبيق منجر به تاييد يا عدم تاييد 
شماره شبا در حدود 15 روز است. بر اين اساس سازمان 
خصوصي سازي از طريق سيستم بانكي طي اين مدت 
شبا بانكي مشمولان را بررسي كرده و در صورت تاييد، 
پيام تاييد نهايي شبا از طريق سامانه قابل مشاهده است. 

 آمار ثبت شماره شباي بانكي از سوي مشمولان
براس��اس اين گزارش از 5.6ميليون نفر مشمول 
در قيد حيات استان تهران كه اجازه ثبت شبا بانكي 
خود در سامانه سهام عدالت براي دريافت سود اين 
سهام را دارند، تا به امروز 41 درصد شبا بانكي ثبت 
كرده اند. براس��اس اطلاعات حاص��ل از آمار ورودي 
ش��با بانكي در سامانه س��هام عدالت نشان مي دهد 
تاكنون بيش از 28ميليون نفر از س��هامداران سهام 
عدالت، ش��با بانكي خود را در سامانه ثبت كرده اند 
كه نشان از اس��تقبال 60درصدي مشمولان جهت 

دريافت سود اين سهام دارد. 
همچني��ن نگاهي ب��ه آمارها نش��ان مي دهد از 
تعداد 5ميليون و 643 هزار و 243 نفر مشمول در 
قيد حيات اس��تان تهران كه اجازه ثبت شبا بانكي 
خود در سامانه سهام عدالت براي دريافت سود اين 
سهام را دارند، تا به امروز 41 درصد شبا بانكي ثبت 
كرده اند و 59 درصد مش��مولان اين استان شامل 3 
ميليون و 300هزار نفر ش��با بانكي خود را به ثبت 
نرسانده اند كه آين آمار نشان مي دهد تهراني ها آمار 
كمترين ثبت شماره شبا بانكي در اين سامانه را در 
اختي��ار دارند. در بانك اطلاعات س��هام عدالت كه 
از س��ال 1385 تا س��ال 1394 تشكيل شده است، 
مش��مولان اس��تان البرز نيز در آمار اس��تان تهران 

منظور شده اند. 

»تعادل« از روند داد و ستدهاي روز گذشته گزارش مي دهد

اشباع زود هنگام تقاضا در بازار سرمايه
گروه بورس 

در آخرين روز معاملات بورس تهران دماسنج 
ب��ازار س��رمايه 19واحد رش��د ك��رد و در ميانه  

كانال هاي 79هزار واحدي قرار گرفت.
قيمت س��هام خودرويي ها ديروز روند كاهشي 
را ادامه داد اما اكثر قندي ها با افزايش نس��بي در 
قيمت همراه بودند كه نش��ان از اشباع زودهنگام 
بازار سرمايه از صعود و تقاضا دارد زيرا نمادهاي 
قندي همواره با ش��اخص كل واگرايي داش��ته و 
هر وقت با تقاضاي بالا دنبال مي شود اين انتظار 
وج��ود دارد كه ديگر صنايع اف��ت كنند بنابراين 
روند كلي بازار در هفته آينده مي تواند كاهش��ي 

باشد. 
به گزارش»تعادل« ديروز چهارشنبه، شاخص 
كل ب��ازده نق��دي و قيمتي ب��ورس اوراق بهادار 
ته��ران از ابت��داي باز ش��دن معام��لات روندي 
صع��ودي را پي��ش گرف��ت و ت��ا ميانه س��اعات 
معاملات حدود 70واحد رش��د كرد اما در ادامه 
با رون��دي نزولي همراه ش��د و در نهايت به رقم 

79هزار و 509 واحدي رسيد.
با اين تفاس��ير، دماسنج بازار س��رمايه ديروز 
نس��بت به روز گذش��ته با 19واحد رش��د همراه 
شد اما ش��اخص كل هم  وزن كمتر از يك واحد 
جابه ج��ا ش��د و در تراز 17ه��زار و 344واحدي 

ايستاد. 
ش��اخص آزاد ش��ناور ني��ز دي��روز با رش��د 
146واح��دي مواج��ه ش��د و ع��دد 87 ه��زار و 
304واح��د را تجرب��ه ك��رد. همچنين ش��اخص 
ب��ازار اول ب��ا 72واحد افزايش به ع��دد 54 هزار 

و 951واحدي رس��يد اما ش��اخص ب��ازار دوم با 
291واحد افت همراه ش��د و ت��ا رقم 177هزار و 
512 واحدي پايين آمد. در معاملات ديروز نماد 
صنايع پتروش��يمي خليج فارس با 75واحد تاثير 
كاهنده، بيش��ترين نقش را روي دماس��نج بازار 
داش��ت. پس از اين نماد معدني و صنعتي گلگهر 
و ايران خودرو بيش��ترين نق��ش كاهنده را روي 

دماسنج بازار داشت. 
در ط��رف مقاب��ل نماد ش��ركت مل��ي صنايع 
م��س ايران ب��ا 19واح��د تاثير مثبت بيش��ترين 
نقش افزاين��ده را در نماگر ب��ازار برعهده گرفت. 
گروه پتروشيمي س��رمايه گذاري ايرانيان و فولاد 
خوزستان نيز هر يك حدود 15واحد تاثير مثبت 

روي شاخص داشتند. 
در آخرين روز معاملات اين هفته خودرويي ها 
بار ديگر روند كاهش��ي در قيمت پاياني را سپري 
كردن��د هر چند ك��ه اين روند كاهش��ي چندان 
چش��مگير نبود. نسبت P/E گروه خودرو به عدد 
6/ 19 مي رس��د. در گروه فلزات اساسي نيز نماد 
ملي صنايع مس ايران با بيش از8 ميليارد تومان 
بيشترين ارزش معامله را داشت. همچنين در اين 
نماد حجم معاملات به بيش از 46ميليون س��هم 
رسيد كه در اين ميان 91درصد از خريدها توسط 
سهامداران حقوقي انجام شد و اين موضوع سبب 
ش��د تا اين نماد بيش��ترين نق��ش افزاينده را در 

نوسانات دماسنج بازار برعهده داشته باشد. 
در آخرين روز معاملات اين هفته در گروه قند 
و شكر 23ميليون و 864 هزار سهم به ارزش بيش 
از 6 ميليارد تومان مورد داد و س��تد قرار گرفت. 

در اين گروه اكثريت نمادها توانس��تند شرايط رو 
به رشدي را تجربه كنند. در تعدادي از نمادها در 
اين گروه، صف خريد مش��اهده مي شد. در گروه 
سيمان، آهك و گچ ديروز تعداد زيادي از نمادها 
روند كاهش در قيمت پاياني را تجربه كردند و 5 
نماد نيز مقداري افزايش قيمت داش��تند هر چند 
ك��ه اين افزاي��ش و كاهش ها هيچ ك��دام چندان 
چش��مگير نبود. ارزش معاملات بورس تهران به 
رقم 134ميليارد تومان رس��يد كه اين رقم ناشي 
از دست به دست شدن 526 ميليون سهم و اوراق 

مالي قابل معامله طي 40هزار و 129نوبت بود. 

 صعود آيفكس به ارتفاع 909 واحدي
آخري��ن روز معاملات��ي هفته جاري ب��راي بازار 
فراب��ورس ايران با معامل��ه 343ميليون ورقه بهادار 
در بيش از 31هزار دفعه ب��ه ارزش 115.5ميليارد 
تومان پايان يافت. در معاملات چهارش��نبه 21تير 
ماه ش��اخص كل نيز با افزايش 4واحدي خود را به 
ارتفاع 909واحدي رس��اند تا ب��راي چهارمين روز 
متوال��ي سبزپوش��ي را تجربه كند. تاثي��ر مثبت از 
جانب برخي نمادهاي ش��يميايي، فلزات اساسي و 
محصولات كاغذي موجبات رش��د ديروز آيفكس را 
رقم زدند به طوري كه به ترتيب نمادهاي»زاگرس«، 
»بمپنا«، »ذوب«، »ميدكو«، »شرانل«، »چكاپا« و 
»ش��پاس« تا س��قف يك واحد تاثير مثبت بر اين 

نماگر فرابورسي داشتند. 
 ديروز برخ��ي از نمادهاي فرابورس��ي در فصل 
ترافيك مجامع متوقف ش��دند. بر اين اس��اس نماد 
معاملاتي ش��ركت توسعه خدمات دريايي و بندري 

س��ينا، داروس��ازي تولي��ددارو، آذري��ت، ش��ركت 
مهندس��ي ساختمان و تاسيس��ات راه آهن، شركت 
نفت پاس��ارگاد و دامداري تليس��ه نمونه، ش��ركت 
ك��ود ش��يميايي اوره لردگان، ش��ركت اقتصادي و 
خودكفاي��ي آزادگان و ش��ركت بازرگاني و توليدي 
مرج��ان كار به عل��ت برگزاري مجام��ع عمومي و 

فوق العاده خود متوقف شدند. 
در عين ح��ال نمادهاي معاملاتي ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري فني و مهندسي مش��انير، سيمان 
ممت��ازان كرم��ان و ش��يرين دارو نيز بازگش��ايي 
ش��دند. در معاملات روز جاري ب��ه ترتيب دو نماد 
ذوب و چكاپ��ا بالاترين حج��م و ارزش معاملات را 
در مجموع بازاره��اي اول و دوم در اختيار گرفتند. 
در نماد ش��ركت ذوب آهن بيش از 95ميليون سهم 
به ارزش 6.8 ميليارد تومان و در نماد گروه صنايع 
كاغ��ذ پارس تع��داد 59 ميليون س��هم ب��ه ارزش 

21.2ميليارد تومان در اختيار گرفتند. 
معام��لات تابلوهاي ب��ازار پايه نيز دي��روز 6.9 
ميليارد توماني ش��د. به اين ترتي��ب در 3تابلو اين 

بازار تعداد 69 ميليون سهم به ارزش 11.7ميليارد 
تومان دس��ت به دس��ت ش��د. همچنين روز جاري 
حج��م و ارزش معام��لات در ب��ازار اوراق با درآمد 
ثاب��ت فرابورس نيز ب��ه معامله 393ه��زار ورقه به 
ارزش 38.7ميليارد تومان منتهي شد. اسناد خزانه 
اسلامي مرحله دهم در صدر اين بازار به لحاظ ثبت 

بيشترين حجم و ارزش معاملات ايستاد. 
تابل��و معاملات��ي اوراق تس��هيلات مس��كن نيز 
شاهد دادوس��تد اين اوراق در بازه قيمتي 75.7 تا 
78.4هزار تومان بود. به اين ترتيب 78هزار ورقه به 
ارزش 6 ميلي��ارد تومان در اين تابلو معاملات ش��د 
كه بالاترين قيمت مورد مبادله به تس��ه خرداد 95 
اختصاص يافت و بيش��ترين حجم معامله تس��ه به 
اوراق تس��هيلات مسكن خرداد 96 تعلق گرفت. در 
نهايت صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل معامله نيز 
شاهد خريد و فروش 4ميليون ورقه بهادار به ارزش 
بي��ش از 7ميليارد تومان بود ك��ه بالاترين حجم و 
ارزش در ميانETFها به صندوق س��رمايه گذاري 

اعتمادآفرين پارسيان تعلق گرفت. 

يك كارش��ناس بازار سرمايه مي گويد: راه اندازي معاملات آتي و 
فيوچرز ارز براي اقتصاد كشور ضروري است و براي توليدكنندگان، 
واردكنن��دگان م��واد اوليه و صادركنن��دگان مزاياي زي��ادي دارد 
به طوري كه اهميت آن در زمان نوس��ان نرخ ارز نمايان مي ش��ود 
بنابراي��ن بايد اقداماتي براي توس��عه و راه اندازي اي��ن ابزار صورت 
گيرد. به گزارش»تعادل« ش��اهين چراغ��ي با بيان مطالب فوق در 
گفت وگو با ايس��نا افزود: بورس كالا داراي پتانس��يل بسيار خوبي 
در اقتصاد كش��ور اس��ت به طوري كه طي چند س��ال اخير شاهد 
تغيير چهره بورس كالا از مكاني توزيع محور به بورسي با تمركز بر 

توسعه ابزارهاي مالي هستيم. در واقع همين تغيير نگرش در بورس 
كالاست كه ظرفيت هاي اين بورس را براي فعالان اقتصادي نمايان 
مي كند. وي با اشاره به رشد همزمان معاملات فيزيكي و مالي بورس 
كالا طي س��ال گذشته و ادامه اين روند در سال جاري گفت: نكته 
حائز اهميت درخصوص فعاليت بورس كالا اين اس��ت كه معاملات 
فيزيكي محصولات بايد همزمان با توس��عه بازار مالي پيش رود در 
غير اين صورت نمي توانيم بازار مالي قوي با عمق بالا داشته باشيم. 
اين كارشناس بازار سرمايه اظهار كرد: توسعه بازارهاي مالي به 
پشتوانه دارايي هاي فيزيكي محقق مي شود كه هم اكنون شاهد اين 

رويه در بورس كالا هس��تيم. چراغي در ادامه به لزوم ارائه خدمات 
هر چه بيش��تر، متنوع تر و آسان تر از س��وي مجموعه بازار سرمايه 
به فعالان و س��رمايه گذاران مرتبط با اين بازار اش��اره كرد و گفت: 
رش��د خدمات الكترونيك در همه بورس ها در دستور كار قرار دارد 
كه امروز ش��اهد رشد كاربران آنلاين در روند معاملات هستيم. اين 
امر در بورس كالا نيز در دس��ت اجراس��ت زيرا بايد به الكترونيك 
شدن تمام عيار معاملات همانند يك انقلاب فكري نگاه كرد چراكه 
بازارهاي ما در دنياي كنوني محكوم به توس��عه و تقويت اين حوزه 
هستند. وي درخصوص راه اندازي صندوق هاي كالايي گفت: بحث 
راه ان��دازي صندوق هاي كالايي و به طور مش��خص صندوق طلا از 
سال ها پيش مطرح بود كه بورس كالا از سال گذشته با فراهم كردن 
پيش نيازهاي راه اندازي، صندوق طلا را راه اندازي كرد تا سبد طلاي 

بورس كالا براي سرمايه گذاران پر شود.  وي به لزوم راه اندازي بازار 
آتي ارز اشاره كرد و گفت: راه اندازي معاملات آتي و فيوچرز ارز براي 
اقتصاد كشور ضروري است و براي توليدكنندگان، واردكنندگان مواد 
اولي��ه و صادركنندگان مزاياي زيادي دارد به طوري كه اهميت آن 
در زمان نوس��ان نرخ ارز نمايان مي شود بنابراين بايد اقداماتي براي 
توس��عه و راه اندازي اين ابزار صورت گيرد. وي ادامه داد: متاس��فانه 
درحال حاضر راه اندازي بازار آتي ارز با وجود دستور مقام هاي عالي 
كش��ور به تاخير افتاده اس��ت درحالي كه راه اندازي اين بازار باعث 
توس��عه اقتصاد كشور و ايجاد شفافيت اقتصادي مي شود و بايد هر 
چه سريع تر راه اندازي شود. به گفته چراغي، بورس كالا پتانسيل و 
ظرفيت خوبي ب��راي راه اندازي بورس آتي ارز دارد و اميدواريم اين 

بازار هر چه سريع تر راه اندازي شود. 

راه اندازي بازار آتي ارز به تاخير افتاده است
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 آخرين سال مالي ملاك بازرسي 
از دفاتر قانوني شركت ها

ملاك بازرسي از دفاتر قانوني بنگاه هاي اقتصادي برابر 
قانون صرفا يك سال مالي گذشته است و درخواست براي 
ارائه دفاتر س��ال هاي گذش��ته مبناي قانوني ندارد. معاون 
كس��ب وكار اتاق تهران به فع��الان اقتصادي و اعضاي اتاق 
تهران توصيه كرد كه مفادنامه مديرعامل س��ازمان تامين 
اجتماع��ي به معاون اول رييس جمهوري و فرمانده س��تاد 
اقتصاد مقاومتي را در مواجهه با حسابرسان سازمان تامين 
اجتماعي ملاك عمل قرار داده و به خاطر داشته باشند كه 
بر اساس مفاد صريح اين نامه، در بازرسي از مدارك و دفاتر 
قانوني واحده��ا و بنگاه هاي بخش خصوصي، صرفا آخرين 
سال مالي مورد عمل قرار مي گيرد. به گزارش روابط عمومي 
اتاق تهران، هومن حاجي پور با بيان اينكه منظور از آخرين 
سال مالي، آن است كه حساب ها قطعي شده باشد، گفت: 
چنانچه حس��اب هاي س��ال 1395 در دفاتر قطعي ش��ده 
باشند، آخرين سال مالي 1395 محسوب مي شود، در غير 
اين صورت آخرين سال مالي قطعي مربوط به سال 1394 
خواهد بود. در حالي كه با پيشنهاد و پيگيري مستمر اتاق 
ته��ران و نهاده��اي بخش خصوصي و برابر مصوبه س��تاد 
فرمانده��ي اقتصادي مقاومتي، س��ازمان تامين اجتماعي 
مكلف به بازرس��ي دفاتر صرفا يك سال مالي گذشته شده 
اس��ت، برخي از فعالان بخش خصوصي گ��زارش داده اند 
كه در مراجعات از آنها خواس��ته شده است دفاتر 10سال 

گذشته خود را به بازرسان سازمان تحويل دهند. 

 نقد اصنافي ها بر مصوبه مجلس
كمتر از س��ه س��ال پيش مجلس ش��وراي اس��لامي 
مصوبه يي را مطرح كرد مبني بر اينكه روس��اي اتاق هاي 
اصناف، معاونان و مشاوران و عناوين همتراز حق ثبت نام 
در نامزدي مجلس شوراي اسلامي را ندارند، مگر به شرط 
استعفا و اخيرا هم در انتخابات شوراي شهر يك ماه مانده 
به انتخابات امس��ال اعلام كردند كساني كه قصد حضور 
دارند، بايد اس��تعفا دهند. عضو هيات رييسه اتاق اصناف 
اي��ران در همين باره گفت: ادام��ه روند ايجاد محدوديت 
براي اصناف عادلانه نيس��ت و از مسوولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مي خواهيم اين موضوع را پيگيري كنند و 

تدبيري براي آن بينديشند. 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق اصن��اف ايران، 
مجتبي صفايي با بيان اينكه بيش از دو دوره است كه براي 
ش��ركت اصناف در انتخابات محدوديت ايجاد مي كنند، 
افزود: ايجاد اين قبيل محدوديت ها با رويكرد خاص است 
اما از سويي باعث افتخار است كه اينقدر مجموعه اصناف 
را پر توان و پرتلاش مي بينند كه مدام برايشان محدوديت 
صنفي در نظر مي گيرند اما اينگونه مسائل نياز به بررسي 

و اصلاح دارد. 
صفايي با بيان اينكه محدوديت براي اصناف و فعالان 
صنفي با مش��كلاتي همراه است، گفت: طبق قانون نظام 
صنفي زمان��ي كه يك فعال صنفي اس��تعفا مي دهد، به 
معناي عزل او از كار است؛ در صورتي كه در دستگاه هاي 
دولتي فردي كه اس��تعفا مي دهد، ش��ش ماه زمان دارد 
ت��ا در صورت راي نياوردن، به س��مت خ��ود بازگردد، اما 
اين موض��وع براي اصن��اف صدق نمي كند و اس��تعفاي 
فع��ال صنفي براي حضور در انتخاب��ات به معناي عزل و 
خداحافظي از س��متي كه دارد است و بايد تا 4سال بعد 
صب��ر كند كه آيا مورد اعتماد ق��رار مي گيرد يا خير. وي 
افزود: درخواست ما اين است كه مصوبه يي مبني بر يك 
فرص��ت ۸ ماهه به نامزدهاي صنفي داده ش��ود تا اگر در 
هر انتخاباتي شركت كردند و راي نياوردند، مجدد بتوانند 
ب��ه كار خ��ود بازگردند. صفايي در خص��وص فك پلمب 
واحدهاي صنفي اظهار ك��رد: اتاق هاي اصناف مي توانند 
براي ساماندهي واحدهاي صنفي در قرارداد حجم معين با 
بنياد تعاون برنامه يي را در چارچوب قرارداد تعيين كنند 
كه به ازاي هر پلمب ۷5هزار تومان دريافتي داشته باشند. 

 كاهش حجم قاچاق پوشاك 
ايس�نا  رييس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
پوش��اك از كاهش حجم قاچاق پوشاك خبر داد و گفت: 
ش��ايد بهتر باش��د كه اجراي طرح هايي مانند راه اندازي 
سامانه تجارت و نصب شناسه روي كالاها، ابتدا به صورت 
آزمايش��ي در يك يا چند ش��هر امتحان ش��ده و پس از 

برطرف سازي ايرادات به شكل ملي اجرا شود. 
ابوالقاسم شيرازي در پاس��خ به سوالي در خصوص 
تاثيرگذاري اجراي طرح هايي مانند رونمايي از س��امانه 
تجارت و نصب شناسه توليد روي كالاها اظهار كرد: ما 
از هرگونه طرحي كه ب��ه رصد و كنترل واردات كالاي 
غيرمجاز منجر شود استقبال مي كنيم اما به هر صورت 
اجراي اين گونه طرح ها نيازمند تحقيقات گسترده است 
و در صورتي كه اجراي چنين طرح هايي به شكل پخته 
و تحقيق كرده انجام نش��ود، ممكن است نتايجي مانند 

طرح شبنم به دنبال داشته و نيمه تمام بماند. 
وي ب��ا بي��ان اينكه ب��راي مبارزه ب��ا كالاي قاچاق 
راه ه��اي متعددي وجود دارد، اظهار كرد: اما كد گذاري 
هم يكي از اين اقدامات است كه به نوعي حق مشتري 
محسوب مي شود كه بداند كالايي كه خريده داراي چه 
مشخصاتي بوده و از چه طريق تهيه و توزيع شده است. 
به گفته ش��يرازي، بهره مندي كالاها از شناس��نامه در 
كشورهاي مختلف دنيا نيز اجرا مي شود و در ايران هم 
در صورتي كه تحقيقات مناسب روي آن صورت گرفته 

باشد، مي تواند نتايج مثبتي به همراه داشته باشد. 
ريي��س اتحادي��ه توليدكنن��دگان و فروش��ندگان 
پوش��اك با بيان اينكه ط��ي ماه هاي گذش��ته واردات 
پوش��اك قاچاق تا حدي ساماندهي شده و ابلاغيه هاي 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت در ح��وزه برندهاي 
پوش��اك ش��رايط ويژه يي براي واردات اين ش��ركت ها 
مشخص كرده، عنوان كرد: البته هميشه واردات قاچاق 
جزو دغدغه هاي اصناف بوده، اما به هرحال امسال اين 
رويكرد به ش��كل قابل توجهي تغيير كرده و بر همين 
اس��اس توليدكنندگان با انگيزه بيش��تري مشغول كار 
هستند. البته هيچ گاه نمي توان ادعا كرد كالاي قاچاق 
به صفر مي رس��د، اما به هر صورت اگر توليدكنندگان 
ما توليداتي با كيفيت و با قيمت مناس��ب داشته باشند 

جايي براي رقابت با كالاي قاچاق باقي نخواهد ماند. 
ش��يرازي در عين حال گفت: با توجه به فرمايشات 
مق��ام معظ��م رهب��ري در ح��وزه اقتص��اد مقاومتي و 
نامگذاري امس��ال، توليدكنندگان با انگيزه يي مضاعف 
ب��ه فعاليت پرداخته و با راه ان��دازي كمپين حمايت از 
توليد داخل ش��رايط بهتري بر اين عرصه حاكم ش��ده 
است. از س��وي ديگر در قياس با س��ال گذشته شاهد 
كاهش حجم واردات قاچاق بوده ايم. در چنين شرايطي 
اگر فرهنگ سازي مناس��ب صورت گرفته و مردم براي 
استفاده بيش��تر از توليدات داخلي ترغيب شوند قطعا 

شرايط بهتري را شاهد خواهيم بود. 

اخبار

نمايندگان اتاق اصناف در گفت  و گو با »تعادل« مطرح كردند

4 مانع پيش  روي اصناف

 پرداخت تسهيلات بدون سقف به اصناف
در همين زمينه، عضو هيات رييسه اتاق اصناف 
ايران با اش��اره به معضل ركود به »تعادل« گفت: 
معضل ركود در س��ال 96 به اوج واقعي رسيده و 
همين موضوع بسياري از چالش ها را براي فعالان 
اقتصادي به دنبال داش��ته؛ حال باتوجه به وجود 
چنين معضلي در نظام اقتصادي كشور مردم بايد 
در تلاش باش��ند تا از اي��ن وضعيت كنوني خارج 

شويم. 
محمد علي صديقي با اش��اره به تلاش تشكل ها 
و دولت در راس��تاي برطرف س��ازي مش��كل ركود، 
اظهار كرد: در اين بازه زماني گره مش��كلات بخش 
اقتصاد تنها به دس��ت دولت و نمايندگان تش��كلي 
باز نمي ش��ود، براي برون رفت از شرايط و رسيدن 
ب��ه نقطه مطلوب بايد اراده جمعي داش��ت. به واقع 
لايحه ه��اي پايين جامعه بايد به فكر اقداماتي چون 
اصلاح س��اختار فرهنگي باش��ند. وي با اش��اره به 
معضل قاچاق كالا در س��طح كش��ور اف��زود: علاوه 
ب��ر رك��ود معضلي به ن��ام عرضه كالاه��اي قاچاق 
وج��ود دارد، ك��ه در اين باره نيز بارها تاكيد ش��ده 
كه قاچاق منجربه از بين رفتن اش��تغال در كش��ور 
مي ش��ود؛ بنابراي��ن مردم بايد در ح��وزه مصرف به 
موضوع��ات فرهنگي اقدام كنند. بايد ياد آور ش��د 
ك��ه كالاهاي قاچاق و مص��رف كالاهاي خارجي ما 

را از بح��ران ركود دور نمي كند. اي��ن نماينده اتاق 
اصناف در ادامه توضيح داد: جامعه بايد به اين باور 
برسد كه تنها راهكار خروج از ركود اصلاح ساختار 
الگ��وي مصرفي اس��ت و بايد اين موض��وع را براي 
نجات بخش توليد و عدم افزايش بيكاري در كشور 

فرهنگ سازي و اعمال كنند. 
به گفته صديقي؛ ات��اق اصناف ايران براي برون 
رفت از ش��رايط ركودي به دنب��ال پيگيري اصلاح 
قواني��ن صنفي اس��ت و در راس��تاي اي��ن موضوع 
ني��ز تا به امروز نشس��ت هاي مختلفي با نمايندگان 
كميسيون اقتصادي مجلس فراهم كرده است. عضو 
هيات رييس��ه اتاق اصناف اي��ران عنوان كرد: ركود 
معضلي نيس��ت كه بتوان آن را يك ش��به برطرف 
س��اخت؛ اين موضوع ريش��ه اش به سنوات گذشته 
مرتبط مي شود؛ اكنون نيز دولت و تشكل ها هر يك 
وظاي��ف و اختياراتي را دارن��د كه تا به امروز تلاش 
خود را براي بهبود شرايط اقتصادي ايجاد كرده اند. 
صديقي درباره تسهيلات ويژه براي اصناف گفت: با 
تلاش اعضاي هيات رييس��ه اتاق اصناف و همراهي 
هيات دولت در اين باره بنا شده تا تسهيلاتي براي 

اصناف درنظر گرفته شود. 
وي در ادام��ه عن��وان ك��رد: در گذش��ته براي 
تس��هيلات اصنافي ه��ا نرخ هاي مح��دودي مطرح 
مي ش��د كه دولت يازدهم وعده فراتر از تس��هيلات 

پيشنهادي را براي س��ال جاري به متوليان صنفي 
داده است. به واقع قرار شده تسهيلاتي بدون سقف 
براي صنوف توليدي و خدماتي فراهم ش��ود. عضو 
هيات رييس��ه ات��اق اصناف ايران در پاس��خ به اين 
پرس��ش كه آيا تزريق اين نوع تس��هيلات مي تواند 
راه��ي براي خ��روج واحده��اي صنفي ي��ا فعاليت 
اقتصادي از ركود باش��د، گفت: اعطاي تس��هيلات 
هميش��ه نمي تواند مش��كل ركود را برطرف سازد و 
درباره اين نوع رفتارها دو انتقاد مطرح اس��ت؛ اول 
اينكه اساس��ا نياز جامعه صنفي تزريق پول نيست 
و دوم اينكه با نرخ س��ود تس��هيلات 1۸درصد تنها 
واحده��اي توليدي را گرفتار و آس��يب زا مي كند. 
بايد اش��اره كرد كه معضل امروز واحدهاي توليدي 
كشور بروز نبودن دانش روز و فناوري است كه اين 
نوع موارد نس��بت به تس��هيلات از اولويت بيشتري 

برخوردار هستند. 

 دو قطبي بودن مانع اجراي برنامه ها مي شود
از س��وي ديگر، رييس اتاق اصن��اف خرم آباد 
با اشاره به شعار س��ال مبني بر اقتصاد مقاومتي؛ 
توليد و اشتغال به »تعادل« گفت: متاسفانه نقدي 
ب��ر عملكرد رفتار دولتي ها حاكم اس��ت و آن نيز 
به ع��دم اجراي برنامه هاي توس��عه يي و كلان باز 
مي گردد. يكي از مش��كلاتي كه در بخش اقتصاد 

كش��ور وجود دارد، اين است كه برنامه هاي كلان 
توسعه يي يا سياست هاي اقتصاد مقاومتي تدوين 
مي ش��ود اما كمتر دستگاه اجرايي كشور به سمت 

پياده سازي اين نوع برنامه ها گام برمي دارد. 
آرش راش��دي در ادام��ه اظهارك��رد: بندهاي 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي مي تواند گره گشاي 
مش��كلات اقتصادي كش��ور باش��د و در اين باره 
تش��كل هاي بخش خصوصي بايد با دولتي ها براي 
اجراي برنامه ها گام برداش��ته و همزبان باش��ند تا 
بتوان مش��كلات توليد كش��ور را برطرف ساخت. 
اين نماين��ده اتاق اصناف ايران در پاس��خ به اين 
پرسش كه چرا تش��كل ها براي رونق بخش توليد 
گامي جهت پياده س��ازي بندهاي سياست اقتصاد 
مقاومت��ي برنمي دارند يا به ارائ��ه برنامه هاي تازه 
براي خروج از ركود نمي پردازند، گفت: متاس��فانه 
ي��ك فضاي چند قطبي در كش��ور حاكم اس��ت، 
در برخ��ي ش��رايط دولتي ها به ارائ��ه برنامه هاي 
داراي اس��تراتژي مي پردازند كه اين موضوع نظر 
نماين��دگان بخش خصوصي را جل��ب نمي كند و 
از طرف��ي زماني كه نمايندگان تش��كل ها به ارائه 
راهكار براي اجرايي ش��دن برنامه ها به ارائه انتقاد 
ي��ا برنام��ه مي پردازند ام��ا افراد گ��وش به حرف 
بخش خصوصي  نمايندگان  پيشنهادي  برنامه هاي 

نمي كنند. 

راش��دي بااش��اره به اجراي بندهاي سياس��ت 
اقتصاد مقاومتي گفت: بطور كلي بندهاي 24 گانه 
سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي به رونق بنگاه هاي 
كوچك و متوس��ط اختص��اص دارد؛ اين موضوع 
درحالي اس��ت كه نگاه دولتمردان و قانون گذاران 
ما ب��ه واحدهاي توليدي بزرگ معطوف اس��ت و 
كس��ي توجه چنداني به بنگاه هاي خرد و متوسط 
ن��دارد. نماينده ات��اق ايران افزود: در كش��ورهاي 
توس��عه يافته و درح��ال توس��عه اكثردرآمدهاي 
GDP از س��وي ص��ادرات كالاه��اي بنگاه ه��اي 
كوچ��ك و متوس��ط تامين مي ش��ود. درحقيقت 
90درصد اقتصاد كش��ورهاي اروپايي به واحدهاي 

توليدي كوچك وابسته است. 
نماين��ده اتاق ايران در پاس��خ به اين پرس��ش 
ك��ه پيش��نهادتان ب��راي ب��رون رفت از ش��رايط 
رك��ودي چيس��ت، گف��ت: متاس��فانه دولتمردان 
از اعط��اي تس��هيلات ارزان قيمت ب��ه واحدهاي 
تولي��دي- صنفي امتن��اع مي كنن��د. درحالي كه 
شارژ بنگاه هاي صنفي در شرايط كنوني يك الزام 
اس��ت؛ چراكه بنگاه هاي صنفي به شرايط بحراني 
رسيده اند. به نظر مي رسد اعطاي شوك و افزايش 
تورم براي بازار نيز امري ضروري است، واحدهاي 
صنف��ي نياز به تزريق پ��ول و تورم دارند تا به اين 

شكل از شرايط ركودي خارج شوند. 

عضو هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران با بيان اينكه اصناف با 
ايجاد مش��اغل نوين مخالفتي ندارند و در حال حاضر اتاق هاي 
اصناف اين مش��اغل را حمايت مي كنند، گفت: مشاغل و كسب 
وكاره��اي نوي��ن ب��ا ايده هاي نو همراه هس��تند و باي��د از اين 
ايده ه��اي جديد اس��تفاده كرد. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني 
اتاق اصناف ايران، س��عيد ممبيني با بيان اينكه اصناف بايد در 
حمايت از مش��اغل نوين همصدا ش��وند، افزود:  وي با تاكيد بر 
اينكه سهم مش��اركت واحدهاي صنفي در ايجاد مشاغل جديد 

زياد اس��ت، تصريح كرد: مش��اغل اينترنتي نيز مانند مش��اغل 
صنفي هستند و نوع فعاليت و خدمتي كه انجام مي دهند، يكي 
اس��ت و تنها فضاي كارشان با هم فرق مي كند.  ممبيني ادامه 
داد: ما معتقديم به دليل اينكه نوع كس��ب وكار هاي اينترنتي با 
كسب هاي حقيقي فرقي ندارند، بنابر اين هر رسته بايد زيرنظر 
اتحاديه مربوطه خودش فعاليت داش��ته باشد؛ اين مشاغل نوين 
همكار جديد محس��وب مي ش��وند و نبايد در اتحاديه جداگانه 
مشغول فعاليت شوند چون امروز تعدادشان كم و محدود است 
و مي توان از ماده ۸۸ اس��تفاده مي كنيم اما در آينده نزديك كه 
تعداد اين مش��اغل افزايش مي يابد چه باي��د كرد؛ براي همين 
بايد تحت اتحاديه خودش��ان باشند و اصناف همراهي مي كنند 

به شرطي كه احساس دوگانگي برايشان پيش نيايد. وي افزود: 
برخ��ي واحدهاي صنفي ايجاد مش��اغل جديد را تهديدي براي 
كسب وكار شان مي دانند؛ در حالي كه اينگونه نيست. اصناف ما 
هم بايد با فضاي مجازي آش��نايي داشته باشند و محيط كسب 
وكار خود را گسترش دهند چرا كه در آينده همه مشاغل به اين 
سمت حركت خواهد كرد. عضو هيات رييسه اتاق اصناف ايران 
اظهار كرد: وظيفه كار كارشناس��ي از سوي اتحاديه انجام كاري 
غير موظف و غيرذاتي اس��ت و اگر اتحاديه ها درخواس��ت حق 
الزحمه داشته باشند، مغاير قوانين نيست و زماني كه كارشناس 
اتحاديه مي خواهد كالايي به ارزش يك ميليارد تومان را ارزيابي 

كند؛ اگر يك درصد هم بخواهد او را محاكمه مي كنند. 

حمايت اصناف از مشاغل نوين

تعادل    
معاون مطبوعاتي وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي با اشاره 
به حضور اس��تارت آپ ها در دو نمايش��گاه مطبوعات سال هاي 
اخي��ر گفت: با توجه به ضريب نفوذ فعاليت هاي جديد در حوزه 
فناوري اطلاعات، همچنين اهميت صنايع دانش بنيان براي هم 
افزايي با فضاي رس��انه يي و تقويت كسب وكار اهالي مطبوعات، 
از هرن��وع اق��دام خلاقانه ب��ه روز و مرتبط با فضاي رس��انه يي 
اس��تقبال و حمايت مي كنيم. حس��ين انتظام��ي همچنين به 
حضور اس��تارت آپ ها در دو نمايشگاه مطبوعات سال هاي اخير 
اش��اره كرد و گفت: با توجه ب��ه ضريب نفوذ فعاليت هاي جديد 
در حوزه فناوري اطلاعات، همچنين اهميت صنايع دانش بنيان 
براي هم افزايي با فضاي رس��انه يي و تقويت كس��ب وكار اهالي 
مطبوع��ات، از هر ن��وع اقدام خلاقانه ب��ه روز و مرتبط با فضاي 

رسانه يي استقبال و حمايت مي كنيم.
او همچني��ن ب��ه الكترونيكي ش��دن غال��ب فرآيندها مانند 
»درخواس��ت مجوزهاي گوناگون نش��ريه، نمايندگ��ي، كانون 
تبليغات، موسس��ه مطبوعاتي، آگه��ي دولتي، كارت خبرنگاري 
و... « در معاونت مطبوعاتي در 3 س��ال گذش��ته اش��اره كرد و 
گفت: براي تغيير فضاي سنتي و سليقه يي بايد ابتدا از خودمان 
و نهادهاي دولتي آغاز كنيم؛ مطبوعات نيز چاره يي جز استفاده 

بهينه از فضاهاي جديد ارتباطي ندارند. 
وي با تاكيد بر اينكه الگوي مصرف رس��انه يي عوض شده و 
طبيعتا س��بك زندگي ما را هم تحت الش��عاع قرار داده، افزود: 
رس��انه يي كه همچنان با پندار قديمي خود پيش مي رود تا در 
كس��ب و كار موفق شود، اشتباه مي كند. فضاي رسانه يي كشور 
تحت تاثير فضاي جديد ارتباطي است؛ رسانه ها با درك درست 
از شرايط روز بايد خود را تنظيم كنند و تصوير جديدي از خود 
ارائ��ه دهند. انتظامي افزود: مطبوع��ات زماني مي توانند ضريب 
نفوذ بيش��تري در جامعه پيدا كنند كه فعاليت  مكملي داش��ته 
باش��ند به طور مثال حض��ور موثر در فضاي مج��ازي. معتقدم 
رس��انه ها با حركت به سمت تخصصي شدن زمينه فعاليت يا با 
درك درس��ت از تحولات فضاي مجازي و الگوي جديد مصرف 
رس��انه يي در كنار بومي س��ازي فناوري هاي نوين، مي توانند در 
فضاي رقابتي باقي بمانند. وي با اش��اره ب��ه توجه ويژه وزارت 

ارش��اد در دولت يازدهم به رس��انه هاي فضاي مجازي، تصريح 
ك��رد: روند ص��دور مجوز در دول��ت يازدهم براي رس��انه هاي 
الكترونيك با دو هدف قانونمداري و حمايت از رسانه هاي داراي 

مجوز در فضاي مجازي با هيچ دوره يي قابل قياس نيست. 
وي همچنين به حمايت ويژه از رسانه هايي كه سياست هاي 
عمومي فرهنگ ساز را دنبال كنند، اشاره و تصريح كرد: حمايت 
از اين نوع رس��انه ها از ابتداي دولت يازدهم جز سياس��ت هاي 
ما اعلام و اجرا ش��ده اس��ت ك��ه »ترويج علم و افزايش س��واد 
علم��ي جامعه« يكي از همين محورهاي ويژه بوده اس��ت؛ چرا 
ك��ه يكي از پايه هاي اصلي پيش��رفت علم��ي، در كنار كيفيت 
آموزش��ي، مقالات پژوهش��ي، ثبت اختراعات، صنعتي ش��دن 
پژوهش هاي آزمايش��گاهي و... س��واد علمي جامعه اس��ت كه 
يكي از اركان اصلي اين نوع س��واد، روزنامه نگاري علمي است. 
معاون مطبوعاتي وزير ارشاد استقبال از تغيير مجوز رسانه هاي 
مكتوب به الكترونيك را نيز در راستاي حمايت از فضاي جديد 
رس��انه يي در كشور عنوان كرد و گفت: در فضاي مجازي علاوه 
ب��ر حمايت از طراح��ان نرم افزارهاي موبايل��ي مرتبط با حوزه 
رس��انه كه برخي روزنامه هاي سراسري از آن استفاده مي كنند، 
از حضور قانونمند رسانه ها و خبرنگاران در شبكه هاي اجتماعي 
نيز صيانت شده است. همچنين با اجراي طرح رتبه بندي براي 
پايگاه ه��اي خبري، اعطاي يارانه به برتري��ن پايگاه هاي خبري 

عمومي و تخصصي نيز در دستور كار قرار گرفته است.

نقش استارت آپ ها در رسانه هاي مجازي 
اكن��ون ك��ه بخش هاي بيش��تري از خ��اك عراق به واس��طه 
حمايت هاي ايران از اش��غال تروريس��ت ها آزاد ش��ده است، اين 
مطالبه از ناحيه فعالان اقتصادي مطرح  مي شود كه دولت از طريق 
مذاكرات سياسي، زمينه مشاركت فعالان بخش خصوصي ايران را 
در فرآيند بازس��ازي عراق خواستار شود. به گزارش روابط عمومي 
اتاق تهران، عليرضا كلاه��ي، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران و 
رييس هيات مديره س��نديكاي برق ايران در مورد بازس��ازي عراق 
گفت: به طور كلي حضور ايران در بازار عراق نه صرفا براي مشاركت 
در بازسازي مناطق ويران شده از جنگ كه به نظر  مي رسد حضور 
در اين بازار اكنون براي توس��عه صادرات غيرنفتي و خدمات فني 
و مهندس��ي ايران، يك مساله حياتي محس��وب  مي شود. در واقع 
افزايش مراودات اقتصادي با عراق كه به دليل برخورداري از منابع 
مالي تا حدودي با بازار افغانس��تان متفاوت است،  مي تواند در رفع 
مش��كلات حاد اقتصادي كشور و دس��تيابي به يك بازار صادراتي 
عمده موثر واقع ش��ود. از اين نظر، توس��عه داد و س��تد با عراق از 
جنبه تامين منافع استراتژيك بلندمدت و منافع اقتصادي، سياسي 
و امنيتي  مي تواند كليدي باشد. او با بيان اينكه هر اقدامي كه براي 
افزايش سهم در بازار عراق صورت گيرد، باز هم كم است، ادامه داد: 
اكنون لازم است كه استراتژي مشخصي براي توسعه همكاري ها با 
عراق تدوين شود. پيش شرط تدوين اين استراتژي نيز آن است كه 
وضعيت اين بازار و رقباي ايران مورد تحليل قرار گيرد و بر اساس 

اين تحليل راهكار ارائه شود. 
كلاهي بر اين عقيده اس��ت كه تمام مقامات مسوول دولتي و 
بخش خصوصي بايد بسيج شوند ايران بتواند بازار عراق را تصاحب 
كند. او گفت: اين بازارگشايي، چه از طريق صادرات و چه از طريق 
اح��داث واحدهاي توليدي در خ��اك عراق، براي بخش خصوصي 
ايران حياتي است. در عين حال دولت نيز  مي تواند بخشي از اهداف 
خود در زمينه افزايش نرخ اشتغال را نيز تحقق ببخشد. اين عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران، افزود: برآوردهاي ما نش��ان  مي دهد 
كه پتانس��يل عراق از هم اكنون تا س��ال 2030 يعني تا 13 سال 
آين��ده، براي ج��ذب كالا و خدمات در صنعت برق، حدود 250 تا 
400ميليارد دلار است كه اگر حتي 30 تا 40 درصد اين رقم نيز 
به ايران اختصاص پيدا كن��د، تحولي بزرگ در صادرات غيرنفتي 
ايران رخ  مي دهد.   عليرضا كلاهي بار ديگر نسبت به تدوين يك 

استراتژي مشخص براي حضور موثر در بازار عراق تاكيد كرد و 
گفت: نبايد اجازه دهيم كه بازار عراق نيز با ش��عارهاي معمول 
از دس��ت برود. آخري��ن كار بزرگي كه در م��ورد عراق صورت 
گرف��ت، اين بود كه هي��ات دولت به صورت دس��ته جمعي به 
همراه تعدادي از شركت هاي مطرح ايران، نمايشگاهي در عراق 

برگزار كردند كه نتيجه خاصي در برنداشت. 
او با بيان اينكه باي��د همه امكانات براي حضور در بازار عراق 
بس��يج ش��ود، به برخي اقدامات فوري در اين زمينه اشاره كرد و 
گف��ت: يكي از اقدامات فوري كه باي��د در ارتباط با عراق صورت 
گيرد، انعقاد قرارداد تجارت آزاد با اين كشور است. عراق در حال 
پيوس��تن به سازمان تجارت جهاني اس��ت و به دليل آنكه ايران 
هنوز به اين س��ازمان ملحق نشده، مش��مول تعرفه  مي شود و از 
رقبا عقب  مي ماند. اقدام فوري بعدي، تامين مالي پروژه هاي عراق 
است. ايجاد بانك توسعه يي مشترك ميان دو دولت كه مناقصات 
از طريق اين بانك برگزار شود،  مي تواند در اين زمينه موثر واقع 
ش��ود. در اين صورت، مناقصات به ش��ركت هاي ايراني و عراقي 
محدود  مي ش��ود و رقباي عربس��تاني و تركيه به حاش��يه رانده 
 مي شوند. او نگرش كنوني مس��وولان عراقي به فعالان اقتصادي 
ايراني را مثبت ارزيابي كرد و گفت: اكنون به واسطه كمك هايي 
كه ايران براي آزادس��ازي عراق اعمال كرده، نگرش ها به فعالان 
اقتصادي ايران تغيير كرده است. ما بايد با رفتار خود، اين نگرش 

مثبت را تقويت كنيم و اين بازي ظريفي است.

ضرورت انعقاد قرارداد تجارت آزاد با عراق

گروه تشكل ها   سميه سايش 
واحدهاي صنفي به گام هاي دستگاه هاي 
نظارت�ي براي اجراي ش�عار س�ال مبني بر 
اقتص�اد مقاوتي؛ توليد و اش�تغال چش�م 
دوخته اند تا شايد پيشروي به سمت اجراي 
سياس�ت نامه اقتصاد مقاومتي معجزه يي 
را ب�راي فعالان اقتص�ادي در بازار به دنبال 
داش�ته باش�د. حدود 4س�الي اس�ت كه 
وضعيت اصناف در ش�رايط نابساماني طي 
مي ش�ود. معض�ل »ركود«، »نبودس�رمايه 
در گ�ردش«، »عدم حمايت ه�اي دولتي« 
صب�ر  ماليات�ي«  تخفيف ه�اي  »نب�ود  و 
اصنافي ها را س�رريز كرده است. طي سال 
95 اصنافي ه�ا به بهبود ش�رايط اقتصادي 
و همراه�ي متوليان س�ازمان امور مالياتي 
ب�راي درج تخفيفات در اين ش�رايط بازار 
دل بسته بودند. واحدهاي صنفي مي گويند 
طي 3س�ال گذش�ته ركود عميق�ي را در 
بازار تجرب�ه كرده اند و آنها مي خواهند كه 
تش�كل هاي صنفي با همراهي دولتمردان 
در اي�ن باره چ�اره اساس�ي در نظر گيرند 
و به تدوي�ن برنامه هاي داراي اس�تراتژي 
بپردازند. اگرچه اين روزها متوليان دولتي 
س�خن از تخصيص منابع ۲۰۰هزارميليارد 

تومان براي نوس�ازي و بازسازي تجهيزات 
توليد به مي�ان مي آورند اما كارشناس�ان 
صنف�ي براين باورن�د كه تزري�ق اين نوع 
مناب�ع هيچگاه ب�راي بنگاه ه�اي كوچك 
صنف�ي محقق نش�ده اس�ت و واحدهاي 
صنفي تا به امروز براساس منابع مالي خود 
وضعي�ت را كنت�رل و س�پري كرده اند. از 
سوي ديگر، متوليان صنفي از به روز نبودن 
ماشين آلات واحدهاي توليدي خود گله و 
شكايت دارند، آنها مي گويند سياست هاي 
غير اصولي دولتي ه�ا و تحريم هاي نابرابر 
عليه ايران منجربه آن ش�د كه صنعتگران 
در عرصه ه�اي اقتص�ادي از ماش�ين آلات 
استك اس�تفاده كنند و فعاليت هاي خود 
را ب�دون ماش�ين آلات روز ادامه دهند. از 
اين رو بهره وري عوامل توليد به دليل به روز 
نبودن ماشين آلات صنعتي روند كاهشي را 
به خود بگيرد. آنها درباره اعطاي تسهيلات 
دولتي براي به روزرس�اني تجهيزاتش�ان 
مي گوين�د كه ت�ا به ام�روز مبلغ�ي براي 
بازس�ازي و نوسازي تجهيزات به آنها داده 
نشده است. درباره چالش هاي اقتصادي به 
سراغ دو تن از نمايندگان صنفي رفتيم كه 

در ادامه مي خوانيد:

محمدعلي صديقي، عضو هيات رييسه اتاق اصناف ايران : ركود معضلي نيست كه بتوان آن را يك شبه برطرف ساخت؛ اين موضوع 
ريشه اش به سنوات گذشته مرتبط مي شود؛ اكنون نيز دولت و تشكل ها هر يك وظايف و اختياراتي را دارند كه تا به امروز تلاش خود 

را براي بهبود شرايط اقتصادي ايجاد كرده اند. با تلاش اعضاي هيات رييسه اتاق اصناف و همراهي هيات دولت در اين باره بنا شده 
تا تسهيلاتي براي اصناف درنظر گرفته شود. در گذشته براي تسهيلات اصنافي ها نرخ هاي محدودي مطرح مي شد كه دولت يازدهم 

وعده فراتر از تسهيلات پيشنهادي را براي سال جاري به متوليان صنفي داده است
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7  جهان
 تيغ تيز ناآرامي هاي نشست 

20 عليه مركل 
گروه جهان| ناآرامي هاي بي سابقه در آلمان در حاشيه 
برگزاري نشس��ت گروه 20 در روزهاي جمعه و ش��نبه 
گذشته، رنگ و بوي انتخاباتي گرفته و وزير خارجه رقيب 
انتخاباتي خود يعني آنگلا مركل صدراعظم آلمان را مقصر 
اعتراض هاي خشونت آميز خوانده است. زيگمار گابريل در 
گفت وگويي با روزنامه »فونكه« از ش��هردار هامبورگ كه 
وي نيز از حزب سوس��يال دموكرات است، دفاع كرده و 
در عي��ن حال، برگزاري اجلاس گروه 20 توس��ط مركل 
در شهر هامبورگ را يك شكست و ناكامي كامل خوانده 
است. گابريل گفته است: »اولاف شولتز شهردار هامبورگ 
مسوول مشكلات اجلاس نيست و هر كسي كه استعفاي 
او را مي خواهد، بايد استعفاي مركل را نيز خواستار شود؛ 
چراكه مسووليت سياسي برگزاري اجلاس در هامبورگ 
با مركل بوده اس��ت.« اعضاي ح��زب محافظه كار مركل 
پيش تر نيز تلاش كردند احزاب جناح چپ آلمان را مقصر 
اعتراضات خشونت آميز در جريان نشست معرفي كنند و 
برخي پيش��نهاد كردند كه اولا شولز شهردار هامبورگ، 
بايد به خاطر ناكامي  در س��ركوب ناآرامي ها استعفا دهد. 
وزير خارجه آلمان با اين ادعا كه آنگلا مركل قصد داشته 
در س��ال انتخابات با برگزاري اجلاس گروه 20 در شهر 
هامبورگ وجهه خوب��ي از خود ارائه كند، افزود: »مركل 
مس��ووليت سياس��ي برپايي و رهبري نشست گروه 20 
در هامب��ورگ را برعهده داش��ت و از اين كار يك هدف 
محرمانه داش��ت ك��ه آن ارتق��ا دادن محبوبيت خودش 
پيش از برگ��زاري انتخابات پارلماني بود.« گابريل گفت: 
»با احترام به تمام موضوعات مهم ازجمله بشريت، جنگ، 
جنگ داخلي، قحطي و فقر كه در نشست گروه 20 مطرح 
ش��د بايد اذعان كرد كه اين نشست يك شكست كامل 
بوده اس��ت.« اين اظهارات همزمان با افزايش تنش ها در 
ائتلاف حاكم آلمان آن هم درست دو ماه قبل از انتخابات 
پارلماني 2۴ سپتامبر بيان شدند. اظهارات گابريل انتقاد 
شديد آندرس شوئر دبيركل اتحاد سوسيال مسيحي يكي 
از شاخه هاي حزب دموكرات مسيحي مركل را به همراه 
داشت. وي به روزنامه بيلد گفت: »گابريل از كوره در رفته 
است.« اما مركل با خونسردي كامل واكنش نشان داد و 
گف��ت: »از اينكه وزير امور خارجه در نشس��ت گروه 20 
مرا همراهي كرد و در موفقيت آميز بودن آن س��هيم بود، 
بسيار خوشحالم. من مطمئنم كه ائتلاف با حزب سوسيال 
دموكرات تا زمان برگزاري انتخابات پارلماني حفظ خواهد 
ش��د.« وي افزود: »نشست گروه 20 بايد به خاطر حجم 
هيات ه��اي حاضر در يك منطقه ش��هري بزرگ برگزار 
مي ش��د. كش��وري همچون آلمان بايد در جايگاهي قرار 
داش��ته باش��د كه بتواند چنين نشس��ت هايي را برگزار 
كند.« در جريان نشست گروه 20 حدود 20 هزار پليس 
با صدها معترضي مواجه ش��دند كه خودروها را به آتش 
مي كش��يدند، مغازه ها را غارت و به طرف افسران پليس 
سنگ و كوكتل مولوتوف پرتاب مي كردند. در جريان اين 

ناآرامي ها حدود ۵00 افسر پليس زخمي شدند. 

 اردوغان: اروپا وقت ما را 
تلف مي كند

رييس جمه��ور تركي��ه گفت��ه ب��راي آن��كارا ماي��ه 
آرامش خاطر خواهد بود اگر اتحاديه اروپا بگويد نمي تواند 
اين كشور را به عضويت بپذيرد. به گزارش ايسنا، رجب 
طيب اردوغان گفته كه تركيه قادر است روي پاي خود 
بايستد. او همچنين اين مساله را رد كرد كه دولت تركيه 
۱۵0 خبرن��گار را زندان��ي كرده و گفت فق��ط دو نفر با 
كارت خبرنگاري محبوس هستند. اين اظهارات اردوغان 
درحالي ايراد ش��د كه تركيه بازداشت مدير محلي گروه 

عفو بين الملل و ۹ نفر ديگر را تمديد كرده است. 

 طالبان 7 غيرنظامي را 
تيرباران كرد

طالبان 7 غيرنظامي را در بزرگراه فراه–هرات از خودروها 
پايين كش��يده و آنها را تيرباران كردند. به گزارش صداي 
افغان، طالبان در مسير بزرگراه خودروها را متوقف كرده و 
پس از بازرسي برخي افراد را پايين كشيده و در مجموع 7 
نفر را گلوله باران كردند. طالبان اين غيرنظاميان را به جرم 
همكاري با دولت دستگير و گلوله باران كرده اند. طالبان در 
دستگيري و محاكمه صحرايي در افغانستان شهره هستند 
و هرازگاهي افرادي را در بزرگراه ها يا روستاها دستگير و به 

جرم همكاري با دولت از بين مي برند. 

» بغدادي« در ديرالزور 
كشته شده است

نش��ريه تايم با تاييد مرگ ابوبكر البغدادي س��ركرده 
داعش به نقل از يك گروه ناظر حقوق بشر سوري مستقر 
در لندن نوش��ته كه او در كرانه رود فرات )ديرالزور( و در 
نزديكي مرز عراق كشته شده است. نام دو نفر از افسران 
سابق صدام به عنوان محتمل ترين گزينه هاي جانشيني 
البغدادي مطرح ش��ده اس��ت. وزارت دفاع روسيه اخيرا 
اع��لام كرده بود اطلاعاتي وجود دارد كه نش��ان مي دهد 
البغدادي در حملات هوايي روسيه در رقه سوريه كشته 
شده است. جانشين احتمالي بغدادي از ميان اياد العبيدي 
وزي��ر جنگ داع��ش و الجميلي مس��وول امنيت داعش 
انتخاب خواهد ش��د. اين دو بعد از حمله امريكا به عراق 
به گروه هاي شورشي افراطي در اين كشور ملحق شدند. 

 افزايش كسري تجاري پاكستان
كسري تجاري پاكستان به 32 ميليارد و 600ميليون 
دلار افزايش يافته اس��ت. كمتر از يك ماه پيش كسري 
تجاري )افزايش حجم واردات نسبت به حجم صادرات( 
پاكستان حدود 30 ميليارد دلار اعلام شده بود اما طبق 
آم��ار و ارقام جديد، اين رقم تنها پس از گذش��ت كمتر 
از يك ماه و در پايان س��ال مالي اخير، به 32 ميليارد و 
600 ميليون دلار افزايش يافته اس��ت. به گزارش ايرنا، 
باتوجه به اين آمار و ارقام، به نظر مي رسد دولت پاكستان 
نتوانس��ته به اهداف خود س��ال مالي گذشته )20۱6-
20۱7( دست يابد. پاكستان هم اكنون حدود 80 ميليارد 
دلار بدهي خارجي دارد كه اين رقم در س��ال هاي اخير 

روند افزايشي داشته است. 

دريچه

از منطقه

واكنش ها به افشاي ايميل هاي پسر رييس جمهور امريكا ادامه دارد

»روسيه گيت« يك گام تا ترامپ

عربستان و متحدانش توافق امريكا ـ قطر را رد كردند

ماموريت غيرممكن تيلرسون
گروه جهان|

 وزي��ر خارجه امريكا در تلاش براي پايان دادن به 
بحران قطر روزهاي پرمشغله يي را پشت سر مي گذارد. 
ركس تيلرس��ون در ادامه سفر منطقه يي خود پس از 
س��فر به كويت و قطر، چهارشنبه به عربستان رفت تا 
با وزراي خارجه چهار كشور عربستان، امارات متحده 
عربي، مصر و بحرين ديدار كند. وي در قطر يادداشت 
تفاهمي را با هدف مبارزه با تروريسم امضا كرد كه از 
نظر كشورهاي عربي كافي نيست. بدين ترتيب، ظاهرا 
سفر تيلرسون كه با هدف تنش زدايي صورت گرفته با 
موضعي ك��ه رياض و متحدانش اتخاذ كرده اند ثمري 

آني و فوري به دنبال نداشته است. 
ب��ه گ��زارش يوروني��وز، رياض و دوس��تان رياض 
همزمان گفته اند كه جديت و تلاش دوحه در مبارزه 
عليه حمايت و پش��تيباني مالي از تروريسم را با دقت 

زيرنظر خواهند داشت. 

 يادداشت تفاهم با قطر
 وزير خارجه امريكا سه ش��نبه وارد قطر ش��د و با 
ش��يخ تميم بن حمد آل ثاني امير اين كش��ور ديدار 
كرد. دو طرف در اين ديدار درباره تلاش هاي واشنگتن 
براي حمايت از ميانجي گري كويت در راس��تاي حل 
بح��ران در روابط قطر با كش��ورهاي عربي گفت وگو 
كردند. همچنين در ادامه حضور تيلرس��ون در قطر، 
نشست سه جانبه يي ميان امير قطر، وزير امور خارجه 
امريكا و محمد العبدالله المبارك الصباح، وزير مشاور 
كويت در امور كابينه در دوحه برگزار شد و محمد بن 
عبدالرحمان آل ثاني، وزير امور خارجه قطر نيز به اين 

نشست پيوست. 

در اين نشس��ت بحران كشورهاي عربي، تحولات 
و تاثي��رات منطقه ي��ي و بين الملل��ي آن، تلاش هاي 
ميانجي گري كويت و مواضع بين المللي در حمايت از 
حل بحران اين كش��ورها، حفظ ثبات منطقه و منافع 
كش��ورها و ملت آنها بررسي ش��د و تيلرسون تاكيد 
كرد كه حضورش در اين نشست براي ممانعت از بالا 
گرفتن اختلافات و يافتن راه حلي مناسب براي بحران 
است. وي همچنين پيش��نهاد كرد كه وزراي خارجه 
كشورهاي عربي بر سر يك ميز مذاكره جمع شوند و 
موضوع بحران و مسائل مربوط به آن را بررسي كنند. 
وزير خارجه امريكا همچني��ن از مواضع قطر در 
مبارزه با تروريسم تقدير كرد و گفت: »قطر نخستين 
كش��وري اس��ت كه به خروجي هاي نشست رياض 
در ماه مه پاس��خ مثبت داد و مبارزه با تروريس��م و 
خش��كاندن منابع آن را بررس��ي ك��رد.« طرف هاي 
امريكايي و قطري همچنين به منظور تقويت تلاش ها 
در مبارزه با تروريسم، يادداشت تفاهمي امضا كردند 
كه انتظار مي رفت مورد اس��تقبال كشورهاي عربي 
تحريم كنن��ده قطر قرار بگيرد، چراكه چهار كش��ور 
عرب��ي روز ۵ ژوئ��ن تحريم ها عليه قط��ر را به متهم 
كردن اين كشور به حمايت از تروريسم آغاز كردند. 
اما به نوشته راي اليوم، اين چهار كشور تاكيد كردند 
كه فعاليت هاي دوحه در زمينه حمايت از تروريسم 
باي��د كام��لا متوقف ش��ود و بدون در نظ��ر گرفتن 
ضواب��ط جدي به تعهدي كه دوحه از آن دم مي زند، 
نمي توان به يادداشت تفاهم امضا شده اطمينان كرد. 
عربس��تان، مص��ر، بحرين و امارات متح��ده عربي با 
انتشار بيانيه يي مشترك اعلام كردند: »تدابير كنوني 
تا اجراي كامل خواسته ها ادامه خواهد يافت، چرا كه 

اين تدابير به علت حمايت دوحه از تروريسم و تامين 
مالي آن اتخاذ ش��ده است. خواس��ته هاي ما از قطر 
عادلانه و قانوني اس��ت. « اين كشورها ضمن تقدير 
از تلاش هاي كاخ سفيد، توافق امضا شده بين دوحه 
و واشنگتن را گامي ناكافي توصيف كردند و گفتند: 
»امضاي يادداشت تفاهم در زمينه مبارزه با تروريسم 
بين امري��كا و مقامات قطر نتيجه اعمال فش��ارها و 
خواس��ته هاي مكرر ما از قطر طي سال هاي گذشته 

است.« 
در عين حال به نظر مي رس��د ك��ه قطر از ابتداي 
امر به اين يادداش��ت تفاهم به چشم حلال مشكلات 
نمي نگريس��ته اس��ت. محمدبن عبدالرحمن آل ثاني 
در اين زمينه گفت كه كش��ورش و امريكا يادداش��ت 
تفاهمي درباره مبارزه با تروريسم امضا كرده  اند و اين 
توافقي بين دوحه و واشنگتن است و ربطي به بحران 

و تحريم هاي تحميلي عليه قطر ندارد. 

 گردهمايي وزراي خارجه عربي در جده
به اعتقاد ناظران، سفر وزير خارجه امريكا به منطقه 
از نگراني هاي شديد واشنگتن در خصوص شديدترين 
مناقش��ه پيش آمده مي��ان اعراب از زمان تش��كيل 
شوراي همكاري خليج فارس در ۱۹8۱ حكايت دارد. 
به گزارش رويترز، بلافاصله پس از امضاي يادداش��ت 
تفاهم قطري-امريكايي، چهار كش��ور بيانيه يي عليه 
آن صادر و بار ديگر بر خواس��ته هاي خود براي پايان 
تحريم ها تاكيد كردند كه از جمله آنها مي توان به قطع 
رابطه با ايران، تعطيل��ي تلويزيون الجزيره و تعطيلي 

پايگاه نظامي تركيه اشاره كرد. 
ژان مارك ريكلي، تحليلگر سياسي معتقد است كه 
بحران قطر وراي مساله تامين مالي تروريسم است و به 
مواردي همچون نگراني شديد كشورهاي عربي منطقه 
از نقش ايران در منطقه، بي ثباتي هاي داخلي در اين 
كشورها، نفوذ منطقه يي اخوان المسلمين و همچنين 
رقابت بر سر رهبري در منطقه مربوط مي شود. ريكلي 
مي گويد: »نتيجه هر چه باشد، يكي از طرفين وجهه 

خود را از دس��ت مي دهد و اين مساله عواقب وخيمي 
به ويژه در جهان عرب خواهد داشت.« 

گفته ش��ده ك��ه يك��ي از نگراني ه��اي امريكا به 
سرنوشت پايگاه نظامي اين كشور در قطر باز مي گردد. 

پايگاه هواي��ي امريكا در قطر بزرگ ترين تاسيس��ات 
نظامي اين كشور در خاورميانه است و واشنگتن از اين 
مركز عمليات نيروهاي ائتلافي عليه داعش در سوريه 

را رهبري مي كند. 

گروه جهان|
 »اگر اين طور اس��ت كه مي گوييد من عاشق آن 
هس��تم.« اين پاسخ جنجالي پس��ر دونالد ترامپ به 
ايميلي بوده كه پيش��نهاد داده تا اطلاعاتي را درباره 
هيلاري كلينت��ون، رقيب انتخاباتي رييس جمهوري 
فعل��ي امريكا در اختيار س��تاد ترامپ قرار دهد. اين 
جنجال تازه باعث ش��ده تا بار ديگر آتش موسوم به 
»روسيه گيت« در فضاي سياسي امريكا تندتر از قبل 

شود. 
دونال��د ترام��پ جونيور، پس��ر دونال��د ترامپ با 
رسانه يي شدن ديدارش با وكيل روس، ايميل هايي 
را منتشر كرده كه نشان از استقبال وي از پيشنهاد 
وكيل روس دارد. رويترز نوش��ته ك��ه اين ايميل ها 
مي تواند تبعات جدي داشته باشد و فصل جديدي را 
در تحقيق��ات مربوط به ارتباط تيم انتخاباتي دونالد 

ترامپ با روسيه باز كند. 
دول��ت ترام��پ از آغاز كار خود تاكن��ون گرفتار 
س��وءظن ها و اتهاماتي اس��ت كه پيرام��ون احتمال 
روابط پنهاني با روسيه شكل گرفته است. در آخرين 
مورد، مس��اله ملاقات محرمانه پس��ر ب��زرگ دونالد 
ترامپ با يك وكيل روس، پرس��ش ها و بدبيني هاي 
زي��ادي برانگيخته اس��ت. به چه دليل پس��ر دونالد 
ترام��پ ژوئن 20۱6 يعن��ي در اوج كارزار انتخاباتي 
پدرش با ناتاليا وزل نيتس��كايا، وكيل روس��ي ديدار 
كرده اس��ت؟ اين پرس��ش جدي است كه نيويورك 

تايمز پس از افشاي ماجرا مطرح كرده است. 
گفته ش��ده كه دونالد ترامپ جوني��ور همراه با 
جرد كوش��نر داماد و مش��اور نزديك پدرش به اين 
ملاقات رفت��ه بوده تا اطلاعات حساس��ي را درباره 
هي��لاري كلينتون، رقيب انتخابات��ي دونالد ترامپ 
به دست آورد. وكيل روس��ي ظاهرا يكي از رابطان 
نزديك كرملين است. اما ترامپ جونيور گفته هيچ 
ش��ناختي از ش��خصيت اين وكيل و از مقاصد وي 

نداشته است.
به گفته او يكي از آشنايان اين ملاقات را توصيه 
كرده بود. پس��ر ترامپ گفته اس��ت: »وكيل روسي 

ادع��ا مي كرد كه اطلاعاتي درباره كس��اني دارد كه 
با روس��يه مرتبط بودند و در عي��ن حال به كميته 
دموكرات ها براي پشتيباني از كلينتون كمك مالي 

مي كردند.«
ام��ا به گفت��ه وكيلي سياس��ي ترام��پ جونيور، 
خيلي زود معلوم ش��د كه اين زن هيچ اطلاعات به 
درد خوري ن��دارد و هدف اصلي اش فقط وس��اطت 
ب��راي به فرزن��دي پذيرفتن كودكان روس توس��ط 
زوج ه��اي امريكايي اس��ت. با اين ح��ال نكته مهم 
اينجاس��ت كه ترامپ جونيور كاملا آگاه بوده وكيل 
روس��ي در چارچوب تلاش هاي مسكو براي تضعيف 
هيلاري كلينتون و پش��تيباني از نامزدي ترامپ به 

امريكا آمده بوده است. وكيل ترامپ جونيور مطالب 
نيوي��ورك تايمز را رد كرده ام��ا منتقدان مي گويند 
با توجه به انكارهاي قبلي پس��ر ترامپ نمي توان به 

گفته هاي او اطمينان كرد. 
در ح��ال حاضر چن��د تحقيق جداگانه توس��ط 
پليس فدرال امريكا جريان دارد كه همگي به مساله 
روابط اطرافي��ان رييس جمهوري امريكا با روس��يه 
مرب��وط مي ش��ود. با اينكه ش��خص دونال��د ترامپ 
همه اتهام��ات را دروغ و تهم��ت مي داند اما مارك 
وارنر، معاون كميس��يون تحقيق سناي امريكا گفته 
اس��ت: »اين نخستين بار است كه مردم شاهدند كه 
تي��م انتخاباتي ترامپ براي كس��ب اطلاعات از يك 

عام��ل بيگانه، آن ه��م در جهت مداخل��ه در كارزار 
انتخاباتي رقيبش كلينتون تلاش مي كرده اس��ت.« 
با بالا گرفتن جنجال ها، پس��ر ترام��پ تاكيد كرده 
كه پ��درش درباره ملاقات او با وكيل روس اطلاعي 
نداش��ته اس��ت و اين ديدار آن قدر پيش پا افتاده و 
بي اهمي��ت بوده كه نيازي نبوده تا پدر را در جريان 
آن بگذارد در مقابل رييس جمهور امريكا هم پس��ر 

بزرگش را يك انسان درجه يك توصيف كرد. 
دونالد ترامپ در بيانيه يي كه توس��ط سخنگوي 
كاخ س��فيد قرائت شده، گفته است: »پسر من يك 
انس��ان درجه يك اس��ت و من صداقت و شفافيت 
او را تحس��ين مي كنم.« س��خنگوي كاخ سفيد به 

خبرنگاران گفته كه ديگر س��والات در خصوص اين 
مس��اله بايد از وكيل دونالد ترامپ جونيور يا مشاور 

رييس جمهور امريكا پرسيده شود. 

 واكنش هاي رسانه اي
س��ي ان ان در گزارش��ي با عن��وان »ايميل هاي 
دونال��د ترامپ جونيور گفته هاي كاخ س��فيد را زير 
س��وال مي برد« نوشته اس��ت: »استدلال هميشگي 
حامي��ان ترامپ اي��ن بوده كه كل تئ��وري مداخله 
روس��يه در انتخابات امريكا يك آتش��ي اس��ت كه 
هي��چ دودي از آن برنخواهد خاس��ت. ام��ا به نظر 
مي رس��د كه اين اس��تدلال ديگر خريداري نداشته 
باشد. پسر رييس جمهور با انتشار ايميل هايي فاش 
ك��رده كه اي��ن ايده چن��دان هم بي پايه و اس��اس 
نبوده اس��ت. حالا اين پرس��ش مهم مطرح ش��ده 
ك��ه آيا س��تاد انتخاباتي ترامپ تمايل داش��ته تا با 
استفاده از اطلاعات طرف روسي به كانديداي حزب 
دموك��رات در انتخابات ضربه بزند؟ رييس جمهوري 
در اين باره اطلاع داش��ته است؟ جرد كوشنر، داماد 

رييس جمهوري چطور؟«
نش��ريه نيويورك��ر ني��ز در گزارش��ي ب��ا عنوان 
»افش��اگري هاي دونال��د ترام��پ جونيور« نوش��ته 
اس��ت: »پس از تصميم ترامپ جونيور براي انتشار 
مجموعه ي��ي از ايميل هاي جنجالي درباره ديدارش 
با يك وكيل روس ش��ناخته ش��ده، كاخ س��فيد از 
جمله دونالد ترامپ اج��ازه دادند تا او خود را براي 
ديگران قرباني كند. وقايع به گونه يي پيش رفته كه 
نمي شود اطمينان داشت كه پسر ترامپ تمايلي به 

پذيرش اين نقش داشته است يا خير.«
روزنامه واشنگتن پست نيز به نقل از جينز ديويد 
اوهيلين، حقوقدان امريكايي نوش��ته اس��ت: »حالا 
ديگر بحث عوض ش��ده اس��ت. اكنون ديگر مساله 
اين است كه آيا رييس جمهور ترامپ شخصا به اين 
ماجرا ارتباط پيدا مي كند يا خير، زيرا اين پرس��ش 
ك��ه آيا تي��م انتخابات��ي ترامپ ب��ا روس ها تماس 
داشته اند يا خير تقريبا پاسخ داده شده است؛ بله.«

در بحبوح��ه بح��ران قطر، س��ندي ديپلماتيك 
منتشر ش��ده كه از حمايت دو كش��ور عربستان و 
امارات از چهره هاي برجس��ته القاع��ده و داعش در 
يم��ن حكايت دارد. به گزارش الميادين، اين س��ند 
ديپلماتيك كه 26 اكتبر از سفارت قطر در واشنگتن 
ب��راي وزير خارجه قطر ارس��ال ش��ده، معاون وزير 
خزان��ه داري امري��كا در امور تروريس��م اعلام كرده 
محمد بن سلمان و محمد بن زايد، وليعهد ابوظبي با 
دو يمني به نام هاي علي ابكر الحسن و عبدالله فيصل 
الاهدل كه به دليل ارتباطات جدي  با القاعده نامشان 

در فهرست تحريم هاي امريكا قرار دارد، ارتباط مداوم 
داشته اند. در اين سند اطلاعاتي دقيق از فعاليت هاي 
اين دو چهره در القاعده و نيز حمايت مالي مستقيم 
ريي��س مركز اطلاعات عربس��تان از علي ابكر براي 
خريد مهمات و توزيع آنها در ميان داعش��ي ها آمده 
است. معاون وزير خزانه داري امريكا همچنين با اشاره 
به نارضايتي واشنگتن از گسترش دايره نفوذ القاعده 
در يمن و كش��ورهاي همسايه آن ابراز نگراني كرده 
كه محمد بن سلمان بدون هماهنگي با واشنگتن با 

القاعده و ديگر گروه هاي افراطي همكاري كند. 

افشاي سند حمايت عربستان و امارات از تروريسم

 افزايش فشارها بر نواز شريف
براي استعفا

 توافق امريكا، كره جنوبي و ژاپن
عليه كره شمالي

 وزير خارجه ژاپن ماه آتي
كابينه را ترك مي كند

گروه جهان 
مقام ه��اي نظام��ي كره جنوبي، امريكا و ژاپن چهارش��نبه توافق كردن��د تا حداكثر 
فش��ار را بر كره ش��مالي اعمال كنند و اين كش��ور را به ميز مذاكره بكشانند. به گزارش 
اس��پوتنيك، اين توافق در جريان يك ويديو كنفرانس ميان چانگ كيونگ س��و، رييس 
موقت سياس��ت گذاري وزارت دفاع كره جنوبي، ديويد هال��وي، معاون وزير دفاع امريكا 
در امور امنيت آس��يا و اقيانوس آرام و ساتوشي مائدا، رييس كل سياست گذاري دفاعي 
ژاپن صورت گرفت. سه كشور در پي افزايش فعاليت هاي تحريك آميز كره شمالي و انجام 
آزمايش هاي موشكي اين كشور دچار نگراني زيادي شده و تصميم گرفته اند تا با اعمال 
فشار بيش��تر پيونگ يانگ را س��ر ميز مذاكره بياورند. مقامات نامبرده تاكيد كردند كه 
پيونگ يانگ يك تهديد جدي براي صلح و ثبات جهاني است؛ آنها همچنين از اهميت 
همكاري مشترك با هدف تكميل خلع سلاح اتمي شبه جزيره كره سخن گفتند. اخيرا 
نيز رهبران س��ه كش��ور امريكا، كره جنوبي و ژاپن در حاشيه نشست گروه 20 در آلمان 
با يكديگر صحبت و توافق كردند تا قطعنامه يي جديد را در شوراي امنيت سازمان ملل 
براي اعمال تحريم هاي بيشتر عليه كره شمالي اجرايي كنند. كره شمالي ۴ جولاي اعلام 
كرد كه به صورت موفقيت آميز يك موشك بالستيك قاره پيما را آزمايش كرده كه قابليت 
هدف قرار دادن امريكا را دارد. امريكا تاييد كرده كه موش��ك بالس��تيك كره شمالي در 
صورتي كه كلاهك هس��ته يي روي آن نصب و از لحاظ فني تكميل شود، مي تواند اين 
كشور را هدف قرار دهد. در همين حال امريكا مدعي است كه با استقرار سامانه پيشرفته 
موش��كي »تاد« در خاك كره جنوبي، مي توان از زندگي نزديك به ۱0ميليون كره يي در 
برابر حملات احتمالي كره شمالي محافظت كرد. سامانه تاد هم اكنون در خاك كره جنوبي 
مستقر شده و واشنگتن و سئول تاكيد كرده اند كه بدون در نظر گرفتن اعتراضات چين 
و روس��يه آن را عملياتي خواهند كرد. دو كشور به ويژه پس از پرتاب موشك بالستيك 
قاره پيماي كره شمالي در هفته گذشته تصميم گرفته اند كه آرايش اين سامانه و رادارهاي 
آن را تكميل كنند. اين در حالي اس��ت كه در كره جنوبي  ش��مار زيادي از مردم مخالف 
استفاده از سامانه دفاع موشكي تاد هستند و عواقب زيست محيطي اين سامانه را بسيار 

وخيم مي دانند. 

گروه جهان 
در پ��ي حكم هي��ات تحقيقاتي درباره دارايي هاي نواز ش��ريف، درخواس��ت ها براي 
اس��تعفاي نخس��ت وزير پاكس��تان بالا گرفته و او براي حفظ حيات سياسي اش تلاش 
مي كند. به گزارش فايننش��ال تايمز، پس از آن يك كميت��ه تحقيقاتي از طرف دادگاه 
عالي پاكس��تان فاش كرد كه نواز ش��ريف نخست وزير پاكستان، عمدا دارايي هايش را از 
ديد مقام هاي مالياتي پنهان ك��رده و دارايي هايي دارد كه نمي تواند آنها را توجيه كند، 
با فش��ارهايي براي كناره گيري مواجه شده است. سياستمداران اپوزيسيون پاكستان از 
نواز شريف خواسته اند، استعفا كند. عمران خان رهبر حزب اپوزيسيون تحريك انصاف 
پاكس��تان، گفت نخست وزير پاكس��تان صلاحيت اخلاقي براي انجام وظيفه را از دست 
داده و بايد فورا اس��تعفا دهد. يك ديپلمات غربي هم به فايننش��ال تايمز گفته ممكن 
اس��ت نهايتا نواز ش��ريف را وادار به كناره گيري كنند. يكي از قانونگذاران پاكس��تاني از 
حزب حاكم »ليگ مس��لمانان پاكستان شاخه نواز« گفت موضعي كه شريف و حاميان 
نزديك او اتخاذ كردند با »جريان اصلي« پاكس��تان همخواني ندارد. با اين حال او گفت 
كه هنوز هيچ نشانه يي مبني بر طغيان حزبي وجود ندارد. تيم تحقيقات مشترك كه از 
سوي دادگاه عالي پاكس��تان براي بررسي اتهامات فساد عليه نواز شريف در پي افشاي 
اسناد پاناما تشكيل شد، دو ماه را صرف بررسي ثروت خانواده نواز شريف كرد و دوشنبه 
يافته هايش را به دادگاه ارائه داد. دختر بزرگ نواز ش��ريف در توييتي با اش��اره به دادگاه 
عالي پاكستان نوشت: »يافته تيم تحقيقات مشترك بي پايه و اساس است. نه تنها تمام 
تناقض ها به چالش  كشيده مي شود بلكه هر مغايرتي بايد در دادگاه از بين برود.« در اين 
گزارش اين مس��اله مطرح شده كه شغل نواز شريف به تنهايي نمي تواند ثروت خانواده 
وي را توضيح دهد كه يكي از آنها ش��امل آپارتمان هايي در لندن اس��ت. در اين گزارش 
به اداره حسابرسي ملي پاكستان كه يك آژانس ضدفساد است، تاكيد شده تا پرونده يي 
عليه نواز ش��ريف تشكيل دهد. ديوان عالي پاكس��تان پس از رسيدگي طولاني مدت به 
دادخواست ارائه شده از سوي مخالفان سياسي دولت 3۱ فروردين سال جاري تشكيل 
كميته تحقيقاتي ويژه يي را عليه نواز شريف و فرزندان وي صادر كرد كه به طور مفصل و 

آزادانه اتهامات مطرح شده عليه آنان را بررسي كند. 

گروه جهان 
وزي��ر خارجه ژاپن قصد دارد تا در جريان تغيير كابينه در ماه آتي ميلادي از كابينه 
برود؛ اقدامي كه گمانه زني ها درباره تبديل ش��دن وي به رقيب نخست وزير را براي اين 
پست شدت مي بخش��د. به گزارش رويترز، حمايت ها از شينزو آبه، نخست وزير ژاپن از 
زماني كه مجددا در دسامبر 20۱2 روي كار آمد به پايين ترين حد خود رسيده است. وي 
در آن زمان با قول احياي وضعيت اقتصادي كشور و تقويت اوضاع دفاعي ژاپن روي كار 
آمد. آبه قصد دارد تا سوم آگوست سال جاري ميلادي كابينه را تغيير دهد و در اين تغيير 
فوميو كيشيدا، وزير خارجه ژاپن از كابينه مي رود و احتمالا به رقيب وي براي به دست 
گرفتن س��مت نخست وزيري ژاپن تبديل مي شود. در اين تغيير كابينه بيش از نيمي از 
۱۹وزير كابينه از سوي آبه تغيير مي كنند درحالي كه يوشيهيده سوگا، دبير كابينه و تارو 
آسو، وزير اقتصاد در جاي خود ابقا مي شوند. هنوز مشخص نيست كه كيشيداي ۵۹ ساله 
در صورت اصرار آبه براي ماندن در سمت وزير امور خارجه اين درخواست را رد كند يا 
خير اما جفري كينگستون، مدير مطالعات آسيا در دانشگاه »تمپل« در ژاپن گفت: خروج 
كيشيدا از كابينه آبه نشانه يي از تمايل او براي جانشيني آبه است. عدم محبوبيت آبه در 
پي شكست تاريخي حزب ليبرال دموكراتيك در انتخابات شوراي شهر توكيو در تاريخ 
دوم جولاي است. براساس نظرسنجي روزنامه يوميوري، محبوبيت آبه با ۱3پله سقوط 
به 36درصد رس��يده و براساس نظرسنجي روزنامه آساهي با ۵ پله سقوط به 33درصد 
رس��يده اس��ت. پس از يك سري اقدامات نادرس��ت تومومي اينادا و كاتسوتوشي كاندا، 
وزراي دفاع و دادگس��تري ژاپن در اين تغيير كابينه احتمالا جايگزين مي شوند. رويترز 
در خبر ديگري از ژاپن گزارش داده كه قانون ضد توطئه ژاپن كه با وجود مخالفت ها و 
اعتراض هاي مردم و سازمان هاي مدني، مدتي قبل به تصويب مجلس سناي اين كشور 
رسيده بود از چهارشنبه به طور رسمي به اجرا گذاشته شده است. تصويب اين قانون به 
دولت امكان مي دهد در بخش هاي خصوصي نفوذ بيشتري كرده تا بتواند عاملان چنين 
جرايمي را شناس��ايي و به  شدت مجازات كند. تصويب لايحه در مجلس نمايندگان در 
شرايطي صورت گرفت كه مردم در مقابل ساختمان مجلس اجتماع بزرگي برپا كرده و 

به آن اعتراض داشتند. 
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ويژه8

وزیر نیرو در آبادان عنوان کرد:

پیگیری مصوبه دولت درباره شبکه آب شرب شهرهاي خوزستان

اهواز | مارال بهوندی |
عمليات اجرايي سد و قفل كشتيراني مارد، پايين دست بهمنشير و 
افتتاح شبكه آبياري زهكشي نخيلات شمال شلمچه، اروند، اروندكنار 
و چوئبده عصر دوش��نبه 19 تيرماه با حض��ور وزير نيرو، مديرعامل 
س��ازمان آب و برق خوزستان، نمايندگان مردم آبادان و تني چند از 

مسوولان استاني در آبادان برگزار شد. 
ب��ه گزارش خبرنگار ما، وزير نيرو در اين آيين گفت: با تامين آب 
از شبكه هاي آبياري و زهكشي و ايجاد سد سلولي، 32هزار هكتار از 
نخلستان هاي اطراف رودخانه هاي اروند رود و بهمنشير احيا مي شوند. 
»حمي��د چيت چيان« در آيين طرح ش��بكه آبياري و زهكش��ي 
نخلستان هاي آبادان و خرمشهر با بيان اينكه امروز به دليل خدماتي 
كه به مردم عزيز اين سامان تقديم شد خوشحالم، اظهار داشت: علاوه 
بر آبادان و خرمش��هر، در اهواز، ش��وش و رامهرمز طرح هايي را آغاز 
كرديم كه تامين آب كشاورزي با مساحت بيش از 2۷هزار هكتار و با 
مبلغ 2۶۵ ميليارد تومان در اقتصاد منطقه بسيار كار گشا خواهند بود. 
وي تصري��ح كرد: هر بار كه نخل هاي مرده آبادان و خرمش��هر را 
مي ديدي��م از درون رنج مي كش��يديم؛ چرا كه اين نخل ها در زميني 
روييده اند كه خون جوانان پاك ايران در آن ريخته شده و نخل ها به 

دليل شوري آب دچار چنين سرنوشتي مي شدند. 
وزير نيرو افزود: مصرانه به دنبال اقدامي براي اصلاح وضع موجود 
بودي��م و ب��ا تكيه بر مطالعات معتبر گذش��ته كار را آغ��از كرديم و 

پيمانكاران و مشاوران صاحب نام براي طراحي سامانه ها به كار گرفته  
ش��دند.  وي با اشاره به استفاده از سدهاي سلولي براي جلوگيري از 
نفوذ آب شور به رودخانه ها گفت: سد پبشنهادي در انتهاي اروندرود 
مكمل اين طرح ها خواهد بود. ما مس��اله س��د مش��ترك با عراق را 
پيگيري كرده ايم و اميداوريم با پيگيري هاي بيشتر به نتيجه برسانيم. 
وزير نيرو ادامه داد: س��دهايي كه امروز شروع به ساخت مي كنند 
مكمل طرح هايي اس��ت كه در گذشته آغاز ش��ده است و پيشرفت 
فيزيكي 9۶ درصدي دارد.  چيت چيان با اشاره به تامين آب شهرها 
گفت: دولت درباره شبكه آب شرب در شهرهاي خورستان مصوبه يي 

جامع داشته كه ما به جديت اين طرح ها را پيگيري مي كنيم. 
در اين مراس��م، مديرعامل س��ازمان آب و برق خوزستان گفت: 
 وزارت نيرو توجه ويژه نسبت به شهرستان هاي آبادان و خرمشهر دارد 
و با وجود مشكلات مالي براي كشور اعتبار اين دو سد از طريق منابع 

صندوق ذخيره ارزي تامين شد. 
»محمدرضا شمس��ايي« ادامه داد: اين پروژه به يقين بزرگ ترين 
پروژه آبياري و زهكشي كشور است و به دليل مشكلات خشكسالي 
در دهه ۴۰ و با وجود س��دهاي كنوني، مطالعات مبارزه با شوري در 
هنگام كاهش دبي اروندرود و جلوگيري از خس��ارت به نخيلات در 
حاشيه اروندرود توسط يك شركت خارجي براي كشور ايران و عراق 
انجام ش��د.  وي يادآور شد: قصد ما جلوگيري از ارتباط آب شيرين 
كارون با آب ش��ور درياست و در اين طرح بهمنشير به عنوان مخزن 

درازمدت آب ش��يرين آبادان خرمشهر خواهد شد كه با ساخت سد 
روي رودخانه كارو ن هدايت آب به بهمنشير محقق خواهد شد و كل 
آب شرب و صنعت و كشاورزي آبادان و خرمشهر را با كيفيت مناسب 

تامين مي كند. 
مديرعامل سازمان آب و برق خوزستان ادامه داد: اين كار تاكنون 
حدود 12۰۰ ميليارد تومان بدون در نظر گرفتن كارهاي جهاد نصر 
هزينه داشته است كه با احتساب آن حدود 2هزار ميليارد تومان در 
آبادان و خرمشهر كار شده است كه 1۶هزار هكتار در آبادان و 1۶هزار 
هكتار در خرمشهر انجام مي شود.  »نورالدين بازگير« معاون توسعه 
و بهره برداري س��دهاي سازمان آب و برق خوزستان نيز در اين آيين 
گفت: اين منطقه به جهت بالا بودن س��طح بالاي آب و تاثيرپذيري 
بالا از آب دريا بس��يار پيچيده است و آب بسيار شوري دارد. آب رها 
شده در اروند رود سالانه ۸2 ميليارد مترمكعب بود و اكنون با وجود 
س��دهاي تركيه، عراق و ايران آب زيادي به اروندرود وارد نمي شود و 

همين مساله نخيلات اين منطقه را با مشكل مواجه مي كند. 
وي ادامه داد: همين مس��اله موجب شد تا دو سد در بالادست و 
پايين دست بهمنشير و يك س��د روي كارون ساخته شود و از ورود 
آب شور به رودخانه ها جلوگيري شود. همچنين بزرگ ترين ايستگاه 
پمپاژ آب دنيا با ظرفيت 12۰ مترمكعب بر ثانيه ساخته شد. قصد ما 

جلوگيري از ارتباط آب شيرين كارون با آب شور درياست. 
بازگير گفت: اين طرح كل آب شرب، صنعت و كشاورزي آبادان و 

خرمشهر را با كيفيت مناسب تامين مي كند و  اي سي آب را به 2۰۰۰ 
تا 2۵۰۰ مي رساند تا جوابگوي نياز كشاورزي و صنعت منطقه باشد. 
وي تاكيد كرد: تردد در بهمنش��ير به هيچ وجه در پايين دست و 
بالادس��ت محدود نخواهد شد و براساس طراحي هاي صورت گرفته، 
كش��تي ها امكان عبور و م��رور در رودخان��ه را از طريق دريچه هاي 
متحرك س��د خواهند داش��ت. همچنين ايس��تگاه طره بخاح با 3۵ 
مترمكعب بر ثانيه كل آب مور نياز نخيلات جزيره آبادان و خرمشهر 
را تامين خواهد كرد و نخيلات دو طرف بهمنش��ير نيز با س��اخت ۶ 
ايستگاه پمپاژ ديگر تغذيه مي شود.  »حميدرضا خدابخشي« معاون 
طرح و توس��عه ش��بكه هاي آبياري و زهكش��ي س��ازمان آب و برق 
خوزستان در اين آيين گفت: در طرح آبادان ۵۶۰۰ هكتار در گذشته 
و 3۶۰۰ هكتار امروز و مابقي نيز طبق توافقات تحويل جهاد نصر شده 
است. در خرمشهر 2۴۰۰ هكتار شبكه آبياري در گذشته داشتيم كه 
2۰۰۰ هكتار در ش��لمچه امروز بهره برداري مي شود و ۵۰۰۰ هكتار 
تحويل جهاد نصر شده است. هزينه هاي انجام شده براي بهره برداري 

اين شبكه بيش از يكصد ميليارد تومان بوده است. 
وي تاكيد كرد: همكاران ما در منطقه آبادان و خرمشهر با عشق 
خدمت مي كنند و ما با تمام بضاعت مالي، فني و تخصصي در خدمت 

تمامي مردم منطقه هستيم و مسائل را پيگيري و منتقل مي كنيم. 
وي در بخش��ي از س��خنانش اع��لام ك��رد: م��ا به ح��دود 12۰ 
 ميليارد تومان براي تكميل شبكه بهمنشير و همچنين ابلاغ اعتبار

۵۸ ميليارد توماني براي انتقال پساب هاي نيشكر نياز داريم. در برخي 
بخش ها شبكه توزيع برق هنوز تحويل سازمان آب برق است كه ما 
درخواست داريم با دستور وزارت اين منطقه به توزيع برق خوزستان 

سپرده شود تا براي پايداري برق در اين منطقه اقدام شود. 
گفتني است براساس طرح شبكه آبياري و زهكشي نخلستان هاي 
آبادان و خرمش��هر قرار است 32هزار هكتار از نخلستان هاي اطراف 
رودخانه هاي اروندرود و بهمنش��ير احيا ش��وند. هدف از اجراي اين 
ط��رح جلوگيري از نابودي 32هزار هكتار از نخلس��تان هاي آبادان و 
خرمشهر و احياي نخل هاي حاشيه رودخانه هاي اروندرود و بهمنشير 
عنوان ش��ده است. از جمله ديگر اهداف اين طرح به بهبود وضعيت 
اقتصادي و جلوگيري از مهاجرت كشاورزان منطقه و ايجاد انگيزه در 
بين آنان و البته جلوگيري از ورود آب شور خليج فارس به اروندرود 
و بهمنش��ير و جلوگيري از هدررفت آب نيز اش��اره شده است. براي 
جلوگيري از ورود آب ش��ور خليج فارس به رودخانه هاي بهمنشير و 
كارون سه سد سلولي طراحي شده است كه دو سد اول در بالادست 
و انتهاي رودخانه بهمنشير قرار دارند و سد سوم نيز بر روي رودخانه 
كارون واقع شده كه قرار است مانع ورود آب شور خليج فارس به اين 
رودخانه ش��وند. براي اجراي اين ط��رح بيش از 1۰۰ كيلومتر كانال 
آبرسان و حدود ۷2 ايستگاه پمپاژ آبياري و زهكشي تعبيه شده است. 
 مطالعات اوليه اين پروژه در سال 13۵2 شروع و در سال 13۵۴ 

اين مطالعات نهايي شده است. 

وزي��ر ني��رو گفت: هدف دولت توجه جدي به آب ش��رب و 
كشاورزي در خوزستان است تا به توليد اقتصادي موثر منتهي 
ش��ود.  به گزارش شبكه خبري س��ازمان آب و برق خوزستان، 
»حميد چيت چي��ان« وزير نيرو در آيين افتتاح پروژه ش��بكه 
آبياري و زهكشي ساحل راست ناحيه دوم رامهرمز گفت: براي 
اجراي اين طرح ها اقدامات وس��يع و پرهزينه يي انجام مي شود 
تا آب مطمئني در اختيار كشاورزان قرار گيرد، سد و كانال هاي 
اصلي اجرا و س��اخته ش��ده و در كنار آن موفق به احداث سد 
انحرافي هم ش��ده ايم و حدود ۷۰درصد ش��بكه هاي فرعي هم 

 اجرايي و بخشي هم از شبكه هاي اصلي اجرايي شده اند. 
وي ادام��ه داد: اقدام��ات فوق نش��ان دهنده توجه جدي به 
آب شرب و كش��اورزي منطقه است و آنچه كه در توسعه يك 
منطقه نقش اول و اصلي را بازي مي كند عبارت است از اينكه 

بايد توليد اقتصادي موثر انجام ش��ود و اگر اين خلق ثروت انجام ش��ود قطعاً 
اش��تغال و توسعه خدمات ش��هري و آباداني و توسعه فرهنگي و اقتصادي در 
زير چتر اين خلق ثروت ايجاد مي شود و اگر اين گره باز شود مابقي كارها به 

سرعت اجرايي خواهند شد. 
وزير نيرو بيان داش��ت: ضمن تشكر از فعالان در اين طرح و مسوولاني كه 
در جهت اجراي اين طرح كارها را تس��هيل نمودند بايد خدا را شكر كنيم كه 
توس��عه فعلي مي تواند ما را به س��مت خلق ثروت سوق دهد و اين مهم باعث 

مي شود كه مابقي كارها به سرعت انجام شوند. 
چيت چيان اظهار داش��ت: يك��ي از اولويت هاي وزارت نيرو در كل كش��ور 
مس��اله تامين آب شرب اس��ت و اين مهم از اهميت بالايي براي ما برخوردار 
است و البته اين مهم شروع شده است و بخشي از آن اجرايي و مابقي در حال 
اجرا ش��دن اس��ت و با 2 هدف كوتاه و بلندمدت در تلاشيم تا آب شرب مورد 
نياز مردم رامهرمز را تامين كنيم كه بسيار آب با كيفيتي هم خواهد بود و در 

برنامه بلندمدت با اجراي خط لوله از سد كارون 3 مشكل آب 
شرب رامهرمزي ها را مرتفع خواهيم كرد. 

وي گفت: در زمينه تامين برق مورد نياز مردم هم اقدامات 
فراواني انجام ش��ده اس��ت، همين كه در ح��ال حاضر از نظر 
ش��بكه برق مهم ترين و گسترده ترين ش��بكه توليد و انتقال و 
توزيع كش��ور در خوزستان است و به لحاظ مصرف خوزستان 

دومين استان كشور بعد از تهران به شمار مي آيد. 
وزير نيرو گفت: با توجه به مصرف بالاي برق و اينكه در پيك 
از ۷هزار مگاوات هم گذاش��ته ايم، نياز به س��رمايه گذاري هاي 
متعدد در زمينه تامين برق و ايجاد پست هاي جديد در استان 
و كش��ور داريم كه با توجه ب��ه مناقصه رفتن طرح هاي مدنظر 
به زودي و با وجود سرمايه گذاران خارجي به توسعه و تقويت 
ش��بكه برق روي خواهيم آورد و هم اكنون چندين نيروگاه در 
حال احداث اس��ت كه در انديمش��ك كار احداث نيروگاه آغاز و در بهبهان و 

ماهشهر هم نيروگاه هاي جديد افتتاح شدند. 
چيت چيان گفت: از ابتداي صنعت سد سازي در كشور تاكنون بيش از ۶۵ 
س��ال مي گذرد و اكنون در صنعت سد س��ازي اقداماتي شگرف و بزرگ انجام 
شده است كه همگي براي تامين آب شرب و كشاورزي و در نهايت تامين برق 
مردم صورت گرفته است به نحوي كه در ۴ سال اخير 33 سد به بهره برداري 

رسيده است و چند سد ديگر هم در حال بهره برداري است. 
وي در پايان گفت: سد سازي اثرات مثبتي در اقتصاد كشور داشته است به 
گونه يي كه خوزس��تان در اين زمينه و در بخش توسعه منابع آب رتبه اول را 
دارد و اين مهم بس��يار حائز اهميت اس��ت، همچنين لازم به ذكر است كه در 
اين زمينه دو سد جديد را در رامهرمز افتتاح خواهيم كرد و ۴ شبكه ديگر را 
در شوش، آبادان و خرمشهر به زودي افتتاح خواهيم كرد كه بتواند باعث خير 

و بركت براي خوزستاني ها شود. 

 هدف دولت توجه جدي به آب شرب و کشاورزي در خوزستان است 

برنامه بلندمدت تامین آب رامهرمز از سد کارون 3
مديرعامل س��ازمان آب و برق خوزس��تان گفت: براي تامين مشكل آب شرب 
رامهرمز در برنامه كوتاه مدت، ظرف 2 سال آينده 3۰هزار مترمكعب آب از رودخانه 
كلگه به رامهرمز منتقل مي ش��ود.   به گزارش ش��بكه خبري س��ازمان آب و برق 
خوزس��تان، »محمدرضا شمس��ايي« در اين باره گفت: در زمينه تامين آب شرب 
رامهرمز فعاليت هاي گس��ترده يي  انجام شده كه در سال گذشته و در فاز اول خط 
انتقال آب ش��رب 22 كيلومت��ر پروژه را ظرف ۶ ماه انج��ام داديم و بلافاصله و در 
فاز دوم پروژه ۴2 كيلومتري را آغاز كرديم و تا يك س��ال آينده اين مهم به اتمام 
مي رسد.  وي ادامه داد: موضوع ديگري كه در دستور كار است خط انتقال از كارون 
3 براي تمام شهرهاي خوزستان است كه نياز رامهرمز به تنهايي در سامانه انتقال 
12۰۰ ميليارد تومان و بسيار هم زمانبر است و براي اينكه كار سرعت بگيرد عمليات 
را از رامهرم��ز آغاز كرده ايم، زيرا عمليات فني و پيچيده يي بايد از كارون 3 صورت 
گيرد، همچنين براي اينكه در كوتاه مدت مشكل تامين آب شرب را برطرف كنيم 
مي خواهيم از رودخانه كلگه كه بس��يار آب با كيفيتي هم دارد ظرف 2 سال آينده 

3۰هزار مترمكعب آب به رامهرمز بياوريم و ۶ سال نياز آبي را برطرف كنيم. 
مديرعامل س��ازمان آب و برق خوزستان گفت: اگر خواسته باشيم ارزش تامين 
3۰هزار مترمكعب آب را متوجه بش��ويم اينكه هم اكنون ۴۰هزار مترمكعب آب در 
رامهرم��ز توزيع مي ش��ود و تامين 3۰هزار مترمكعبي ح��دود ۸۰ درصد آب فعلي 
اس��ت.  وي همچنين در خصوص درخواس��ت ش��هردار در زمينه حريم رودخانه 
جهت ساحل س��ازي و اماكن تفريحي گفت: ما در اين زمينه آمادگي كامل داريم 
و همكاري لازم با شهرداري را انجام مي دهيم. اما به اين شرط كه حريم به نحوي 
اعلام شود كه در سيلاب ها مشكلي براي مردم به وجود نيايد، همچنين در زمينه 
كانال هاي كشاورزي در شهر هم هنوز نامه مكتوبي براي رفع مشكلات به دستمان 
نرسيده است.  شمسايي گفت: آبي كه امروز به رامهرمز براي كشاورزي آمده حاصل 
فعاليت ها و س��رمايه گذاري عظيم وزارت نيرو اس��ت، زيرا س��د جره با اعتبار 2۵۰ 
ميلياردي و ذخيره س��ازي 1۸۰ ميليون مترمكعب كه س��الانه در س��يلاب از بين 
مي رفت س��اخته ش��ده و اين سد تنها مختص رامهرمز اس��ت، به غير از سد فوق 

س��د انحرافي و ش��بكه هاي آن هم ساخته و در حال ساخت است؛ زيرا رامهرمز در 
كش��اورزي قدمت چند هزار س��اله دارد.  وي بيان داش��ت: در شبكه يي كه اكنون 
طراحي شده است ۴۵هزار هكتار زمين ناخالصي براي آبياري وجود دارد كه از اين 
ميزان 3۶هزار هكتار آن خالصي اس��ت و با توجه به احداث سد مخزني و انحرافي 
مي توانيم به آبرس��اني تمامي اين زمين ها اميدوار باش��يم، اما موضوع مهمي كه از 
طرح باقي مانده است شبكه هاي اصلي و فرعي در ناحيه 2 است كه مي توانيم بدون 
هيچ مش��كلي آن را اجرايي كنيم.  مديرعامل س��ازمان آب و برق خوزستان اظهار 
داش��ت: بزرگ ترين حس��ن اجرايي نمودن طرح فوق بهره وري 2۵ تا 3۰درصدي 
آب است، زيرا هم اكنون تمام منطقه با انهار سنتي در حال آبياري هستند و واقعاً 
هيچ كار جديدي قرار نيست آنجا انجام شود و اينكه اصرار داريم 1۶هزار هكتاري 
كه صددرصد در حال آبياري هس��تند به شبكه هاي مدرن آبياري جهت بهره وري 
بالا از آب تجهيز ش��وند.  شمسايي گفت: وزارت نيرو فعاليت هاي گسترده يي براي 
خوزس��تان انجام داده اس��ت و ۸۰درصد هزينه لازم را براي اجراي اين طرح انجام 
داده است كه مي توان به سد انحرافي و سد مخزني و بخشي از شبكه اشاره داشت و 
اميدواريم با مساعدت وزارتخانه و اتمام اين طرح دل مردم را شاد كنيم.  وي ادامه 
داد: در حال حاضر 9۰درصد آبي كه در رودخانه علا و جره وجود دارد از حوزه هاي 
داخل استان تامين مي شود و اگر مسائل مالي مرتفع شود مي توانيم به سرعت به فاز 
اجرايي برويم، زيرا ظرف 3سال گذشته به اين نتيجه رسيده ايم كه تنها كشاورزي 
كردن غلط است و بايد طرح هاي توسعه يي و جامع را مدنظر قرار دهيم و اينكه آنها 
را اجرايي كنيم، مثلًا در بخش صنعت و آبياري مسائل مختلف را ديده ايم. شمسايي 
گفت: در ايذه و در كوهپايه، بارندگي تا ۴۰۰ ميليمتر داريم و قطعاً مي توانيم بدون 
اينكه نيازي به كارهاي زهكشي و انتقال آب داشته باشيم درختان مثمرثمر را آنجا 
بكاريم، يا در زمينه آبياري گلخانه يي و گردش��گري و صنايع وابسته به كشاورزي 
الگوي كشت اقتصادي به شدت مورد توجه و اصرار ماست.  مديرعامل سازمان آب 
و برق خوزس��تان در پايان گفت: در حال حاض��ر ارزش افزوده آب براي ما يكي از 

مهم ترين اولويت هاست كه ان شاء الله به خوبي آن را اجرايي خواهيم كرد. 

مدیرعامل سازمان آب و برق خوزستان خبر داد 

تامین مشكل آب شرب رامهرمز با انتقال آب از رودخانه کلگه
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در آستانه هفتمين دوره انتخابات نهاد صنفي پزشكان 

فرداي نامعلوم نظام پزشكي
با انصراف زالي از نامزدي، گمانه زني ها پيرامون رييس بعدي اين سازمان افزايش يافت

گروه اقتصاد اجتماعي|
س�ي ام تيرماه، كه نزديك به سالگرد شصت 
و يك س�الگي »س�ازمان نظام پزشكي« است، 
هفتمين دوره انتخابات هيات مديره اين سازمان 
برگزار خواهد شد. هر شهرستان با راي اعضاي 
ش�اغل در حوزه تحت پوش�ش خ�ود، اعضاي 
هيات مدي�ره اش را ب�راي چه�ار س�ال انتخاب 
مي كند و س�پس ه�ر هيات مديره متناس�ب با 
تعداد راي دهندگان حوزه ، نمايندگاني را از ميان 
خود، براي ش�ركت در مجمع عمومي و انتخاب 
جانشين عليرضا زالي، رييس كل كنوني سازمان 
نظام پزش�كي، بر خواهد گزيد. زالي از نامزدي 
دوباره در هفتمين دوره انتخابات نظام پزشكي 
در س�ال هاي پس از پيروزي انقلاب انصراف داد 
و بر ابهام ها پيرامون آينده نهاد صنفي پزشكان 
افزود. تعادل در اين گزارش راهي را كه سازمان 
نظام پزش�كي ايران تا انتخابات س�ي ام تيرماه 

1396 پيموده است مرور مي كند. 

 يك مرور تاريخي
قانون نظام پزشكي ايران در سال 1339 تصويب 
شد و البته پس از آن راهي پر پيچ و خم را گذراند 
دس��تخوش تغييراتي ش��د؛ تغييراتي ك��ه به گفته 
ايرج فاضل، ريي��س مجمع انجمن هاي علمي گروه 
پزش��كي، »نه تنها هيچ كمكي به بهتر شدن اوضاع 
نكرد، بلكه باعث ايجاد يك نوع هرج و مرج نس��بي 
نيز گرديد. « كلمه »نظام پزش��كي« نخس��تين بار 
در س��ال 1329 و با قانون »بهداشت شهري« وارد 
متن ه��اي قانوني ايران ش��د. در تبصره ماده س��وم 
قانوني كه براي »س��اماندهي طبابت« تصويب شد، 
آمده بود: »رس��يدگي به تخلفات شغلي غيرجزايي 
پزشكان از وظايف نظام پزشكي است كه در صورت 
عدم تش��كيل نظام پزش��كي، وظيفه شوراي عالي 
بهداشت است كه آيين نامه آن طبق نظر كميسيون 
بهداري و دادگس��تري تنظيم ش��ود«. پس از آن و 
در همان س��ال، جهانشاه صالح، وزير وقت بهداري، 
كه پيش��تر نيز رييس دانش��كده پزش��كي دانشگاه 
تهران بود، نخستين لايحه نظام پزشكي ايران را به 
مجلس شوراي ملي برد. لايحه يي شش ماده يي كه 
در آخر با مرگ حاج علي رزم آرا، نخس��ت وزير وقت 

ايران، بي آنكه تصويب شود، فراموش شد. 
اين البته نخس��تين كوش��ش براي »ساماندهي 
طبابت« نبود. پيش از تصويب نخستين قانون نظام 
پزشكي ايران در س��ال 1339، نمايندگان مجلس 
ش��وراي ملي چندب��اري تلاش ها را براي تش��كيل 
چنين نهادي پس زده بودند. آنها در دومين س��ال 
دهه 20، بررسي لايحه تشكيل انجمن هاي پزشكي 
در شهرس��تان ها را ات��لاف وقت دانس��تند و با آن 
مخالفت كردند. در س��ال 1324 و دو س��ال پس از 
آن اما، نمايندگان مجلس شوراي ملي قانون وزارت 
به��داري و البت��ه، ماده بيس��ت ويكم آن را تصويب 
كردن��د تا از پي تولد نظام بهداش��ت و درمان نوين 
ايران، »اداره تنظيم امور پزش��كي« برپا شود و »بر 
كار پزش��كان، دندان س��ازان، قابله ها، پزشك ياران، 

پرستاران و داروسازان« نظارت كند. 
پس از اين تلاش ها، بار ديگر، در س��ال 1334، 
بحث تشكيل »نظام پزشكي« به ميان آمد. هرچند 
باز نمايندگان مجلس در كميس��يون بهداري آن را 
رد كردند؛ اين بار به س��بب ناقص تش��خيص دادن 
لايح��ه. با اين همه، نزديك به يك س��ال پس آن، 
پزش��كان در هفدهم دي ماه 1335 »سازمان نظام 
پزشكي« را برپا كردند تا دومين نهاد صنفي ايران، 
پ��س از كانون وكلا، تاس��يس ش��ود؛ هرچند هنوز 

ضوابط قانوني آن روشن نشده بود. 
عاقبت در نقطه پايان اين تلاش ها، عبدالحسين 
راج��ي، وزير وق��ت بهداري، در س��ال 1338 و در 
زمان نخست  وزيري منوچهر اقبال، لايحه جديدي 
ب��راي تصويب قانون نظام پزش��كي به مجلس برد. 
مجلس ش��وراي ملي سوم خرداد 1339 اين لايحه 
را تصويب كرد و پس از آن مجلس س��نا در س��وم 
دي ماه همان س��ال، بر مصوبه مجلس شوراي ملي 

مهر تاييد زد. 
اين قانون 14 ماده، 9 تبصره و 12 بند داشت و 
در آن نظام پزشكي اينگونه تعريف شده بود: »نظام 
پزشكي سازماني است مس��تقل و داراي شخصيت 
حقوق��ي و مرجع صلاحيت دار براي حفظ ش��ؤون 
و پيش��رفت امور پزش��كي و تنظيم روابط حرفه يي 
بين پزش��كان و حفظ حقوق مردم و موسسات ملي 
دولتي در برابر صاحبان فنون پزشكي و بالعكس در 
سراسر كشور«. اين قانون نظام پزشكي تنها نزديك 
به هفت س��ال دوام آورد و تقريبا اجرا نشد. آذرماه 
1346، اين قانون اصلاح شد، ماده هايي كنار رفتند 
و مواردي افزوده ش��دند تا سرانجام امكان برگزاري 
نخس��تين انتخابات نظام پزش��كي، در سال 1347 
فراهم ش��ود. پس از اين انتخابات، »س��ازمان نظام 
پزش��كي« در س��ال 1348 با س��خنراني منوچهر 
اقبال، نخس��ت وزير وقت، سازمان يافت؛ نخستين 
ش��ماره نظام پزش��كي به نام او ص��ادر و به عنوان 

رييس نظام پزشكي گزيده شد. 
ماجراي تغييرات قانون نظام پزش��كي باز ادامه 
يافت؛ در سال 1354 بازنگري شد و محتواي آن به 
25 ماده، 10 تبص��ره و 12 بند افزايش يافت. قرار 
شد رييس نظام پزش��كي به پيشنهاد هيات مديره، 
به درخواس��ت نخست وزير و به دستور شاه منصوب 
ش��ود. از ديگرسو اما، اين قانون اختيارات و وظايف 
نظام پزشكي افزايش يافت. بنابر ماده 14 قانون نو، 
»صدور پروانه اش��تغال به كار طبابت براي پزشكان 
و دندانپزشكان پس از تاييد آموزش از طرف وزارت 
علوم و آموزش عالي«، بر عهده نظام پزشكي مركز 
گذاشته ش��د. همچنين براي نخستين بار دارندگان 
مدرك دكتراي علوم آزمايش��گاهي تشخيص طبي 
به عضويت در هيات مديره مجاز ش��دند. چهارمين 
دوره انتخابات نظام پزش��كي، در س��ال 1356 و با 

قانون جديد برگزار شد. 

  تصدي گري انقلابي
قانون نظام پزش��كي مصوب سال 1354، پس 
از پي��روزي انقلاب اس��لامي و پي��ش از برگزاري 
پنجمين انتخابات پياپي نظام پزش��كي، در سال 
1359 دوباره تغيير كرد. در نخس��تين انتخابات 
نظام پزش��كي بعد از انقلاب، عباس ش��يباني به 
عن��وان رييس هيات مديره گزيده ش��د. تا س��ال 
1363 و اص��لاح موادي از قانون نظام پزش��كي، 
اين قانون پزش��كي از تغيير مس��تقيم دور ماند، 
اما با تصويب قانون اجازه تاس��يس مطب در سال 
1362، اختيار صدور پروانه مطب از اين س��ازمان 

سلب و به وزارت بهداري واگذار شد. 
اصلاحات دي ماه 1363، با وجود مخالفت هاي 
بسياري كه هنگام ارائه به مجلس با آن شد، بدون 
اعتراض قابل توجهي تصويب ش��د تا پس از آن، 
اين وزير بهداري باش��د كه ريي��س هيات مديره 
نظام پزش��كي را به پيش��نهاد هيات مديره تعيين 
كند و داروسازان ملزم به عضويت در اين سازمان 

شوند. 
هيات مديره برآمده از دومي��ن انتخابات نظام 
پزش��كي پس از انقلاب، از پي كشاكش��ي كه در 
س��ال 1365 و با ارائه لايحه اص��لاح قانون نظام 
پزشكي بر سر اختيارات و مسووليت هاي اين نهاد 
صنف��ي پديد آمد، منحل ش��د. پس آز آن هادي 
مناف��ي، وزير به��داري دولت ش��هيد رجايي، به 
عنوان رييس سازمان نظام پزشكي منصوب شد. 
نخس��ت بنا ش��د مناف��ي تنها ب��راي دو ماه و 
دوران��ي موقت رييس نظام پزش��كي باش��د، اما 
دولتش مس��تدام ش��د و هفتاد ماه بيشتر از قرار 
نخس��تين، يعني شش سال، رييس نظام پزشكي 
ماند. در همان سال نخست رياستش، اواخر سال 
1365، نيز دولت لايحه اصلاح قانون سازمان نظام 
پزشكي را از مجلس پس گرفت. پس از تنش هاي 
س��ال 65، دولت ديگر لايحه يي پيرامون سازمان 
نظام پزش��كي ارائه نكرد. سال 69 اما، تعدادي از 
نمايندگان مجلس طرح تش��كيل س��ازمان نظام 
پزش��كي را تهيه كردند. طرح تصويب شد و قرار 
ش��د قانون جديد پنج س��ال به صورت آزمايشي 

اجرا شود. 
قانون سال 1369، با 33 ماده و 34 تبصره اش، 
سازمان نظام پزشكي را با تغييرات بسياري مواجه 
كرد؛ از جمله تعريف اين س��ازمان كه از نخستين 
قانون نظام پزش��كي در س��ال 39 دست نخورده 
باق��ي مانده بود. همچنين طب��ق اين قانون مقرر 
ش��د كه رييس كل نظام پزشكي را رييس جمهور 
از ميان سه نفر پزشكي شوراي عالي نظام پزشكي 
معرفي مي كند، منصوب كند. عزل رييس  كل هم 

در اختيار رييس جمهور بود. 
هفتمين انتخابات پياپي نظام پزشكي در سال 
1370 و با قانون س��ال 1369 برگزار ش��د و پس 
از آن، اكبر هاشمي رفس��نجاني، ايرج فاضل، وزير 
بهداش��ت دولت اول خ��ود را كه از جانب مجلس 
بركنار شده بود، به عنوان رييس كل نظام پزشكي 
منص��وب كرد. دوره رياس��ت فاضل ك��ه به پايان 
رس��يد، قانون نظام پزش��كي بار ديگر دستخوش 
تغيير ش��د. قان��ون جديد مصوب دي ماه س��ال 
1374، 31 ماده داش��ت و 35 تبصره. ماده سي و 
يكم قانون نو، شوراي عالي نظام پزشكي را موظف 
به تغيير آرم سازمان كرد. سيد شهاب الدين صدر 
دومين رييس كلي بود اكبر هاشمي رفس��نجاني 
در س��ازمان نظام پزش��كي منصوب كرد. تا چهار 
س��ال صدر به پايان برس��د، دول��ت اصلاحات بر 
س��ر كار آمد و از صن��دوق راي نهمين انتخابات 
سازمان نظام پزشكي نيز، نام چهره يي نزديك به 
اين دولت بيرون آمد. محمدرضا ظفرقندي رييس 
كل ش��د و براي يك بار ديگر، اصلاح قانون نظام 
پزش��كي را در دستور كار س��ازمان قرار داد و در 
نهايت، با مش��اركت نمايندگان مجلس ششم و با 
امضاي 15 نفر از آنان، طرح اصلاح قانون سازمان 

نظام پزشكي را به صحن علني مجلس رساند. 
ب��ا ارائ��ه اين طرح ب��ه مجل��س، عاقبت روند 
صعودي س��لب استقلال از سازمان نظام پزشكي، 
به عنوان يك نهاد صنفي، متوقف شد و اختيارات 
و وظايف س��ازمان نظام پزشكي افزايش يافت، از 
تصدي گري دولت در سلامت كاسته شد و جايگاه 
اجراي��ي و نظارتي نظام پزش��كي ارتقا پيدا كرد. 
طرح در مجلس شش��م تصويب ش��د، تا شوراي 
نگهب��ان پي��ش رفت و آنج��ا متوقف مان��د تا در 
نهايت، مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام در آبان 

ماه 1383 آن را تصويب كرد. 

  دوران تلخ 
در انتخابات همان سال، شهاب الدين صدر براي 
بار دوم به عنوان رييس كل نظام پزش��كي انتخاب 
ش��د. سازمان نظام پزشكي در دوران رياست دوباره 
صدر بر آن، دچار تلاطم ش��د. در پي كشاكش هاي 
نظام پزش��كي ب��ا بدن��ه اش و همچنين ب��ا دولت، 
اختيارش در تعرفه گذاري خدمات پزش��كي بخش 
غيردولتي معلق ش��د. با اين همه، صدر در زمستان 
1387 بار ديگر و براي دوره يي چهارساله به رياست 
نظام پزشكي رسيد. كش��اكش ادامه يافت و وقايع 
تلخ مكرر ش��د؛ قانون نظام پزشكي خدشه برداشت 
و اختي��ار نظام پزش��كي در تعرفه گ��ذاري خدمات 

پزشكي بار ديگر و براي پنج سال سلب شد. 
يازدهمين انتخابات پياپي و شش��مين انتخابات 
پس از انقلاب، نظام پزشكي قرار بود چهارم اسفند 
ماه س��ال 91 برگزار شود. صدر اين بار رد صلاحيت 
شد و از پي آن، گروهي به روند تعيين صلاحيت ها 
در ح��وزه انتخابي��ه ش��هر تهران اعت��راض كردند. 
محمود احمدي نژاد، رييس جمهوري وقت، خواستار 
بازنگري مجدد در روند تاييد صلاحيت كانديداهاي 
نظام پزش��كي در تهران شد. هيات مركزي نظارت 
بر انتخابات اما، بر آنچه در مس��ير تعيين صلاحيت 
كانديداها انج��ام داده بود، اصرار و پافش��اري كرد 
و س��رانجام، انتخاب��ات نظام پزش��كي ب��دون هيچ 
تغيي��ري در رون��د تاييد صلاحيت ها، برگزار ش��د. 
پ��س از انتخاب اعضاي هيات مديره شهرس��تان ها، 
شش��م ارديبهش��ت م��اه 92، مجمع عموم��ي برپا 
ش��د و عليرضا زال��ي را با اكثريت قاط��ع به عنوان 
رييس كل جديد س��ازمان نظام پزش��كي برگزيد. 
حكم تنفيذ زالي س��ه بار ب��ه دفتر رييس جمهوري 
وقت رف��ت و احمدي نژاد، از امضا امتناع كرد. بنابر 
قانون مصوب سال 83، تا زمان امضاي حكم تنفيذ 
رييس جديد س��ازمان نظام پزشكي، حضور رييس 
قبلي غيرقانوني نيس��ت. صدر در سايه رييس ماند. 
عليرضا مرندي، عضو وقت كميس��يون بهداش��ت و 
درمان مجلس، آن زمان در پاس��خ به اين پرس��ش 
كه اگر احمدي نژاد حكم رييس جديد نظام پزشكي 
را امض��ا نكند، چ��ه خواهيد كرد؟ گف��ت: »منتظر 
رييس جمهوري بعدي مي مانيم. « رييس جمهوري 
بعدي، حسن روحاني بود. او بلافاصله حكم زالي را 
امضا كرد تا زالي براي چهار سال پس از آن در راس 
بزرگ ترين و قديمي ترين نهاد صنفي ايران، پس از 

كانون وكلا، جا بگيرد. 

 علت جاي ديگري است
دوران رياس��ت زالي بر س��ازمان نظام پزش��كي 
همزمان با رياس��ت جمهوري حس��ن روحاني آغاز 
شد و اكنون در پايان دوره نخست رياست جمهوري 
روحاني، دوره رياس��ت او هم در نظام پزش��كي به 
پايان مي رس��د. زالي اما بر خلاف همگامش، حسن 
روحاني، كه خود را براي دوره دوم رياست جمهوري 
نام��زد ك��رد و در مب��ارزات انتخاباتي پيروز ش��د، 
هفدهم خردادماه اعلام كرد كه براي بار دوم، نامزد 
انتخابات نظام پزش��كي نمي شود. او نزديك به يك 
هفت��ه پيش ت��ر از آن گفته بود كه »هن��وز در اين 
باره تصمي��م قطعي نگرفت��ه ام. « و از ترديدهايش 
ب��راي نام��زدي دوباره گفت��ه بود. زال��ي در همان 
نشس��ت خبري اي كه از نامزد نشدنش گفت، علت 
تصميم خود را فرصت دادن به »نيروهاي جوان، با 
ط��راوت و با تفكراتي نوين و اس��تراتژي هايي پويا« 
اع��لام كرد. با اين همه، ش��ايد با دوره كردن وقايع 
دوران رياس��ت زالي، بتوان سبب اصلي را در جاي 
ديگري جس��ت. هيچ ي��ك از رييس هاي پيش��ين 
سازمان نظام پزش��كي در گفت وگو با تعادل حاضر 
به اظهارنظر پيرامون كارنامه زالي نش��دند. اما مرور 
اخب��ار پيرامون س��ازمان نظام پزش��كي در دوران 
رياست كلي زالي و همچنين، گفت وگوهاي عمومي 
او در اين مدت، سه موضوع را به عنوان چالش هاي 
دوره رياست زالي، بيش از ديگر موضوعات به پيش 
چش��م مي آورد: يك��ي، افزايش انتقاده��ا به درآمد 
پزش��كان، به ويژه پس از آغاز اج��راي طرح تحول 
نظام سلامت و برنامه وزارت بهداشت براي تشويق 
پزش��كان به خدم��ت در مناطق مح��روم، ديگري 
موض��وع قصورهاي پزش��كي و آن ديگري، موضوع 
تعرفه هاي پزشكي كه بي شك بسيار مهم تر از باقي 

است. 

 سپيدپوشان نامحبوب
حالا ديگر چند وقتي است كه هرچهره مشهوري 
مي مي��رد، رس��انه ها پ��ر مي ش��وند از گمانه  زني ها 

پيرامون »دليل واقعي« مرگ او و پررنگ ترينش��ان 
هم »قصور پزش��كي« اس��ت. موضوعي كه پس از 
درگذش��ت عباس كيارس��تمي بيش از پيش جلب 
نظر كرد و باعث ش��د تا زال��ي اعلام كند كه قصور 
پزشكي در ايران  كمتر از نرم جهاني است. او گفت: 
هنوز آمار كشوري حاصل نشده است، اما به صورت 
كلي در س��ال 95 با كاهش ش��كايت هاي واصله به 
نظام پزش��كي روبرو بوده ايم. اين رقم پنج تا هفت 
درصد نس��بت ب��ه س��ال 94 كاهش يافته اس��ت. 
همچني��ن تع��داد پرونده هايي كه در دادس��راهاي 
پزش��كي باز ش��ده اند، نسبت به س��ال گذشته 19 
درصد كاهش يافته اس��ت. در س��ال ج��اري تعداد 
پرونده هايي كه در هيات هاي بدوي نظام پزش��كي 
كشور بررسي شده اس��ت با كاهش 17.4 درصدي 
روبرو شد. اين كاهش آمار مي تواند به دليل كاهش 
ميزان ورودي پرونده ها به دادسراها يا پذيرش راي 

از سوي بيماران در مراحل نخستين باشد. 
ه��ادي منافي، رييس س��ازمان نظام پزش��كي 
در دهه ش��صت، ني��ز پيرامون پرونده ه��اي قصور 
پزشكي و ش��ائبه جانبداري سازمان از پزشكان در 
برابر ش��اكيان، به »تعادل« گفت: اين مورد به هيچ 
عنوان صحيح نيس��ت و از قضا سازمان برخورد تند 

و قاطعي با موارد قصور پزشكي دارد. 
او ادامه داد: البته بسياري از موارد قصور پزشكي 
در عمل ه��اي زيبايي صورت مي گيرد كه س��ازمان 
اساسا نبايد اجازه چنين عمل هاي جراحي را بدهد 
ما در پزش��كي به مقوله درمان مي پردازيم در حالي 
كه عمل هاي پزشكي به هيچ عنوان درماني نبوده و 
نبايد مجوز چنين عمل هايي در نظام پزشكي داده 

شود. 
ب��ا وجود اينكه كه آمار قصور پزش��كي در ايران 
بيش��تر از ميانگي��ن جهاني نيس��ت، ام��ا موضوع 
خطاهاي پزش��كي، امسال به اندازه يي جنجال به پا 
ك��رد كه در برهه هايي به موضوع اول بحث كاربران 
در ش��بكه هاي اجتماعي تبديل ش��د، هنرمندان را 
به ميانه ميدان انتقادها عليه پزش��كان كش��يد و با 
پديد آوردن چالش��ي جدي براي جامعه پزشكي و 
خدش��ه بر اعتبار و محبوبيت آنان، دست آنان را در 

چانه زني هاي صنفي و تعرفه يي خالي گذاشت. 

 فيش گيت
»فيش گيت« و داستان انتشار فيش هاي نجومي 
كه آغاز شد، خيلي زود نوبت به فيش حقوقي چند 
پزش��ك با ارقام نجومي رس��يد و موجي از خش��م 
را علي��ه پزش��كان پدي��د آورد. انتش��ار اخباري در 
رس��انه هاي نامعتبر و شبكه هاي اجتماعي پيرامون 
اهمال چند پزشك در رسيدگي به بيماران به سبب 
ناتوان��ي مالي آنان، قله م��وج را بالاتر برد و بر پيكر 
»جامعه پزش��كي« كوبيد. پس از آن اخبار مربوط 

رفتار خشونت آميز با پزشكان نيز از راه رسيد. 
ه��ادي منافي، رييس س��ازمان نظام پزش��كي 
در دهه ش��صت، در گفت وگو ب��ا »تعادل« پيرامون 
انتقاده��ا به درآمد پزش��كان گفت: س��ازمان نظام 
پزش��كي در دوره مس��ووليت م��ن داراي اهداف و 
كارك��رد متفاوتي در قياس با وض��ع فعلي بود. در 
گذش��ته هدف س��ازمان كمك به نظام پزش��كي و 
درماني كش��ور ب��ود در حالي كه امروز ش��اهد اين 
هس��تيم كه س��ازمان نظام پزش��كي تبديل به يك 
منب��ع درآمد ش��ده اس��ت. در واقع اگ��ر بخواهيم 
منصفان��ه قضاوت كني��م بهتري��ن دوران عملكرد 
س��ازمان مربوط به دوره ايست كه اصولا قانون نظام 

مهندسي وضع نشده بود. 
او ادام��ه داد: مهم ترين موضوعي كه در رابطه با 
س��ازمان وجود دارد اين اس��ت كه اگر متوليان امر 
مي خواهند اين سازمان واقعا سازمان نظام پزشكي 
باشد و بايد تدبيري شود كه نرخ ها بطور سليقه يي و 
بي حس��اب بالا و پايين نشود و نظارت دقيق و عالي 

در اين زمينه وجود داشته باشد. 
او ب��ا به كار بردن عبارت »نوندوني« در توصيف 
س��ازمان نظام پزشكي، افزود: تبديل حرفه پزشكي 
به بنگاه اقتصادي و محلي براي كس��ب درآمدهاي 
نجوم��ي صحيح نيس��ت و بايس��تي در اي��ن مورد 
تجديد نظر ش��ود.  زالي آن زمان درباره آثار س��وء 
حاشيه س��ازي رس��انه ها درباره فيش ه��اي حقوقي 
پزش��كان گفت: اين موجب مي ش��ود كه امر حفظ 
نيروي انس��اني ما كه در مناطق محروم كه بس��يار 
اس��تراتژيك اس��ت با برخي مش��كلات روبرو شود. 
بس��ياري از اعضاي هيات علمي و برخي از همكاران 

هم چندين ماه است كه كارانه دريافت نكرده اند. 
او ادام��ه داد: دريافت كارانه ب��ا اين عدد و رقم 

بالايي كه گفته مي ش��ود، واقعيت ندارد. براس��اس 
مس��تندات معدل كارانه عددي بس��يار متفاوت از 
اين عدد اعلام شده است. تنها قشري كه 20 درصد 
از درآمدش��ان را ماليات مي دهند كاركنان پزشكي 
و اعضاي جامعه پزش��كي هس��تند. مبناي كسري 
ماليات 10 درصد اس��ت، اما اي��ن رقم در كاركنان 

حوزه سلامت به 20 درصد رسيده است. 
اين دومين موج انتقادي عليه پزشكان، بيش از 
پيش آنان را به تنگنا هل داد. اثر گرفتاري پزشكان 
در گوشه رينگ جنجال هاي رسانه يي و دست خالي 
آنان در چانه زني صنفي را ش��ايد بتوان در موضوع 

تعيين تعرفه هاي سال 60 جست. 

 تنها 5 درصد
تعرفه ه��اي خدم��ات پزش��كي س��ال 96، باز با 
تاخير و با گذش��ت چندماه از آغاز سال اعلام شد. 
زال��ي پيش از اع��لام تعرفه ها، در ادامه كش��اكش 
بر س��ر حقوق بالاي پزش��كان، هشتم خردادماه در 
نشستي خبري، در پاسخ به اظهارات سازمان تامين 
اجتماعي و مس��وولان وزارت رفاه درباره نسخه هاي 
نامتعارف و ميلي��اردي، گفت: الان بايد درد جامعه 
پزشكان عمومي كشور را پرسيد. آنها اگر در نسخه 
خود بيش از 50 هزار تومان اقلام دارويي بنويسند، 
نسخه بايد در كميته بررسي نسخ بررسي شود. بايد 
محدوديتي كه براي آنها اعمال ش��ده، ديده ش��ود. 
نقش پزشكان عمومي به خاطر اين رفتار بيمه ها به 
حداقل رسيده  است.  او افزود: عمده تركيب شوراي 
عالي بيمه در اختيار خريداران خدمت اس��ت. اين 
در حالي است كه بحث نابساماني تعرفه ها به مردم 

آسيب مي رساند. 
او از پيش��نهاد نظام پزش��كي به ش��وراي عالي 
بيم��ه، پيرامون جدا ش��دن ن��رخ تعرفه هاي بخش 
دولت��ي و خصوص��ي خبر داد و اع��لام كرد كه اين 
پيش��نهاد تصويب ش��ده اس��ت. با اين همه، وقتي 
در نهايت، هفته نخس��ت تيرماه امسال، تعرفه هاي 
خدمات پزشكي اعلام شد، افزايش تنها 5 درصدي 
آن، در كن��ار تعميم يافتن اين نرخ به هر دو بخش 
خصوصي و دولتي، زالي را برآش��فت. او درخواست 
برپايي جلس��ه فوق العاده كرد. درخواستش ناديده 
گرفته شد و وزير بهداشت، با وجود تاكيد بر مواضع 
مش��تركش با نظام پزشكي، گفت كه پزشكان تابع 
قان��ون خواهند ب��ود و با هرگونه تخل��ف تعرفه يي 
برخورد خواهد شد. شايد اين همان تير خلاصي بود 
كه زالي از رس��يدنش باخبر ش��ده بود و براي گريز 
از فشار بدنه نظام پزشكي در چشم انداز مبهم دوره 
دوم رياس��تش، از نامزدي منصرف ش��د. چه اينكه 
او در همان نشس��ت خبري هفت��ه دوم خردادماه، 
گفت: درخواس��تمان آن اس��ت ك��ه كرامت جامعه 
پزش��كي به عنوان همراه��ان اصلي اين طرح حفظ 
شود. همچنين بايد از بخش خصوصي صيانت شود.  
او مهم ترين چالش س��ال آين��ده را بحث اعتبارات 
دانست و ادامه داد: با نيم نگاهي به بودجه سنواتي 
س��ال 96 مي توان متوجه شد قطعا چالش جدي و 

كمبود منابع خواهيم داشت. 
او افزود: دانش��گاه هاي علوم پزش��كي با س��يلي 
ص��ورت خ��ود را س��رخ نگ��ه داش��تند و برخ��ي 
بيمارس��تان ها نيز در اضطرار به سر مي برند. برخي 
ش��ركت هاي تجهيزات پزش��كي نيز تهديد كردند 
اقلام م��ورد ني��از را در اختيار بيمارس��تان ها قرار 

نمي دهند. 

 فردا به رنگ دگر است؟
زه��را رياض��ي، نام��زد انتخابات س��ازمان نظام 
پزش��كي پيرامون وضعي��ت كنوني و آين��ده نظام 
پزش��كي به تعادل گفت: سازمان نظام پزشكي يك 
سازمان مستقل و مردم نهاد نيست؛ زيرا اين سازمان 
از دل قانون بيرون آمده و نمي توان درباره استقلال 
آن حرف زد. موضوع ديگر اين اس��ت كه س��ازمان 
نظام پزشكي ايران بخش هايي از وظايف حاكميتي 
را برعه��ده دارد. وظايفي چون ص��دور پروانه نظام 
پزش��كي، نظ��ارت و... و همچني��ن حكم رياس��ت 
سازمان توس��ط رييس جمهور امضا مي شود. با اين 
وجود همين وظايف حاكميتي هم در طول زمان و 
به مرور از اختيار س��ازمان خارج شد. بارزترين اين 
تغييرات و كاهش اختيارات مساله تعرفه هاي نظام 
پزش��كي بود كه به مجلس ش��وراي اسلامي واگذار 
شد.  رياضي يكي از مهم ترين چالش هاي پيش روي 
سازمان را چالش پزشكان با وزارت بهداشت درباره 
طرح تحول س��لامت دانست. او در اين رابطه تاكيد 
كرد كه مخالف اجراي چنين طرحي نيس��ت اما به 
روش اج��راي طرح و خصوصا نح��وه تعريف منابع 

مالي مورد نياز طرح انتقاد جدي دارد. 
او ادام��ه داد: موضوع ش��أن پزش��ك و جايگاه 
اجتماعي اين قش��ر مس��اله مهم ديگري اس��ت كه 
گويي روز به روز در حال تنزل اس��ت. پزش��كي در 
س��ال هاي اخي��ر از طباب��ت به حرفه بدل ش��ده و 
پزش��كان به عنوان صنف ش��ناخته مي شوند. شأن 
پزش��ك به مثابه طبيب بايستي حفظ شود و نبايد 
ش��اهد اتفاقاتي مثل كتك خوردن و چاقو خوردن 
پزشكان از سوي خانواده هاي مراجعين باشيم. وي 
در ادامه همين بحث به پرونده هاي قصور پزش��كي 
پرداخ��ت و با اش��اره به اينكه ام��روز در برخورد با 
موارد قصور پزش��كي چهار محكم��ه موازي وجود 
دارد ك��ه پرونده ه��ا در مس��ير درس��ت و ش��فاف 
رسبدگي شود گفت بايستي براي پزشكان نيز مانند 
روحانيون و نظاميون دادگاه و مرجع رس��يدگي به 
تخلف ويژه يي تعريف شود.  سخنگوي جبهه احياي 
نظام پزش��كي در پايان افزود: ما معتقديم كه نظام 
پزشكي نيازمند احيا است؛ زيرا ما اعتقاد داريم اين 
س��ازمان از اهداف و مس��ير صحيح رسيدن به آنها 
فاصل��ه گرفته و در حال حاضر نه تنها در بس��ياري 
موارد خلأ قانوني و س��اختاري وج��ود دارد كه در 
موارد زيادي وظايفي كه به موجب قانون موظف به 

انجام آن  است را انجام نمي دهد. 

از پشت پرده شيطنت هاي 
دارويي باخبريم

وزير بهداش��ت با بيان اينكه م��ا هيچگاه نگفتيم 
كه كارمان عاري از نقد اس��ت، گف��ت: انصاف حكم 
مي كن��د ك��ه اگر عيبي وج��ود دارد آن را از مس��ير 

قانوني پيگيري كنيم. 
سيدحسن قاضي زاده هاشمي در همايش معاونين 
س��ازمان غذا و دارو دانشگاه هاي علوم پزشكي سراسر 
كشور ضمن تش��كر از تلاش هاي دست اندركاران اين 
ح��وزه، گفت: اقدامات انجام ش��ده در اين حوزه باعث 
آرامش و اميدواري مردم و به ويژه بيماران شده است؛ 
چرا كه در اين چهار سال كمبودي احساس نشد. البته 
نه اينكه مش��كلي نبوده اما ع��ذاب و رنجي كه مردم 
قبل از آغاز دولت يازدهم در حوزه دارو مي كش��يدند، 
حل ش��د.  او افزود: حداقل كار انجام شده اين بود كه 
كمبود اقلام دارويي بسيار كاهش يافت و اقلام دارويي 
به دو برابر افزايش پيدا كردند. ما در ش��روع كار حتي 
در زمينه واكس��ن هاي معمولي هم دچار مشكل شده 
بوديم كه خوش��بختانه با حمايت هاي مالي كه از افراد 
نيازمند ش��د، كمبودها تامين شد و همه اين اقدامات 
در سراس��ر كشور در 100 روز اول دولت يازدهم اتفاق 
افت��اد. همچني��ن در جهت كاهش واردات و توس��عه 
صادرات حركت هاي خوبي انجام شد و در زمينه توجه 
ب��ه اقتصاد مقاومتي و تولي��د داروهاي جديد گام هاي 

موثري برداشته شد. 
به گزارش ايسنا، وزير بهداشت با بيان اينكه حوزه 
دارو و تجهي��زات پزش��كي همواره پر از حاش��يه بوده 
اس��ت، گفت: شايد كم حاشيه ترين دوره در حوزه دارو 
و تجهيزات پزش��كي در دولت يازدهم بوده اس��ت. در 
گذشته روساي س��ازمان ها و وزرا آسيب هاي زيادي را 
به دليل حاش��يه هاي اين ح��وزه مي ديدند، اما در اين 
دوره با مديريت آقاي دكتر ديناروند كمتر دچار حاشيه 

بوديم هر چند كه بي حاشيه هم نبوديم. 
هاش��مي ادامه داد: دليل برخي حاشيه ها هم نقل 
و انتقالاتي اس��ت كه در حوزه مالي،  س��رمايه گذاري و 
ص��دور مجوزها صورت مي گي��رد و گروه ها و جريانات 
مختلفي در آن تاثيرگذارند. در عين حال خوش��حاليم 

كه اين دوره به سلامت به سرانجام مي رسد. 
او ب��ا بي��ان اينكه هيچگاه نگفته ام ك��ه ما عاري از 
نقد هس��تيم، گفت: آنهايي هم كه معص��وم بودند در 
دولت شان مشكل وجود داشت، اما ما معصوم نيستيم 
و قطعا اشكالاتي در انجام كارها وجود دارد، اما انصاف 
حكم مي كند اگر عيبي وجود داش��ت از مسير قانوني 
عمل كنيم؛ حال اگر خيلي بزرگوار باشيم اول به خود 
فرد اشكال را منتقل مي كنيم و اگر نه، به سازمان هاي 

نظارتي بالا دستي مي گوييم. 
وزير بهداش��ت تصريح كرد: گويي برخي خودشان 
را فوق اين موارد مي دانند. متاس��فانه روال زش��تي در 
كش��ورمان رايج ش��ده كه نه با دين، نه با انصاف، نه با 
اخلاق و حتي نه با انس��انيت سازگار نيست و آن روال 
اين است كه هر چه را تشخيص مي دهيم، سريعا اعلام 
مي كنيم. در دستگاه عدالتخانه ما هم برخوردي با اين 
موضوع نمي شود؛ بطوريكه وقتي در مناسبتي در خيابان 
به فردي كه مس��ووليت هم دارد بد و بيراه مي گويند، 
بايد به فكر اين باشيم كه چگونه آن را ثابت كنيم. اين 
موضوعات كار را براي مجريان كش��ور سخت مي كند.  
هاشمي ادامه داد: اين روزها صحبت از ماندن، رفتن يا 
آمدن اس��ت اما وقتي مسوولي با خودش مي گويد من 
در اين مسووليت از اعتبار و آبروي خودم مي گذرم، اما 
از آب��روي خانواده ام كه نمي توان��م بگذرم و با خودش 
مي گويد براي چه مس��ووليت قبول كن��م. او مي تواند 
خودش را وقف كند، اما نمي تواند از خانواده اش بگذرد. 
بنابراين اين كارها روال خوبي نيس��ت و باعث مي شود 
كه افراد كم توان كارهاي كش��ور را به دست بگيرند و 
تمامش ضرر است. متاسفانه اين اتفاقات را چندين بار 
تجربه كرديم و فكر مي كنم كه ديگر كافي اس��ت.  او 
ب��ا بيان اينكه ح��وزه غذا و دارو در ط��رح تحول نظام 
س��لامت كم حاشيه بود، گفت: خوشحاليم كه در اين 
روزه��اي پاياني كمبود دارو و تجهي��زات مردم را آزار 
نداده، هر چند برخي شيطنت هايي انجام دادند و تلاش 
كردند كه اين اتفاق بيفتد و ما از چند لايه پشت پرده 

آن باخبريم، اما اين كارها خيلي اثرگذار نبود. 
وزير بهداشت با بيان اينكه با توجه به شناختي كه 
در اين حوزه پيدا ش��ده، در دول��ت دوم آقاي روحاني 
بايد تصميم هاي استراتژيك تري در حوزه دارو بگيريم، 
گف��ت: بايد در دول��ت دوازدهم به داروه��اي ژنريك، 
نوس��ازي صنعت دارو، توليد داخلي دارو، شركت هاي 
دانش بنيان و... توجه بيش��تري شود و توليدكنندگان 
و س��نديكاي دارو بازارهاي بيشتري را مورد هدف قرار 
دهند. از طرف ديگر هم خريداران خدمت اعم از وزارت 
بهداش��ت و بيمه بايد اس��تراتژي هاي مناسبي داشته 
باش��ند و علاوه بر كنترل قيمت ها به موضوع كيفيت 

هم بپردازند و به مرغوبيت آنها توجه كنند. 
هاشمي با بيان اينكه انصافا صنايع دارويي همكاري 
خوبي با ما داش��ته اند، گفت: اگر در دولت بعد صنعت 
دارويي كشور مورد بي توجهي قرار گيرد، نمي شود آن 
را اداره ك��رد؛ در حالي كه خريدار عمده خدمت بطور 
مس��تقيم و غيرمستقيم دولت است، اما براي پرداخت 
هزينه ه��ا تضميني وج��ود ندارد و صنايع داروس��ازي 
نمي دانند قرار اس��ت پول ش��ان را به چه شكلي و چه 
زماني دريافت كنند، بعد هم كه بعد از يك س��ال كه 
مي خواهيم پول ش��ان را پرداخت كنيم ب��ه آنها اوراق 
مي دهيم و نهايتا دودش در چش��م مردم مي رود. اگر 
اي��ن اوضاع ادامه يابد ممكن اس��ت در كيفيت هم اثر 
بگذارد و درمان مردم با داروهاي مرغوب انجام نشود. 

او ب��ا ابراز اميدواري نس��بت به تغيير اوضاع، گفت: 
كاركنان حوزه س��لامت با چش��م بازتر و با سعه صدر 
بيش��تر كار را ادامه دهند. البته بد و بيراه شنيدن هم 
پوس��تي كلفت مي خواهد، مهم اين است كه انسان به 
تكليفش عمل كند. انس��ان باي��د در هنگام پذيرفتن 
مس��ووليت فك��ر كند كه دچار حاش��يه نمي ش��ود و 
حضورش اثرگذار و حلال مش��كلات اس��ت. اميدوارم 
هم��ه ش��ما كمر هم��ت را محكم ببندي��د و با تلاش 

بيشتري حركت كنيد و اشكالات را هم رفع كنيد. 
وزير بهداش��ت تاكيد كرد: انتظارمان اين است كه 
همه در اين حوزه كمك كنند و كمي مهربان باش��ند. 
اگر هم اش��كالي وج��ود دارد آن را به ما بگويند تا آن 
را اصلاح كنيم. در عي��ن حال اگر مي خواهند كارمان 
را درس��ت انجام دهيم، نبايد م��ا را اذيت كرده و به ما 
بي احترامي كنند و اگر اشكالي وجود دارد بطور قانوني 
عمل كنند. درس��ت نيست كه با س��لامت مردم بازي 
كنيم؛ چرا كه حوزه سلامت با جان، روح و روان مردم 
س��ر كار دارد و ايجاد يك ش��ايعه يا يك جو نادرست 

براي آن مي تواند اثرات نامناسبي داشته باشد. 

سلامت
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گوگلموبايلباقابفشردنيميسازد
اندرويدپليس|

 تصوي��ري از دومي��ن نس��ل موبايل هاي 
هوش��مند پيكس��ل XL از ش��ركت گوگل 
منتش��ر شده اس��ت. اين موبايل داراي قابي 
قابل فش��ردن اس��ت. كاربر با فش��ردن آن 
مي تواند با دستيار هوش��مند گوگل ارتباط 

برق��رار كند. ب��ه تازگي تصاوي��ري از تلفن 
هوشمند آتي س��ري Pixel XL متعلق به 
شركت گوگل منتشر شده است. اين موبايل 
دومين نسل از موبايل هاي Pixel XL است 
كه با صفحه نمايش ۶ اينچي عرضه خواهد 
ش��د. براس��اس گزارش ها به نظر مي رس��د، 

اي��ن موبايل توس��ط ش��ركت ال جي توليد 
مي ش��ود و داراي قاب فشردني خواهد بود! 
كاربر با فش��ردن قاب اين موبايل مي تواند با 
دستيار هوش��مند گوگل ارتباط برقرار كند. 
اي��ن موبايل در ب��ازار تلفن هاي هوش��مند 

گران قيمت عرضه خواهد شد.

كارشناسان معتقدند اين موبايل در پاييز 
عرضه خواهد شد تا به طور مستقيم با آيفون 
۸ رقاب��ت كن��د. در تصوير منتش��ر ش��ده از 
پيكسل XL جديد اسكنر اثر انگشت دستگاه 
در بالاي آن قرار دارد.  گوگل در ماه اكتبر از 

اين موبايل رونمايي خواهد كرد.

بازار

آغازبازرسيگستردهدربازار
برايكشفكالايقاچاق

فارس| رييس اتحاديه فناوران رايانه تهران با اشاره 
به آغاز بازرس��ي گس��ترده در بازار براي كش��ف كالاي 
قاچاق، گفت: تفاوت اين بازرس��ي با بازرسي هاي قبلي 
در اين اس��ت كه اين بار فرصت دوباره براي ارائه مدارك 

به واحدهاي صنفي متخلف داده نخواهد شد. 
س��يد مهدي ميرمهدي با اش��اره به آغاز بازرسي و 
پايش بازار صنفي كش��ور، گفت: از روز شنبه 17 تيرماه 
بازرسي در تمامي اصناف آغاز شده كه اين بازرسي هنوز 
به صنف IT نرسيده است. رييس اتحاديه فناوران رايانه 
تهران افزود: بنابر گزارش س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز مبني بر تاييد وجود كالاي قاچاق در تمامي بازارها، 
تصميم براي بازرس��ي در تمامي صنوف اتخاذ ش��ده و 
اين بازرسي با كمك نيروي انتظامي، تعزيرات، بازرسي 
اصناف، س��تاد مبارزه با قاچاق كالا به صورت گسترده 
در حال انجام اس��ت. وي گفت: تفاوت اين بازرس��ي با 
بازرس��ي هاي قبلي در اين است كه فرصت دوباره براي 
ارائ��ه مدارك به واحدهاي صنفي داده نخواهد ش��د، به 
اي��ن معنا كه اگر كالاي بدون مدرك كه مصداق قاچاق 
است در واحد صنفي موجود باشد، به فروشنده فرصت 
دوباره يي براي پيدا كردن و ارائه مدارك داده نمي شود 
و در لحظه كالاي قاچاق به س��ازمان امور تمليكي براي 
ح��راج منتقل مي ش��ود. ميرمهدي ادام��ه داد: پيش از 
اين در مراحل متعدد بازرس��ي ها فرص��ت ارائه مدارك 
به واحدهاي صنفي داده شده و اگر قرار باشد در هر بار 
بازرسي براي تكميل مدارك فرصت داده شود، در عمل 
بازرس��ي ها بي فايده مي ش��وند. رييس اتحاديه فناوران 
رايان��ه تهران اظهار داش��ت: اين مرحله از بازرس��ي به 
صورت گس��ترده در حال انجام است و بيشتر واحدهاي 

صنفي هر پاساژ بازرسي مي شوند. 

مايكروسافتازويندوز
»فون8.1«پشتيبانينميكند

س�ينت| مايكروس��افت اعلام كرده از ويندوزفون ۸.1 
ديگر پش��تيباني نخواهد كرد. اين اقدام نش��ان دهنده عدم 
موفقيت تلاش مايكروس��افت براي حض��ور در بازار موبايل 
اس��ت. مايكروس��افت از اين پ��س از »ويندوزف��ون ۸.1« 
پشتيباني نخواهد كرد. اين يكي از مهم ترين آپديت ها براي 

سيستم عامل موبايل پر مشكل اين شركت بود. 
البته مايكروس��افت همچن��ان از وين��دوز 1۰ موبايل 
)جانش��ين ۸.1( پش��تيباني خواه��د ك��رد. وين��دوز فون 
۸.1چهارمين آپديت سيس��تم عامل موبايل بود كه كورتانا 
)دستيار شخصي ديجيتال( را با تلفن همراه متصل مي كرد. 
دستگاه هايي مانند لوميا۹۳۰ مجهز به ويندوز جديد شدند و 
شركت هايي مانند اچ تي سي، ايسر و آلكاتل نيز محصولاتي 
را با استفاده از اين بستر ارائه كردند. اين حركت نشان دهنده 
تلاش ناموفق مايكروس��افت براي حضور در بازار موبايل در 

عصر آيفون و تلفن هاي مجهز به اندرويد است. 

بلوكهشدن»ويپيان«هاي
چينتافوريه۲۰18

ويت�ري| دول��ت چي��ن به س��ه ش��ركت بزرگ 
مخابراتي و ارائه دهنده خدمات اينترنت در اين كش��ور 
دس��تور داده تا دسترسي به كل شبكه هاي وي پي ان 
را تا فوريه س��ال ۲۰1۸ مس��دود كنند. دولت چين از 
 China Mobile، China Telecom شركت هاي
و China Unicom خواسته تا از فوريه سال ۲۰1۸ 
ب��ه هيچ فردي اجازه ندهند با اس��تفاده از وي پي آنها 

بتواند فايروال بزرگ كشور چين را دور بزند. 
اين دس��تور از آن جهت صادر ش��ده كه ميليون ها 
نفر از ش��هروندان چيني از وي پي ان براي دسترس��ي 
به سايت هاي بلوكه شده استفاده مي كنند و در صورت 
عملياتي ش��دن اين دس��تور جديد كاربرد وي پي ان 
ب��راي دسترس��ي به س��ايت هاي ياد ش��ده غيرممكن 
مي ش��ود. دولت چين پيش از اين در جريان برگزاري 
نوزدهمين كنگره ملي حزب كمونيس��ت بر اعمال حق 
حاكميت اين كش��ور بر اينترنت تاكيد كرده و تصريح 
كرده بود بايد از دسترس��ي به سايت هاي فيلترشده در 

اين كشور از طريق وي پي ان جلوگيري شود. 
مقام��ات چين��ي چندي قب��ل از فروش��گاه هاي 
 app اينترنت��ي عرضه كننده برنامه ه��اي موبايلي يا
خواسته بودند تا اطلاعات مربوط به خود را در مراجع 

دولتي به ثبت برسانند.

ارائهبندساعتهوشمند
باقابليتكنترلپهپاد

گيزم�گ|  دانش��مندان مرك��ز تحقيقات��ي امپ��ا 
)Empa( در س��وييس بند ساعت هوش��مندي ارائه 
داده اند ك��ه مي توان از آن در كنترل كردن يك پهپاد 
اس��تفاده ك��رد. گرچ��ه در حال حاضر سيس��تم هايي 
وج��ود دارند كه به كارب��ر امكان كنت��رل ابزارها را با 
اس��تفاده از حركت دس��ت مي دهند، آنه��ا معمولا به 
حسگرهاي ديداري مانند دوربين ها يا شتاب سنج ها و 

ژيروسكوپ ها وابسته اند. 
بند س��اعت ابداعي ك��ه ظاهر آن معمول��ي به نظر 
مي رس��د، حاوي فيبرهاي چاپ سه بعدي است كه پيزو 
مقاومتي )پيزورزسيس��تيو( هستند. اين بدين معناست 
كه مقاومت الكتريكي آنها در واكنش به فش��ار مكانيكي 
تغيير مي كند و در اين جا فش��ار مكانيكي هنگام اشاره 
كردن با انگشت يا مشت كردن، به مچ دست وارد مي شود. 
اي��ن تغييرات در مقاومت كه با ژس��ت هاي مختلف هم 
متغيرند، به س��يگنال هاي دس��توري تبديل مي شوند و 
س��يگنال ها در نهايت به صورت بي س��يم به س��امانه يي 
مخابره مي ش��وند كه بند ساعت بايد آن را كنترل كند. 
در حالت پهپ��اد، حركت  دادن موج وار دس��ت به چپ 
يا راس��ت موجب چرخيدن س��امانه مي ش��ود و مشت 
كردن دس��ت هم باعث فرود آمدن آن مي شود. يكي از 
ويژگي هاي خاص اين فناوري توان شناسايي ژست هاي 
ظريف و ريز اس��ت در حالي كه در سيستم هاي كنوني 
شناسايي ژست، ژس��ت ها بايد بزرگ تر، تعريف شده تر و 

داراي طيف سرعت خاصي باشند.

اخبار

وزيرارتباطات:پيمانكاررجيستري۴ماهزمانخواست

رجيستريشهريورماهاجراييميشود
گروهدانشوفن|

بازار گوش��ي موبايل درايران ۲ ميليارد دلار ارزش 
دارد ك��ه ۹۰درصد آن قاچاق اس��ت. به همين دليل 
قرار اس��ت تا ۲ماه ديگر و با ثبت گوشي ها در شبكه 
اپراتوره��اي موبايل، معضل قاچاق در اين بازار خاتمه 
يابد. طرح ثبت و شناسه دار كردن گوشي هاي موبايل 
كه به اصطلاح رجيس��تري نيز گفته مي شود با هدف 
جلوگيري از ورود گوشي هاي قاچاق در شبكه ارتباطي 
كشور تعريف ش��ده و بنا بر گفته وزير ارتباطات قرار 
است تا پايان شهريورماه و با صرف هزينه ۸۰ ميليارد 

توماني اجرايي شود. 
با وجود ضريب نفوذ 11۰درصدي موبايل در كشور 
و بيش از 1۵۰ميليون سيم كارت واگذار شده، آخرين 
آمارهاي غيررسمي نشان مي دهد كه بازار گوشي هاي 
موبايل در ايران حدود ۲ميلي��ارد دلار ارزش دارد اما 
بي��ش از ۹۰درصد گوش��ي هاي موج��ود در اين بازار 
قاچاق اس��ت. موضوع س��اماندهي بازار گوش��ي هاي 
موبايل با اجرايي ش��دن طرح »رجيستري« سابقه يي 
بيش از 1۰سال دارد كه به دليل ناكارآمدي در تعريف 
اوليه تاكنون ناكام مانده است؛ اما از تابستان سال ۹۵، 
دول��ت بار ديگر با تعريفي جديد در ابعاد مختلف اين 
طرح، آن را كليد زد. به نحوي كه ۲ طرح ملي »ثبت 
نمايندگي رسمي گوشي هاي موبايل وارداتي« و »ثبت 
گوش��ي ها در ش��بكه اپراتورهاي موبايل « به موازات 

يكديگر براي ساماندهي بازار تعريف شد. 
براي عملياتي ش��دن اين ۲ طرح، از اول مردادماه 
۹۵ وزارتخانه هاي ارتباطات و صنعت همكاري خود را 
آغاز كردند و ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، سازمان 
تنظي��م مقررات و ارتباطات راديويي، گمرك، س��تاد 
حمايت از مصرف كنندگان و اپراتورهاي موبايل نيز به 

عنوان بازوهاي اجرايي انتخاب شدند. 
وزارت ارتباطات و فن��اوري اطلاعات در اين طرح 
مكلف به فراهم كردن زيرساخت هاي فني پروژه شد تا 
در صورت ورود رسمي گوشي به كشور، بتوان سريال 
آن را در ش��بكه مخابراتي شناسايي كرد و در صورت 
ورود غيرقانوني گوش��ي، امكان فعال سازي گوشي با 

سيم كارت وجود نداشته باشد. 
به بيان ديگر رجيس��تري گوشي موبايل در قالب 
طرح اس��تعلام و مطابقت گوشي موبايل و سيم كارت 
مش��ترك تعريف شد و مس��وولان وعده دادند كه در 
ص��ورت نتايج موفق آزمايش هاي اوليه، پياده س��ازي 
كامل طرح از مهرماه س��ال ۹۵ انجام مي ش��ود. حال 
با گذشت حدود يك س��ال از تعريف اوليه اين پروژه، 
رجيس��تري موبايل كماكان درگي��ر مقدمات اجرايي 
اس��ت. در صورتي كه طرح رجيس��تري اجرايي شود 

گوشي هاي جديدي كه شماره سريال )IMEI( ثبت 
شده در گمرك ندارند در ش��بكه اپراتورهاي موبايل 
كشور فعال نخواهند شد. هر گوشي تلفن همراه داراي 
يك كد منحصربه فرد 1۵ رقمي به نام IMEI است كه 
مي توان اين كد را در شبكه هاي تلفن همراه ثبت كرده 
و رديابي كرد. در طرح رجيس��تري، كد گوشي هايي 
كه از طريق گمرك و به صورت قانوني وارد مي شوند 
به ثبت رس��يده و قابل استفاده در شبكه اپراتورهاي 
موبايل خواهد بود. ب��ه معناي ديگر اپراتورهاي تلفن 
همراه تنها به گوش��ي هايي كه به صورت قانوني وارد 
كشور شده باشند، سرويس خواهند داد و با وجود اين 

مي توان اميدوار به حل معضل قاچاق بود. 
تصمي��م براي اج��راي طرح اس��تعلام و مطابقت 
گوش��ي تلفن همراه و سيم كارت مشترك، تنها براي 
شناسه دار كردن گوش��ي هاي جديدي است كه وارد 
ش��بكه ارتباطي كشور مي شوند و گوشي هاي قديمي 
همچنان در شبكه مخابراتي كشور فعال خواهند بود. 

وعدههاييكهعملياتينشد
تجربه ناموفق عملياتي ش��دن طرح رجيس��تري 
گوشي هاي موبايل به سال ۸۵ بازمي گردد كه به دليل 

اجراي ناقص و مش��كلاتي از قبيل ام��كان دور زدن 
راحت طرح و طول كشيدن ثبت گوشي ها در گمرك 
و عقب ماندن بازار از سرعت رشد تكنولوژي، اين طرح 
فقط يك س��ال دوام آورد و با وجودي كه نتيجه مورد 
انتظار را براي جلوگيري از ورود بي رويه گوش��ي هاي 
قاچ��اق و نمايندگي هاي غيرمعتب��ر موبايل به همراه 

نداشت، متوقف شد. 
درآن زمان به دليل تصميم غيركارشناسي دولت 
در افزايش چندبرابري تعرفه واردات گوشي از ۴ به ۶۰ 
درصد، پاي قاچاقچيان به اين بازار باز ش��د و نه تنها 
افزايش تعرفه كمكي به توليد داخل گوش��ي موبايل 
نكرد، بلكه ثروت هاي ميلياردي را براي عده يي خاص 
ب��ه همراه داش��ت. به همين دليل طرح رجيس��تري 

تعريف شد كه در نهايت موفق نيز نبود. 
در طرح قبلي امكان جعل كد شناس��ه گوشي ها 
و تغيي��ر آنها و ني��ز امكان دور زدن ط��رح به دليل 
نقص فني وجود داش��ت و به همين دليل بس��ياري 
از گوش��ي هاي قاچاق با شناسه گوشي هاي وارداتي 
در ش��بكه تلفن هم��راه به ثبت مي رس��يد و امكان 
شناس��ايي آنها وجود نداشت. يك سال پيش دولت 
يازدهم عزم خود را جزم كرد تا به معضل گوشي هاي 

قاچ��اق با راهكاره��اي جديدي خاتم��ه دهد. براين 
اس��اس علاوه بر كاهش تعرف��ه واردات به ۶ درصد 
و تش��ويق واردكنندگان به واردات رس��مي، موضوع 
رجيستري گوشي موبايل را با هدف شناسه دار كردن 

گوشي هاي وارداتي مطرح كرد. 
از اي��ن رو ق��رار ش��د در مهرماه س��ال ۹۵ ثبت 
گوش��ي ها در ش��بكه اپراتورهاي موباي��ل به صورت 
آزمايش��ي براي گوشي هايي كه از طريق گمرك وارد 
كشور مي شوند عملياتي شود. اما به دليل عدم آمادگي 
ش��بكه اپراتورهاي موبايل و نبود تجهيزات و ايرادات 

فني، اين اتفاق نيافتاد. 
از س��وي ديگر، براي س��اماندهي نمايندگي هاي 
ف��روش گوش��ي هاي موباي��ل س��ازمان حماي��ت از 
مصرف كنندگان به شركت هاي بين المللي موبايل كه 
قصد عرضه گوش��ي هاي خود به ايران را دارند، ۶ماه 
فرص��ت داد تا نمايندگي رس��مي و خدم��ات پس از 
فروش خود را رسما به ثبت برسانند و اين نمايندگي ها 
را ملزم ب��ه ارائه خدمات پس از ف��روش و اعتبارنامه 

رسمي از شركت اصلي كرد. 
پ��س از آن وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات ۸ 
ماه زمان خواس��ت تا اين پروژه را به اتمام برساند كه 

طبق وعده هاي اين وزارتخانه، اين طرح بايد در تيرماه 
اجرايي مي شد؛ هم اكنون با سررسيد موعد اجراي اين 
ط��رح، آخرين وعده يي كه از س��وي وزارت ارتباطات 
براي عملياتي ش��دن رجيستري، اعلام شده است به 

پايان تابستان امسال بازمي گردد. 

8۰ميلياردتومانصرفرجيستريميشود
محم��ود واعظي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در گفت وگو با مه��ر در مورد دلايل تاخير طرح ثبت 
و شناسه دار كردن گوش��ي هاي موبايل اظهار داشت: 
تمام كارهاي طرح رجيس��تري طب��ق برنامه در حال 
انجام است. وي با بيان اينكه كار كارشناسي اين پروژه 
در ابتدا در اختيار وزارت صنعت معدن و تجارت بود، 
گفت: تا آن زمان معلوم نبود كه اين پروژه قرار است از 

چه بخشي تامين اعتبار شود. 
وزي��ر ارتباطات با تاكيد براينكه امس��ال پرداخت 
هزينه طرح رجيستري به وزارت ارتباطات محول شده 
است، گفت: ما قرار است ۸۰ ميليارد تومان براي اين 
پروژه در راستاي ساماندهي فعاليت گوشي هاي موبايل 
در شبكه اپراتورهاي كشور هزينه كنيم. هم اكنون نيز 

اين اعتبار، تامين شده است. 
وي با اش��اره به صرف زمان براي آماده سازي اين 
پروژه تاكيد كرد: اين مبلغ براي كل پروژه رجيستري 
از طراحي اوليه تا پياده س��ازي زيرساخت ها است كه 

موفق شديم اين اعتبار را تامين كنيم. 
واعظي با بيان اينكه پيش نويس اوليه مشخصات 
اين پروژه )RFP( از س��وي وزارت صنعت به ما داده 
شده اس��ت، گفت: در ارديبهشت ماه و بلافاصله پس 
از دريافت اين پيشنهاد، طرح را به مناقصه گذاشتيم 
و نيز پيمانكار آن انتخاب ش��د. وزير ارتباطات گفت: 
هم اكنون پيمانكار پروژه كار خود را آغاز كرده اس��ت. 
البته به دلي��ل عدم تامين بودج��ه، RFP پروژه نيز 
دير به ما رس��يد كه سبب تاخير در اجراي پروژه شد. 
واعظ��ي با تاكيد براينكه پيمانكار پ��روژه براي تامين 
تجهيزات و طراحي ش��بكه ۴ ماه فرصت خواس��ت، 
خاطرنش��ان كرد: تمامي اين موارد سبب شد كه اين 
پ��روژه حدود ۲ تا ۳ ماه ب��ه تعويق بيافتد. چرا كه ما 
قول داده بوديم كه رجيس��تري گوش��ي هاي موبايل 
در تيرماه اجرايي ش��ود اما هم اكنون مي گوييم كه در 
شهريورماه عملياتي خواهد ش��د. به گفته وي، براي 
انجام پروژه هايي در اين ابعاد، تعويق ۲ ماهه مس��اله 
عجيبي نيست و شاهد هستيم كه برخي پروژه ها بيش 
از يك س��ال هم هست كه تاخير دارند. اما بطور قطع 
پروژه رجيستري روال خود را طي مي كند و قولي كه 

ما داديم سرجايش قرار دارد. 

كنترلمرزهايامريكاباپهپادهاوحسگرها عرضه»اينترنتسفيد«درامريكابرايعموممردم

زاويه دريچهكاربر

ديجيتالترندز|
دانشگاه آريزونا در حال اجراي طرحي است كه در صورت نهايي شدن، كنترل مرزهاي 

پهناور امريكا را بر عهده پهپادها و حسگرهاي هوشمند خواهد گذاشت. 
اس��تفاده از فناوري هاي هوشمند راه حلي هوش��مندانه تر از ديوار كشيدن به دور امريكا 

خواهد بود كه دونالد ترامپ رييس جمهوري حامي آن است. 
محققان دانش��گاه آريزونا در حال طراحي يك شبكه هوشمند خودكار مبتني بر هوش 
مصنوعي پيشرفته هستند كه مي تواند به طور آني اطلاعات مربوط به شرايط مرزهاي ايالات 
متحده را با اس��تفاده از پهپادها، حس��گرهاي هوشمند و ديگر فناوري ها رصد كند و از اين 

طريق كل مرز ۳۰۶۰ كيلومتري ايالات متحده با مكزيك را رصد كند. 
دانش��گاه آريزونا براي اجراي اين طرح طي مدت سه سال 7۵۰هزار دلار بودجه از اداره 
تحقيق��ات علمي نيروي هوايي ارتش امريكا دريافت كرده و قرار اس��ت اجراي آن را از ماه 
م��ارس آغاز كند. تكميل اين طرح تا س��ال ۲۰۲۰ زمان خواهد ب��رد. وزارت امنيت داخلي 
امريكا نيز در اجراي طرح ياد شده همكاري خواهد كرد و مدل سازي رايانه يي آن زيرنظر اين 
وزارتخانه انجام خواهد شد. اين مدل سازي مربوط به نحوه چينش و پرواز پهپادها در نقاط 

مرزي است تا كنترل و نظارت بر تمام اين مناطق با دقت بالا و به طور آني تضمين شود. 

سينت| 
شركت مايكروسافت به دنبال اجراي طرح جاه طلبانه يي است تا عموم مردم امريكا حتي در 

دورافتاده ترين نقاط بتوانند به خدمات اينترنت پرسرعت دسترسي پيدا كنند. 
مايكروسافت براي اجراي طرح يادشده از فناوري بي سيم خاصي موسوم به فضاي سفيد 
يا white space بهره مي گيرد. بدين منظور از طيف هاي فركانسي بدون استفاده در امريكا 

براي ارائه خدمات اينترنت بي سيم استفاده مي شود. 
اين طيف هاي فركانس��ي در حد فاصل فركانس هاي مورد استفاده شبكه هاي تلويزيوني 
براي پخش برنامه هاي مختلف قرار مي گيرند. مايكروس��افت ب��راي اجراي بهتر اين طرح با 
شركت هاي مخابراتي محلي در نقاط مختلف امريكا همكاري خواهد كرد و بر اساس اطلاعات 

موجود حداقل 1۲ ايالت در اين زمينه مايكروسافت را ياري خواهند كرد. 
ب��ا وج��ود تلاش هاي به عمل آم��ده در يك دهه اخير هنوز بس��ياري از مردم امريكا كه 
در نقاط روس��تايي دورافتاده يا كوهس��تاني زندگي مي كنند به اينترنت دسترسي ندارند يا 
بايد هزينه هاي س��نگيني را براي دسترس��ي به اين خدمات بپردازند. دو ش��ركت مخابراتي 
Verizon و AT&T هم اميدوار هستند با راه اندازي شبكه هاي نسل پنجم تلفن همراه بر 
اين مشكل غلبه كنند، هر چند تا راه اندازي اين شبكه ها دو تا سه سال زمان باقي مانده است. 

گيزمگ|
محققان دانشگاه دركسل طرحي براي استفاده از ابرخازن ها براي 

شارژ كردن سريع  باتري ها ارائه كرده اند. 
ابرخازن ها اين قابليت را دارند كه به سرعت بتوانند شارژ شده و 

انرژي ذخيره شده خود را در اختيار مدار قرار دهند. 
محققان دانشگاه »دركسل« )Drexel( امريكا، الكترودي جديد 
كه ارائه يي دوبعدي از ابرخازن هاس��ت طراحي كرده اند كه مي تواند 

سرعت شارژ شدن باتري ها را به چند ثانيه برساند. 
ماده دوبعدي مورد اس��تفاده محققان »ام زن« )MXene( نام 

دارد و از مواد ابررسانا ساخته شده است. 
»يوري گوگوتس��ي« )Yury Gogotsi( يكي از محققان اين 
تيم گفت: بطور كلي اين موضوع كه باتري هاي ش��يميايي بس��يار 
كندتر از باتري هاي دولايه يي خازني )ابرخازن ها( ش��ارژ مي ش��وند 
پذيرفته ش��ده اس��ت و ما در اين پروژه موفق شديم تنها در چند 

1۰ ميلي ثانيه الكترود ابرخازني را شارژ كنيم كه به خاطر خاصيت 
ابررس��انايي آن اس��ت. وي افزود: اين پ��روژه راه را براي باتري هاي 
فوق س��ريع نس��ل هاي آينده هموار مي كند كه تنها به چند ثانيه 
براي ش��ارژ و تخليه نياز دارند اما انرژي بسيار بيشتري را نسبت به 
ابررايانه هاي معمول ذخيره مي كنند. علاوه بر جنس اين الكترودها، 
س��اختار فيزيكي آنها نيز اهميت دارد و براي ذخيره شدن يون ها، 
آنها در محل هايي به نام پورت هايي موس��وم به نقاط فعال بازآرايي 
شده قرار مي گيرند كه هرچه تعداد آنها بيشتر باشد ميزان ذخيره 

انرژي نيز بيشتر است. 
»ماريا لاكاتس��كيا« )Maria Lukatskaya(، محقق ارش��د 
اين تحقيق گفت: در باتري ها و ابرخازن هاي معمول يون ها مس��ير 
پيچيده يي نسبت به پورت هاي ذخيره سازي شارژ دارند كه نه تنها 
همه چيز را كند مي كند، بلكه باعث ايجاد وضعيتي مي شود كه در 

آن زمان تعداد بسيار كمي از يون ها شارژ مي شوند. 

ديليميل|
منجمان دانشگاه كمبريج موفق به كشف كوچك ترين ستاره 

كيهان شدند. 
اين جرم كيهاني فقط اندكي بزرگ تر از زحل است و كشش 
گرانشي سطح آن ۳۰۰ برابر قوي تر از جاذبه يي است كه انسان  

روي زمين حس مي كند. 
س��تاره جديد E-BLM- J0555-57Ab نام گرفته و به 
دانش��مندان در جس��ت وجوي حيات بيگانه كمك خواهد كرد. 
ستاره هاي كم نور و كوچك، كانديداهاي ايده آلي براي شناسايي 
س��ياره هاي به اندازه  زمين هستند. اين سيارات ممكن است بر 
روي سطح ش��ان آب مايع داش��ته باشند و چنين عنصري براي 

شكل گيري حيات بيگانه كليدي است. 
دانش��مندان براي شناس��ايي س��يارات ش��بيه زمي��ن، به 
اندازه گيري تيرگي )كم نوري( س��تاره يي نياز دارند كه سياره ها 

از مقاب��ل آن عبور مي كنند. اين عمل براي س��تاره هاي داراي 
ان��دازه معمولي تقريبا غيرممكن اس��ت زيرا آنه��ا بيش از حد 
ش��فافند و س��ياراتي كه حول ش��ان مدارگردي مي كنند هيچ 
تيرگي قابل تشخيصي ايجاد نمي كنند. با اين حال، ستاره هاي 
كوچكي مانن��د E-BLM -J0555-57Ab ب��ه اندازه  كافي 
كم نور هس��تند تا بتوان اندازه و جو سيستم هاي سياره اي شان 
را شناس��ايي كرد. نمونه ديگري از يك س��تاره كوچك، كوتوله 
فوق س��رد Trappist-1 اس��ت كه توسط 7 س��ياره به اندازه 
زمين محاصره شده و ماه فوريه گذشته توسط دانشمندان ناسا 
كشف شد. ستارهE-BLM-J0555-57Ab جرمي كوچك تر 

از سياره Trappist-1 دارد اما اندازه اش دو سوم آن است. 
كوچك ترين س��تاره كيه��ان كه حدود ۶۰۰ س��ال نوري از 
زمين فاصله دارد، كوچك تر از مشتري بوده با اين حال جرم آن 

۸۵ برابر اين غول گازي است. 

كشفكوچكترينستارهجهانالكتروديبرايشارژباتريهاظرفچندثانيه

فراسورويداد

ورودنخستينلپتاپبدونسيمبهبازار

ورج|
ش��ركت دل فروش نخستين لپ تاپ در جهان كه شارژ آن به طور بي سيم ممكن است 

را به قيمت 17۵۰ دلار آغاز كرده است. 
اي��ن لپ ت��اپ Latitude 7285 نام دارد و داراي نمايش��گر 1۲ اينچي اس��ت كه از 
صفحه كليدش جدا مي شود. دل نخستين بار در جريان برگزاري نمايشگاه CES در ژانويه 

گذشته از عرضه چنين لپ تاپي خبر داده بود. 
ش��ارژ بي س��يم اين لپ تاپ از طريق يك صفحه كليد جداش��دني صورت مي گيرد كه 
به ط��ور جداگان��ه به فروش مي رس��د. علاقه مندان ب��راي خريد لپ تاپ ياد ش��ده بايد به 

وب سايت شركت دل مراجعه كنند. 
قيمت مدل پايه اين لپ تاپ 1۲۰۰ دلار است و براي خريد صفحه كليد بي سيم، شارژر 
و پوشش��ي كه در زير اين صفحه كليد ق��رار مي گيرد بايد در مجموع ۵۵۰ دلار پرداخت 
ش��ود. پردازنده اصلي اين لپ تاپ Core i5-7Y54 بوده و س��اخت شركت اينتل است. 
لپ تاپ ياد ش��ده داراي 1۲۸ گيگابايت حافظه داخلي و ۸ گيگابايت رم اس��ت. قرار است 
مدل ديگري از اين لپ تاپ به نام Latitude 7000 با نمايشگر 1۳ اينچي در ماه آگوست 

عرضه شود و قيمت آن نيز در همان زمان اعلام خواهد شد. 
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 رايتل تعرفه مكالمه را تا
299 ريال در دقيقه كاهش داد

براي تمامي مش��تركين س��يم كارت هاي دايمي و 
ازجمله براي ترابردكنندگان به شبكه رايتل از اين پس 
مكالمه درون و برون شبكه با پايين ترين تعرفه در كل 

كشور به قيمت 299ريال در دقيقه ميسر شد. 
به گزارش روابط عمومي رايتل، در جهت رضايت هر 
چه بيشتر مشتركين سيم كارت  هاي دايمي، اين اپراتور 
نس��بت به ارائه پايين ترين تعرف��ه مكالمه تلفن همراه 
در كش��ور اقدام كرده اس��ت. به اين ترتيب مشتركين 
سيم كارت  هاي دايمي رايتل و ترابردكنندگان به رايتل 
از ميان مش��تركين دايمي س��اير اپراتورها مي توانند با 
ساير مشتركين رايتل و اپراتورهاي ديگر و تلفن ثابت با 
پرداخت عدد ثابت 299ريال به ازاي هر دقيقه مكالمه 
كنند. گفتني است، هزينه تماس صوتي كمتر از دقيقه 
همانند گذشته به صورت ثانيه يي محاسبه خواهد شد. 
ش��ايان ذكر اس��ت، علاقه من��دان ب��راي آگاهي از 

تعرفه هاي رايتل مي توانند به لينك مراجعه كنند. 

 خ�روج خ�ودرو از كيش به ص�ورت موقت آزاد 
ش�د-  كيش| مديركل گمرك جزي��ره كيش گفت: خروج 
خودرو از جزيره كيش از روز چهارشنبه به سرزمين اصلي به 
صورت موقت و تا اطلاع بعدي آزاد اعلام ش��د. مهدي اقبالي 
افزود: پس از بررس��ي درخواس��ت جمعي از ساكنان جزيره 
كيش مبن��ي بر لغو ممنوعيت قانون خروج موقت خودرو از 
كيش به س��رزمين اصلي، پيگيري ها و نامه نگاري هاي لازم 
توسط مسوولان منطقه و گمرك كيش با گمرك ايران انجام 
ش��د. او با تاكيد بر اينكه خروج خودرو براساس روال سابق و 
طبق قانون انجام مي گيرد، اظهار كرد: طبق بخشنامه اعلام 
ش��ده، خروج خودروهاي بالاي دو هزار و 500 سي س��ي از 
جزيره ممنوع است و تنها خودروهاي با حجم موتور دو هزار و 
500 سي سي و پايين تر اجازه تردد خواهند داشت. جمعي از 
ساكنان جزيره كيش در يكي، دو ماه اخير از مسوولان منطقه 
و گمرك بندر جزيره كيش خواسته بودند تا قانون ممنوعيت 

خروج موقت خودرو از كيش لغو شود. 
 ورود نخستين قطار از همدان به ايستگاه راه  آهن 
مشهد - مش�هد| مديركل راه آهن خراسان گفت: نخستين 
قطار در مس��ير ريلي مشهد-  همدان صبح امروز)چهارشنبه( 
ساعت 9:30 با 180مسافر وارد مشهد شد و مورد استقبال قرار 
گرفت.محمدهادي ضيايي مهر اظهار كرد: اين قطار در مسير 
خود از شهرهاي رباط كريم، ساوه، فامنين سپس از مسير ريلي 
تهران - مشهد عبور مي كند. او خاطرنشان كرد: نخستين قطار 
در اين مس��ير خانواده ش��هدا، امام جمعه همدان و جمعي از 
مسوولان استان همدان را به شهر بهشت آورد. مديركل راه آهن 
خراس��ان تصريح كرد: راه آهن مسير مشهد - همدان هر 4روز 

يك بار اقدام به جابه جايي مسافر در اين مسير مي كند. 
 تلاش ب�راي جهاني ماندن ي�زد نيازمند تعامل 
مسوولان است - يزد| مديركل نهاد كتابخانه هاي عمومي 
يزد با اشاره به اينكه ثبت جهاني بافت تاريخي يزد، افتخاري 
براي همه ايرانيان است، گفت: تلاش براي جهاني ماندن ملزم 
همكاري و تعامل همه مسوولان است. رقيه دوست فاطمي ها 
با بيان اينكه مردم قناعت پيش��ه يزد شايسته جهاني شدن 
بودند، افزود: اين شايستگي هم در فرهنگ و سنت و هم در 
معماري يزد نمايان است. مديركل نهاد كتابخانه هاي عمومي 
يزد، معماري خشت و گلي يزد را به عنوان يكي از معيارهاي 
شهر تاريخي نام برد و تصريح كرد: كاري كه معماران يزدي 
انجام دادند اين بوده كه از همان خاكي كه داش��تند به خلق 
اين آثار پرداختند. اين مقام مس��وول تصريح كرد: ماندگاري 
اين بناها نشان از ابتكار و خلاقيت بوده كه به تعبير امروزي 

همان اقتصاد مقاومتي است. 
 كاه�ش 44 درص�دي صيد كيل�كا در گيلان- 
 رشت| معاون صيد و بنادر ماهيگيري شيلات گيلان اعلام 
كرد: صيد كيلكا در اس��تان گيلان 44درصد نسبت به مدت 
مش��ابه سال قبل كاهش داشته اس��ت.  اكبر ايلدرم گفت: با 
توجه به اينكه ماهي كيلكا يكي از مهم ترين انواع ماهي هاي 
درياي خزر به ش��مار مي رود 280صياد در خزر در محدوده 
گيلان با 28فروند ش��ناور به صيد صنعتي كليكا مش��غول 
هس��تند. او ادامه داد: ميزان كل صيد ماهي اس��تخواني در 
گيلان 410تن بوده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل كه 
738تن بوده شاهد كاهش 44درصدي صيد هستيم. ايلدرم 
ادامه داد: در سال جاري ارديبهشت و خرداد ماه صيد كيلكا 
مثل س��نوات قبل براي رسيدگي جنس��ي ماهيان كليكا با 
هدف ايجاد فرصت براي بازسازي ذخاير اين گونه آبزي طبق 
هماهنگي با سازمان تحقيقات و با استقبال صيادان تعطيل 
شد. او خاطرنشان كرد: ارزش ريالي فروش ناخالص اين مقدار 

صيد 4ميليارد و 873 ميليون ريال بوده است. 
 هر ايراني 2۰ كيل�و زباله در روز توليد مي كند-

 كرمانشاه| مديركل دفتر امور اجتماعي و فرهنگي استانداري 
كرمانش��اه با بيان اينكه هر ايران��ي در روز 20كيلوگرم زباله 
توليد مي كند بر لزوم حفاظت از محيط زيس��ت تاكيد كرد. 
عليرضا گودرزي در همايش يك روزه روز جهاني اس��تفاده 
نكردن از كيسه هاي پلاستيكي كه در تالار وحدت كرمانشاه 
برگ��زار ش��د، اظهار ك��رد: لازم اس��ت همگي در راس��تاي 
سالم س��ازي مخاطراتي كه در محيط زيس��ت با آن روبه رو 
هس��تيم، كوشا باش��يم. او افزود: امروز صنعت به نوعي دارد 
ايج��اد آلودگي مي كند و در محيط زيس��ت دخالت مي كند 
و نياز است دس��تگاه هاي ذي ربط و انجمن ها و تشكل ها به 

سادگي از كنار اين موضوع مهم گذر نكنند. 
 دستور كار قرار دادن راه اندازي شركت هاي سهامي 
زراعي-  خرم آباد| مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي 
كشور در خرم آباد گفت: به دنبال راه اندازي شركت هاي سهامي 
زراعي در كشور و استان لرستان هستيم.  حسين صفايي با اشاره 
به برنامه هاي شركت كشت و صنعت لرستان گفت: برنامه هاي 
موثر كشت و صنعت لرستان كاملا همسو با تغيير الگوي توليد 
ش��ير در كش��ور اس��ت و در آينده نزديك با اين ش��ركت وارد 
همكاري عملياتي خواهيم ش��د. او با بي��ان اينكه برنامه تعاون 
روستايي كشور تغيير الگوي توليد شير از گاو به گونه يي از بزهاي 
پربازده است، گفت: توليد شير از اين گونه حيواني چندين برابر 
گاوهاي صنعتي و حدود 7كيلو در روز است. صفايي افزود: از اين 
پس براي رونق و ساماندهي بيشتر اشتغال روستاييان به ويژه در 
توليد حبوبات و صنايع بسته بندي، اتحاديه هاي روستايي را به 

صورت كيفي تر و موثرتر وارد كار خواهيم كرد. 

ويژه

اخبارشهرستانها

گيلان|
اس��تاندار گيلان در دي��دار با تجار و 
ايرانيان مقي��م اروپا در فرانكفورت آلمان 
فرصت ه��اي س��رمايه گذاري در اس��تان را 
تش��ريح كرد. اس��تاندار گيلان با هماهنگي وزارت كشور و امور 

خارجه براي رايزني اقتصادي به آلمان سفر كرده است. 
ب��ه گزارش»تعادل« به نق��ل از روابط عمومي اس��تانداري 
گيلان، محمدعلي نجفي كه براي انجام سفري 3روزه در آلمان 
حضور دارد در ديدار با 50 نفر از تجار و سرمايه گذاران ايراني و 
گيلاني مقيم اروپا در فرانكفورت آلمان كه با حضور سركنسول 
ايران در اين شهر و رييس بنياد مستضعفان كشور برگزار شد، 
مهم ترين توانمندي هاي س��رمايه گذاري و فرصت هاي مناسب 
همكاري با بخش خصوصي در گيلان را تشريح كرد. او با اشاره 
به رتبه نخس��ت گيلان در بهبود فضاي كسب وكار و تسهيل 
شرايط سرمايه گذاري در 4سال گذشته گفت: اين فضا و شرايط 
پس از برجام انگيزه يي براي سرمايه گذاران ايجاد كرده تا حضور 
قوي تر در استان داشته باشند. استاندار گيلان خاطرنشان كرد: 
در س��فر به آلمان س��رمايه گذاران براي حض��ور در بخش هاي 
مختلفي كه استان به آن نياز دارد، اعلام آمادگي كردند و مقرر 
شد در ماه هاي آينده با حضور در استان از نزديك از بخش هاي 
مختلف اقتصادي گيلان بازديد كنند و در نشست هاي تخصصي 
تفاهمنامه هايي امضا شود. محمدعلي نجفي افزود: در 4بخش 
پس��ماند و زباله، پتروشيمي، نيروگاه هاي بادي و  آبياري تحت 
فش��ار و قطره يي به جمع بندي خوبي رسيديم. او خاطرنشان 
كرد: درخصوص پسماند كه از معضلات مهم شهرهاي گيلان و 
استان هاي شمالي است نيز شركت هاي خصوصي آلمان اعلام 
آمادگي كردند تا علاوه بر س��رمايه گذاري در استان نسبت به 

انتقال تكنولوژي اقدام كنند. 

رايزني اقتصادي استاندار 
گيلان در آلمان

گلستان|
ريي��س س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت گلس��تان گفت: ايج��اد 12هزار و 
30شغل جديد در وزارت صنعت و معدن به 
استان و سازمان صنعت و تجارت استان گلستان ابلاغ شده است. 
به گزارش تس��نيم، حس��ينقلي قوانلو در جلس��ه معاونان 
صنايع س��ازمان صنعت، معدن و تجارت كه در استان گلستان 
برگزار ش��د، اظهار كرد: دولت امس��ال برنامه ري��زي كرده كه 
970هزار ش��غل ايجاد كند و 50 درصد اين اش��تغال در حوزه 
صنع��ت ديده ش��ده و برعهده همكاران م��ا در صنعت،  معدن 
و تجارت گذاش��ته شده است. رييس س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت گلس��تان ادامه داد: در راس��تاي هماهنگي لازم براي 
ايجاد اش��تغال در كشور امروز اس��تان گلستان ميزبان نشست 
معاونان صنايع از 31 اس��تان كش��ور اس��ت. قوانلو تاكيد كرد: 
هدف از اين گردهمايي بيان اهميت صنعت در اشتغال پايدار و 
ايجاد يك هماهنگي براي اجراي برنامه هايي در صنعت، معدن 

و تجارت در كشور است. 
او خاطرنش��ان كرد: برنامه رون��ق توليد و برنام��ه راه اندازي 
طرح ه��اي ب��الاي 60 درصد واحدهاي توليدي ب��ر عهده وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت نهاده شده و مقرر شده كه 30هزارميليارد 
تومان تسهيلات بانكي براي صنايع و طرح هاي مرتبط در كشور 
ارائه شود. رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت گلستان ادامه 
داد: در اين راس��تا براي برنامه اشتغال استان 12هزار و 30شغل 
جديد در وزارت صنعت به اس��تان و س��ازمان صنعت و تجارت 
استان گلستان ابلاغ شده است. قوانلو گفت: در اين همايش براي 
اج��راي برنامه هاي رونق توليد و راه ان��دازي طرح ها، همفكري و 
هماهنگي لازم با معاون وزير صنعت انجام مي شود و مشكلات را 

بررسي مي كنيم و اميد داريم بتوانيم نواقص را رفع كنيم. 

بيش از ۱2 هزار شغل در استان 
گلستان ايجاد مي شود

 كرمانشاه|
اس��تاندار كرمانش��اه از تعيين نقشه 
مح��دوده منطق��ه آزاد تج��اري صنعتي 
قصرشيرين و موافقت با ايجاد بازارچه مرزي 

تيله كوه در نشست اخير هيات دولت خبر داد. 
به گزارش ايسنا، اس��دالله رازاني اظهار كرد: در نشست اخير 
هيات دولت به رياست رييس جمهور، هيات وزيران با هدف بهبود 
رفاه و ارتقاي معيش��ت مرزنشينان و محروميت زدايي از مناطق 
مرزي و نگهداش��ت جمعيت در آن مناطق از طريق رونق بخشي 
به فعاليت بازارچه هاي مرزي با پيش��نهاد وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مبني بر ايجاد تعدادي از بازارچه هاي مش��ترك مرزي 
موافقت كرد. اس��تاندار كرمانش��اه افزود: به موجب اين مصوبه، 
بازارچه مرزي تيله كوه واقع در استان كرمانشاه و نيز بازارچه هاي 
چيلات و شهابي واقع در استان ايلام داراي مرز مشترك با كشور 
عراق ايجاد مي ش��وند. اين مقام عالي استان ادامه داد: همچنين 
در اين نشس��ت، نقش��ه محدوده مناطق آزاد تج��اري صنعتي 
قصرش��يرين تعيين ش��د. او تصريح كرد: تصويب اين مصوبات 
ارزش��مند حاصل ماه ها پيگيري و رايزني هاي مستمر و گسترده 
مديريت ارشد استان است و اين روند پيگيري ها همچنان تداوم 
خواهد داش��ت. رازاني همچنين با اشاره به رأي چشمگير مردم 
استان در انتخابات اخير به روحاني افزود: بدون ترديد دولت تدبير 
و اميد نگاهي ويژه به اس��تان كرمانشاه دارد و با اجراي طرح ها و 
برنامه هايي از اين دست شاهد شكوفايي و رونق اقتصادي و نهايتا 
توسعه استان كرمانشاه خواهيم بود. استاندار كرمانشاه خاطرنشان 
كرد: مديريت ارشد استان با جديت توسعه كرمانشاه را در تمامي 
بخش ها در دس��تور كار دارد و با پيگيري، نظارت و برنامه ريزي 
ب��ه دنبال اجراي طرح هاي اقتصادي و عمراني خرد و  كلان براي 

شكوفايي و پيشرفت هر چه بيشتر استان است. 

موافقت هيات دولت با ايجاد 
بازارچه مرزي »تيله كوه«

قزوين|
سفير اوكراين در ايران گفت: قزوين 
با داش��تن ظرفيت هاي گردش��گري و 
صنعتي مناس��ب مي تواند در توسعه روابط 

مورد توجه سرمايه گذاران اوكراين قرار گيرد. 
به گزارش مهر، سرگئي بورديلاك ديروز در جلسه هم انديشي 
بررسي توانمندي هاي اقتصادي استان قزوين كه در سالن باغستان 
قزوين برگزار شد، اظهار كرد: قزوين داراي ظرفيت هاي خوبي است 
كه با شناسايي آنها مي توانيم براي توسعه مناسبات و همكاري ها 
اقدام كنيم. او افزود: سال گذشته حجم تجاري اوكراين با بازرگانان 
شما 35درصد و امس��ال 90درصد رشد داشته كه اين روند قابل 
توجه است و مي تواند باز هم بيشتر شود. سفير اوكراين در ايران 
گفت: براي توليد مواد غذايي آماده سرمايه گذاري در استان قزوين 
هستيم كه بايد با شناس��ايي ظرفيت هاي دو جانبه براي اجرايي 
شدن طرح ها اقدام كنيم. او بيان كرد: همچنين با توجه به كاهش 
روابط كشورمان با روسيه بسيار علاقه مند هستيم تا ايران در اين 
بخش جايگزين روس��يه شود و آماده توس��عه روابط اقتصادي و 
تامين انرژي از ايران هس��تيم. بورديلاك اظهار كرد: قزوين شهر 
زيبايي است و حتما مي توانيم گردشگران اوكرايني را براي ديدن 
اين آثار تاريخي به اين منطقه بياوريم و باور داريم كه براي همه 
جذاب خواهد بود. سفير اوكراين در ادامه تبادل فرهنگي و دانشجو 
و فعاليت هاي كش��اورزي را از ديگر ظرفيت هاي موجود دانست و 
اظه��ار كرد: با صادرات دانه هاي روغني و نهاده هاي دامي به ايران 
و ازجمله اس��تان قزوين و نيز واردات كالاهايي مانند خش��كبار و 
كش��مش از اس��تان قزوين آمادگي داريم. او بيان كرد: ايران بازار 
بزرگي در منطقه دارد كه مي تواند براي س��رمايه گذاري مشترك 
مورد توجه قرار گيرد و ما نيز چشم انداز خوبي براي روابط تجاري 

و اقتصادي دو جانبه پيش بيني  مي كنيم. 

قزوين ظرفيت هاي گردشگري خوبي 
براي توسعه روابط با اوكراين دارد

در بيستمين اجلاس نظام مهندسي ساختمان كشور مطرح شد

 تصميم سازي براي رونق توليد و اشتغال  در صنعت ساختمان

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در خرم آباد:

يك ميليون شغل سال 9۶ در كشور ايجاد مي شود
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه در سال 96 يك ميليون اشتغال 
در س��طح كشور ايجاد مي شود، گفت: در راستاي ايجاد اشتغال حدود 6 استان 

اولويت دارد كه استان لرستان در اولويت است. 
به گ��زارش تس��نيم، علي ربيعي دي��روز در حاش��يه بزرگ تري��ن كارخانه 
محصولات پودري غرب كش��ور در جمع خبرنگاران اظهار كرد: يكي از صنايعي 
كه ش��ركت هاي ما در صندوق بازنشس��تگي براي صنايع بزرگ دارند بيشتر در 

حوزه گسترش بهداشت و كمك به تغذيه كشور است. 
او افزود: باتوجه به بازده كم س��رمايه در اين صنعت، صندوق حضور دارد 
و اين فعاليت ها را گس��ترش مي دهد و در مناطق مختلف كشور به  نوعي به 
مسووليت اجتماعي خود در قبال تغذيه و بهداشت جامعه نيز كمك مي كند. 

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي عنوان كرد: امروز خوش��بختانه در خرم آباد 
اي��ن واح��د صنعتي 200 تن ش��ير را به 15 كيلو شيرخش��ك براي مصرف 
انس��اني تبديل مي كند و 150 تن آب پنير را مي تواند تبديل به پودر مي كند 
ك��ه 13 ميليارد تومان س��رمايه گذاري صورت گرفته و 30 نفر نيز اش��تغال 

اوليه و مستقيم دارند. 
او بيان كرد: اين صنعت دامداري هاي منطقه را گسترش مي دهد و به صنعت 
منطقه كمك مي كند، اميدوارم در س��ال توليد و اش��تغال در اين كارخانه هم 
بحث اشتغال و هم بحث توليدات را داشته باشيم و كمك به مصرف محصولاتي 

كه از شير به دست مي آيد، شود. 
ربيع��ي تصريح ك��رد: براي س��ال 96 در كش��ور حدود يك ميليون ش��غل 

هدف گذاري ش��ده كه بين 250 تا 300هزار شغل را باتوجه به رشدي كه در 
كشور صورت خواهد گرفت، اميدواريم محقق شود و مابقي به واسطه اشتغال 

فراگير كه هدف گذاري كرده ايم محقق خواهد شد. 
ح��دود اش��تغال  ايج��اد  راس��تاي  در  ك��رد:  خاطرنش��ان   او 
 6 اس��تان اولويت دارد كه اس��تان لرس��تان در اولويت اس��ت و س��هم 
اش��تغال 5 هزار ش��غل براي اين اس��تان درنظر گرفته  شده است. وزير 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: كارگروه هاي مش��خص تش��كيل و با 
كارآفرينان در حال مذاكره هستيم كه از اين تسهيلات اشتغال استفاده 

كنند و باتوجه به مديريت خوبي كه در اس��تان اس��ت، اميدواريم 
هدف گذاري اشتغال را در استان به طور كامل پوشش دهيم. 

گروه بنگاه ها|
 بس��ياري از تحليلگران معتقدند ك��ه دولت از طريق 
توس��عه بخش هاي پيش��ران اقتص��ادي مانن��د معدن، 
بنگاه هاي خرد و ساختمان س��ازي مي توان��د روح تازه يي 
به كالبد اشتغال زايي و بهبود معيشت در كشورمان بدمد. 
يكي از اين بخش هاي پيش��ران اقتصادي بخش مسكن و 
ساختمان سازي است كه فعاليت دامنه وسيعي از كارگران 

ايراني و رونق بنگاه هاي اقتصادي در گرو رونق آن است. 
در همين خصوص بيس��تمين اجلاس هيات عمومي 
سازمان نظام مهندسي ساختمان پس از برگزاري مراسم 
افتتاحيه با حضور هيات مديره هاي نظام مهندسي سراسر 
كش��ور از س��اعت 9صبح ديروز در هتل آناي اروميه آغاز 
ب��ه كار كرد؛ اجلاس��ي كه با حض��ور چهره هاي بلندپايه 
تلاش مي كند تا توجه مردم و رس��انه ها را به سمت يكي 
از مهم تري��ن حوزه هاي زندگي اجتماع��ي و مدني امروز 
جل��ب كند. با توج��ه به اهميت مقوله ساختمان س��ازي 
و نقش��ي كه اين س��ازمان در بهبود ش��اخص هاي اصلي 
توس��عه صنعت ساخت و ساز در كشورمان به عهده دارد، 
تصميم سازي هاي اين اجلاس مي تواند نقشه راه كشور در 
بخش ساخت و ساز ساختماني و اشتغال زايي در اين بخش 

را نيز تامين كند. 

 واگذاري نظام تصميم سازي و اجرا به تشكل ها 
دولت يازدهم تلاش مي كن��د از طريق واگذاري نظام 
تصميم سازي و اجرا به تشكل هاي قانوني اصناف مختلف، 
ابتكار عمل و ايده پردازي در هر بخشي را در اختيار فعالان 
آن صن��ف قرار دهد. اين فرآيند در مورد نظام مهندس��ي 
س��اختمان ها نيز به عينه دنبال مي شود و اين مهندسان 
هستند كه چارچوب فعاليت هاي ساختماني در بخش هاي 

گوناگون را تعيين مي كنند. 
عليرضا مجربي دبير اجرايي شوراي مركزي در حاشيه 
برگزاري بيس��تمين اجلاس هيات عمومي س��ازمان هاي 
نظام مهندس��ي س��اختمان در رابطه با عملكرد بيس��ت 
ساله سازمان هاي نظام مهندسي در صنعت ساخت و ساز 
اظهار داش��ت: بي شك سازمان نظام مهندسي ساختمان 
در بيس��ت سال گذشته تنها سازماني است كه مستقيما 
از طريق مهندس��ان خود به عملياتي كردن مقررات ملي 
س��اختمان همت گمارده اس��ت. مجربي در ادامه تاكيد 
مي كن��د: يكي از بارزترين اهداف قانون نظام مهندس��ي، 
تقويت و توس��عه فرهنگ و ارزش هاي اسلامي ايراني در 
معماري و شهرسازي و ترويج اصول معماري و شهرسازي 
در ساخت و ساز شهري است كه متاسفانه در سازمان هاي 
نظام مهندسي اين موضوع بسيار مغفول مانده است و  بايد 
به اين مقوله توجه دوچنداني شود. او مي گويد: معماري و 
شهرسازي انتقال دهنده باورها، فرهنگ ها و ارزش هاي يك 

جامعه اس��ت. نگاهي گذرا به كالبد شهرهاي كهن ايران، 
گوياي بازنمايي توانايي ها و فرهنگ ها در دوره هاي مختلف 
تاريخ اين مرز و بوم بوده است و حال با گذشت بيست سال 
از حضور سازمان نظام مهندسي ساختمان و پرداخت به 
اصول و ضوابط فني و الزام رعايت مقررات ملي ساختمان 
و ضوابط حاكم بر ساخت، هر چند تا اجراي تمام و كامل 
اين مقررات راه بسيار طولاني پيش روي سازمان هاست، اما 
بايد توجه و مداقه در تقويت اصول معماري و شهرسازي 
سازگار، هماهنگ و پايدار از اولويت هاي امروز سازمان هاي 

نظام مهندسي قرار گيرد.

 مرجع تخصصي عمران
رييس س��ازمان نظام مهندسي كشور گفت: سازمان 
نظام مهندسي ساختمان مي تواند به تخصصي ترين مرجع 
عمراني در كشور تبديل شود. فرج الله رجبي در بيستمين 
اجلاس نظام مهندسي ساختمان كشور گفت: اينك كه در 
آغاز دهه سوم فعاليت سازمان نظام مهندسي ساختمان 
هس��تيم، جا دارد با تغيي��ر رويكردها و جهت گيري هاي 
تخصص��ي و به پش��توانه اعضاي فع��ال و متخصص اين 
نظام در سراس��ر كشور به تخصصي ترين مرجع عمران و 
مهندس��ي كشور تبديل شود. فرج الله رجبي همچنين با 

اش��اره به ركود اقتصاد در بخش مس��كن گفت: مي توان 
اين ش��رايط س��خت را به فرصتي بدل كرد ك��ه در آن 
س��ازمان نظام مهندسي ساختمان با تغيير رويكردها در 
حوزه ساخت و س��از رونق را به بخش مسكن بازگرداند. 
رييس سازمان نظام مهندس��ي كشور همچنين بر لزوم 
رفع خلأهاي موجود در س��ازمان نظام مهندس��ي گفت: 
اين سازمان كه بزرگ ترين نهاد صنفي و حرفه يي كشور 
اس��ت بايد با شفافيت سازي بيشتر و تقويت سرمايه هاي 
اجتماعي به جايگاه واقعي خود در كشور دست يابد. وي 
ادامه داد: اين مهم مي تواند با ارائه خدمات شايس��ته در 
حوزه فني مهندس��ي، بازنگري در انضباط تشكيلاتي و 
ايجاد ارتباط عميق با دانشگاه ها و مراكز تحقيقاتي تحقق 
يابد. در گام نخست سازمان نظام مهندسي به عنوان يك 
چشم انداز بايد توليد كننده مهندسي و مقررات ملي باشد 
و اگر چه نيس��تيم، اقدامات خ��ود را انجام نداده ايم يا به 
خوبي انجام نداده ايم و بايد در كارهاي خود بازبيني كنيم 
ك��ه به اتحاد مصمم ني��از دارد. فرج الله رجبي با تاكيد بر 
لزوم تقويت سازمان نظام مهندسي كشور در زمينه ايجاد 
ارتباط بين حوزه هاي اجرا و مهندس��ي گفت: مي توان با 
كدسازي ايده ها توان جامعه مهندسي كشور را به اتفاقات 

شيرين خارجي بدل كنيم. 

نگراني از  افزايش مهندسان عضو فاقد پروانه
معاون امور مس��كن وزير راه و شهرس��ازي از افزايش 
تعداد مهندسان فاقد پروانه در ميان اعضاي سازمان نظام 
مهندسي ابراز نگراني كرد و گفت: وضعيت به وجود آمده 

در شأن نظام مهندسي نيست.
به گزارش ايسنا، حامد مظاهريان در بيستمين اجلاس 
هيات عمومي نظام مهندسي ساختمان در سالن همايش 
هتل آنا اروميه گفت: پس از 22 س��ال تلاش حرفه يي در 
سازمان نظام مهندسي س��اختمان كشور، اكنون اعضاي 
سازمان نظام مهندسي كشور به 459 هزار نفر رسيده است 
ك��ه از اين تعداد عضو، 242 هزار نفر بدون پروانه فعاليت 

هستند و تنها 217 هزار نفر با پروانه فعاليت مي كنند. 
معاون امور مسكن وزير راه و شهرسازي با تاكيد بر لزوم 
بازتعريف رابطه نظام با مردم و مهندس��ان عضو بازنگري 
در رويكردها سياس��ت گذاري ها را از يك سو و جديت در 
رعايت مقررات ملي س��اختمان را از سوي ديگر دو اصل 

مهم در خروج سازمان از وضعيت فعلي عنوان كرد. 
او با اش��اره به اهميت ايج��اد روابط عمومي تخصصي 
در دل س��ازمان نظ��ام مهندس��ي گفت: ارتق��اي دانش 
عموم��ي مردم در زمينه مس��كن و افزايش دانش آنها در 
مورد مقررات س��اخت مي تواند در احقاق حقوق ايشان و 

كيفيت بخش��ي به فعاليت هاي عمراني در جامعه اثرگذار 
باش��د. معاون امور مس��كن وزير راه و شهرسازي با اشاره 
به جايگاه نظام مهندسي در تعامل با حاكميت به عنوان 
نماين��ده مردم گفت: آگاهي م��ردم از قوانين و همچنين 
ميزان اثرگذاري س��ازمان در سياس��ت گذاري هاي كلان 
كشور مي تواند بر پيش��رفت برنامه هاي توسعه اجتماعي 
در جامعه اثرگذار باشد. مظاهريان دفاع از حق شهروندان 
در حوزه س��اخت و ساز مس��كن را وظيفه سازمان نظام 
مهندس��ي دانس��ت و بر لزوم ايجاد رابط��ه عميق ميان 
سازمان و دانشگاه، تقويت فضاي گفت وگو ميان سازماني، 
ساختارمند سازي روند دفاع از حقوق مردم، ارائه خدمات 
باكيفيت، ايجاد بازار كار جديد براي مهندسان عضو و دفاع 

و عمل به اصول حرفه يي تاكيد كرد. 

 قوانين نظام مهندسي نيازمند بازنگري جدي است
رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان آذربايجان 
غربي گف��ت: قوانين نظام مهندس��ي مرب��وط به دو 
دهه گذش��ته اس��ت و براي اينكه در دهه سوم نظام 
مهندسي شاهد پيشرفت باشيم بايد اين قوانين مورد 
بازنگري قرار گيرد. جعفر هاش��م زاده در بيس��تمين 
اجلاس هيات عمومي نظام مهندس��ي ساختمان كه 
در اروميه برگزار ش��د، اظهار كرد: بيستمين اجلاس 
هي��ات عمومي نظام مهندس��ي س��اختمان در حالي 
كار خ��ود را آغاز كرده اس��ت كه در دهه س��وم نظام 
مهندس��ي س��اختمان قرار داريم و بايد نقشه راه در 
اين اجلاس تبيين ش��ود. او تصريح كرد: بايد در اين 
اج��لاس بتوانيم نقاط قوت را تقويت و نقاط ضعف را 
برطرف كنيم تا در اجراي قانون به توفيق دست يابيم. 
رييس سازمان نظام مهندس��ي ساختمان آذربايجان 
غربي با بيان اينكه قوانين نظام مهندس��ي مربوط به 
دو دهه گذش��ته هس��تند و نيازمند بازنگري در اين 
قوانين هس��تيم، گفت: براي اينكه در دهه سوم نظام 
مهندس��ي شاهد پيش��رفت باش��يم، بايد اين قوانين 
م��ورد بازنگري قرار گيرد. هاش��م زاده افزود: بازنگري 
قانون نظام مهندس��ي به دس��ت مجلس در دس��ت 
بررس��ي اس��ت و با توجه به س��فر رييس كميسيون 
مجلس به اس��تان آذربايجان غربي و ش��ركت در اين 
اجلاس، اميد اس��ت حساس��يت تغيي��ر قوانين بيش 
از پيش در مجلس احس��اس ش��ده و اين قانون روند 
رو به رش��دي را طي كند. او خاطرنشان كرد: امروزه 
ب��ه نمايندگي از جامعه مهندس��ي اع��لام مي كنيم 
ك��ه جامعه مهندس��ي با رك��ود مواجه اس��ت و بايد 
 بتوانيم به مطالبات به حق جواب دهيم تا با اس��تفاده 
از اين فضا، در قانون جديد نظام مهندسي ساختمان 

تاثيرگذار باشيم. 
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اقتصاد اجتماعي12
دليل تاخير در پرداخت 

حق الزحمه امتحانات نهايي
ايس�نا| مع��اون توس��عه مديريت و پش��تيباني وزارت 
آم��وزش و پرورش از پيگيري كس��ري اعتبار پرداخت حق 
الزحمه امتحانات نهايي از سوي سازمان برنامه ريزي و بودجه 

و وزارت امور اقتصادي و دارايي خبر داد. 
حس��ين فرزانه گفت: در ابلاغي��ه تخصيص اعتباري كه 
29 خردادماه امس��ال از س��وي س��ازمان برنامه و بودجه به 
وزارت آموزش و پرورش ابلاغ شده است مبلغ 970 ميليارد 
ريال بابت پرداخت حق الزحمه امتحانات نهايي منظور شده 
ليك��ن با توجه به اولويت پرداخت حقوق و مزاياي كاركنان 
آم��وزش و پرورش اداره كل خزان��ه وزارت امور اقتصادي و 
دارايي ابتدا نسبت به تامين اعتبار حقوق اقدام كرده است؛ 
با توجه به اينكه بخشي از اين اعتبار براي حقوق خردادماه 
فرهنگيان به دليل اندكي افزايش قانوني آن نس��بت به ماه 
قبل مصرف شده است، پرداخت اين مورد به تاخير افتاد. او 
افزود: موضوع جبران كسري اعتبار براي پرداخت حق الزحمه 
امتحانات نهايي از طريق س��ازمان برنامه و بودجه و وزارت 
امور اقتصادي و دارايي در حال پيگيري اس��ت كه به محض 
دريافت اعتبار اقدام لازم براي پرداخت حق الزحمه امتحانات 
ب��ه عمل خواهد آمد. به گفته فرزانه، ضمنا وزارت آموزش و 
پرورش در چهارم خرداد ماه امسال مشكلات اجرايي موجود 
در راه پرداخت حق الزحمه  امتحانات نهايي را به س��ازمان 

برنامه و بودجه اعلام كرده است. 

طرح مجلسي ها براي تسهيل 
خروج زنانِ ورزشكار

ايلنا| رييس فراكسيون زنان مجلس شوراي اسلامي از 
طرح اين فراكسيون براي تسهيل خروج زنان از كشور خبر 
داد و گفت: ما يك اصلاحي��ه روي ماده 18 )خروج زنان از 
كشور( آورده و مصاديقي را مشخص كرديم كه خروج زنان 
از كشور راحت تر صورت گيرد. بطور مثال؛ زنان نخبه علمي 
و سياسي، زناني كه مشكلات اضطراري دارند يا مي خواهند 
به ديدار والدين بروند، ورزش��كاران، دانشجويان يا زناني كه 
قصد رفتن به حج دارند، فوت بستگان، شركت در المپيادها، 
از جمله اين مصاديق به ش��مار مي روند. قانون درباره خروج 
زنان وج��ود دارد اما ما بنا داريم، با ذكر اين مصاديق كار را 
آسان تر كنيم. رييس فراكسيون زنان مجلس شوراي اسلامي 
اضاف��ه كرد: باز هم اجازه را به دادس��تاني داديم تا درنهايت 
بتواند تصميم بگيرد؛ يعني به مراجع ذيصلاح اين اجازه داده 
ش��ده كه در موارد ديگر به غير از اين مصاديق اگر اضطرار 
تش��خيص داده ش��د، خروج زنان با اجازه دادستاني صورت 
گيرد. سلحش��وري افزود: اگر دادستان در 72 ساعت اجازه 
خروج را به خانمي ندهد يا با آن مخالفت كند، اين خانم به 
دادگاه درخواست دهد و در صورت موافقت، زن اجازه خروج 
خواهد داشت كه اين ش��رايط ويژه براي نخبگان ورزشي و 
علمي محس��وب مي شوند. سلحشوري با اشاره به اينكه روز 
گذشته دو فوريت اين طرح را به مجلس ارائه كرديم، گفت: 
ما اصرار كرديم كه اين طرح بايد دو فوريت باشد تا سريعتر 

در صحن مجلس بررسي و مورد تصويب قرار گيرد. 

 هزينه 270 ميليون دلاري
براي آموزش اتباع بيگانه

ايرن�ا| مديركل ام��ور اتباع و مهاج��ران خارجي وزارت 
كش��ور گفت: س��الانه 270 ميليون دلار از سوي جمهوري 
اسلامي ايران در زمينه ارائه خدمات آموزش و پرورش اتباع 
بيگانه هزينه اما تنها 2 ميليون دلار از اين هزينه ها توس��ط 

سازمان هاي بين المللي تامين مي شود. 
احمد محمدي فر افزود: كمك هاي سازمان هاي بين المللي 
در خصوص پناهندگان و مهاجران خارجي مقيم ايران قطع 
نشده ولي ميزان آن بس��يار اندك است. هم اكنون در بخش 
آموزش 420هزار دانش آموز اتباع بيگانه در ايران با سرانه 20 
ميليون ريال در س��ال تحصيل مي كنند. وي ادامه داد: افزون 
بر يك ميليون و 500 هزار پناهنده هم اينك بطور قانوني در 
اي��ران حضور دارند. همه اين افراد با كارت آمايش يا گذرنامه 
در جمهوري اسلامي ايران خدمات قانوني دريافت مي كنند. 
مدي��ركل امور اتباع و مهاجران خارجي وزارت كش��ور گفت: 
بين يك ميلي��ون تا يك ونيم ميليون نفر تبعه خارجي نيز به 
صورت غيرقانوني در ايران حضور دارند كه در حال سرشماري 
و بررسي آنها هستيم. مديركل امور اتباع و مهاجران خارجي 
وزارت كشور به مذاكرات صورت گرفته ميان ايران و افغانستان 
در خصوص كارت هاي آمايش مهاجران افغان نيز اشاره و بيان 
ك��رد: مذاكراتي در خصوص تغيير مهلت يك س��اله به س��ه 
س��اله براي دارندگان كارت هاي آمايش انجام شده و در اين 
زمينه هيچ مش��كل خاصي وجود ندارد. وي افزود: براي ورود 
قانوني به كشور هيچ محدوديتي قائل نيستيم. فعاليت هايي 
در خصوص لغو قوانين سخت گيرانه و ساده سازي ورود قانوني 

به ايران انجام شده است. 

بايد نوع طبقه بندي محرومان 
مشخص شود

فارس| در جلسه كميسيون حمايتي شوراي عالي رفاه 
و تامين اجتماعي يكسان سازي ضوابط پذيرش مددجويان 
در نهادهاي حمايتي، چگونگي اجراي مس��اعدت اجتماعي 
لايه هاي پاييني از طريق افزايش مستمري، تقسيم كار ميان 
كميس��يون هاي شوراي عالي رفاه و تامين اجتماعي، احكام 
بخش رفاه اجتماعي در برنامه شش��م توسعه مورد بحث و 
بررس��ي قرار گرفت. در اين جلس��ه همچنين گزارش��ي در 
خصوص وضعيت زنان سرپرست خانوار، سالمندان، كودكان 

در ايران و تدوين سياست هاي حمايتي از آنها ارائه شد. 
علي ربيعي وزير رفاه، در ابتداي اين جلسه پيرامون حمايت 
از مددجويان گفت: شناسايي افراد و سطح بندي خدمات جهت 
خروج از گردونه حمايتي و توانمند شدن افراد از طريق پنجره 
واحد و بسته شناس��ايي خدماتي صورت مي گيرد و به عنوان 
سياس��ت رفاهي دولت دوازده��م ارائه مي ش��ود. او ادامه داد: 
كاه��ش و محو فقر مطلق اولويت اصلي سياس��ت هاي رفاهي 
دولت دوازدهم اس��ت. بايد مباحث مطروحه در ش��وراي عالي 
رفاه آماده و دس��ته بندي هاي مورد نظر در اين خصوص انجام 
ش��ود. يكسان س��ازي ضوابط پذيرش مددجويان در نهادهاي 
حمايتي يكي از مش��كلات ما بوده اس��ت كه اميدوارم در اين 
زمينه تفاهم هاي لازم صورت گرفته، گام هاي بلندتري برداشته 
شود. او افزود: نوع طبقه بندي و چينش افراد تحت حمايت بايد 
براساس طبقه بندي و نوع حمايت مشخص شود تا بتوان براي 
آنه��ا برنامه خروج از حمايت را در نظر گرفت. وزير تعاون، كار 
ور فاه اجتماع��ي در ادامه گفت: براي افراد طوري برنامه ريزي 
مي ش��ود كه ب��ا آموزش هاي متناس��ب با توانايي هايش��ان و 
آموزش هاي فني-حرفه يي از چرخه حمايت خارج شوند. بايد 
ب��ا اولويت قرار دادن افراد مددجو جهت دريافت وام هاي ارزان 
و انجام كار در قالب تعاوني ها، ش��يوه حمايت از آنها از ش��كل 

حمايتي خارج و به سوي توانمندسازي حركت كند.

اخبار

سخنگوي كميسيون قضايي مجلس از اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر خبر داد 

  اعدام حذف نشد، سخت تر شد

رييس ستاد ملي مقابله با پديده گرد و غبار: 

سدسازي هاي تركيه براي منطقه نگران كننده است
نخستين اجلاس بين المللي مقابله با گرد وغبار كه هفته گذشته 
با حضور 4۳ كش��ور برگزار ش��د، با حاش��يه هايي همراه بود. يكي از 
بحث برانگيزترين حاشيه ها، اظهارنظر نمايندگان هيئت اعزامي تركيه 
در مورد عدم تاثير سدس��ازي هاي اين كشور در توفان هاي گردوغبار 
منطقه بود كه در اين باره، رييس ستادملي مقابله با گردوغبار اظهار 
كرد: ضرر و زياني كه تاكنون از بابت بروز توفان ها به ايران وارد شده 
مس��لما بر اثر كم آبي حاكم بر عراق، رها ش��دن كشاورزي و كاهش 
منابع آب در اين كشور بوده است اما به دليل ناامني در عراق و وجود 
عوامل مختلف در بروز گرد وغبار تفكيك تاثير سدسازي هاي تركيه 

از سايرعوامل ساده نيست. 
طي ماه هاي گذشته كارشناسان و فعالان محيط زيست كشور بارها 
در مورد اثرات منفي ناشي از سدسازي هاي تركيه بر كشورهاي همسايه 
به ويژه اي��ران ابراز نگراني كرده اند. مجم��وع اظهارنظر مقامات، مديران، 
كارشناس��ان و فعالان محيط زيس��ت كشور باعث ش��د تا رييس هيات 
اعزام��ي تركيه به ايران در اجلاس بين المللي مقابله با گرد و غبار موضع 
دولت خود در اين باره را اعلام كند. فضلي چرمن كه در دستگاه خارجه 
تركيه نيز فعال اس��ت در حاش��يه اج��لاس وزرا در 12 تيرماه با حضور 
در جمع خبرنگاران، تاثير س��دهاي تركيه در وقوع توفان هاي منطقه را 
بطور كامل رد كرد و ادعاي كارشناس��ان ايران��ي را در اين باره بي پايه و 
اساس دانست. ضياءالدين شعاعي رييس ستاد ملي مقابله با پديده گرد 
و غبار در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اظهارنظر رييس جمهور كشورمان 
درباره تاثيرات منفي سدس��ازي هاي تركيه بر وضعيت زيس��ت محيطي 
كش��ورهاي همسايه در سخنراني خود در افتتاحيه كنفرانس بين المللي 
گردوغب��ار مي گويد: در بيانات آقاي رييس جمه��ور خيلي بطور واضح و 
روشن مطرح ش��د كه وقتي قرار است كشوري از منابع طبيعي حوزه ها 
استفاده كند فرآيند بايد برد-برد و به نحوي باشد كه هم كشور بهره بردار 
از اقدامات خود منفعت ببرد و هم كشورهاي پايين دست متضرر نشوند. 
رييس جمهور از جمله به كشور تركيه اشاره كرد و گفتند كه در بالادست 
اقدام به عمليات استحصال و نگهداري آب در قالب سدهاي متعدد شده 
اس��ت بنابراين لازم اس��ت به مديريت آب، حوزه يي نگاه كرد تا س��هم 
پايين دس��ت و محيط زيست رعايت ش��ود. وي مي افزايد: اظهارات آقاي 

رييس جمهور و تاكيد س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت بر اين است كه 
بحث حق آبه ها جدي گرفته ش��ود چون ما تجربه جنگ عراق را داريم و 
ديديم كه وقتي مردم براثر ناامني منطقه را ترك و اراضي كشاورزي را رها 
كردند، در كنار پديده خشكسالي چه بحران عظيمي به صورت توفان هاي 

گرد و غبار منطقه را درگير كرد. 

 تركيه بايد وارد مذاكره شود
شعاعي تاكيد مي كند: نگران هستيم كه وقتي توان استحصال آب در 
بالادس��ت وجود دارد، در آينده ممكن اس��ت تركيه آب را عادلانه توزيع 
نكند يا بر اثر يك درگيري سياس��ي آب را قطع كند و معضلي كه امروز 
داريم در سال هاي بعد هم تكرار و تشديد شود. نگاه آقاي رييس جمهور 
اين بود كه گرد و غبار مرز نمي شناسد و براي كنترل آن كشورها بايد با 
يكديگر تعامل داشته باشند و مديريت آب با مشاركت همه ذي نفعان و به 
اصطلاح با نگاه برد-برد باشد. در اين صورت تركيه مكلف است در مورد 
حق آبه و محيط زيس��ت پايين دست با كش��ورهاي همسايه وارد مذاكره 

شود و اين مسائل را بطور جدي در نظر بگيرد. 

 سدسازي نگران كننده
وي در پاس��خ به پرسش��ي درباره ميزان درستي ادعاي تركيه مبني 
بر انجام ارزيابي زيس��ت محيطي براي سدسازي هاي اين كشور مي گويد: 
در ش��رايط حاض��ر تركيه توان��ي را در كنترل آب در بالادس��ت فرات و 
دجله ايجاد كرده اس��ت كه مي تواند در شرايط وقوع بحران هاي سياسي 
صددرصد آورد فرات و ۶0 در صد آورد دجله را كنترل كند. اين وضعيت 
با در نظر گرفتن بحران هاي سياسي منطقه، موضوع نگران كننده يي است. 
ش��عاعي تاكي��د مي كند: اگر منش��أ و مصرف آب داخل مرز باش��د 
نگراني ها به اين شكل نيست. كرخه و هورالعظيم يك نمونه واضح است 
چون در شرايطي كه ما آب كافي در پشت سد كرخه داريم و تشخيص 
دهيم كه رفع بخشي از بحران گردوغبار در جنوب خوزستان با استفاده از 
اين آب قابل حل است مي توان با انتقال آب كرخه به هورالعظيم، به خوبي 
بح��ران را كنترل كرد. براي همين هم از س��ال 9۳ تاكنون 4.2ميليارد 
مترمكعب آب به سمت هورالعظيم رها شد و امروز مشكل توفان گرد و 

غبار از اين منشأ مرتفع شده است اين درحالي است كه در صورت استقرار 
منبع آب در خارج از مرزها مثل درياچه هامون در ش��رق و بين النهرين 
در غ��رب، كنترل آب در اختيار كش��ورهاي ديگر ق��رار مي گيرد و اين 
مساله، نگران كننده مي شود. بديهي است بايد در محاسبات حق آبه هاي 
پايين دست به مديريت گرد و غبار توجه شود و در رودهاي هيرمند، دجله 
و فرات، رهاسازي آب كافي توسط كشور كنترل كننده آب براي مقابله با 

بحران هاي گرد و غبار تضمين شود. 
رييس س��تاد مقابله با گرد و غبار مي افزايد: درس��ت است كه امروز 
تركيه مي تواند ادعا كند خشكس��الي، خشك كردن دوسوم هورالعظيم 
براي اكتشافات نفتي و احداث سدهاي بسيار و آبگيري در درياچه صدام 
)درياچه مركزي( توسط دولت عراق عامل بروز مشكلات بروز توفان هاي 
گرد و غبار با منشأ كشورعراق است كه اثبات يا نفي اين ادعا كار آساني 
نيست ولي مسلم است وقتي كنترل آب در دست كشور بالا دست است 
و قرارداد روش��ني هم در نش��ان دادن ميزان تعهد اين كشور در رعايت 

حق آبه هاي پايين دست وجود ندارد، مساله نگران كننده مي شود. 
وي مي افزايد: اگر تركيه در انجام تعهدات رهاسازي حق آبه ها كوتاهي 
كند ضرر آن نه تنها متوجه كش��ور عراق اس��ت بلكه كشور ايران را هم 
دچار مشكل جدي زيست محيطي و آلودگي ناشي از گرد و غبار مي كند 
بنابراين پيشنهاد آقاي رييس جمهور اين بود كه نگاه به موضوع برد-برد 
باشد نه به ش��كل بهره برداري و بدون توجه به محيط زيست كه همين 
موض��وع موجب عكس العمل در نمايندگان تركيه در اجلاس گرد و غبار 
ش��د. شعاعي در ادامه در مورد ضرورت روشن شدن سهم سدسازي هاي 
تركيه در بروز گرد و غباردر ايران مي گويد: نمي توان بطور مشخص بيان 
كرد كه چه ميزان پروژه »گاپ« در افزايش تعداد روزهاي گرد و غبار در 
اس��تان هاي غربي از ۳2 روز به 1۳2 روز در س��ال تاثير داشته است ولي 
بطور مس��لم افزايش تعداد توفان هاي گرد و غبار ناشي از كم آبي است و 
چون پروژه »گاپ« در صورت بي توجهي به حقوق پايين دس��ت مي تواند 
عامل كم آبي شديد در منطقه شود پس نگراني دولت ايران منطقي است 
البته تاثير اين پروژه ها قابل ارزيابي است اما هنوز كار تحقيقاتي مدوني 

در اين زمينه انجام نشده است. 
رييس س��تاد ملي مقابله گرد و غبار با اشاره به نقش سدسازي هاي 

ع��راق روز دجله و فرات مي گويد: طرح هاي اس��تحصال آب در عراق نيز 
در بر هم زدن روند طبيعي منطقه و تشديد توفان هاي گرد و غبار موثر 
بوده اس��ت كه با تفاهم انجام شده با كشورعراق اميدواريم در اين زمينه 
همكاري هاي متقابل براي هماهنگي در نظام هاي مديريتي آب و زمين 

با عراقي ها داشته باشيم. 
ش��عاعي درب��اره پيگي��ري تاثيرسدس��ازي هاي تركيه ب��ر وضعيت 
زيست محيطي منطقه توسط سازمان حفاظت محيط زيست با تاكيد بر 
اينكه اين س��ازمان به تنهايي مسوول پيگيري چنين موضوعي نيست و 
فعاليت همه دستگاه ها از جمله دستگاه ديپلماسي كشور را طلب مي كند، 
مي گويد: پيگيري اين موضوع در دس��تور كار كميس��يون هاي مجلس 
شوراي اسلامي، وزارت امور خارجه، وزارت نيرو و سازمان حفاظت محيط 
زيست قرار دارد كه به صورت همكاري مشترك و كارگروه هاي مشخص، 
موضوع را پيگيري مي كنند. رييس ستاد مقابله با گرد و غبار معتقد است 
پيگيري اين موضوع نياز ب��ه درايت دارد. وي تاكيد مي كند: بايد اهداف 
پروژه گاپ مرور، نگاه دولت تركيه به پروژه بررسي و هشدارهاي لازم در 
اين زمينه داده شود همچنين كش��ورهاي ذي نفع بايد بتوانند با تركيه 
تعامل داشته باشند تا پروژه هاي انجام شده حداقل اثرات زيست محيطي 
را در منطقه داشته باشد و دولت ايران نيز در تمام دستگاه ها اين موضوع 

را به عنوان يك دغدغه جدي پيگيري مي كند. 

 ضرورت ديد علمي و منطقي در مطالبات مدني
ش��عاعي در پايان در مورد فعاليت هاي مدني ش��كل گرفته در ايران 
براي مقابله با سدس��ازي هاي تركيه تاكيد مي كند: همه نهادها از جمله 
س��ازمان هاي مردم نهاد كه در بيان مطالب و اي��راد اتهام به خصوص در 
پويش هايي كه در فضاي مجازي ايجاد مي كنند به مسائل با ديد علمي و 
منطقي و به دور از هرگونه برخوردهاي احساسي توجه كنند چون طرح 
نادرست مطالب مي تواند نتايج منفي به بارآورد. اين كار بايد از فضاهاي 
غير تخصصي و جنجالي خارج شود و در فضاي منطق و خرد علمي مورد 
موشكافي و بررسي قرار گيرد البته دستگاه هاي دولتي موظف هم بايد با 
دقت مسائل را پايش كنند و مورد تجزيه و تحليل قرار دهند چون هرگونه 
غفلت مي تواند ضرر و زيان هاي جبران ناپذيري را براي كشور داشته باشد. 

به گفته سخنگوي كميسيون قضايي و حقوقي، پرونده 
ط��رح مربوط به تغيير مجازات اع��دام در قانون مبارزه با 
مواد مخدر در اين كميس��يون بسته شده و چشم انتظار 

تصويب در صحن علني است. 
 طرح كاهش مجازات اعدام از مجلس نهم در دستور 
كار نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي قرار گرفت. اين 
طرح ب��ا هدف كاهش مج��ازات اع��دام و تاثيرگذاري و 
بازدارندگي مورد توجه كارشناسان و حقوقدانان مجلس 
قرار گرفت اما با وجود برگزاري جلسات متعدد با متوليان 
مبارزه ب��ا موادمخدر و حتي كارشناس��ان و متخصصان 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام به دلي��ل اختلاف نظر 

بسيار به نتيجه نرسيد. 
طرح الحاق يك ماده به قانون مبارزه با مواد مخدر اما 
مجددا در مجلس دهم ش��وراي اسلامي توسط تعدادي 
از نمايندگان تهيه و در دس��تور كار كميس��يون قضايي 
و حقوق��ي مجلس ق��رار گرفت. اين طرح پ��س از انجام 
اصلاحات و درج نظرات كارشناسي در دستور كار صحن 
علني ق��رار گرفت اما پس از تصويب ماده واحده، نظرات 
متعدد پيرامون بندهايي از اين ماده س��بب شد تا مجددا 
به كميسيون قضايي و حقوقي براي اصلاحات تخصصي تر 
ارجاع ش��ود. بعد از ارجاع اين طرح شرايط مجرمان براي 
كاهش مجازات اعدام به گونه يي در كميسيون قضايي و 
حقوقي رقم خورد كه قيد وزن براي توليد، توزيع، حمل، 
نگهداري و وارد كردن موادمخدر به كلي از مجازات اعدام 
حذف و اعدام تنها مشمول سركرده هاي قاچاق موادمخدر 
و كساني شد كه با استفاده از سلاح گرم مرتكب اين جرم 
شوند. بنابراين بعد از انجام اصلاحات مجدد اين طرح به 

هيات رييسه جهت بررسي در صحن علني ارسال شد. 
ح��ذف بند اين طرح در رابطه با توليد، توزيع، حمل، 
نگه��داري و وارد كردن موادمخدر جهت تعيين مجازات 
اع��دام واكنش ه��ا و مخالفت هاي متع��ددي را به همراه 
داشت بطوري كه متوليان مبارزه با مواد مخدر، مسوولان 
قوه قضاييه و وزارت دادگستري و دادستاني كل كشور به 
عنوان مخالفان با رايزني  و مذاكره با هيات رييسه تلاش 
كردن��د تا اين طرح مجدد و براي بار دوم به كميس��يون 
قضاي��ي و حقوق��ي جهت اص��لاح ارجاع ش��ود. در واقع 
مخالف��ان بر تعيين قيد وزن جهت تعيين مجازات اعدام 

تاكيد داشتند. 
براين اس��اس طرح الحاق يك ماده به قانون مبارزه با 
مواد مخدر براي دومين مرتبه به اين كميسيون ارجاع و 
اصلاحات در حضور دادس��تان كل كش��ور و معاونان قوه 

قضايي��ه انجام گرفت. در جري��ان اين اصلاحات مجازات 
اع��دام براي توليد، توزيع، حمل، نگه��داري و وارد كردن 
100 كيلوگرم موادمخدر سنتي و 2 كيلوگرم موادمخدر 
صنعت��ي در نظ��ر گرفته و تصويب ش��د. ل��ذا اين طرح 
هم اكنون به هيات رييس��ه جه��ت تعيين تكليف نهايي 

ارسال شده است. 
حس��ن نوروزي در گفت وگو با خبرنگار خانه ملت در 
توضيح طرح مصوب الحاق ي��ك ماده به قانون مبارزه با 
مواد مخدر بعد از ويرايش و اصلاح مجدد در كميس��يون 
قضايي و حقوقي مجلس، گفت: بر اساس ماده واحده اين 
طرح »يك ماده به عنوان ماده 45 به قانون مبارزه با مواد 
مخ��در مصوب 1۳۶7/8/۳ و اصلاحات بعدي آن الحاق و 

شماره ماده 45 قانون به ماده4۶ اصلاح مي گردد.«
نماين��ده مردم بهارس��تان و رباط كري��م در مجلس 
ش��وراي اسلامي، تصريح كرد: بر اس��اس ماده 45اصلاح 
شده و مصوب كميس��يون قضايي و حقوقي »مرتكبين 
جرايمي ك��ه در اين قانون داراي مجازات اعدام يا حبس 

ابد هستند در صورت احراز يكي از شرايط ذيل در حكم 
مفس��د  في الارض محس��وب و به مجازات اعدام و ضبط 
اموال ناشي از مواد مخدر يا روان گردان محكوم و در غير 
اين صورت حسب مورد »مشمولين به اعدام« به »حبس 
درجه يك تا س��ي سال« و جزاي نقدي درجه يك تا دو 
برابر حداقل آن »مش��مولين به حب��س ابد« به حبس و 

جزاي نقدي درجه 2 محكوم مي شوند.«
وي اف��زود: در حقيقت »مواردي كه مباش��ر جرم يا 
حداقل يكي از شركاء، حين ارتكاب جرم سلاح كشيده يا 
به قصد مقابله با مامورين سلاح گرم يا شكاري به همراه 
داشته باشند. )منظور از سلاح در اين بند سلاح و مهمات 
موضوع قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان 
س��لاح و مهمات غيرمجاز مصوب 1۳90/۶/7 اس��ت.(« 

محكوم به مجازات اعدام مي شود. 
ن��وروزي ادامه داد: همچنين »در صورتي كه مرتكب 
نقش سردس��تگي )موضوع م��اده 1۳0 قان��ون مجازات 
اس��لامي مصوب 1۳92( يا پشتيبان مالي يا سرمايه گذار 

را داش��ته ي��ا از اطف��ال و نوجوانان كمتر از 18 س��ال يا 
محجورين براي ارتكاب جرم اس��تفاده كرده باش��د« هم 

محكوم به مجازات اعدام مي شود. 
اي��ن نماينده مردم در مجلس ش��وراي اس��لامي در 
توضيح مهم ترين بند اين ماده واحده پيرامون س��اخت، 
تولي��د، توزيع، ف��روش و وارد ك��ردن موادمخدر، گفت: 
پس از مباحث كارشناسي مفصل و ايراد نظرات مختلف 
نمايندگان در كميسيون قضايي به اين اجماع رسيدند كه 
مجازات »ساخت، توليد، توزيع، فروش و وارد كردن، مواد 
موضوع ماده 4 قانون )بنگ، چرس، گراس، ترياك، شيره، 
س��وخته يا تفاله ترياك( مشروط بر اينكه بيش از يكصد 
كيلوگرم باش��د و مواد موضوع م��اده 8 قانون )هرويين، 
مرفي��ن، كوكايين و ديگر مش��تقات ش��يميايي مرفين 
و كوكايين و س��اير مواد( مش��روط بر اينك��ه بيش از دو 
كيلوگرم باشد و در خصوص )صدور، ارسال، خريد، حمل، 
نگهداري، مخفي كردن ي��ا در معرض فروش قرار دادن( 
م��واد موضوع م��اده 8 در صورتي كه بيش از 5 كيلوگرم 

باشد.« اعدام در نظر گرفته شود. 
نوروزي يادآور ش��د: در »مواردي كه مرتكب به علت 
ارتكاب جرايم موضوع اين قانون سابقه محكوميت قطعي 
اعدام يا حبس ابد يا حبس بيش از پانزده س��ال داش��ته 
باش��د.« محكوم به اعدام مي شود، البته در موارد موضوع 
اين بند چنانچه مرتكب فاقد سابقه محكوميت به حبس 
بيش از دو سال به علت ارتكاب جرايم موضوع اين قانون 
باش��د به مجازات حبس درجه يك تا سي سال و جزاي 

نقدي درجه يك تا دو برابر حداقل آن محكوم مي شود. 
اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اسلامي با بيان 
اينكه در مورد جرايم موضوع اين قانون كه حبس بيش از 
5 سال دارد مرتكب بايد حداقل مجازات قانوني را تحمل 
كند، تصريح كرد: در مجازات بيشتر از اين مدت اما به جز 
تبصره ماده ۳8 اين قانون مشمول تعليق، آزادي مشروط 
و مرخصي از زندان و س��اير نهادهاي ارفاقي نخواهد شد. 
در صورت��ي كه حكم به مجازات بيش از حداقل مجازات 
قانون باش��د، دادگاه مي تواند بخشي از مجازات حبس را 
پ��س از گذراندن حداقل مجازات قانوني به مدت 5 تا10 
س��ال تعليق كند. وي افزود: بر اس��اس ديگر تبصره هاي 
اي��ن طرح »مقررات فوق در م��ورد احكام اعدام و حبس 
اب��د كه قطعيت يافت��ه با رعايت بند ب م��اده 10 قانون 
مجازات اس��لامي نيز قابل اعمال است.« در حقيقت بند 
ب ماده قانون مجازات اسلامي تاكيد دارد كه اگر مجازات 
جرمي به موجب قانون لاحق، تخفيف يابد، قاضي اجراي 
احكام موظف اس��ت قبل از ش��روع به اج��راء يا در حين 
اج��راء از دادگاه صادركننده حكم قطع��ي، اصلاح آن را 
طب��ق قانون جدي��د تقاضا كند. محكوم ني��ز مي تواند از 
دادگاه صادركننده حكم، تخفيف مجازات را تقاضا نمايد. 
به نوعي كه دادگاه صادركننده حكم با لحاظ قانون لاحق، 

مجازات قبلي را تخفيف مي دهد. 
نوروزي ادامه داد: در تبصره ديگر طرح مذكور در مورد 
محكوميني كه با برخورداري از عفو، مجازات آنان تخفيف 
يافته تاكيد ش��ده كه مقررات فوق در صورتي كه به حال 

مرتكب مساعدتر است قابل اجراء باشد. 
سخنگوي كميسيون قضايي و حقوقي مجلس شوراي 
اسلامي يادآور شد: در تبصره پاياني طرح الحاق يك ماده 
به قانون مبارزه با موادمخدر »قوه قضاييه با همكاري ستاد 
مبارزه با مواد مخدر و وزارت دادگستري ظرف مدت يك 
سال از زمان لازم الاجراء شدن اين قانون اقدامات قانوني 
لازم جهت بازنگري در قانون مبارزه با مواد مخدر را بايد 

به عمل آورد.«

ي��ك حقوقدان مي گويد در ماده 157 قانون كار قيد ش��ده 
اس��ت كه مرجع رس��يدگي به اختلافات كارگ��ر و كارفرما در 
قرارداده��اي كارآم��وزي هيات هاي تش��خيص و حل اختلاف 
هس��تند اين در حالي اس��ت كه اين حق قانوني از برنامه هاي 

اشتغال دولت حذف شده است. 
سهراب قنبري، حقوقدان در گفت وگو با ايلنا، اظهار داشت: 
ب��ا وجود اينكه در ماده 157 قانون كار به صراحت قيد ش��ده 
اس��ت كه مرجع رس��يدگي به اختلافات كارگ��ر و كارفرما در 
قرارداده��اي كارآم��وزي هيات هاي تش��خيص و حل اختلاف 
ادارت كار هستند اما در آيين نامه هاي طرح هاي اشتغال دولت 

اشاره يي به اين حق قانوني نشده است. 
وي ب��ا بي��ان اينكه اين امر ب��ه معناي بلاموض��وع نمودن 
حداقل ه��اي حمايتي قانون كار اس��ت، افزود: تنها مراجع حل 
اخت��لاف از صلاحيت لازم براي رس��يدگي به اختلافات روابط 
كار برخوردار هس��تند و جايگزين نمودن آن با مراجع ديگر به 

منزله دور زدن قانون است. 
قنبري با اش��اره به تبص��ره ماده 9 دس��تور العمل اجرايي 
طرح مه��ارت آموزي، اف��زود: در تبصره 9 اين دس��تورالعمل 
مرجع رس��يدگي به اختلافات مهارت آموز و مربي )استادكار( 
»تشكل صنفي يا صنعتي مربوطه« معرفي شده است البته اگر 
نتيجه يي حاصل نش��ود استادكار براي رسيدگي هاي بيشتر به 

»اداره كل« معرفي مي شود. 
وي ب��ا بيان اينكه در ماده 19 دس��تور العمل اجرايي طرح 
كارورزي نيز مرجع رسيدگي به اختلافات كارگري كارفرمايي 

كميت��ه مش��ترك از نمايندگان س��ازمان فن��ي و حرفه يي و 
دس��تگاه هاي اجرايي خواهند ب��ود، افزود: با در نظر داش��تن 
انتقاداتي كه از اين طرح ها وجود دارد اين امر قابل پيش بيني 
است كه به زودي شاهد افزايش اختلافات ميان مشمولان اين 
طرح ها و كارفرمايانشان باشيم. اين حقوقدان در پايان تصريح 
كرد: خرد جمعي حكم مي كند كه در تدوين دس��تور العمل ها، 
طرح ه��ا و لوايح از قانون م��ادر اطاعت كنيم از اين رو دولت ها 
فارغ از هر نوع گرايش فكري موظف هستند كه چارچوب هاي 

قانوني را حفظ كنند و به آن پايبند باشند. 

جاي خالي مراجع حل اختلاف در برنامه هاي اشتغال زايي
عضو هيات مديره س��ازمان تامين اجتماعي با اش��اره به اينكه 
سازمان به سمت پاسخگويي پيش رفته است، گفت: بودجه سازمان 
تامين اجتماعي در سال گذشته 72 هزار ميليارد تومان بوده است 
كه 42 هزار ميليارد تومان آن به پرداخت حقوق مستمري بگيران 

و بازنشستگان اختصاص يافته است. 
محمدعلي همتي ادامه داد: بزرگ ترين اقدام س��ازمان تامين 
اجتماعي در حال حاضر پرداخت مس��تمري ها بوده اس��ت كه به 
موقع پرداخت شده اس��ت. او افزود: امسال بودجه سازمان تامين 
اجتماعي به 82 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است كه 20 هزار 

ميليارد تومان آن در بخش درمان هزينه خواهد شد. 
همتي در گفت وگو ب��ا فارس گفت: درمان تامين اجتماعي به 
دو بخش درمان مستقيم كه مراكز درماني ملكي تامين اجتماعي 
مي ش��وند و درمان غيرمستقيم كه مراكز طرف قرارداد با سازمان 
تامين اجتماعي هس��تند تقس��يم مي ش��ود. همتي ادامه داد: در 
درمان مستقيم، 4 هزار ميليارد تومان مابقي در درمان غيرمستقيم 
هزينه مي شود. او افزود: قبل از طرح تحول نظام سلامت، سازمان 
تامين اجتماعي ماهانه ۳80 ميليارد تومان به مراكز طرف قرارداد 
پرداخ��ت مي كرد كه بعد از اجراي طرح تحول نظام س��لامت، به 
يك هزار ميليارد تومان در ماه افزايش يافته است و اين طرح 2.5 
برابر هزينه هاي درمان را افزايش داده است و همياري بزرگي است 
كه سازمان تامين اجتماعي براي طرح تحول نظام سلامت داشته 
اس��ت. او با اشاره به اينكه بنده گله يي از همكاران وزارت بهداشت 
نيز دارم، گفت: وزارت بهداشت به عنوان توليت نظام سلامت،  كار 
بسيار خوبي را در طرح تحول آغاز كرده است و گله بنده آنجاست 

كه دوس��تان وقتي گفته مي ش��ود وزارت بهداش��ت توليت نظام 
س��لامت را دارد، بايد مراقب همه كساني كه در اين نظام سلامت 
خدمت مي كنند باشد و هر تصميمي كه بگيرند بايد ببينند كه چه 

تاثيري روي زيرمجموعه ها دارد. 
همتي گفت: ما در اين زمينه دچار مش��كلاتي هستيم، وزارت 
بهداش��ت تصميم هايي ك��ه درباره ط��رح تحول نظام س��لامت 
مي گرف��ت، دقت نمي كرد كه اين تصميم چه تاثيري روي تامين 
اجتماعي يا س��ازمان بيمه نيروهاي مسلح مي گذارد، چرا كه اين 

سازمان ها نيز توليد درمان مي كنند. 

بودجه ۸2 هزار ميلياردي تامين اجتماعي
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سامانهاملاكواسكانكشورباتاخير18ماههراهاندازيميشود

امكان شناسايي كامل خانه هاي خالي از سال آينده
گروهراهوشهرسازي|

مديركل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسكن وزارت 
راه و شهرس��ازي از راه اندازي مقدماتي سامانه املاك 
و اس��كان كش��ور در تابستان س��ال جاري خبر داد. 
س��امانه يي كه ق��رار بود در ابتداي س��ال 95 و براي 
اجراي اصلاحيه قانون ماليات مستقيم اجرايي شود، 
اما به علت بي توجهي متوليان آن، با تاخير 18 ماهه 
راه اندازي مي شود. علي چگني با اعلام خبر راه اندازي 
مقدماتي سامانه املاك و اسكان كشور، در تابستان و 
تكميل و بهره برداري كامل سامانه در پايان سال 96، 
مي گويد: مراحل اوليه س��امانه انجام شده و به زودي 
مرحله تكميلي را با همكاري نهاد رياست جمهوري و 

ساير دستگاه ها پيش خواهيم برد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، 
چگن��ي ادامه مي دهد: قانونگذار مقرراتي براي مقابله 
خالي نگه داش��تن واحدهاي مسكوني تصويب  كرده 
اس��ت، زيرا كمبود عرضه مسكن و خالي نگه  داشتن 
منازل مسكوني همواره يكي از معضلات جامعه بوده  
به همين س��بب قانونگذار اين بار از اهرم ماليات براي 
 رفع اين مش��كل و افزايش عرضه مس��كن بهره برده 

اس��ت. مديركل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��كن 
و  راه  وزارت  مي افزاي��د:  شهرس��ازي  و  راه  وزارت 
شهرس��ازي از زمان ابلاغ قانون، فعاليت  خود را آغاز 
كرد و اق��لام اطلاعاتي و ش��اخص هاي آماري مورد 
نياز را مورد بررس��ي قرار داد. به گفته وي، در همين 
رابطه، جلس��ات متع��ددي با دس��تگاه هاي مختلف 
كش��ور اعم از درون و بيرون دولت تش��كيل ش��د و 
همچنين با سازمان هاي تابعه وزارت راه و شهرسازي، 
هماهنگي ه��اي لازم به عمل آمد. در عين حال، يك 
شركت فعال در زمينه انفورماتيك نيز انجام سيستم 
نرم افزاري فوق را با نظارت وزارت راه و شهرسازي در 
دست دارد. اين سامانه به صورت مقدماتي در تابستان 
اجرايي مي شود و برنامه تكميلي سامانه هم در دست 
اجراس��ت تا به تدريج اطلاعات موجود در كش��ور به 
س��امانه املاك متصل ش��ده و س��امانه به طور كامل 
راه اندازي ش��ود. مديركل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد 
مس��كن درباره زم��ان تقريبي راه ان��دازي كامل اين 
سامانه مي گويد: برآورد دقيقي نمي توان ارائه كرد اما 
پيش بيني مي ش��ود دوره تكميلي سامانه املاك يك 

سال به طول انجامد. 
چگني اظهار مي كند: استفاده و بهره برداري از اين 

سامانه از تابستان سال جاري شروع مي شود و وزارت 
راه و شهرس��ازي آن را به ص��ورت آنلاي��ن دراختيار 
س��ازمان امور مالياتي و وزارت اقتص��اد و دارايي قرار 
مي ده��د تا بتوانند از آن در اجراي قانون ماليات هاي 

مستقيم بهره گيرند. 
وي تصريح مي كند: اين س��امانه بايد گام به گام 
تقويت و تكميل ش��ود و خروجي ه��اي آن به تدريج 

تدقيق شود تا در پايان سال 96، تكميل شود. 

كاهشحجمدرآمدهايمالياتي
ايجاد س��امانه املاك و اسكان كشور به عهده 
وزارت راه و شهرس��ازي اس��ت و اين وزارتخانه 
موظ��ف بود ك��ه حداكثر 6 ماه پ��س از تصويب 
قانون ماليات هاي مس��تقيم )ابتداي س��ال 95(، 
اي��ن س��امانه را راه ان��دازي كند اما اي��ن تاخير 
طولاني در ايجاد س��امانه املاك ف��ارغ از اينكه 
تخطي از قانون محس��وب مي ش��ود، مي توانست 

حجم دريافتي ماليات حوزه مس��كن را افزايش 
دهد. ناگفت��ه نماند باتوجه به اينك��ه راه اندازي 
كامل س��امانه املاك و اس��كان كش��ور از پايان 
س��ال جاري انجام مي شود، اجراي اين قانون به 
س��ال آينده موكول مي ش��ود كه اين موضوع به 
معناي تاخير دوس��اله در اج��راي قانون ماليات 
ب��ر خانه ه��اي خال��ي و از دس��ت رفت��ن حجم 

قابل توجهي از وجوه مالياتي است. 

افزايشياتثبيتآمارخانههايخالي
يك��ي ديگر از تبع��ات منفي تاخي��ر در راه اندازي 
س��امانه املاك و اس��كان كش��ور را مي توان تثبيت 
ي��ا حتي افزايش آم��ار خانه هاي خالي دانس��ت، زيرا 
ماليات بر خانه هاي خالي ابزاري اس��ت كه از احتكار 
مسكن تاحدودي جلوگيري مي كند و حتي مي توان با 
قاطعيت اعلام كرد كه درواقع مي توان گفت كه راهكار 
اصلي كنترل احتكار مسكن، دريافت اين نوع ماليات 
است. اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي با كمك 
سامانه املاك و اسكان كشور هزينه خالي نگه داشتن 
واحدهاي مس��كوني را افزايش مي دهد، اگرچه هزينه 
توليد يك واحد مسكوني در مقايسه با كالاهاي ديگر 
بسيار بالاست و عقل اقتصادي ايجاب مي كند استفاده 
بهينه يي از اين كالاي اقتصادي شود، اما با وجود اين، 
هم اكنون تعداد واحدهاي مس��كوني خالي از س��كنه 
بسيار بالاست و يكي از اقدام هاي پيشگيرانه دولت در 
اين زمينه، كنترل احتكار مسكن با دريافت ماليات از 
خانه هاي خالي اس��ت، اين موضوع باعث مي شود كه 
تعداد واحدهاي مسكوني عرضه شده در بازار خريد و 
فروش يا اجاره افزايش يابد. عدم اجراي قانون ماليات 
بر خانه هاي خالي بر بازار املاك كشور هم اثراتي منفي 
به همراه داش��ت، زيرا با اجراي اين قانون تا حدودي 
حجم واحدهاي مسكوني احتكاري كاهش مي يافت اما 
تاخير در اجرايي شدن آن، موجب تثبيت يا حتي رشد 
آمار واحد خالي در كش��ور طي دو،  سه سال گذشته 
ش��د. طبق نتايج آخرين سرشماري مسكن و نفوس، 
 طي 5ساله 1390 تا 1395، حدود 2.5 ميليون واحد 
خالي در كش��ور ثبت شده اس��ت. اين درحالي است 
 كه همي��ن حدود، اقامتگاه دوم نيز در كش��ور وجود 

دارد. 
در پايان پيش��نهاد مي ش��ود، كوتاهي وزارت راه و 
شهرسازي در اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي 
و تاخير در راه اندازي س��امانه املاك و اس��كان كشور 
به دلي��ل تبعات منفي اقتص��ادي و اجتماعي رخ داده 
مورد بررس��ي قرار گيرد. اگرچه برخي كارشناسان و 
صاحب نظران معتقدند تاخير رخ داده در راه اندازي اين 
س��امانه، به دليل ركود حاكم بر مسكن و تلاش براي 
فشار كمتر بر فعالان مس��كن بوده است اما حتي در 
صورت صحيح بودن اين گمانه زني، بي توجهي به قانون 
و كاهش حجم درآمدهاي مالياتي موضوعاتي نيستند 

كه راحت بتوان از كنار آنها عبور كرد. 

مالكپلاسكودرحال
طراحينقشهجديد

عابد ملكي، ش��هردار منطقه12 شهر تهران در مورد 
آخرين وضعيت س��اخت و س��از در محل سابق پلاسكو 
توضيحات��ي ارائه كرد. به گزارش ايس��نا، ملكي در مورد 
آخرين وضعيت س��اخت س��اختماني جدي��د در محل 
پلاس��كو س��ابق با بيان اينكه مالك اي��ن زمين با اخذ 
مش��اوره در ح��ال طراحي نقش��ه جديد براي س��اخت 
س��اختماني در محل پلاسكو سابق است، گفت: ساخت 
س��اختماني در محل پلاسكو سابق تابع مقررات ميراث 
فرهنگي به دليل قرار گرفتن حريم درجه 2 اثر تاريخي 
مدرس��ه و كليس��اي ژاندارك و در »برخياب��ان« داراي 
ارزش تاريخي )خيابان جمهوري( اس��ت و مطابق طرح 
تفصيلي مصوب، در پهن��ه كاربري هاي تجاري، اداري و 
خدماتي منطقه يي صرفا مج��از به احداث بنا به صورت 
8 طبقه با حداكثر تراكم 430 درصد است. وي با اشاره 
به حقوق مالكانه مغازه داران پلاس��كو و لزوم رعايت حق 
آنها گفت: اگر مالك بخواهد نسبت به ساخت ساختماني 
بلندمرتبه و خارج از مقررات پهنه اقدام كند قطعا پرونده 
به كميس��يون ماده 5 ارس��ال خواهد ش��د تا نسبت به 
اين موضوع تصميم گيري ش��ود اما آنچه كه مهم است 
اينكه مالك ساختمان تاكنون نقشه يي را براي تاييد به 
ش��هرداري نياورده اما قول مي دهيم اگر نقشه طراحي و 
تاييد شود با حداكثر همكاري و مساعدت و در كوتاه ترين 

زمان ممكن نسبت به صدور پروانه اقدام كنيم.

راهاندازيخطوطمسافربري
درياييبهآسيايميانه

 علي خدمتگزار، مدير بن��ادر و دريانوردي و منطقه 
ويژه اقتصادي بندر اميرآباد گفت: براس��اس توافق بنادر 
شمالي با كشور آذريابجان، خطوط مسافربري در درياي 
خزر راه اندازي مي ش��ود. به گزارش روابط عمومي بندر 
اميرآباد، علي خدمتگزار گفت: خطوط مسافربري ابتدا در 
انزلي در گيلان در حاشيه خزر راه اندازي و به صورت تور 
داخلي اين مسافرپذيري در ساير بنادر حاشيه خزر انجام 
مي شود. وي ادامه  داد: در گذشته خطوط مسافربري در 
بندر انزلي برقرار ب��ود كه به دليل نبود صرفه اقتصادي 
براي خريد ش��ناور تا حدودي متوقف ش��د و بار ديگر با 
موافقت س��ازمان بنادر و كشتيراني با درخواست كشور 
آذربايجان اين ارتباط برقرار مي شود. به گفته وي، شناور 
مورد نياز براي حمل مسافر از سوي آذربايجان خريداري 
و حمل مس��افر در درياي خزر از سوي اين كشور انجام 
مي ش��ود. خدمتگ��زار افزود: با اجراي اي��ن خطوط بايد 
ايستگاه مجهز و گمرك براي پذيرش مسافر نيز اجرايي 
شود و بندر اميرآباد آمادگي لازم براي پذيرش مسافر را 

دارد و امكاناتش را فراهم مي كند.  

روسيه17لكوموتيوبه
ايرانميفروشد

قرارداد فروش لكوموتيو هاي ساخت شركت »سينارا« 
روس��يه با ايران به امضا رس��يد. به گزارش ايسنا به نقل 
از اس��پوتنيك، آنتون زوبيخين معاون رييس ش��ركت 
خودروسازي سينارا گفت: براساس قرارداد امضا شده در 
س��ال 2018 ميلادي، 17 دس��تگاه لكوموتيو خود را به 
ايران صادر مي كنيم كه بيش از 24 ميليون يورو ارزش 
خواهد داش��ت. به گفته وي، اين قرارداد با اس��تفاده از 
حمايت هاي مالي مركز صادرات روس��يه عملياتي شده 
است. روسيه از كشورهاي پيشتاز در صنايع حمل و نقل 

ريلي در جهان محسوب مي شود.

رشد11درصديمسافران
زمينيعتباتدرسال۹۶

آماره��اي جدي��د وزارت راه و شهرس��ازي نش��ان 
مي دهد ك��ه در 3 ماهه ابتدايي امس��ال تع��داد زائران 
عتب��ات عالي��ات رش��دي 11درصدي داش��ته اس��ت. 
 ب��ه گزارش ايس��نا، براس��اس آماره��اي ارائه ش��ده در
 3 ماهه ابتدايي سال 96 بيش از 326 هزار مسافر و زائر 
عتبات عاليات در 2 پايانه مرزي ش��لمچه و چذابه تردد 
كردند كه اين رقم رش��د قابل توجهي نسبت به گذشته 

نشان مي دهد. 

اخبار

بازديداعضايشوراشهرازخط7مترو
پس از اينكه دو نشس��ت علني اخير شوراي شهر تهران در رابطه با مساله ايمني 
خط 7 مترو به تنش كشيده شد، ديروز اعضاي اين شورا از خط ياد شده بازديد كردند. 
در اين بازديد كه مهدي چمران، رحمت الله حافظي، محس��ن س��رخو، ابوالحسن 
مختاباد، انصاري و نيز مازيار حس��يني، معاون حمل و نقل شهردار و مديرعامل مترو 
حضور داشتند،  چمران اظهار كرد كه مباحث مطرح شده در شورا چك ليست پيش از 
بهره برداري مترو بوده است. روز سه شنبه حافظي از 3 سند كه نامه هايي در رد ايمن 
بودن خط 7 مترو بود، رونمايي كرد. اما به گفته چمران، گزارش خوانده شده در شورا 
نامه يي بود كه مس��وول بررس��ي مترو بنا به وظيفه يي كه دارد آن را نوش��ته بود و به 
مواردي كه پيش از افتتاح بايد چك مي شده و نواقص شناسايي شده اشاره كرده است. 
اين موضوع براي هر پروژه يي در جريان اس��ت و به پيمانكار براي برطرف كردن آنها 
پيش از افتتاح داده مي شود. همچنين چمران اظهار كرد كه با توجه به اينكه بحث هاي 
فني مطرح شده در خصوص خط 7 مترو از سوي برخي اعضاي شورا باعث دلواپسي 
شهروندان در اين خصوص شده بود، جا دارد براي دلجويي از شهروندان فهيم تهراني 

از آنها عذرخواهي شود. 
صحبت هاي چمران در حالي مطرح مي شود كه در يكي از اين نامه هاي قرائت شده 
در نشست علني شورا تصريح شده بود كه در روز افتتاح خط 7، مدير مركز فرمان به 
مديرعامل بهره برداري مترو نوش��ته بود كه »اين خط براي مسافرگيري آماده نيست. 
خواهشمند اس��ت، دستور فرماييد تردد قطارها بدون مس��افر و به صورت مانوري و 
آزمايشي صورت گيرد. در صورت بروز هر گونه مشكل در خط 7 امدادرساني به قطار 
و مس��افران تقريبا غيرممكن است.« اين مكاتبه براي بازرسي و حراست مركزي هم 
ارس��ال شده است. با توجه به متن اين نامه صحبت هاي چمران جاي تامل دارد. زيرا 
مفاد اين نامه تاييد بر عدم آمادگي خط 7 مترو جهت بهره برداري دارد و صريحا اعلام 
كرده است كه تردد قطارها آزمايشي و بدون حضور مسافران باشد و در هيچ جاي آن 

از تذكر جهت اصلاح امور سخني به ميان نيامده است. 

آغازثبتنامبراينوسازيتاكسيهايسال8۶
ابوالفضل قناعتي، عضو هيات رييس��ه ش��وراي ش��هر تهران از آغاز ثبت نام براي 

نوسازي تاكسي هاي سال 86 خبر داد. 
به گزارش مهر، قناعتي با بيان اين 20هزار تاكسي فرسوده امكان نوسازي در شهر 
تهران را دارند، گفت: در ماه هاي ابتدايي سال صاحبان تاكسي هاي توليد سال 96 اين 
نگراني را داشتند كه پروانه كار آنها به دليل فرسودگي تاكسي هاي شان تمديد نشود. 

وي ادامه داد: به تازگي سازمان تاكسيراني به مالكان تاكسي مدل 86 اعم از سواري 
و ون اعلام كرده است كه سايت نوسازي براي اين مدل تاكسي باز شده و مي توانند با 

مراجعه به دفاتر پيشخوان دولت براي نوسازي تاكسي هايشان ثبت نام كنند. 
قناعتي اضافه كرد: 48 ساعت بعد از ثبت نام با مراجعه به شركت خصوصي تحت 
پوشش مي توانند نامه معرفي به بانك را دريافت كرده و اقدام به تشكيل پرونده بانكي 

كنن��د. به گفته قناعتي، در دفاتر پيش��خوان ثبت نام پژو 405 و س��مندEF7  انجام 
مي شود. در صورت تمايل براي دريافت آريو نياز به دفاتر پيشخوان نيست و رانندگان 
تاكس��ي مي توانند با مراجعه به ش��ركت تحت پوشش اقدام كنند. قناعتي با اشاره به 
اينكه ش��رايط نوسازي تاكس��ي ها در حال حاضر همانند س��ال گذشته و به صورت 
پرداخت 20ميليون وام و 5.5 ميليون اسقاط خودرو فرسوده و پرداخت الباقي توسط 
تاكسيران است گفت: با توجه به اينكه طرح سراسري است و ظرفيت ثبت نام محدود 

پيشنهاد مي شود تاكسيرانان حداقل ثبت نام اوليه در دفاتر پيشخوان داشته باشند. 

رويكردشورايپنجمدرانتخابشهردارآيندهتهران
زهرا نژادبهرام منتخب ش��وراي پنجم با تاكيد بر اينكه ش��وراي پنجم، براس��اس 
مطالبات مردم حركت مي كند، گفت: رويكرد شوراي پنجم به گونه يي است كه دايره 
انتخاب گزينه ها را به ش��دت بازگذاشته اس��ت تا كانديداها ديدگاه هاي خود را مطرح 

كرده و ما بتوانيم بازخوردهاي مردم را نسبت به گزينه هاي شهرداري شاهد باشيم. 
به گزارش ايلنا، نژادبهرام با اش��اره به جلس��ه يي كه شوراي پنجمي ها با قاليباف 
داشتند، تصريح كرد: در جلسه يي كه با قاليباف شهردار شوراي پنجم برگزار كرديم، 
از او خواستيم گزارشي از وضعيت شهر تهران به شوراي پنجم، شوراي چهارم و همه 
مردم ارائه دهند چرا كه ايش��ان 12سال در تهران مديريت كردند و بايد يك گزارش 
مبسوط از تهران و عملكرد او داشته باشيم. اين گزارش تبديل به سند خواهد شد كه 
مي توان براساس آن به تقدير و نكوهش شهرداري پرداخت يا آنكه شاهد تغييراتي در 
اين نهاد بود، چراكه در هر حال سندي است كه خود شهرداري آن را تاييد كرده است. 
نژادبه��رام در مورد انتخاب ش��هردار نيز با اش��اره به اينك��ه گزينه هاي متعددي 
تاكنون مطرح ش��ده اند، افزود: اگر گزينه يي مطرح مي ش��ود، به اين معنا نيست كه 
قرار است شهردار آينده باشد. برخلاف دوره هاي گذشته طيف گزينه ها بسيار گسترده 
اس��ت و ش��وراي پنجم به همه فرصت داده تا ابراز علاقه ك��رده يا گزينه هايي كه به 
آنه��ا علاقه منديم را معرفي كنيم. او ادامه داد: تاكنون ب��ا آقايان مهرعليزاده، تركان، 
موس��وي بيك، ترك نژاد، حناچي، اصغراحمدي، افش��اني و حدادي ديدار داش��ته ايم. 
مطمئنا آقاي عارف هم در س��مت ش��هردار مي تواند به مش��كلات تهران كمك كند 
چراكه در هر حال نماينده اول مردم تهران محس��وب مي شود، اما به اين معنا نيست 
كه ش��هردار آينده تهران خواهد بود. البته از آنجايي كه عارف رييس ش��وراي عالي 
سياست گذاري اصلاح طلبان است و خود شوراي عالي ليست اميد را تهيه كرده گزينه 
او به عنوان شهردار مي تواند شائبه برانگيز باشد و همين مساله يكي از آفت هاي انتخاب 
عارف است. اين عضو شوراي شهر با تاكيد بر اينكه تاكنون 35 گزينه براي شهرداري 
آينده تهران مطرح ش��ده است، گفت: رويكرد شوراي پنجم به گونه يي است كه دايره 
انتخاب گزينه ها را به ش��دت بازگذاشته اس��ت تا كانديداها ديدگاه هاي خود را مطرح 
كرده و ما بتوانيم بازخوردهاي مردم را نس��بت به گزينه هاي شهرداري شاهد باشيم. 
براي مثال تا امروز شاهد بازخوردهاي اجتماعي مردم در مورد كانديداتوري مرعشي، 

ترك نژاد، عباس آخوندي و مهرعليزاده بوديم. 

عبدالكريم درويش زاده، مديركل راه آهن جنوب گفت: »خط آهن 
در مسير حركت قطار فوق العاده دوم محور جنوب به مقصد تهران 
در كيلومتر دوم بعد از ايستگاه ميان آب به علت پديده »فرار خط« 
شديد به خود پيچيده و نزديك به 70سانتي متر جابه جا شده بود. 
به گزارش مهر، درويش زاده با اش��اره ب��ه حادثه ديروز خروج 
واگن هاي قطار مس��افربري در محور جنوب اظهار كرد: طي چند 
روز گذش��ته دماي هوا خوزس��تان به حد 55 درجه رسيده است. 
روز گذشته، خط آهن در مسير حركت قطار فوق العاده دوم محور 
جن��وب به مقصد تهران در كيلومتر دوم بعد از ايس��تگاه ميان آب 
به علت پديده »فرار خط« ش��ديد به خ��ود پيچيده و نزديك به 
70سانتي متر جابه جا شده بود. وي افزود: خوشبختانه قطار از »فرار 
اول« خ��ط عبور مي كند اما در نقطه »ف��رار دوم« واگن ها از خط 
خارج مي ش��وند. مديركل راه آهن جنوب با اشاره به اقدامات انجام  
ش��ده از س��وي اين اداره كل گفت: بلافاصله بع��د از وقوع حادثه 
مس��وولان و گروه فني راه آهن جن��وب به محل وقوع حادثه اعزام 
ش��دند و طبق هماهنگي  انجام  شده با مسوولان نزديك به محل 
حادثه، مس��افران واگن هاي خارج  شده به واگن هاي ديگر منتقل 
شدند. درويش زاده اظهار كرد: براساس وقوع حادثه روز گذشته در 
محور جنوب از 11س��الن موجود در قطار، 3سالن از خط خارج و 
2سالن نيز در ميان سالن هاي روي خط و خارج  شده، قطار گرفته 
بود كه پس از جداس��ازي اين س��الن ها قطار با 6 سالن به حركت 

خود ادامه داد. وي گفت: قطار پس از توقف در ايس��تگاه هفت تپه 
2سالن و در ايستگاه انديمشك 3سالن ديگر به  قطار اضافه شد تا 

مسافران با آسودگي خاطر به سمت مقصد سفر كنند. 
مديركل راه آهن جنوب با اشاره به اظهارنظر امروز صبح مجري 
راديو جوان مبني بر اينكه فرس��ودگي باعث بروز حادثه در محور 
جنوب شده و مس��وولان راه آهن بايد به اين موضوع توجه داشته 
باش��ند، تصريح كرد: خطي ك��ه حادثه روز قب��ل در آن به وقوع 
پيوست در برنامه كلان شركت راه آهن مورد بازسازي قرار گرفته و 
فقط چند بلاك در منطقه زاگرس و لرستان درحال بازسازي است 

بنابراين مشكل فرسودگي در كار نبوده است. 
درويش زاده با توجه به فص��ل گرما و اقدامات قابل انجام روي 
خطوط ريلي تاكيد كرد: باي��د خطوط ريلي به خصوص در زمان 
اوج گرم��ا به طور كامل تحت كنترل ق��رار گيرد و قبل از حركت 
قطارهاي مسافري، درزين پيشرو به روي خط اعزام شود هر چند 
پديده فرار خط در زير قطار رخ مي دهد. همچنين در صورت وقوع 
حوادث مش��ابه خط را ب��رش زده و اقدامات لازم در اس��رع وقت 

انجام مي شود. 
روز سه شنبه 3سالن قطار مسافري خرمشهر- تهران در منطقه 
ميان آب- هفت تپه از خط خارج ش��د و تمام مسافران در سلامت 
كامل و با انتقال به س��اير س��الن ها از طريق همان قطار به مسير 

خود ادامه دادند. 

فرارخطباعثخروجسالنهايقطاردرمحورجنوبشد
 مديركل فرودگاه گيلان گفت: طي يك هفته آينده نخستين 
پرواز در مس��ير رش��ت-اصفهان از فرودگاه سردار جنگل رشت با 
ن��اوگان ATR ايران اير انجام مي گيرد و هما در حال برنامه ريزي 
ب��راي برقراري اين مس��ير از فرودگاه رش��ت اس��ت. كريم آقايي 
مديركل فرودگاه گيلان، در گفت وگو ب��ا پايگاه خبري وزارت راه 
و شهرس��ازي، از افزايش آمار پروازي در آخرين روز تعطيلات عيد 
سعيد فطر در مسير تهران-رش��ت خبر داد و گفت: بعد از الحاق  
ATR ها به ناوگان هما هفته يي 6 پرواز در مس��ير تهران-رشت 
به برنامه پروازي اين فرودگاه اضافه ش��ده اس��ت. وي از تاخير در 
انجام پروازهاي تهران-رش��ت-اصفهان با هواپيماهاي ATR خبر 
داد و گفت: هم اكنون مس��ير تهران-رشت-تبريز جايگزين مسير 
اصفهان شده است. با اين حال طي دو هفته آينده نخستين پرواز 
در مس��ير رشت-اصفهان از فرودگاه سردار جنگل رشت با ناوگان 
ATR ايران اي��ر انجام مي گيرد و هما در ح��ال برنامه ريزي براي 
برقراري اين مسير از فرودگاه رشت است. كريم آقايي همچنين از 
پتانسيل فرودگاه براي برقراري پرواز در مسير رشت به مقصد باكو 
با  ATRهاي جوان خبر داد و گفت: در صورت بيس شدن فرودگاه 
رشت براي ATR ها با هما براي برقراري نخستين مسير خارجي از 
فرودگاه سردار جنگل رشت به مقصد باكو مذاكره خواهيم كرد. به 
 ATR گفته مديركل فرودگاه گيلان، مسير رشت به باكو با ناوگان
حدود يك ساعت زمان مي برد كه بسته به نوع استقبال مردم بعد 

از برقراري اين مسير تصميم مي گيريم كه در هفته چند بار انجام 
ش��ود. در صورت تامين كرو پروازي و ساير ملزومات و بيس شدن 
فرودگاه رشت براي دو فروند از  ATR هاي ايران اير افزايش مقاصد 

پروازي در مسيرهاي خارجي داخلي در اولويت است. 

راهاندازيپروازرشتبهتفليس
وي توضي��ح داد ك��ه در ح��ال حاضر ناوگان ATR آس��مان 
پروازه��اي بين الملل��ي به مقاصد نزديك از اين ف��رودگاه را انجام 
مي دهد و از راه اندازي پرواز رشت به تفليس از 22تيرماه از فرودگاه 
بين المللي س��ردار جنگل رش��ت خبر داد و گفت: اي��ن پرواز به 
صورت رفت و برگش��ت تهران-رشت-تفليس در روزهاي دوشنبه 

و پنج شنبه هر هفته انجام خواهد شد. 
مدي��ركل فرودگاه گي��لان ادامه داد: در حال حاضر اس��تقبال 
بي نظيري از پرواز تهران-رشت-تبريز انجام گرفته است و معمولا 
در هر پروازي هواپيما به طور كامل پر شده است. وي درباره چرايي 
انتخاب فرودگاه رش��ت براي بيس ش��دن ATR ه��ا، گفت: خود 
آقاي وزير بر اين امر تاكيد دارند كه رش��ت پتانس��يل خوبي براي 
گردشگري و جابه جايي مس��افران دارد و مي تواند به عنوان هاب 
براي فرودگاه هاي شمالي كشور باشد. همچنين پوشش جمعيتي 
مناسب رشت نسبت به باقي شهرها امكان برقراري پروازهاي جديد 

را فراهم كرده است.

ATRاحتمالبرقراريپروازدرمسيررشت-باكوبا

ش��ركت پالايش نفت امام خميني )ره( ش��ازند در نظر دارد به اس��تناد قانون برگ��زاري مناقصات، انجام خدمات ذيل را از طري��ق مناقصه عمومي يك مرحله اي به 
پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد.

1( موضوع مناقصه:
الف(شرحمختصركار:

مبلغتضمينشركتدرمدتزمانانجامكارموضوعمناقصهشمارهمناقصهرديف
فرايندارجاعكار)ريال(

1.086.175.000يكسال شمسيانجام بخشي از حجم خدمات آتش نشاني و HSE شركت196/11

ب(شرايطمتقاضي:
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي و شناسه ملي.

2- داشن امكانات، توانايي مالي، نيروي انساني، تجربه كافي، سوابق كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه و گواهي حسن انجام كار از كارفرمايان قبلي.
3- داشتن گواهي تاييد صلاحيت معتبر از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و گواهي نامه تاييد صلاحيت ايمني ويژه پيمانكاران.

4- توان ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )در صورت قرار گرفتن در فهرست كوتاه اين شركت( و همچنين توان ارائه تضمين انجام تعهدات مطابق آيين نامه 
تضمين معاملات دولتي )در صورت برنده شدن(.

5- برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه معادل 21.723.500.000 )بيست و يك ميليارد و هفتصد و بيست و سه ميليون و پانصد هزار( ريال مي باشد.
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك، كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند.

3( مهلت، محل دريافت و  تحويل فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي:
متقاضياني كه داراي شرايط اوليه مندرج در »بند ب« ماده يك بوده و متقاضي شركت در مناقصه فوق الذكر مي باشند مي توانند به مدت 5 روز كاري پس از انتشار 
نوبت دوم آگهي )س��ه روز پس از درج آگهي نوبت اول چاپ مي ش��ود( طي س��اعات اداري از ساعت 7 صبح لغايت 15:30 عصر ضمن ارسال تقاضاي اعلام آمادگي، 
فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از طريق پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس: WWW.IKORC.IR دريافت و پس از تكميل حداكثر تا دو هفته پس از آخرين 
مهلت ارسال تقاضا به نشاني: اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- ساختمان مركزي- طبقه دوم- امور 

حقوقي و پيمان ها- اتاق 233 تحويل نمايند. ضمنا تلفكس شماره 33673701-086 و تلفن شماره 33491098-086 آماده پاسخگويي مي باشد.
4( محل، زمان و مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان:

مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان )رزومه كاري( در قالب لوح فشرده )سي دي( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي اعلام آمادگي مي باشد. 
ضمنا محل تحويل مدارك درخواس��تي موردنظر، امور حقوقي و پيمان هاي ش��ركت پالايش نفت امام خميني)ره( ش��ازند به نش��اني مندرج در ماده »3« مي باشد. 
بديهي اس��ت به مدارك ارس��الي بعد از مهلت مقرر ترتيب  اثر داده نخواهد ش��د. ضمنا اين شركت حق و  اختيار تام و تمام قبول يا رد هر يك يا كليه پيشنهادهاي 
رسيده را دارا مي باشد و دادن پيشنهاد و ارائه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضيان ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار حداقل يك ماه 

پس از وصول اسناد ارزيابي كيفي نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود.

WWW.IKORC.IRWWW.SHANA.IR:آدرساينترنتي

روابطعموميشركتپالايشنفتامامخميني)ره(شازند

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند 
)سهامي عام(

»آگهيفراخوانارزيابيكيفيمناقصهگران«
نوبت دومشمارهمجوز:13۹۶-1۶34

قانون ماليات بر خانه هاي خالي در مجموعه قانون ماليات هاي مستقيم كشور 
تا قبل از اصلاحيه س��ال 1380 وجود داش��ت، اما به دليل عملكرد ضعيف آن از 
سيستم مالياتي كشور حذف شد. با اين حال در اصلاحيه جديد قانون ماليات هاي 
مس��تقيم، وضع ماليات بر خانه هاي خالي در قالب ماده 54 مكرر مطرح ش��ده 
است. اين ماده مي گويد: واحدهاي مسكوني واقع در شهرهاي با جمعيت بيش از 
100هزار نفر كه به استناد سامانه ملي املاك و اسكان كشور )موضوع تبصره 7 
ماده 169 مكرر اين قانون( به عنوان »واحد خالي« شناس��ايي مي شوند، از سال 

دوم به بعد مشمول ماليات معادل ماليات بر اجاره به اين شرح خواهند بود: براي 
س��ال دوم، مالياتي معادل يك دوم ماليات متعلقه، براي س��ال سوم خالي بودن 
مالياتي معادل ماليات متعلقه و براي سال چهارم و به بعد، مالياتي معادل 1.5برابر 
ماليات متعلقه. طبق ماده 169 مكرر، سازمان امور مالياتي كشور و دستگاه هاي 
مس��وول، بايد نسبت به استقرار نظام يكپارچه اطلاعات مالياتي، پايگاه اطلاعات 
هويت��ي، عملكردي و دارايي موديان مالياتي اقدام كنند تا بعد از آن، امكان اخذ 

ماليات از خانه هاي خالي فراهم شود. 

شرايطدريافتمالياتبرخانههايخالي

در شهر
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صنعت، معدن و تجارت14
صهيونيستي بودن برندهاي 

سيگار صحت ندارد
ش�اتا    ريي��س مرك��ز برنامه ري��زي و نظارت بر 
دخانيات گفت: شهريور سال 1393 پس از بررسي 
كليه سوابق و بحث و بررسي موضوع، صهيونيستي 
نب��ودن ش��ركت فيليپ موريس اعلام ش��د كه اين 

شركت صاحب برند سيگار مارلبرو است. 
علي اصغر رمزي با اش��اره به خبرهاي منتش��ر 
شده از سوي برخي رسانه ها مبني بر صهيونيستي 
بودن س��يگار با برند مارلبرو اف��زود: مطابق تبصره 
يك ماده 8 قان��ون اصلاح قانون حمايت از انقلاب 
اس��لامي مردم فلس��طين، تنها مرجع تشخيص و 
تعيي��ن صهيونيس��تي بودن ش��ركت ها كميته يي 
مرك��ب از وزارتخانه هاي خارج��ه، اطلاعات، امور 
اقتصادي و دارايي، بازرگاني، نفت، بانك مركزي و 
س��ازمان صدا و سيماست و اين كميته در شهريور 
س��ال 1393 پس از بررسي كليه سوابق و بحث و 
بررسي موضوع، صهيونيستي نبودن شركت فيليپ 

موريس را اعلام كرد. 
ب��ه گفته وي، قانونگ��ذار با دراي��ت و توجه به 
رقابتي كه بين ش��ركت هاي مختلف براي كس��ب 
س��ود و س��هم بازار در مقابل رقبا دارند، اظهارنظر 
درباره صهيونيس��تي بودن يك ش��ركت را به نظر 
كميته يي مركب از چندين دس��تگاه مختلف كرده 
تا از اظهارنظرهاي ش��خصي و بخش��ي جلوگيري 
شود و از انحراف واقعيت ها و ايجاد رانت براي رقبا 

پرهيز شود.

 نحوه استرداد
اضافه پرداخت پژو ۲۰۰۸

فارس    يك مقام مس��وول سازمان حمايت گفت: 
خريداران پژو ۲۰۰8 در صورتي كه ش��كايتي بابت 
اضاف��ه پرداختي به ايران خودرو دارند، به س��ازمان 

حمايت شكايت كنند تا پيگيري شود. 
محمدحس��ن نعمت الله��ي در رابطه با چگونگي 
استرداد اضافه پرداختي به ثبت نام كنندگان ۲۰۰8 
و راهكار س��ازمان حمايت براي اين موضوع، گفت: 
تا زماني كه شكايتي توسط مردم به ما اعلام نشود، 
سازمان حمايت نمي تواند موضوعي را پيگيري كند. 
از  مدي��ر رواب��ط عموم��ي س��ازمان حماي��ت 
مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان ب��ا بيان اينكه از 
روز شنبه گذش��ته كه محمود نوابي رييس سازمان 
حماي��ت اعلام كرد امكان اس��ترداد اضافه پرداختي 
ثبت نام كنن��دگان خ��ودرو پ��ژو ۲۰۰8 وجود دارد، 
افزود: تاكنون هيچ شكايتي توسط ثبت نام كنندگان 

و متقاضيان اين خودرو به سازمان نشده است. 

 عوامل تاثيرگذار
بر تغييرات نرخ ارز

تسنيم    عضو هيات نمايندگان اتاق ايران گفت: 
عوام��ل متعددي مانن��د دولت، فع��الان اقتصادي، 
بورس بازه��ا و... در تغييرات نرخ ارز تاثيرگذارند، اما 
بايد درنظر داش��ت كه اظهاراتي مانند فنري بودن و 

افزايش يك باره نرخ ارز جنگ رواني است. 
يحيي آل اس��حاق در ارتباط با تغييرات نرخ ارز 
و احتم��ال فنري بودن نرخ آن كه در روزهاي اخير 
محل بحث ميان كارشناس��ان اقتصادي شده است، 
اظه��ار كرد: بحث فنري و فش��رده بودن نرخ ارز در 
ش��رايط فعلي بازار درست نيس��ت، هر چند ممكن 
اس��ت كه نرخ ارز در آينده تغييراتي داشته باشد اما 

اين به معني تغييرات جهشي نيست. 

روي خط خبر

با امضاي تفاهمنامه پنج جانبه احداث نخستين شهرك صنعتي غيردولتي  كليد خورد

صنعت پوشاك بر مدار توسعه

مهر   عضو سابق هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران 
گفت: چه كس��ي جرات دارد رانت خواران را انگشت نما 
كند؟ درافتادن با آنها، هزينه هاي سرس��ام آوري دارد. 
محمدحس��ين برخوردار با اشاره به سخنان معاون اول 
رييس جمه��ور در همايش روز مل��ي صنعت و معدن 
اظهاركرد: مطلب ايشان مبني بر اينكه فساد و رانت، جز 
با ش��فافيت و قوانين روشن و انگشت نما كردن كساني 
كه به دنبال زد و بند و رانت هستند، محقق نمي شود، 
اين  نوع مطالب موضع درستي است، ولي قطعا اساس 
مساله اين نيست. وي ادامه داد: اساس مساله، اين است 
آنها كه يك ش��به راه صدساله طي كرده و رانت جويي 
را به حدي رس��انده اند كه واژه زد و بند را هم شرمنده 
عملكرده��اي خود كرده ان��د، قطع��ا از دو حال خارج 
نيستند. يا قدرتمند هستند، يا اينكه به صاحبان قدرت 
اتصال جدايي ناپذيري پيدا كرده اند. اين فعال اقتصادي 
اضافه كرد: معماي انگش��ت نما كردن رانت جويان اين 
اس��ت كه واقعا در فضاي اقتصادي كش��ور، چه كسي 
جرات دارد رانت خواران را انگش��ت نما كند؟ باتوجه به 
اينكه درافتادن با آنها، هزينه هاي سرس��ام آوري دارد و 
افراد ترجيح مي دهند با تس��اهل و تسامح از كنارشان 

عبور كنند.  
عضو سابق هيات رييس��ه اتاق بازرگاني تهران افزود: 
رانت جوياني كه بايد انگش��ت نما ش��وند، در طول دوران 
مختلفي كه بر اقتصاد ايران گذشته، آموخته اند كه راه بقا، 
گره زدن سرنوش��ت خود به شبكه مديران دولتي است. 
به گفته برخوردار، آنها به پش��توانه حمايت هاي نانوشته، 
به س��هولت مي توانند از پيچ و خم قوانين و دستگاه هاي 

نظارتي عبور كرده، قوانين را به نفع خود تفس��ير كرده و 
تسهيلات و معافيت هاي اعطايي دولت ها را جذب كنند. 
وي ادامه داد: بطور كلي فساد در كشور ما را بايد پديده يي 
همزاد با اقتصاد دولتي دانست. ارتباطي با اين دولت يا آن 
دولت ندارد، بلكه شرايط به گونه يي است كه كمر اقتصاد 
بخش خصوصي، به صورت مس��تقيم يا غيرمستقيم به 

سهم دهي به مديران دولتي خم شده است.
وي تصريح كرد: وضعيت به گونه يي است كه از درون 
قوانين پيچيده حاكم بر بروكراسي اداري، حتي از چنين 
اف��راد رانت خواري با عنوان مديران نمونه تمجيد ش��ده 
اس��ت و تنها گذر زمان، توانس��ته فساد ايشان را نمايان 
كند. از س��وي ديگر متاس��فانه ش��اهد آن هستيم كه 
برخورد با فساد و انگشت نما كردن رانت خواران، تبديل 
به برخورد با مهره آخر ش��ده در صورتي كه كس��اني كه 
خيمه گاه فس��اد را ترتيب داده اند، در پشت ده ها نقاب، 

مس��ير خود را همواره از يك كانال به كانال ديگر تغيير 
مي دهند و آسيب ناپذير شده اند. به گفته برخوردار، مهره 
آخر در زنجيره فس��اد، يك مهره سوخته است كه خود 
قرباني زنجيره فس��اد اس��ت. او ادامه داد: فس��اد داراي 
يك مكانيسم هوشمند اس��ت كه هر لحظه، براي خود 
مهره ه��اي جديدي ايجاد مي كن��د و مهره هاي قديمي 
كه توان بهره رساندنش��ان به زنجيره فساد كاهش پيدا 
كرده را مي س��وزاند. اين قانون بقاي رانت خواران است.  
برخوردار از توس��عه دولت الكترونيك، رقابت پذير شدن 
بازار، مقررات زدايي، كاهش بروكراس��ي اداري و كوچك 
ش��دن دولت به عن��وان مهم ترين س��ازو كارهاي ايجاد 
ش��فافيت و كاهش فساد نام برد و افزود: مبارزه با فساد 
را بايد به صورت فرآيندي و سيس��تماتيك دنبال كرد؛ 
بايد شرايطي بر اقتصاد حاكم شود كه فرآيندها مانع از 

تحميل فساد باشد، نه افراد. 

ف�ارس   معاون وزير جهاد كش��اورزي با بيان اين 
اينك��ه وزارت  جهاد با لايحه تفكي��ك وزارتخانه هاي 
ادغامي مخالفتي ندارد، گفت: اس��تدلال هاي تفكيك 
خطرناك اس��ت و در صورت تفكيك، سياس��ت هاي 
درس��ت وزارت جهاد كش��اورزي در م��ورد واردات و 

توليد ادامه نمي  يابد. 
علي اكبر مهرفرد با بيان اينكه با كليات لايحه ارائه 
شده دولت به مجلس شوراي اسلامي در مورد احياي 
وزارت بازرگان��ي و تفكيك بخ��ش بازرگاني از وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت موافق اس��ت، گف��ت: اما با 
استدلال هايي كه براي زيرسوال بردن عملكرد وزارت 
جهاد كش��اورزي در مورد واردات شكر، روغن، گندم، 

برنج و امثال آن مي شود، مخالف هستم. 
وي با تاكي��د بر اينكه سياس��ت هاي وزارت جهاد 
كش��اورزي در مورد واردات ش��كر، روغن، گندم، برنج 

درس��ت بوده اس��ت، افزود: اين در حالي اس��ت كه به 
سياست هاي درس��ت وزارت جهاد كش��اورزي انتقاد 
مي ش��ود و گفته مي ش��ود اين سياس��ت ها درس��ت 
نيس��ت. وي بيان كرد: اگر قرار است با زيرسوال بردن 
سياست هاي درست وزارت جهاد كشاورزي، وزارتخانه 
بازرگاني تشكيل ش��ود و سپس كارها و سياست هاي 
غل��ط را براي واردات انجام دهند، تش��كيل وزارتخانه 
بازرگاني خطا است. مهرفرد با بيان اينكه دولت صلاح 
ديده كه لايح��ه اصلاح وزارت بازرگان��ي را به مجلس 
ارائه دهد و وزارت جه��اد با اين لايحه مخالفتي ندارد، 
گفت: اس��تدلال هايي كه براي تشكيل وزارت بازرگاني 
بيان مي شود، خطرناك است و به توليد و اقتصاد لطمه 
مي زن��د.  معاون وزير جهاد كش��اورزي ب��ا بيان اينكه 
سياست هاي وزارت جهاد كشاورزي در رابطه با واردات 
و توليد محصولات كش��اورزي منجر به 5ميليارد دلار 

صرفه جويي ارزي ش��ده است، گفت: ارزش صادرات در 
سال 9۲ منهاي ارزش واردات در همين سال عدد منفي 
8.1 ميليارد دلار به دست مي آيد؛ در حالي كه اين رقم 

در سال 95 به منفي 3ميليارد دلار رسيده است.
وي افزود: توليد شكر در كشور در سال 9۲ از يك 
ميلي��ون و 1۰۰ هزار تن به ي��ك ميليون و 65۰هزار 
تن در س��ال 95 رسيد و واردات 7 ميليون تني گندم 
به صفر رسيده است. مهرفرد با تاكيد بر اينكه وزارت 
جه��اد كش��اورزي مخالفتي با لايح��ه تفكيك بخش 
بازرگان��ي از وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت ندارد، 
بيان كرد: كنار گذاش��تن سياس��ت هاي وزارت جهاد 
كشاورزي پس��رفت است. وي افزود: با تشكيل وزارت 
بازرگاني سياس��ت هاي فعلي وزارت جهاد كشاورزي 
در تولي��د و واردات ادامه نمي ياب��د، زيرا واردكننده از 
محدوديت هاي وارداتي ناراحت هستند؛ در حالي كه 
محدوديت ه��اي وارداتي وزارت جهاد كش��اورزي در 
مورد كالاهاي كشاورزي به نفع توليد و براي حمايت 

از توليد بوده است.

راه مبارزه با فساد در اقتصاد

موافقت وزارت جهاد كشاورزي با تفكيك وزارتخانه ها

اقتصاد مقاومتي، توليد- اشتغال
»تبريز 1397 )۲۰1۸ ميلادي(«

آگهي مناقصه عمومي
شركت برق منطقه اي آذربايجان در نظر دارد خريد 3 دستگاه دوربين ترموگرافي، يك دستگاه دوربين كروناگرافي 
و 4 دس��تگاه دوربين شكاري را از طريق س��امانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري 
مناقصه از دريافت اس��ناد تا ارائه پيش��نهاد مناقصه گران و بازگش��ايي پاكت ها از طريق درگاه س��امانه تداركات 
الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در س��ايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت ش��ركت در 

مناقصه محقق سازند.
مهلت فروش اسناد: از ساعت 8 صبح مورخه 96/4/۲8 لغايت ساعت 19 مورخه 96/5/3

مبلغ تضمين شركت در مناقصه: ۲۰5.۰۰۰.۰۰۰ ريال بحروف )دويست و پنج ميليون ريال( بصورت ضمانتنامه 
بانكي و يا واريز نقدي به حساب سيبا به شماره ۲175۰9۰4۰8۰۰6 بانك ملي شعبه برق منطقه اي تبريز بنام 

شركت برق منطقه اي آذربايجان
مهلت بارگذاري پيشنهادات در سامانه ستاد: تا ساعت 1۰ روز سه شنبه مورخه 96/5/17

بهاي فروش اسناد: ۲۰۰.۰۰۰ ريال )دويست هزار ريال(
- ساعت، روز و محل قرائت پيشنهادات: روز سه شنبه ساعت 11 مورخه 96/5/17 تبريز بلوار استاد شهريار نبش 

پارك باغلارباغي شركت برق منطقه اي آذربايجان طبقه ششم، سالن جلسات خواهد بود.
نحوه برگزاري مناقصه: يك مرحله اي

مدت انجام پروژه: ۲ ماه
لازم به توضيح اس��ت به پيش��نهادهاي فاقد امضاء- مشروط- مخدوش و پيش��نهادهايي كه بعد از انقضاء مدت 
مقرر در آگهي واصل شود مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد و ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه 

مندرج است.
جهت اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: مركز تماس ۰۲1-۲7313131

دفتر ثبت نام سامانه ستاد: در تبريز 35۲68459-۰41 در تهران: ۰۲1-85193768-88969737
جهت اخذ اطلاعات بيش��تر به س��ايت هاي زير مراجعه و يا با ش��ماره تلف��ن 33۲8۰878-۰41 تماس حاصل 

فرمايند.
www.tavanir.org.ir
lets.mporg.ir
www.azrec.co.ir
روابط عمومي شركت برق منطقه اي آذربايجان

نوبت اول

ايس�نا   خروج خودرو پلاك موقت با موتور ۲5۰۰ سي س��ي و پايين تر از منطقه آزاد كيش 
آغاز ش��د. با پيگيري هاي انجام شده توس��ط مديرعامل سازمان منطقه آزاد كيش، حمايت هاي 
جهانگيري معاون اول رييس جمهوري و گمرك جمهوري اسلامي ايران از روز چهارشنبه خروج 
خودرو با پلاك موقت از جزيره كيش آغاز شد. مديرعامل سازمان منطقه آزاد كيش با اشاره به 
درخواس��ت هاي مردمي و لزوم تامين رفاه بيشتر شهروندان، از نتيجه بخش بودن پيگيري هاي 
مستمر و آزاد سازي خروج خودرو از كيش به سرزمين اصلي خبر داد و گفت: خروج خودرو يكي 
از مطالبات ش��هروندان جزيره كيش بود كه با هدف تامين رفاه مردم اين موضوع دردس��تور كار 
قرار گرفت و با تلاش هاي انجام ش��ده، ساكنان جزيره كيش از اين پس مي توانند با خودروهاي 
۲5۰۰سي سي و پايين تر براي سفر به سرزمين اصلي اقدام كنند.  براساس بخشنامه مركز واردات 
و امور مناطق آزاد و ويژه گمرك ايران مورخ ۲6 آبان سال 95 از گمرك هاي مناطق آزاد خواسته 
ش��ده بود علاوه بر لغو دستورالعمل هاي قبلي درخصوص تردد خودروهاي مناطق آزاد، از قبول 

هرگونه درخواست براي ورود موقت خودروهاي مزبور به سرزمين اصلي خودداري كنند.

پايگاه خبري اتاق تهران   در ديدار رييس كميسيون گردشگري اتاق تهران با رييس 
اتاق بازرگاني و صنايع جمهوري ارمنس��تان، دوطرف درباره توسعه مناسبات تجاري 
دو كش��ور گفت وگو كردند. در اين ديدار، آندرانيك الكس��انيان رييس اتاق بازرگاني 
و صنايع جمهوري ارمنس��تان ضمن اعلام علاقه مندي تجار كش��ورش براي افزايش 
تج��ارت با ايران، از آمادگي اين اتاق براي طراحي و تدوين نقش��ه راه همكاري هاي 

اقتصادي بخش  خصوصي دو كشور خبر داد. 
رييس كميس��يون گردش��گري اتاق تهران گفت: همكاري  تجاري دو كش��ور را 
مي توان به گونه يي برنامه ريزي كرد كه ارمنس��تان به عنوان پل ارتباطي صادرات كالا 
و خدمات ايران به كش��ورهاي اروپايي باشد. محسن مهرعليزاده با اشاره به ظرفيت 
بالاي ساخت هتل هاي چهار و پنج ستاره در ايران افزود: در اين زمينه، شركت هاي 
س��اختماني و عمراني ارمنس��تان مي توانند روي سرمايه گذاري در ايران برنامه ريزي 

كنند. 

ايس�نا   معاون بازرگاني داخلي ش��ركت بازرگاني دولتي از خريد حدود 6 ميليون تن 
گن��دم و پرداخت حدود 6۰درصدي مطالبات كش��اورزان خب��ر داد و گفت: كيفيت گندم 
توليد ش��ده امسال بهتر از سال گذش��ته بوده و در صورت مساعد بودن شرايط اقليمي به 
اندازه س��ال گذش��ته توليد و خريد تضميني انجام مي گيرد. حسن عباسي معروفان اظهار 
كرد: از ابتداي فصل برداشت و خريد تضميني تاكنون حدود 6 ميليون تن گندم به ارزشي 
بالغ بر 7 ميليارد و 5۰۰ميليون تومان از كشاورزان خريداري شده و تاكنون 58.66درصد 
مطالبات آنها پرداخت شده و مابقي آن نيز در اسرع وقت به حساب شان واريز مي شود. وي 
با بيان اينكه از روند پرداخت مطالبات ناراضي نيس��تيم اما علاقه داريم با حمايت بيش��تر 
روند پرداخت آن را س��رعت ببخش��يم، افزود: مابقي مطالبات گندمكاران با تاخير اندكي و 
پس از ثبت در س��امانه تامين و پرداخت مي شود و تاكنون استان خوزستان با يك ميليون 
و 34۰هزار تن گندم بيش��ترين ركورد را در خريد تضميني داش��ته است و ديگر استان ها 

نيز در رتبه هاي بعدي قرار دارند. 

خريد تضميني ۶  ميليون تن گندمسرمايه گذاري ارمني ها براي ساخت هتل خروج خودرو پلاك موقت از كيش آزاد شد

تعادل    
روز گذش��ته طي مراس��مي تفاهمنامه پنج جانبه 
جهت تش��كيل تعاون��ي تامين ني��از توليدكنندگان 
و احداث ش��هرك صنعتي پوشاك كش��ور با حضور 
مع��اون وزير صنعت، معدن و تجارت به امضا رس��يد. 
نكته مهم در اين تفاهمنامه مش��اركت و حضور فعال 
بخ��ش خصوصي اس��ت كه مي ت��وان از آن به عنوان 
نخستين تجربه در حوزه صنعت پوشاك در قالب يك 
شهرك صنعتي غيردولتي ياد كرد. هدف از راه اندازي 
و تاس��يس اين تعاوني را مي توان هم افزايي و افزايش 
بهره وري و هدايت س��ود به سمت توليد كننده عنوان 
ك��رد. از اين رو به نظر مي رس��د گام بلندي كه امروز 
برداشته ش��ده، از يكس��و دو صنعت ديگر وابسته به 
پوش��اك يعني »نس��اجي و صنعت مد« را به حركت 
در خواهد آورد و از سوي ديگر منجر به حفظ صنعت 
پوشاك و توسعه آن براي تامين نياز داخل و صادرات 
مي شود. همچنين اين شهرك مي تواند سهم بسزايي 
در اش��تغال زايي در اقتصاد به دنبال داش��ته باشد. در 
عي��ن حال با راه اندازي چنين ش��هركي، دو مش��كل 
»تامين نيازهاي مالي مواد اوليه« و »تامين وثيقه براي 

دريافت وام« نيز حل خواهد شد. 
پيش��نهاد تاس��يس ش��هرك پوش��اك ط��ي 
س��ال هاي اخي��ر و ب��راي افزاي��ش ارزش افزوده 
واحدهاي توليدي در دس��تور كار سازمان صنايع 
كوچك و ش��هرك هاي صنعتي ايران قرار گرفت. 
به گفته برخي مس��وولان به دليل اينكه توس��عه 
بنگاه هاي فعال در صنعت پوش��اك در كوتاه مدت 
مقدور نيس��ت، ايجاد ش��هرك توليد پوشاك در 
نزديكي ف��رودگاه بين المللي ام��ام خميني )ره( 
اين ام��كان را براي بنگاه ها به وجود مي آورد تا با 
اتصال به زنجيره صنعت پوش��اك هرچه سريع تر 
توسعه پيدا كنند؛ چراكه گردهم آمدن واحدهاي 
تولي��دي امكان دسترس��ي آنها به م��واد اوليه را 
امكان پذي��ر و ش��رايط را براي رش��د اين صنعت 
فراه��م مي كن��د. مطابق با مطالعات انجام ش��ده 
جهاني و س��وابق كشورهاي پيش��رو اين شهرك 
واحدهاي��ي چ��ون »واحدهاي بزرگ، متوس��ط 
و كوچك توليد پوش��اك، مراك��ز خدمات فني و 
كارآفريني و مراكز خدم��ات تجاري و بازاريابي« 

را در بر مي گيرد. 
از س��وي ديگر به گفته فع��الان اقتصادي در 
صورتي ك��ه واحدهاي توليدي پوش��اك در كنار 
يكديگر به فعاليت و تولي��د بپردازند، اين صنايع 
مي توانند از خدمات يكديگر اس��تفاده كنند. حال 
با امضاي ق��رارداد تفاهمنامه بين »وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي، س��ازمان صنايع كوچك و 
ش��هرك هاي صنعتي ايران، بانك توس��عه تعاون، 
صن��دوق ضمانت س��رمايه گذاري بخش تعاون و 
انجمن صنعت پوش��اك كش��ور«، مهم ترين گام 
براي حفظ صنعت و توس��عه آن براي تامين نياز 

داخل و صادرات برداشته شده است. 
از اي��ن رو، مطاب��ق ب��ا اهداف و سياس��ت هاي 
اي��ن تفاهمنامه، »حمايت از تولي��د ملي و تقويت 
زنجيره يي توليدي داخل كش��ور با محوريت توليد 
صادرات محور، كمك به توسعه تعاوني ها و بنگاه هاي 
كوچك و متوس��ط فع��ال در ش��هرك ها و نواحي 
صنعتي و مناطق ويژه اقتصادي به ويژه بخش هاي 
صادراتي، توانمندسازي فعالان و شركت هاي تعاوني 
و كوچك و متوس��ط فعال در ش��هرك ها و نواحي 
صنعتي و مناطق وي��ژه اقتصادي از طريق خدمات 
صندوق ها از جمله صدور انواع ضمانتنامه و استفاده 
بهينه از امكان��ات و ظرفيت هاي موجود طرف هاي 
تفاهمنامه« در اولويت قرار گرفته اس��ت. همچنين 
م��دت اي��ن تفاهمنامه از تاريخ امضا تا 3 س��ال در 
نظر گرفته ش��ده كه در صورت تمايل طرف ها براي 

دوره هاي مشابه بعدي معتبر است. 
در مراس��م امضاي اين تفاهمنامه معاون وزير 
صنع��ت، معدن و تجارت تش��كيل تعاوني تامين 
ني��از توليدكنن��دگان و احداث ش��هرك صنعتي 
پوشاك را مقدمه يي براي ترويج فرهنگ پوشاك 
اس��لامي برش��مرد و گفت كه نخس��تين شهرك 
صنعتي پوش��اك با ه��دف تامين ني��از داخلي و 
صادرات ساخته مي شود. علي يزداني افزود: يكي 
از مباحثي كه در ش��وراي فرهنگ عمومي كشور 
مطرح است، پوشش اس��لامي منطبق با فرهنگ 
جامع ايراني اس��ت و در همين راس��تا توافقنامه 
پنج جانبه با همكاري هر سه بخش فعال اقتصادي 
كش��ور يعني دول��ت، بخش خصوص��ي و بخش 

تعاوني به امضا رسيد. به گفته مديرعامل سازمان 
صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعتي ايران، اين 
توافقنامه در راستاي تشكيل و توسعه شركت هاي 
تعاون��ي تامين ني��از توليدكنن��دگان در صنعت 
پوش��اك با هدف هم افزايي فع��الان اين صنعت، 
توس��عه دانش فني، تحقق اقتص��اد مقاومتي در 
اين حوزه كه ش��امل گس��ترش و ترويج فرهنگ 
استفاده از پوشاك اسلامي- ايراني و تجاري سازي 
و توس��عه مديريت دانش برپايه تحقيق و توسعه 
ش��امل طراحي، توليد پوشاك و خدمات با ارزش 

افزود است، منعقد شد. 
به گفته او، دو نكته اصلي در اين مراسم مدنظر 
بوده اس��ت؛ بر اساس نكته اول در اين تفاهمنامه 
به قانون اساسي و مشاركت بخش خصوصي توجه 
شده است. همچنين مطابق با نكته دوم، در حوزه 
اقتصاد مقاومتي اين اقدام، خارج از شعار و تبليغ 

و با نگاهي جمعي اتفاق مي افتد. 

 تجربه  نخست در حوزه صنعت پوشاك
در ادامه اين مراس��م، معاون ام��ور تعاون وزارت 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با اش��اره به اينكه اين 
نخس��تين تجربه در حوزه صنعت پوشاك در قالب 
يك ش��هرك صنعت��ي غيردولتي اس��ت، گفت: با 
تشكيل تعاوني تامين نياز توليدكنندگان پوشاك، 
زمينه مناسبي جهت اشتغال زايي در حوزه پوشاك 
فراه��م مي ش��ود. س��يد حميد كلانت��ري هدف از 
راه اندازي و تاس��يس اي��ن تعاون��ي را هم افزايي و 
افزايش بهره وري و هدايت سود به سمت توليد كننده 
دانست. به گفته او هر يك از اعضاي تعاوني توليد و 
انگيزه هاي خود را دارند، براي تامين نياز هاي ساير 
اعض��ا اعم از مواد اوليه، تولي��د،  آموزش، توزيع و... 
نيز با يكديگر همكاري مي كنند. به گفته كلانتري، 
شهرك صنعتي پوش��اك مي تواند سهم بسزايي در 
اشتغال زايي داشته باش��د؛ چرا كه صنعت پوشاك 
خود ظرفيت بالايي در اشتغال زايي دارد. او ادامه داد 
كه هزينه سرانه ايجاد اشتغال در پوشاك مدرن ۲۰ 
تا3۰ ميليون تومان اس��ت؛ در حالي كه اين رقم در 

پوشاك سنتي سرانه كمتر است. 
در بخ��ش ديگ��ري  از اين مراس��م، مديرعامل 

صندوق ضمانت س��رمايه گذاري صنايع كوچك با 
اش��اره به حمايت از واحدهاي صنعتي كه در بخش 
پوش��اك فعالي��ت مي كنند، بيان كرد ك��ه يكي از 
مشكلات واحدهاي توليدي تامين منابع مالي و تهيه 
ضمانتنامه هاي مورد نياز در اين خصوص اس��ت؛ از 
اين رو صندوق با اتخاذ تدابير مناسب سياست هاي 
حمايت��ي جهت صدور ضمانتنام��ه براي طرح هاي 
توس��عه يي، ايجادي، سرمايه در گردش و همچنين 
تامين مواد اوليه را در دستور كار قرار داده است. به 
گفته محمدحسين مقيسه، اين صندوق با حمايت از 
واحدهاي صنعتي كه با مشكل وثيقه روبه رو هستند، 
س��عي در ايجاد رونق در فضاي كسب وكار بيش از 

گذشته و بهبود وضعيت توليد دارد. 
از س��وي ديگ��ر، مديرعامل صن��دوق ضمانت 
س��رمايه گذاري بخش تع��اون هم ب��ه نمادهاي 
اصلي اقتصاد مقاومتي اش��اره كرد و گفت كه در 
اين ش��هرك مي توان دو كار اساس��ي انجام داد؛ 
نخستين كار، تامين نيازهاي مالي براي مواد اوليه 
اس��ت و اقدام دوم نيز تامين وثيقه براي دريافت 
وام. به گفته مهدي حس��ين نژاد، مهم ترين مساله 
براي ش��ركت هايي ك��ه در اين پ��روژه همكاري 
دارند، امنيت است؛ به طوري كه طرفين قراردادها 
يكديگر را نمي شناسند و تضمين اعتبارات لازم از 
طريق شركت هاي اعتبارسنجي صورت مي گيرد. 
مديرعامل بانك توس��عه تع��اون نيز بيان كرد 
كه مطابق قانون اساس��ي، اقتصاد با 3 ركن اصلي 
»دولت��ي، خصوصي و تعاون��ي« فعاليت مي كند؛ 
اما طي اين س��ال ها بخش تعاوني نتوانسته سهم 
مناس��بي از اقتصاد كش��ور را به خ��ود اختصاص 

ده��د؛ از اين رو، بانك توس��عه تعاون براي تامين 
مناب��ع مال��ي و ارزي تعاوني ه��اي تولي��دي اين 
ش��هرك صنعتي همكاري خواهد داشت. به گفته 
حج��ت الله مهديان، مطاب��ق با اساس��نامه بانك 
توس��عه تعاون، 7۰درصد منابع بايد صرف اعطاي 
تسهيلات به تعاوني ها و 3۰درصد از منابع صرف 
بخش ه��اي ديگر ش��ود. در ادام��ه رييس انجمن 
صنعت پوش��اك كشور گفت گام بلندي كه امروز 
برداشته شده، دو صنعت ديگر وابسته به پوشاك 
يعني »نس��اجي و صنعت م��د« را به حركت در 
خواه��د آورد. به گفته »س��ومبات هاكوپيان« در 
صورت محقق شدن اين پروژه، با عنايت به حضور 
هنرمندان بس��يار در اين عرص��ه و برخورداري از 
تجارب فراوان كه حتي در سخت ترين شرايط در 
س��ال هاي گذش��ته نيز صادرات داشته ايم، شاهد 

شكوفايي صنعت پوشاك خواهيم بود. 
از س��وي ديگ��ر، مديرعامل س��ازمان صنايع 
كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران درحاشيه اين 
مراسم از حضور وزير صنايع عراق در راس هيات 
تجاري خبر داد و گفت: روز جمعه تفاهمنامه يي 
براي ساخت شهرك هاي صنعتي در عراق منعقد 
خواهد ش��د. علي يزداني گف��ت: موضوعات مورد 
نظر ب��راي اين مذاكرات در ح��وزه همكاري هاي 
مش��ترك اقتص��ادي بي��ن ش��ركت ها، ارتب��اط 
بنگاه ه��اي اقتصادي ايران��ي و عراقي خواهد بود. 
همچنين تفاهمنامه هايي در حوزه صنايع كوچك 
و متوس��ط بين وزي��ر صنعت،  مع��دن و تجارت 
كش��ورمان با همتاي عراقي در اين سفر دو روزه 

منعقد خواهد شد.

وزارت نيرو
شركت برق منطقه اي آذربايجان
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15 نفت و انرژي
برنامه سعودي ها براي 

صادرات نفت خام در آگوست 
 گ�روه ان�رژي    ديروز اخب��اري متناقض پيرامون 
ميزان نفت صادراتي عربستان سعودي در ماه آگوست 
منتش��ر شد. ابتدا رويترز نوشت كه عربستان سعودي 
ص��ادرات نفت خ��ام خود در ماه آگوس��ت را بيش از 
600هزار بشكه در روز كاهش خواهد داد. اقدامي كه 
در واكنش به افزايش تقاضاي داخلي اين كش��ور در 
تابس��تان و به نوعي براي ايجاد تعادل در اين تقاضا 
عملياتي مي ش��ود. اين خبري است كه يكي از منابع 
صنعتي عربستان سعودي ديروز در اختيار رويترز قرار 
داده اس��ت.  اين منبع نزديك به سياست هاي نفتي 
پادش��اهي به رويترز گفته است كه تقاضاي قوي اي 
ب��راي نفت خام توليدي اين كش��ور وج��ود دارد اما 
آنها به تعهدات اوپك پايبند هس��تند. اين منبع آگاه 
عنوان كرده اس��ت كه به اين ترتي��ب صادرات نفت 
خام عربس��تان در ماه آگوس��ت به پايين ترين ميزان 
در سال جاري ميلادي كه 6.6 ميليون بشكه در روز 

است، خواهد رسيد. 
صادرات��ي  نف��ت  ش��ده  اع��لام  آم��ار  طب��ق 
عربستان س��عودي به آسيا در ماه آگوست با 200هزار 
بشكه كاهش روبه رو ش��ده و به 3ميليون و 500هزار 
بشكه در روز خواهد رسيد. صادرات اروپايي نفت خام 
عربستان موسوم به »عرب لايت« نيز با روزانه 70هزار 
بش��كه كاهش در ماه آگوس��ت 520 هزار بش��كه در 
روز خواهد بود.  صادرات نفت خام عربستان س��عودي 
ب��ه امريكا نيز در اين ماه زير 800هزار بش��كه در روز 
خواهد بود. عربستان س��عودي در م��اه ژوئن به اوپك 
اعلام كرده است كه روزانه 10ميليون و 70هزار بشكه 
نفت خ��ام توليد كرده كه اندكي بالاتر از س��قف تعهد 
اين كشور به شمار مي رود. دليل اين سطح توليد، نياز 
نيروگاه هاي عربستان به نفت در تابستان عنوان شده 
اس��ت.  در حالي كه رويترز چنين خبري را منتش��ر 
كرده بود، ايس��نا ب��ه نقل از خبر ديگ��ري در رويترز 
نوشت كه به گفته منابع متعدد آگاه، شركت آرامكوي 
عربستان سعودي نياز نفت خام مشتريان اش در هند و 
آسياي جنوب شرقي و همچنين چهار خريدار آسياي 
شمالي را در ماه آگوست به طور كامل تامين مي كند. 
در بخش ديگري از اين خبر آمده است؛ يك منبع 
آگاه ب��ه رويترز گفت: در ماه آگوس��ت هيچ كاهش 
عرضه يي حت��ي براي گريدهاي س��نگين تري مانند 
عرب مديوم و نفت سنگين وجود ندارد. حداقل يك 
خريدار آسياي ش��مالي نيز نفت »عرب هوي« مورد 
تقاضايش را به طور كامل دريافت خواهد كرد. عرضه 
كامل نفت خام از س��وي عربس��تان در ماه آگوس��ت 
برخلاف اقدام اين كش��ور در كاه��ش عرضه به اين 

خريداران در نيمه اول سال ميلادي جاري است. 

گزارش كوتاه

كاهش صادرات برق در اوج 
مصرف 

 ايسنا      معاون وزير نيرو در امور برق و انرژي از كاهش
 400 مگاوات��ي ص��ادرات برق در زم��ان اوج مصرف 
ب��رق خب��ر داد و گفت: در س��اعت هاي اوج مصرف، 
 مي��زان صادرات برق را از يك هزار و 300 مگاوات به

 900 مگاوات كاهش داديم. 
مع��اون وزير نيرو در ام��ور برق و انرژي همچنين 
درباره برآوردهاي وزارت نيرو نس��بت به مصرف يك 
ماه آينده نيز گفت: سازمان هواشناسي نويد داده كه 
تا چن��د روز آينده هوا خنك تر مي ش��ود؛ كما اينكه 
امروز در خيلي از نقاط كش��ور هوا خنك تر ش��ده و 
مي��زان مصرف ه��م كاهش يافته اس��ت. وي در اين 
ارتب��اط گفت: روز سه ش��نبه در تهران پي��ك بار از 
10هزار مگاوات گذش��ت و نس��بت به دوره مش��ابه 
س��ال قبل يك هزار مگاوات بيش��تر ش��ده بود؛ اين 
درحالي اس��ت كه پيك بار 20 استان كشور كمتر از 
يك هزار مگاوات اس��ت. فلاحتيان اضافه كرد: به هر 
حال، در يك هفته آينده پيش بيني شده هوا خنك تر 
مي شود، اما از اوايل مرداد ماه مجددا پيش بيني هاي 
اوليه نش��ان مي دهد هوا گرم تر خواهد شد؛ بنابراين 
از م��ردم تقاضا مي كنيم تا اواخر مرداد حتما مصرف 
را مديريت كنند. وي درباره شرايط مناطق گرمسير 
كش��ور نيز گفت: امس��ال دماي مناطق خوزس��تان 
به طور عم��ده روزها بالاتر از 50 درجه س��انتي گراد 
ب��ود و دماي هوا در سيستان وبلوچس��تان هم به 56 
درجه رس��يد؛ اما با اين حال هم��كاران من تاكنون 
توانس��ته اند به نحو قابل قبولي برق مورد نياز كش��ور 

را تامين كنند. 

نيرو

»تعادل« اظهارات روز گذشته وزير نفت در دفاع از قرارداد با كنسرسيوم به رهبري توتال را بررسي كرد

دفاعيه اي با زبان عدد و رقم  
طبق محاسبات »تعادل« يك ميليارد و 870 ميليون دلار هزينه ساخت تجهيزات و اقلام طرح توسعه فاز 11 است

گروه انرژي  نادي صبوري 
»در ام��ور اقتص��ادي بايد ملاحظ��ات امنيتي در 
نظر گرفته ش��ود اما روحيه امنيت��ي نبايد بر فضاي 
اقتص��ادي حاكم باش��د«. اين جمله را ش��ايد بتوان 
جمع بندي مختصر و مفيدي از مجموع اظهارات روز 
گذشته بيژن زنگنه وزير نفت در صحن علني مجلس 
شوراي اس��لامي پيرامون قرارداد توس��عه فاز 11 با 
كنسرسيومي به رهبري شركت توتال فرانسه دانست. 
ديروز وزير نفت هم به زبان منطق و هم با زبان عدد 
و رقم از قراردادي كه حالا 10 روز از بس��ته شدنش 
مي گذرد اما برخي هنوز دس��ت از حاشيه س��ازي بر 
سر آن برنداش��ته اند، دفاع كرد. دفاعي كه در نهايت 
موجب ش��د يك بار ديگر نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي مهر »تاييد« را در م��ورد قانوني بودن اين 
ق��رارداد بزنند. »تعادل« در اين گزارش س��عي كرده 
اس��ت، نكات جديد مش��خص ش��ده درباره قرارداد 
با توتال كه بيش��تر ب��ه هزينه هاي س��اخت پروژه و 
همچنين مس��ائل مالياتي مربوط است را از لابه لاي 
اظهارات وزير نفت اس��تخراج كند. همچنين واكنش 
نماين��دگان به اين اظهارات ب��ه تفصيل در صفحه 2 

روزنامه به چاپ رسيده است. 
مهم تري��ن خروجي اظهارات روز گذش��ته بيژن 
زنگنه وزير نفت در مجلس ش��وراي اسلامي، درباره 
قرارداد با كنسرسيومي به رهبري شركت فرانسوي 
توت��ال براي توس��عه ف��از 11 پارس جنوب��ي، بيان 
اع��داد و ارقامي پيرامون هزينه ه��اي اين طرح بود 
كه تاكنون كمتر از آن س��خن به مي��ان آمده بود. 
زنگنه به يكي از مسائلي كه ديروز بايد به آن پاسخ 
مي داد، اين بود كه چرا از توان شركت هاي داخلي و 
قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا در اين قرارداد به جاي 
توتال اس��تفاده نشده اس��ت به صراحت عنوان كرد 
كه هر چند در دوران تحريم كارهاي »ارزشمندي« 
توس��ط اي��ن گروه ها انجام مي ش��د اما اي��ن كارها 
»طولان��ي« و »گران« بودن��د. البته وزير نفت فقط 
به اس��تفاده از اين عبارات بسنده نكرد و در بخش 
ديگ��ري از صحبت هايش به وض��وح گفت كه براي 
مثال قراردادي در س��ال 1384 با ش��ركت داخلي 
بس��ته شده كه بايد سال 1388 به نتيجه مي رسيد 
اما حتي در س��ال 1395 نيز رن��گ و روي پايان را 

به خود نديد. 
بي��ژن زنگنه وزير نفت دي��روز در اين باره گفته 
است: »يك س��ال تاخير در اجراي يك طرح پارس 
جنوبي مي تواند 5ميليارد دلار خس��ارت به كش��ور 
وارد كن��د، تاكنون در تاخيره��اي طرح هاي پارس 
جنوبي حدود 22ميليارد دلار به كش��ور زيان وارد 
شده اس��ت، اين زيان ها از جيب بنده نبوده بلكه از 
جي��ب مردم رفته كه اين ب��ه معناي افزايش فقر و 

بيكاري در كشور است.« 
ام��ا او پ��س از تش��ريح اين مقدمه س��راغ بيان 
ارقام��ي پيرامون قرارداد با كنسرس��يوم به رهبري 
توتال رفت كه 12 تيرماه نهايي ش��ده بود. هر چند 
ت��ا ديروز، چني��ن اطلاعاتي از س��مت وزير نفت يا 
وزارتخانه در اختيار رس��انه ها ق��رار نگرفته بود اما 
همانن��د شفاف س��ازي كه در پي فش��ار منتقدان و 
حض��ور زنگنه پيرام��ون كلي��ت قراردادهاي جديد 
نفت��ي در بهارس��تان صورت گرفت، اين ب��ار نيز به 
يمن فشار مخالفان، اين مدير كهنه كار نفتي برخي 

جزئيات قرارداد با توتال را نيز آشكار كرد. 
وزير نفت ديروز در تش��ريح رقم اقلام فاز 11 با 
اش��اره به اينكه هزينه حفاري هر چ��اه در فاز 12 
پارس جنوب��ي 41.6ميليون دلار، در فازهاي 15 و 
16 پارس جنوبي 41.4ميلي��ون دلار و در فاز هاي 
17 و 18 پ��ارس جنوب��ي 41.1ميلي��ون دلار بوده 
است، گفته اس��ت: برآوردي كه براي فاز 11 انجام 
شده 31 ميليون دلار است كه با كنسرسيوم طرف 
قرارداد توافق ش��ده اس��ت يعني حدود 25 درصد 

ارزان تر از ديگر فازها. 
او در ادامه عنوان كرده اس��ت: »هزينه توليد يك 
ميليارد فوت مكعب در هر سكو فاز 12 پارس جنوبي 
266ميليون دلار، فازهاي 15 و 16، 260ميليون دلار 
و فازهاي 17 و 18، 199ميليون دلار بوده اس��ت كه 
در قرارداد با كنسرس��يوم توتال برآورد ما از س��كوي 
ي��ك ميليارد فوت مكعبي 176ميليون دلار اس��ت.« 

زنگن��ه هزين��ه خط لول��ه در هر كيلومت��ر، لوله 32 
اينچ با مش��خصات پايين تر در فاز 12پارس جنوبي را 
1.67ميلي��ون دلار در فازهاي 15 و 16 پارس جنوبي 
1.59ميليون دلار و در فازهاي 17 و 18 پارس جنوبي 
1.88ميليون دلار اعلام و عنوان كرده است: »اما اينجا 
با به كارگيري لوله x65 باكيفيت تر، برآورد هزينه خط 

لوله 2.18ميليون دلار است.« 
بر اساس صحبت هاي روز گذشته وزير نفت اكنون 
هزين��ه حفر چاه، هزينه توليد به ازاي هر يك ميليارد 
ف��وت مكعب و هزينه احداث خط لوله 32 اينچي كه 
در قرارداد با كنسرسيوم به رهبري توتال قيد شده اند، 
مشخص شده است. تاكنون تنها اطلاعات عدد و رقمي 
عنوان ش��ده در مورد فاز نخست طرح توسعه فاز 11، 
بيان اين نكته بود ك��ه از 4.8ميليارد دلار ارزش كل 
ق��رارداد، چيزي بيش از 2ميلي��ارد دلار آن در بخش 
نخست صرف خواهد شد. اكنون محاسبات »تعادل« با 
استناد به اظهارات روز گذشته وزير نفت نشان مي دهد 
كه از 2.4ميليارد دلاري كه پيش از اين عنوان ش��ده 
بود كه در فاز نخست صرف مي شود، 352ميليون دلار 
هزينه احداث 2 س��كو هر يك به ظرفيت يك ميليارد 
فوت مكع��ب در روز، 930ميليون دلار هزينه احداث 
30 حلق��ه چاه و 588 ميلي��ون دلار هزينه احداث 2 
خط لوله 32 اينچي است كه در مجموع 270كيلومتر 
طول آنهاس��ت. مجموع اين ارقام معادل يك ميليارد 
و 870 ميلي��ون دلار اس��ت كه بي��ش از 77درصد از 
س��رمايه گذاري كه قرار اس��ت در فاز نخست فاز 11 

انجام شود را شامل مي شود. 

 اندر فوايد فشار افزايي
اما يكي از مهم ترين نكات و ابعاد قرارداد وزارت 
نفت با كنسرس��يومي به رهبري ش��ركت فرانسوي 
»توتال« همان طور كه تاكنون بارها در گزارش هاي 

»تعادل« به آن اشاره شده، مساله ساخت سكوهاي 
فش��ارافزايي اس��ت. وزير نفت نيز ديروز با تكيه بر 
همين مس��اله براي نخستين بار رس��ما اعلام كرده 
اس��ت كه در سال هاي 2022 تا 2023 توليد گاز از 
فاز 11 پارس جنوبي با افت مواجه مي ش��ود. افتي 
كه اجتناب از آن مس��تلزم اس��تفاده از س��كوهايي 

است كه 20هزار تن وزن دارند. 
در چن��د وق��ت اخي��ر، برخي مخالف��ان جذب 
س��رمايه خارجي در ايران اعتقاد داشتند كه ايران 
خود به فناوري س��اخت سكو دسترس��ي دارد، اما 
نكته اساس��ي اينجاست كه س��كوهايي كه تاكنون 
در ايران س��اخته ش��ده اس��ت زير 3هزار تن وزن 
دارد و با س��كوهاي فش��ارافزايي متفاوت است. اين 
نكته يي اس��ت كه دي��روز وزير نفت ب��ر آن تاكيد 
كرده و به نمايندگان مجلس شوراي اسلامي گفته 
است: »استفاده از سكوي فشارافزايي باعث مي شود 
ك��ه توليد ما دوبرابر ش��ود چرا ك��ه توليد ما بدون 
سكوي فشارافزايي از سال هاي 2022 و 2023 كه 
در حداكثر خ��ود قرار دارد بع��د از اين مقدار افت 
مي كند و با وجود س��كوي فش��ارافزايي توليد ما تا 
سال 2033 به ميزان 2ميليارد فوت مكعب مي ماند 

و بعد شروع به افت مي كند.«
او در ادامه عنوان كرده اس��ت: »تناژ س��كوهاي 
ما در پارس جنوبي زير 3 هزار تن اس��ت و ما براي 
نخس��تين بار باي��د س��كويي را اس��تفاده كنيم كه 
20هزار ت��ن وزن دارد كه هيچ يك از كش��ورهاي 
منطقه و ازجمله قطر اين س��كو را نساختند.« وزير 
نفت همچنين براي نخس��تين بار رقم توافق شده با 
توتال براي ساخت اين سكوها را فاش و عنوان كرده 
است: »در بررسي هايي كه داشتيم، برآورد منطقي 
اين سكوي 20هزار تني تا 2 ميليارد و 976 ميليون 
دلار است كه در برآورد ما با كنسرسيوم 2 ميليارد 

و 400ميلي��ون دلار اس��ت و در اينج��ا بايد بگويم 
كه تمام اين قيمت ها با مناقصه تعيين مي ش��ود.« 
هر چند تاكنون نيز اين مس��اله روش��ن ش��ده بود 
ك��ه از مجم��وع 4.8ميليارد دلار ارزش ق��رارداد با 
كنسرس��يوم توتال مع��ادل 2.4 ميليارد دلار آن به 
فاز دوم مربوط مي ش��ود اما حالا روش��ن است كه 
تمام اي��ن رقم در فاز 2 مربوط به »يك« س��كوي 

تقويت فشار به وزن 20هزار تن است. 

 شفاف سازي درباره درصد سود توتال 
ابهام ديگ��ري كه در اين م��دت اذهان عمومي 
را هم به خود مش��غول كرده بود، س��ود و منفعتي 
است كه شركت توتال، از قرارداد با ايران در فاز 11 
مي برد. هر چند شركت CNPCI چين نيز سهمي 
30درصدي در كنسرس��يوم داشته و بالطبع از اين 
قرارداد منتفع خواهد شد اما نه تنها مخالفان جذب 
س��رمايه خارجي فقط از سود توتال سوال مي كنند 
بلكه وزير نفت نيز ديروز تنها به س��ود توتال اشاره 

كرده و مسائل پيرامون آن را شفاف كرده است. 
به گزارش »تع��ادل« به نقل از خانه ملت، بيژن 
زنگن��ه در اي��ن مورد گفت��ه اس��ت: »ارزش توليد 
ميدان يازدهم پارس جنوبي در طول س��ال بيش از 
5 ميليارد دلار اس��ت كه در بالاترين حد پرداخت 
ما ك��ه نزديك به يك ميليارد اس��ت تنها 20درصد 
ي��ا كمتر از درآم��د حاصل از اين مي��دان پرداخت 
مي ش��ود.« او ادام��ه داده اس��ت: »بالاترين رقمي 
ك��ه ما در قرارداد پرداخ��ت مي كنيم 989 ميليون 
دلار مربوط به س��ال هش��تم قرارداد است، در سال 
نهم 983، در س��ال ده��م 980 و همين طور كمتر 

مي شود.« 
با اين اظهارات زنگنه، مساله ديگري نيز پيرامون 
س��ود كنسرسيوم از قرارداد توس��عه فاز 11 روشن 

ش��ده و آن پلكاني بودن دريافت سود و دستمزد از 
اين قرارداد است. در واقع آن طور كه مشخص است 
16 س��ال و 6ماه زمان بهره برداري از اين فاز تعيين 
شده كه سود كنسرسيوم از محل آن از سال نخست 
بهره برداري س��ير صعودي داش��ته و تا سال هشتم 
ادامه مي يابد، سال هش��تم اما نقطه عطفي در اين 
زمينه به ش��مار رفته و پس از اين پرداخت ايران به 
مرور كاهش مي يابد. البته وزير نفت مشخص نكرده 
ك��ه ارقام اعلام ش��ده دقيقا پرداخت ب��ه »توتال« 
محسوب مي ش��وند يا سهم شركت هاي سي ان پي 
س��ي اي چين و پتروپارس ايران ني��ز در آن لحاظ 

شده است؟ 
او همچنين در تكمي��ل توضيحات خود خطاب 
به نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي گفته است: 
»دوره قرارداد 20 س��اله است و درمورد بازپرداخت 
سرمايه گذاري ما در دوره سرمايه گذاري يك سنت 
پرداخت نمي كنيم و وقتي سرمايه گذاري به نتيجه 
رس��يد بخش اول كه هم��ان 2.5 ميليارد دلار اول 
حذف در يك دوره يي 10 س��اله بازپرداختش انجام 

مي شود.«
او ادام��ه داده اس��ت: »در ف��از دوم ني��ز بعد از 
اينكه س��كوي فش��ارافزايي به بهره برداري رسيد از 
زمان ش��روع بهره ب��رداري بازپرداخت به مدت 10 
س��ال انجام مي شود و اين بازپرداخت فقط از محل 
بخش��ي از محصول ميدان انجام مي شود و نه هيچ 

محل ديگري.« 
وزير نفت درمورد مسائل مالياتي اين قرارداد نيز 
عنوان كرده اس��ت: »درمورد ع��وارض و ماليات نيز 
حدود يك مليارد و 20 ميليون دلار براي آن برآورد 
شده كه پيمانكار در اجراي قرارداد به دستگاه هاي 
دول��ت ما پرداخت كن��د و پيمان��كار در اين مدت 
بايد 6ميليون دلار پول براي س��اختن تاسيسات و 
پرداخت هاي��ي كه براي دولت اس��ت، هزينه كند.« 
درواقع اش��اره وزير نفت به رق��م 6 ميليارد دلار از 
تجمي��ع ارزش 4.8 ميلي��ارد دلاري كل قرارداد با 
ماليات 1.2 ميليارد دلاري آن استخراج شده است. 
محاس��بات »تعادل« از س��هم هر كدام از 3شركت 
توتال، سي ان پي سي اي و پتروپارس در كنسريوم 
نشان مي دهد كه از اين ماليات 1.2 ميليارد دلاري 
توتال حدود 600 ميليون دلار، س��ي ان پي سي اي 
ح��دود 360 ميليون دلار و پتروپارس 240ميليون 

دلار سهم در پرداخت را خواهند داشت. 

 سند محرمانگي ايران و توتال
مس��اله س��ند رازداري پيرام��ون اطلاعاتي كه 
از ف��از 11 پارس جنوب��ي در اختي��ار توت��ال ق��رار 
گرفت��ه ني��ز، در چن��د وقت اخي��ر يك��ي از موارد 
مورد هجمه بوده اس��ت، زنگنه دي��روز در اين باره 
عن��وان كرده اس��ت: »عده يي مي گوين��د  بندي در 
مصوبه دولت كه براس��اس آن س��ند رازداري بايد 
ب��ه تصوي��ب ش��وراي امني��ت ملي برس��د كه اين 
س��ند نرس��يده و وزارت نفت اق��دام خلاقي انجام 
 داده در حال��ي ك��ه مصوبه دول��ت در اين مورد در

 10 ش��هريور 95 به تصويب رس��يد. همچنين در 
م��اده بند 8 اين مصوبه آمده اس��ت كه متن س��ند 
رازداري و محرمانگ��ي به موض��وع ماده 13 مصوبه 
دولت به تصويب ش��وراي عالي امنيت مي رسد كه 
براس��اس آن در 8 بهمن ماه 94 س��ند رازداري با 
توتال امضا شد و اطلاعات ميدان در اختيار آن قرار 

گرفت كه اين موضوع هم قانوني است.«
وزير نف��ت ديروز صحبت هاي خود را با اش��اره 
به مس��اله فعاليت همزمان توت��ال در قطر و ايران 
به پاي��ان برده و عن��وان كرده اس��ت: »قطر مبارز 
في سبيل الله نيست بلكه كاس��ب است. البته توتال 
نيز ادعا مي كند در قطر، قطري هس��تيم و در ايران 
ايران��ي كه در اي��ن ميان عده ي��ي مي گويند وقتي 
درآمد و س��ود توتال در قطر بيش��تر اس��ت چرا به 
ايران آمده اس��ت؟ كه بايد گفت در امور اقتصادي 
بايد ملاحظات امنيتي درنظر گرفته شود اما روحيه 
امنيتي نبايد در فضاي اقتصادي حاكم باش��د. تمام 
س��ازوكارها را در اين زمين��ه پيش بيني كرديم كه 
مش��كلي به وجود نيايد و شركت توتال نيز مشكلي 

به وجود نمي آورد چراكه در دنيا اعتبار دارد.«

برگ اجرائيه
مشخصات محكوم له: نام: مجيد نام خانوادگي: رضائي نام پدر: صفرعلي نشاني محل اقامت: تهران- شهريار صباشهر خ13 
آبان شهرک آسمان نبش پرورش 3 ) مغازه ( /مشخصات محكوم عليه: نام: روح اله نام خانوادگي: شوش پور نام پدر: حسن 
نشاني محل اقامت: مجهول المكان / محكوم به: بموجب درخواست اجراي حكم مربوطه به شماره و شماره دادنامه مربوطه 
9509972640500855 محكوم عليه محكوم اس��ت به پرداخت مبلغ 393000000ريال بابت اصل خواس��ته و مبلغ 
13000000ريال بابت هزينه دادرسي و حق الوكاله وكيل بر طبق تعرفه و خسارت تاخير تاديه از زمان سررسيد لغايت 
زمان اجراي حكم براساس شاخص تورم اعلامي از سوي بانك مركزي در حق خواهان صادر و اعلام مي گردد كه اجراي 
احكام مكلف است، هزينه دادرسي خسارت تأخير تأديه را از محكوم له اخذ و به صندوق مربوطه واريز سپس به همين 
ميزان از محكوم عليه اخذ در حق محكوم له پرداخت شود و پرداخت به مبلغ 1965000تومان به عنوان نيم عشر دولتي 

مدير دفتر شعبه 5 دادگاه عمومي حقوقي شهرستان شهريار-علي عطائيان- م الف /26040

آگهي ابلاغ
خواهان فرهاد جزايري به طرفيت خوانده عبدالرضا شانه ساز به خواسته قلع و قمع مستحدثات- خلع يد- مطالبه هزينه 
دادرس��ي- مطالبه خس��ارت تقديم دادگاه هاي عمومي شهرستان ش��هريار نموده كه جهت رسيدگي به شعبه 3 دادگاه 
عمومي حقوقي شهرستان شهريار واقع در شهرستان شهريار ارجاع و به كلاسه 9209982640301567 ثبت گرديده 
كه وقت رس��يدگي آن 1396/06/20 و س��اعت 10:00 تعيين شده است. به علت مجهول المكان بودن خوانده عبدالرضا 
شانه س��از و درخواس��ت خواهان و به تجويز ماده 73 قانون آيين دادرس��ي دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور مدني و 
دس��تور دادگاه مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثير الانتش��ار آگهي مي شود تا خوانده عبدالرضا شانه ساز پس از نشر 
آگهي و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشاني كامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را نيز دريافت 

و در وقت مقرر فوق جهت رسيدگي حاضر گردد.
منشي دادگاه حقوقي شعبه 3 دادگاه عمومي حقوقي شهرستان شهريار -م الف/ 26038 

آگهي ابلاغ
وقت دادرسي و دادخواست و ضمائم به كلاسه پرونده 385/4/96 وقت رسيدگي: در روز دوشنبه مورخ 96/6/27 ساعت: 
10/30 صبح حوزه 4 خواهان: صادق ش��يري كذرجي خوانده: بيژن خس��روخوراني خواسته: مطالبه وجه التزام خواهان 
دادخواس��تي تسليم دادگاه هاي عمومي نموده كه جهت رسيدگي به شعبه حل اختلاف ارجاع گرديده و وقت رسيدگي 
تعيين شده به علت مجهول المكان بودن خوانده به درخواست خواهان و دستور دادگاه و به تجويز ماده 73 قانون آيين 
دادرسي مدني مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي مي شود تا خوانده از تاريخ نشر آخرين آگهي لازم 

شود فقط يك نوبت منتشر و مدت آن خواهد بود.
دبير حوزه 4 شوراي حل اختلاف شهريار– م الف/26039

آگهي ابلاغ
وقت دادرس��ي و دادخواس��ت و ضمائم به كلاسه پرونده 5538/2/95 وقت رس��يدگي: در روز چهارشنبه مورخ 96/6/8 
س��اعت: 9 صبح حوزه 2 خواهان: ش��ركت تعاوني ثامن الانثر با وكالت زهره خليلي خوانده: زينب الهيار خواسته: مطالبه 
وجه خواهان دادخواس��تي تس��ليم دادگاه هاي عمومي نموده كه جهت رسيدگي به شعبه حل اختلاف ارجاع گرديده و 
وقت رسيدگي تعين شده به علت مجهول المكان بودن خوانده به درخواست خواهان و دستور دادگاه و به تجويز ماده 73 
قانون آيين دادرسي مدني مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي مي شود تا خوانده از تاريخ نشر آخرين 

آگهي لازم شود فقط يك نوبت منتشر و مدت آن خواهد بود.
دبير حوزه 2 شوراي حل اختلاف شهريار– م الف/26035

تاريخ: 95/11/19 شماره پرونده: 645/5/95 شماره دادنامه 96- 96 96/2/13 حوزه رسيدگي كننده قاضي شوراي حل 
اختلاف حوزه پنجم شهرستان شهريار

خواه��ان: آق��اي حجت اله نصرتي فرزند هداي��ت اله با وكالت محمد ترابي خوانده: آقاي ج��واد كوت آبادي فرزند: قربان 
خواس��ته: مطالبه وجه به ميزان14/500/000ريال بابت خسارت وارده ناش��ي از تصادف رانندگي به انضمام هزينه هاي 
دادرس��ي و كارشناس��ي و حق الوكاله گردشكار: خواهان دادخواستي به ش��رح فوق تقديم شورا نموده كه پس از ثبت و 
جري تشريفات قانوني مقرر و وصول نظريه شورا/جلسه فوق العاده اي بتصدي اينجانب قاضي شورا تشكيل و پرونده امر 
تحت نظر است، پس از بررسي اوراق و محتويات پرونده و اعلام نظريه شورا ختم رسيدگي را اعلام به شرح ذيل مبادرت 

به صدور راي مي نمايد.
رأي قاضي شورا

در خص��وص دع��وي آق��اي حجت ال��ه نصرتي بطرفيت آق��اي جواد كوت آب��ادي به خواس��ته مطالبه وج��ه به ميزان 
14/500/000ريال بدين شرح كه خواهان اظهار داشته، خوانده با خودرو پيكان وانت به شماره انتظامي 847/21 ق 75 
درحال رانندگي بود كه با وسيله نقليه اينجانب خودرو سواري پژو روآ تاكسي به شماره انتظامي 378/68 ت 37 تصادف 
نموده كه در اين رابطه نظريه رسمي كارشناس رسمي / كروكي كاردان فني ضميمه پرونده تماما دلالت بر مقصر بودن 
خوانده در بروز تصادف و وارد آمدن خسارت به اينجانب از ناحيه خوانده مي باشد كه در اين رابطه شورا وقت رسيدگي 
را تعيين و طرفين را دعوت كه خوانده علي رغم استحضار از جلسه رسيدگي در شورا حضور نيافته/ و لايحه اي نيز ارسال 
ننموده/ لذا قاضي شورا با توجه به مراتب فوق و اوراق و محتويات پرونده و كروكي ترسيمي و نظريه كارشناس كه مصون 
از تعرض مانده اس��ت، خواس��ته خواهان را صحيح تشخيص داده و مستندا به مواد مواد 1 و 2 قانون مسئوليت مدني و 
331 قان��ون مدن��ي و ماده 198 و 515 قانون آ.د.م و بند 1 ماده 11 ق.ش حكم به محكوميت خوانده به پرداخت مبلغ 
14/500/000ريال به انضمام هزينه هاي دادرس��ي 2/100/000ريال كارشناس��ي 1/500/000ريال حق الوكاله در حق 
خواهان صادر و اعلام مي دارد، راي صادره غيابي و ظرف 20روز قابل واخواهي در همين حوزه سپس ظرف 20روز قابل 

تجديد نظرخواهي در محاكم محترم دادگستري شهرستان شهريار مي باشد. 
بيرامي - قاضي شوراي حل اختلاف شهرستان شهريار- حوزه5- م الف/26034

آگهي فقدان سند مالكيت
آقاي مصطفي نقي لو به اس��تناد دو برگ استش��هاديه مصدق ش��ده كه امضاي ش��هود آن ذيل شماره 19019 مورخ 
96/3/3 دفترخانه 19ش��هريار رس��يده است مدعي فقدان س��ند مالكيت شش��دانگ آپارتمان واقع در سمت جنوبي 
طبقه اول به مس��احت 74/44متر مربع قطعه دوم تفكيكي كه مقدار يك مترو هش��تاد و يك دسيمتر مربع آن بالكن 
جنوبي اس��ت به انظمام انباري قطعه دوم تفكيكي واقع در طبقه اول به مس��احت دو متر و هش��تاد و شش دسيمتر 
مربع به شماره پلاک 12594 فرعي از 46 اصلي مفروز و مجزي شده از پلاک 6734 فرعي از اصلي مذكور ذيل ثبت 
229776 صفحه 280 دفتر 1636 بنام مصطفي نقي لو ثبت و س��ند به ش��ماره چاپي 104836 ب/ 91صادر و تسليم 
شده است و برابر سند رهني 33133 مورخ 92/5/29 دفتر خانه 1 شهريار در رهن بانك مسكن قرار گرفته كه بعلت 
س��هل انگاري در نگهداري مفقود گرديده اس��ت. لذا مراتب به اس��تناد تبصره يك ماده 120 آيين نامه اصلاحي قانون 
ثبت در يك نوبت آگهي مي ش��ود تا چنانچه كس��ي مدعي انجام معامله نس��بت به پلاک فوق و يا وجود سند مالكيت 
نزد خود مي باشد از تاريخ نشر اين اگهي ظرف مدت 10روز اعتراض خود را كتبا به ضميمه سند معامله به اين اداره 
تسليم و رسيد دريافت نمايد در غير اين صورت پس از انقضاي مدت مذكور و نرسيدن واخواهي نسبت به صدور سند 

المثني طبق مقررات اقدام خواهد شد./ 

سيد مرتضي موسوي – رئيس ثبت اسناد و املاک شهريار- م الف/ 26036
 

آگهي مزايده مال غير منقول در مرحله اول 
پرونده كلاس��ه 951796 صادره از ش��عبه 5 دادگاه عمومي ش��هريار: له كاوه قوامي و عليه ميلاد و نصراله تيموري به 
خواس��ته 293.499.412ريال اصل خواسته و مبلغ 14.674.970ريال نيم عشر دولتي كه پس از طي مراحل قانوني 
و ارجاع به كارش��ناس رسمي دادگستري قيمت ملك توقيفي جمعا به مبلغ 490.000.000ريال ارزيابي گرديده كه 

س��پس مقرر ش��د در روز پنج شنبه تاريخ 1396/5/19 از س��اعت 10 الي 11 در محل اجراي احكام مدني شعبه اول 
حقوقي ش��هريار از طريق مزايده به فروش برس��د طالبين مي توانند 5 روز جلوتر از تاريخ مزايده با اطلاع و هماهنگي 
اين اجرا از ملك بازديد نموده و در صورت تمايل در تاريخ ياد شده در مراسم مزايده شركت نمايند. مزايده از قيمت 
پايه كارشناس��ي شروع و هر كس��ي بالاترين قيمت را پيشنهاد نمايد بعنوان برنده مزايده شناخته شده و 10% از كل 
مبل��غ فروش في المجلس از خريدار اخذ و باقي پس از گذش��ت يك هفته و عدم وص��ول هرگونه اعتراضي از خريدار 

اخذ خواهد شد.
قس��متي از پلاک ثبتي 53.1550 متعلق به نصراله تيموري واقع در ش��هريار- باغستان- خادم آباد- بلوار وليعصر- خ 
لاله6 غربي- پ13 با حدود و اربعه برابر س��ند كه 94.00متر مربع مش��اع از شش��دانگ يك قطعه زمين به مساحت 
1787.50مت��ر مربع به پلاک ثبتي 1550فرعي از 53 اصلي مفروز و مجزي ش��ده از 165فرعي)قطعه277تفكيكي( 
عرص��ه مل��ك مورد نظر به مس��احت حدود 95.00متر مربع مي باش��د، ملك مورد نظر به صورت س��اختمان ويلايي 
با اس��كلت نيمه فلزي و پوش��ش س��قف طاق ضربي و نماي س��يماني با قدمت حدود 15س��ال به صورت يك واحد 
مسكوني)پشت قواره ( به مساحت 78.45متر مربع و تراس به مساحت 2.85متر مربع، داراي پذيرايي با كف سراميك، 
ديوارهاي اندود گچي و دو اتاق خواب س��رويس بهداش��تي و حمام با كف س��راميك و ديوارهاي كاشي شده و داراي 
انش��عاب آب برق و گاز بوده و بنا بر اظهارات مجاورين در اختيار مالك اس��ت. ارزش ريالي94.00متر مربع مش��اع از 
شش��دانگ ملك مذكور با كاربري مسكوني مبلغ 490.000.000ريال معادل 49.000.000تومان ارزيابي شده است. 

مزايده در محل دفتر اجراي احكام مدني دادگستري شهريار برگزار مي گردد.
ظمنا مبلغ كارشناس��ي به مبلغ490.000.000ريال مي باشد و چنانچه روز مزايده مصادف با روز تعطيل گرديد، مزايده 

در فرداي همان روز و ساعت انجام خواهد شد.
مدير اجراي احكام مدني دادگستري شهريار - م الف /26041

برگ اجرائيه
مشخصات محكوم  له: 

 ن��ام: س��عيد ن��ام خانوادگي: بابايي نش��اني محل اقامت: تهران – پيچ ش��ميران ابتداي ش��ريفي- جنب بانك س��په- 
ساختمان20- ط4- واحد9 

مشخصات محكوم عليه: 
نام: آزيتا نام خانوادگي: طهيري نشاني محل اقامت: مجهول المكان 

محكوم به: 
 به موجب دادنامه ش��ماره 1319 مورخ 95/11/30 ش��وراي حل اختلاف شهريار شعبه اول قطعيت حاصل كرده است ؛ 
محكوم عليه محكوم است به پرداخت مبلغ چهل و چهار ميليون و هفتصد هزار ريال بابت اصل خواسته و مبلغ نهصد 
هزار ريال بابت هزينه دادرسي و خسارت تاخير تاديه از تاريخ صدور چك لغايت وصول آن در حق محكوم له صادر شده 

است. پرداخت نيم عشر دولتي در حق صندوق دولت محفوظ مي باشد.
رئيس شوراي حل اختلاف شعبه اول شهريار – م الف/ 26030 

آگهي ابلاغ
وقت دادرس��ي و دادخواس��ت و ضمائم به كلاسه پرونده 380/4/96 وقت رسيدگي: در روز شنبه مورخ 96/6/25 ساعت: 
10/30صبح حوزه 4 خواهان: حامد س��اداتيان خواندگان: 1- مهدي خاكي2- س��يامك خيريان خواس��ته: مطالبه چك 
خواهان دادخواس��تي تس��ليم دادگاه هاي عمومي نموده كه جهت رسيدگي به شعبه حل اختلاف ارجاع گرديده و وقت 
رس��يدگي تعيين شده به علت مجهول المكان بودن خوانده به درخواس��ت خواهان و دستور دادگاه و به تجويز ماده 73 
قانون آيين دادرسي مدني مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي مي شود تا خوانده از تاريخ نشر آخرين 

آگهي لازم شود فقط يك نوبت منتشر و مدت آن خواهد بود.
دبير حوزه 4 شوراي حل اختلاف شهريار– م الف/26032

آگهي ابلاغ
خواهان شيدا سبزه ميداني دادخواستي به طرفيت خوانده بهزاد اقتداري فرزند: عزت الله به خواسته طلاق تقديم دادگاه 
عمومي شهرس��تان شهريار نموده كه جهت رسيدگي به ش��عبه 4 دادگاه خانواده شهرستان شهريار واقع در شهرستان 
ش��هريار ارجاع و به كلاس��ه 960516 ثبت گرديده كه وقت رس��يدگي آن شنبه 1396/06/11 و ساعت 8 صبح تعيين 
شده است. به علت مجهول المكان بودن خوانده و درخواست خواهان و به تجويز ماده 73 قانون آئين دادرسي دادگاه هاي 
عمومي و انقلاب در امور مدني و دستور دادگاه مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثير الانتشار آگهي مي شود تا خوانده 
پس از نشر آگهي و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشاني كامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم 

را نيز دريافت و در وقت مقرر فوق جهت رسيدگي حاضر گردد.
مدير دفتر شعبه چهارم دادگاه خانواده شهرستان شهريار-رسولي- م الف/ 26031 

مرجع رسيدگي: حوزه دوم شوراي حل اختلاف شهرستان شهريار
خواهان : آقاي عليرضا جهانباني فرد به وكالت از آقاي غلامعلي مسعودي خوانده: خانم آرزو عموپور تجن گوكه گردشكار: 
پس از وصول پرونده و با توجه به محتويات پرونده و جري تشريفات قانوني قاضي شورا بررسي را كافي دانسته و ضمن 

اعلام ختم رسيدگي را اعلام به شرح ذيل مبادرت به صدور راي مي نمايد.
رأي قاضي شورا

درخص��وص دعوي آقاي عليرض��ا جهانباني فرد به وكالت از آقاي غلامعلي مس��عودي به طرفي��ت خانم آرزو عموپور 
تجن گوكه به خواس��ته مطالبه مبلغ دوازده ميليون و نهصد هزار تومان بابت يك فقره چك به ش��ماره 77837840 
مورخ 95/10/28 در عهده پست بانك ايران شعبه شهريار به انضمام خسارات وارده با توجه به عرض حال تسليمي و 
مستندات پرونده و ملاحظه نظريه مشورتي اعضاي شوراي حل اختلاف و اقدامات بعمل آمده از سوي آن شورا، نظر 
ب��ه اينك��ه وجود اصل چك در يد خواهان و صدور گواهي عدم پرداخت از بانك محال عليه، حكايت از اس��تقرار دين 
به ميزان خواس��ته و اش��تغال ذمه خوانده /و استحقاق خواهان در مطالبه وجه دارد و با توجه به مجهول المكان بودن 
خوانده حسب درخواست خواهان و به تجويز از ماده 73 قانون آئين دادرسي مدني مفاد دادخواست و وقت رسيدگي 
از طريق نشر آگهي در روزنامه كثير الانتشار ابلاغ گرديده ليكن در جلسه شورا حاضر نگرديده و مصون ماندن دعوي 
و مس��تندات خواهان از هر گونه ايراد و خدش��ه، دليلي مدلول بر ابراء ذمه يا اداي دين ارائه ننموده لهذا قاضي ش��ورا 
با احتس��اب بقاي دين، دعوي مطروحه را محمول به صحت تلقي و با اختيار حاصله از ماده 9 قانون ش��وراهاي حل 
اختلاف مصوب 94/8/10 مستنداً به مواد 310 و313 قانون تجارت و مواد 198و519 قانون آيين دادرسي دادگاه هاي 
عموم��ي و انقلاب در امور مدني و تبص��ره الحاقي به ماده 2 قانون صدور چك حكم به محكوميت خوانده به پرداخت 
مبلغ دوازده ميليون و نهصد هزار تومان بابت اصل خواس��ته و مبلغ سه ميليون و يكصدوپنجاه هزار ريال بابت هزينه 
دادرسي و خسارت تاخير تاديه از تاريخ صدور چك لغايت وصول آن و حق الوكاله وكيل طبق تعرفه در حق خواهان 
صادر و اعلام مي دارد، راي صادره غيابي و ظرف 20روز قابل واخواهي در همين حوزه سپس ظرف 20روز قابل تجديد 

نظرخواهي در محاكم محترم دادگستري شهرستان شهريار مي باشد. 
سيد عمار تاجيك- قاضي شوراي حل اختلاف شهرستان شهريار- م الف/26037 

آگهي ابلاغ
وقت دادرسي و دادخواست و ضمائم به كلاسه پرونده 312/5/96 وقت رسيدگي: در روز چهارشنبه مورخ 96/6/1 ساعت: 
10/30صبح حوزه 5 خواهان: اس��ماعيل اعتصابي ممتاز خوانده: علي مظفري نيا خواس��ته: الزام به تنظيم سند خودرو- 
مطالبه وجه التزام خواهان دادخواستي تسليم دادگاه هاي عمومي نموده كه جهت رسيدگي به شعبه حل اختلاف ارجاع 
گرديده و وقت رس��يدگي تعيين ش��ده به علت مجهول المكان بودن خوانده به درخواس��ت خواهان و دستور دادگاه و به 
تجويز ماده 73 قانون آيين دادرس��ي مدني مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتش��ار آگهي مي شود تا خوانده از 

تاريخ نشر آخرين آگهي لازم شود فقط يك نوبت منتشر و مدت آن خواهد بود.
دبير حوزه 5 شوراي حل اختلاف شهريار– م الف/26033
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  11نمودار هزينه هاي فاز نخست توسعه فاز 

حلقه چاه  ۳0هزينه احداث   
كيلومتر خط لوله 2۷0هزينه احداث   

ميليارد فوت مكعب  ۱سكو به ظرفيت  2هزينه ساخت   

اكنون محاسبات »تعادل« با استناد به 
اظهارات روز گذشته وزير نفت نشان 

مي دهد كه از 2.4ميليارد دلاري كه پيش از 
اين عنوان شده بود كه در فاز نخست صرف 

مي شود، 352ميليون دلار هزينه احداث 2 
سكو هر يك به ظرفيت يك ميليارد فوت 

مكعب در روز، 930ميليون دلار هزينه 
احداث 30 حلقه چاه و 588 ميليون دلار 

هزينه احداث 2 خط لوله 32 اينچي است 
كه در مجموع 270كيلومتر طول آنهاست. 
مجموع اين ارقام معادل يك ميليارد و 870 
ميليون دلار است كه بيش از 77درصد از 

سرمايه گذاري كه قرار است در فاز نخست 
فاز 11 انجام شود را شامل مي شود
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عكسروز

عكس:ايرنا آبرسانيبهروستاهايهبكوعليآباد

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

ازويژگيهايتئاتر،دايميوپايداربودناست
وجود تئاتر در تمامي نقاط ايران مي تواند موجب همبستگي اجتماعي در كشور شود و بايد از اين ظرفیت هنري بهره كافي را برد. به 
گزارش هنرآنلاين، سیدرضا صالحي امیري وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، در نشستي با اعضاي شوراي سیاست گذاري جشنواره تئاتر 
خیاباني مريوان با بیان اين مطلب، افزود: تئاتر ريشه  يي ترين كانون انتقال مفاهیم فرهنگي است كه پیشینه تاريخي برجسته يي دارد.  
وي ادامه داد: يكي از ويژگي هاي تئاتر دايمي و پايدار بودن است و امسال بودجه و اعتبارات حوزه تئاتر و قرآن در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي افزايش يافته است. صالحي امیري گفت: گرچه جشنواره تئاتر خیاباني به نام مريوان و يك جغرافیاي خاص ثبت شده 
اما نبايد به آن جغرافیا محدود شود و بايد در سراسر كشور گروه هاي نمايشي، به نام مريوان و جشنواره تئاتر خیاباني مريوان فرصت 
اجرا داشته باشند.  وي افزود: برپايي هفته هاي فرهنگي مريوان در داخل و خارج از كشور با حضور گروه هاي تئاتر نقش بسزايي در 
معرفي اين هنر دارد.  صالحي امیري در عین حال تصريح كرد: استان كردستان داراي يكي از غني ترين زبان ها و فرهنگ هاي ايران 

زمین است و موسیقي، تئاتر و شعرش مي تواند در جهان مطرح شود. 

چهرهروز

بررسياولويتانتخابخودرودرميانخريدارانامريكايي

پيشتازيشاسيبلندهادردشتهايوسيعامريكا
گ�روهگوناگ�ونطب��ق گزارش هاي 
به دس��ت آم��ده، صاحب��ان اتومبیل هاي 
اس يو وي، وفادارترين مالكان به خودروهاي 
خود هستند. خودروهاي شاسي بلند، عموما روي شاسي 
كامیون س��وار هس��تند و داراي وزن بیشتري نسبت به 
ساير خودروهاي سواري دارند. اين موضوع باعث كاهش 
عملكرد ترمز در س��رعت بالا و افزايش مصرف سوخت 
مي شود. از طرفي علاوه بر اينكه جثه بزرگ خودروهاي 
شاس��ي بلند رانندگي با آنها را كمي سخت مي كند، در 
ش��هر نیز خشك و ناخوشايند اس��ت. با اين حال، طبق 
آمار به دس��ت آمده، در 4 ماهه اول سال 2017، حدود 
63.4درصد از صاحبان اس يو وي، باز هم خودرو جديدي 
از هم��ان نوع را خريداري كرده ان��د و تعدادي نیز براي 
نخستین بار، در اين بازه زماني، به خريداران خودروهاي 
شاسي بلند افزوده شدند. در مجموع، در 4ماهه اول سال 
میلادي جاري، حدود 66.2درصد از خريداران خودرو در 

امريكا، ماشین هاي اس يو وي را انتخاب كرده اند. 
اي��ن آمار به طور متوس��ط براي تم��ام خودروهاي 

مصرفي در امريكا، 52.6درصد اعلام شده است. 
 البته به  نظر مي رس��د از آنجا كه سیس��تم تعلیق 
خودروه��اي شاس��ي بلند، محكم ت��ر از س��اير ان��واع 
اتومبیل هاست، براي آفرود و ساير فعالیت هاي ورزشي 

گزينه مناسب تري به  حساب مي آيد. 
طب��ق گزارش ه��اي به دس��ت آم��ده، امريكايي ها 
دوست دارند خودرويي كه سوار مي شوند حتي الامكان 
قدرتمند بوده و توانايي ه��اي بالايي نیز در زمینه هاي 
مختلف داشته باشد. كشور امريكا با داشتن دشت هاي 
وسیع، صحراهاي بزرگ و طبیعت وحشي، خودروهايي 
مقاوم، بزرگ و همه فن حريف را طلب مي كند. به همین 
دلیل نیز، شاس��ي بلندها و وانت هاي غول پیكر فروش 
خیره كننده ي��ي در امريكا دارند. همچنین بزرگراه هاي 
بي پاي��ان و جاده ه��اي دور و دراز امري��كا نیازمن��د 
خودروهايي اس��ت كه بتوانند بدون كوچك ترين افت 

عملكرد، ساعت ها در سرعت بالا رانندگي كنند.
در می��ان خودروهاي پرف��روش در امريكا، پس از 
ماشین هاي اس يو وي، وانت هاي پیكاپ، از ماشین هايي 
هستند كه همیشه از جذابیت خاصي برخوردار بوده اند. 
آن ط��ور كه آمار نش��ان مي دهد، در 4ماهه اول س��ال 
2017، ح��دود 50.9درص��د از خري��داران خودرو در 
امريكا، ماش��ین هاي پیكاپ  را انتخاب كرده اند. به دلیل 
حق انتخاب گسترده مشتريان و رقابت تنگاتنگ حاكم 
بر بازار اين كشور، شايد بتوان اين گونه نتیجه گیري كرد 
كه محصولات پرفروش اين بازار جزو بهترين نمونه هاي 

تولیدي در جهان بوده است. 
در امريكا شهرهاي متراكم و شلوغي مانند نیويورك 
و ش��یكاگو هم هستند كه خودروهايي با ابعاد كوچك تر 

ب��راي تردد در ترافیك ش��ديد و خیابان ه��اي باريك را 
طلب مي كنند. بر اين اس��اس در بازار خودرو امريكا، بعد 
از پیكاپ، نوبت به س��دان  مي رس��د. معمولا خودروهاي 
س��واري، در هر بازاري كه ارائه مي شوند به فروش بالايي 
دست  پیدا مي كنند. چند دهه قبل اين خودروها به عنوان 
اتومبیل هاي خسته كننده و خانوادگي شناخته مي شدند 
ام��ا به دلیل ارتقاي فني و ظاهري آنها، در حال حاضر در 
ب��ازار خودرو رتبه س��وم پرفروش ها را به خود اختصاص 
داده اند. آمار نش��ان مي دهد ك��ه 48.6درصد خريداران 
خودرو در امريكا، از طرفداران خودروهاي سواري هستند. 
آن طور ك��ه در ادامه گزارش آم��ده، خودرو ون در 
امري��كا، رتبه چه��ارم را در می��ان پرفروش ها به خود 
اختصاص داده اس��ت. طبق آمار در 4 ماهه اول س��ال 
2017، ح��دود 31.8درصد از خري��داران اتومبیل در 

امريكا، خودرو ون را انتخاب كرده اند. 
همان طور كه گفته شد، براي تردد در خیابان هاي 
ش��لوغ و پرجمعی��ت امري��كا، خودروهايي ب��ا ابعاد 
كوچك تر نیز طرفداران خود را دارد. آن طور كه آمار 
نش��ان مي دهد، چند سالي اس��ت كه در میان ساير 
خودروهاي س��دان، خودروهاي هاچ بك توانس��ته اند 
محبوبی��ت خاصي را به دس��ت آورن��د. اخیرا برخي 
هاچ بك ه��اي ارائه ش��ده در بازار خ��ودرو، در داخل 
اتاق خود فضاي بیش��تري نسبت به يك سدان سايز 
متوس��ط دارند. همچنین افزوده ش��دن صندلي هاي 
تاش��ونده براي سرنش��ینان عقب، هاچ بك ه��ا را به 
خودروي��ي تبديل كرده كه مخص��وص حمل بار نیز 
باش��ند. اين قابلیت ها باعث ش��ده كه در 4ماهه اول 
سال میلادي جاري، هاچ بك ها 27.1درصد از فروش 

خودرو در امريكا را به خود اختصاص داده اند. 
خودروه��اي كوپ��ه نی��ز از ديگ��ر انتخاب ه��اي 

امريكايي هاس��ت كه در جدول پرفروش ها، رتبه ششم 
را به خود اختصاص داده ان��د. كوپه هاي دو در با ظاهر 
شیك خود، نیازي ندارند كه كاربردي باشند، بنابراين 
در صورتي كه خريدار بخواهد فضاي اتومبیل را قرباني 
اس��تايل ظاهري آن كند، انتخاب مناس��بي به ش��مار 
مي رود. طبق آمار به دس��ت آمده، در ماه هاي نخست 
سال 2017، نزديك به 21.6درصد از خريداران خودرو، 

طرفداران اتومبیل هاي كوپه بوده اند. 
آخرين انتخ��اب امريكايي ها خودروهاي كانورتیبل 
هستند. هر چند كه خودروهايي با سقف جمع شونده يا 
كروكي، در جاده ها تجربه يي لذت بخش به سرنشینان 
خود مي دهند اما اين قابلیت نتوانس��ته در فروش اين 
خودرو تاثیر قابل توجهي داش��ته باشد. آن طور كه آمار 
نش��ان مي دهد، تنها حدود 21درصد از امريكايي ها در 
ماه هاي نخس��ت س��ال 2017 جذب قابلیت هاي اين 
خودرو شده اند. هر چند هزينه سواري بسیاري از انواع 
خودروهاي كروكي مناسب تر از ساير خودروهاست اما 
از آنجا كه مناس��ب بزرگراه ها طراحي نشده، طرفداران 

بسیاري را جذب نكرده است. 
طبق س��اير گزارش هاي به دس��ت آم��ده، قیمت 
مناس��ب س��وخت، ش��رايط فروش متنوع و وضعیت 
اقتص��ادي خريداران خودرو در امريكا، باعث ش��ده كه 
میلیون ها خودرو از نمايش��گاه هاي مختلف در سراسر 
جهان، در بازار خودرو امريكا، حضور داش��ته باشند. بر 
اين اساس، بازار خودرو امريكا از گذشته تاكنون به دلیل 
پتانسیل بس��یار بالايي كه داش��ته، همواره به يكي از 
بازارهاي هدف خودروسازان مختلف تبديل شده است. 
ب��ه همین جهت خیابان هاي اين كش��ور مملو از انواع 
خودروهاي شرقي، اروپايي و امريكايي  است كه رقابت 

در آانها حرف اول را مي زند.

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

يادگاريهايستاره»بربادرفته«درساتبيز
وس��ايل ش��خصي ويوين ل��ي، بازيگر 
بريتانیايي حراج خواهد ش��د.  به گزارش 
هنرآنلاين، حراج ساتبیز بخشي از وسايل 
شخصي ويوين لي، بازيگر شهیر بريتانیايي 
و س��تاره فیلم »بر باد رفت��ه« را به حراج 
مي گذارد. اين حراج 26س��پتامبر 2017 
در لندن برگزار مي ش��ود.  به گزارش آرت 

ديلي، قیمت هاي پیش��نهادي س��اتبیز براي وس��ايل گوناگون لي از 400پوند 
تا 7هزار پوند متغیر اس��ت. در میان اين اش��یا و وس��ايل، نس��خه هاي نخست 
فیلمنامه هاي مشهوري كه لي در آن بازي كرده است، جواهرات يا جعبه سیگار 
اين بازيگر ديده مي شود. ويوين لي)1967-1913( براي فیلم هاي»بر باد رفته« 
و »اتوبوسي به نام هوس« دو بار برنده اسكار بهترين بازيگر زن شد.پیش از اين 
نیز لباس مشكي و طوسي رنگي كه »ويوين لي« بازيگر نقش »اسكارلت اوهارا« 
در فیلم كلاسیك »بر باد رفته« در سال 1939 به تن كرده بود در يك حراجي 
در كالیفرنی��ا به مبلغ 137هزار دلار به فروش رف��ت. اين لباس زيبا كه داراي 
تكه دوزي هايي به رنگ مش��كي اس��ت يكي از 150قلم از اش��یا و يادگاري هاي 
فیلم »بر باد رفته« اس��ت كه توسط حراجي»هريتیج« در بورلي هیلز به فروش 
گذاش��ته مي شود كه همه آنها بخش��ي از مجموعه خصوصي متعلق به »جیمز 

توبلین« مسوول پیشین بخش چهره پردازي كمپاني يونیورسال است.  

تلاشهابرايثبتجهانيآرامگاهمشاهيرايراني
گورس��تان وادي الس��لام فقط متعلق به 
اهالي نجف نبوده بلكه صد ها نفر از مشاهیر 
ايراني ش��امل فقها، علما، امرا، شاهزادگان، 
وزرا و... بن��ا بر وصیت يا محل سكونتش��ان 
در آنج��ا دفن ش��ده اند. از اين  رو شايس��ته 
اس��ت بع��د از پژوهش و معرف��ي در رديف 
يك��ي از میراث هاي جهاني در يونس��كو به 

 ثبت برسد.  به گزارش میزان نادر كريمیان سردشتي، عضو هیات علمي پژوهشگاه 
میراث فرهنگ��ي و گردش��گري اي��ن مطل��ب را در نشس��ت تخصصي ب��ا موضوع 
ش��ناختنامه مجموعه تاريخي وادي السلام)ش��هر نجف، ع��راق( مطرح كرد.  وي 
يكي از بزرگ ترين مجموعه هاي تاريخي كش��ور عراق و جهان اس��لام را قبرستان 
عمومي وادي الس��لام اع��لام كرد كه از صدر اس��لام تاكنون م��ردگان را در آنجا 
دف��ن مي كرده اند و گفت: وادي الس��لام در ش��هر نجف)مركز اس��تان نجف( واقع 
ش��ده كه در اين مكان علاوه  بر مردم اين ش��هر ش��خصیت هاي مذهبي، علمي، 
سیاسي، دانشمندان و چهره هاي سرشناس فراواني دفن شده اند.  اين زبان شناس 
با اش��اره به اينكه اين گورس��تان فق��ط متعلق به اهالي نجف نب��وده بلكه مدفن 
بسیاري از ش��یعیان از كشور هاي مختلف همچون هندوس��تان، ايران، پاكستان، 
كويت، جبل عامل لبنان و س��اير مناطق جهان اس��ت، افزود: شیوه هاي پردازش و 

ساخت وساز قبر ها و آرامگاه ها در اين قبرستان متفاوت و مختلف است. 

جامعه
تص��ادف پرايد ب��ا كامیون در خراس��ان رضوي -  �

محور قوچان به درگز بعد از روستاي زوباران جان 
7 نفر را گرفت ايسنا

فرمان��ده انتظام��ي شهرس��تان زاهدان از كش��ف  �
64هزار و 800 لیتر س��وخت قاچ��اق از دو تريلر 

كشنده خبر داد ايسكانيوز
پیكر آتنا اصلاني كه 22روز پیش به قتل رس��یده  �

بود ديروز تشییع و به خاك سپرده  شد آنا
قطار خرمش��هر به تهران در منطقه ش��وش دچار  �

حادث��ه و 3واگ��ن آن از ريل خارج ش��د و از آنجا 
كه اين حادثه مصدومي نداش��ته، تماس��ي هم با 

اورژانس 115 برقرار نشد ايسنا
فرمانده انتظامي استان لرستان از دستگیري متهم  �

و كش��ف كلاهبرداري به ارزش 530 میلیارد ريال 
در خرم آباد خبر داد آنا

ريیس مركز اطلاعات و كنترل ترافیك راهور ناجا  �
از بارش باران در چابكس��ر همچنی��ن عدم انجام 
فعالیت راه سازي در محور هراز در ايام پاياني هفته 

و باز بودن اين محور خبر داد فارس
از  � »ايرانش��هر«  شهرس��تان  انتظام��ي  فرمان��ده 

دس��تگیري آدم ربايان مس��لح و اعتراف به 8 فقره 
گروگان گیري، س��رقت مس��لحانه و قتل و رهايي 
2 نف��ر گ��روگان در عملیات منس��جم پلیس اين 

شهرستان خبر داد ميزان

هنر
نمايش »خواب خیس ماه��ي« به كارگرداني پويان  �

درزي در تماشاخانه پايتخت به صحنه مي رود ايلنا
گروه »كالیوه« كنسرتي را ويژه بانوان در روزهاي 26و  �

27تیر  در فرهنگسراي نیاوران روي صحنه مي برد ايلنا
نخس��تین دوره نمايشگاه اس��ناد تصويري آثار اكبر  �

رادي به دبیري ابراهیم حسیني از 17تا 29شهريور 
ماه سال 1396 در نگارخانه  تابستان خانه  هنرمندان 

ايران برگزار مي شود ايلنا
تهیه كننده فیلم سینمايي»ايتالیا ايتالیا« گفت كه اين  �

فیلم از آبان ماه اكران خود را آغاز مي كند تسنيم
علیرضا قرباني در جديدترين سري اجرا هاي خود با  �

قطعه هايي از آلبوم »فروغ« همچنین آثاري ازجمله 
»ارغوان« در بروجرد روي صحنه مي رود ميزان

فیلم كوتاه »روتوش« به كارگرداني كاوه مظاهري به  �
بخش مسابقه جشنواره هاي دوربان آفريقاي جنوبي، 
داكوفست كوزوو، فلیكر رود آيلند امريكا و فیلم هاي 

آسیايي- امريكايي امريكا راه پیدا كرد فارس
فیلم سینمايي»نهنگ عنبر سلكشن رويا« نسبت به  �

هفته گذشته با اقبال كمتري مواجه شد اما همچنان 
صدرنشین جدول فروش فیلم ها در هفته گذشته قرار 

دارد فارس
فیلم هاي كوتاه »حیوان« و »اكتسابات انتسابي« در  �

شصت و ششمین دوره جشنواره فیلم ملبورن رقابت 
مي كنند فارس

جهان
پلیس تايلند از كش��ته ش��دن 8 عضو يك خانواده در  �

محل سكونتشان در جنوب اين كشور خبر داد ايسنا
س��رژ گرناب��ري، مهاجم تیم فوتبال باي��رن مونیخ به  �

صورت قرضي به يك��ي از تیم هاي بوندس لیگا ملحق 
مي شود ميزان

ت��رزا م��ي، نخس��ت وزير انگلیس دس��تور تحقیق و  �
تفح��ص كامل درباره »رس��وايي خون هاي آلوده« را 

صادر كرده است ايسنا
طبق آماري كه توس��ط س��ازمان بین المللي مهاجرت  �

منتش��ر ش��ده، میلیون ها نفر در سراسر جهان خود را 
براي مهاجرت آماده مي كنند ايسنا

بعد از گذش��ت يك هفته از وقوع سیل در ژاپن، شمار  �
تلفات به 25نفر رسید حال آنكه 100نفر همچنان اسیر 

گل و لاي و آوار هستند مهر
خامس رودريگس كه از رئ��ال مادريد به بايرن مونیخ  �

منتقل ش��ده، نامه يي خداحافظي از هواداران رئال در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر كرده است مهر

متخصص ايراني س��رطان كه ب��راي تحقیق به امريكا  �
رفت��ه بود در پي اجراي فرمان ضد مهاجرتي ترامپ در 
فرودگاه بوستن به همراه همسر و 3 فرزندش دستگیر 

شد ميزان
وينچنزو مونتلا، س��رمربي روس��ونري از تمديد شدن  �

قرارداد دروازه بان جوان تیمش با اين تیم ابراز رضايت 
كرد تسنيم

كافهخبر

بازارهنر

كيارستميوديگراندرملبورن
دو فیل��م بلن��د و دو فیل��م كوت��اه از 
اي��ران در شصت وشش��مین  س��ینماي 
جش��نواره فیلم ملبورن به عنوان يكي از 
قديمي ترين جشنواره هاي جهان به روي 

پرده مي روند. 
ب��ه گ��زارش ايس��نا، فیل��م تجربي 
»24 فري��م« ب��ه عنوان آخرين س��اخته 
عباس كیارس��تمي در ادامه نمايش هاي 
بین المللي خود اين بار در بخش بین الملل 

شصت وشش��مین جش��نواره بین المللي فیلم ملبورن 
در كش��ور اس��ترالیا به نمايش گذاش��ته خواهد شد.  
»24 فري��م« مجموعه يي از فیلم ه��اي كوتاه چهار و 
نیم دقیقه يي با الهام از تصاوير ثابت ش��امل نقاشي و 
عكس هاي گرفته  ش��ده توسط خود كیارستمي است.  
عباس كیارستمي پیش از اين درباره فیلم »24 فريم« 
گفته بود: نقاش��ان تنها يك فري��م از واقعیت را ثبت 
مي كنن��د و نه هیچ چیز پیش و پ��س آن را. در فیلم 
»24 فريم« تصمیم گرفتم از عكس هايي كه در طول 
اين سال ها گرفتم، استفاده كنم و چهار و نیم دقیقه از 
آنچه تصور مي كردم پیش و پس از هر عكس رخ داده 
نی��ز در آن قرار داده ام. اما فیلم »لرد« س��اخته محمد 
رسول اف برنده جايزه بهترين فیلم بخش »نوعي نگاه« 
جشنواره كن امسال نیز ديگر فیلم ايراني است كه در 

بخش بین المللي جشنواره ملبورن 2017 
نمايش خواهد داشت. داستان فیلم درباره 
مردي به نام رضاست كه براي اداره مزرعه 
خود در زنجیره روابط فاسد محلي گرفتار 
ش��ده است. فیلم كوتاه »حیوان« ساخته 
بهرام و بهمن ارك كه امس��ال در بخش 
»س��ینه فونداسیون« پذيرفته شده بود و 
در نهايت موفق به كس��ب جايزه دوم اين 
بخش از جش��نواره كن شد نیز میهمان 
بخش فیلم هاي كوتاه جشنواره ملبورن است. چهارمین 
فیلم ايراني حاضر در جشنواره ملبورن، فیلم انیمیشن 
كوتاه »اكتسابات انتسابي« از تولیدات مركز گسترش 
سینماي مستند و تجربي به كارگرداني سمانه شجاعي 
اس��ت. داستان فیلم انیمیشن »اكتس��ابات انتسابي« 
درباره پیر پس��ري اس��ت ك��ه از وضعی��ت ظاهري و 
موروثي خود ناراضي بوده و تصمیم مي گیرد به زندگي 
خ��ود خاتمه دهد، اما خودكش��ي ناموفق او ش��رايط 
جدي��دي را در زندگي اش ايجاد مي كند. »اكتس��ابات 
انتسابي« تاكنون به چندين رويداد بین المللي از جمله 
جشنواره فیلم كوتاه دانشجويي »ونیز« ايتالیا، جشنواره 
بین المللي انیمیش��ن »آتن« در يونان، جشنواره فیلم 
لس آنجلس، جش��نواره بین المللي »آنكا« اسلواكي و 

»فلوريدا« امريكا دعوت شده است.

بزرگداشتمرحومداودرشيديدرتئاترشهر
مراس��م بزرگداش��ت داود رش��یدي 
همزمان با فرارسیدن 25 تیرماه سالروز 
تولد اين بازيگر فقید در مجموعه تئاتر 

شهر برگزار مي شود.
ب��ه گ��زارش ايرنا از مجموع��ه تئاتر 
ش��هر، همزمان ب��ا هش��تاد وچهارمین 
س��الروز تول��د زنده ياد داود رش��یدي، 
نمايش��گاه ويژه يي از آثار وي با طراحي 
امیر اثباتي از روز يك شنبه 25 تیرماه تا 

شنبه چهارم شهريورماه در سالن انتظار تالار اصلي 
مجموع��ه تئاتر ش��هر برپا مي ش��ود و در روز پاياني 
نمايش��گاه، مراسم گرامیداش��ت وي برگزار خواهد 
ش��د.  در اين نمايش��گاه مجموعه يي از پوسترهاي 
نمايش��ي، عكس ه��ا، ل��وازم ش��خصي، تنديس ها و 
نوشته هاي شخصي زنده ياد داود رشیدي در معرض 

ديد علاقه مندان قرار مي گیرد. 
ب��ر اس��اس اع��لام مجموع��ه تئاتر ش��هر، براي 
نخس��تین س��الگرد درگذش��ت اين هنرمن��د فقید 
برنامه هاي ويژه يي در نظر گرفته ش��ده كه جزيیات 

آن طي روزهاي آينده اطلاع رساني مي شود. 
داوود رش��یدي حائري معروف به داود رش��یدي 
متولد 25 تیر سال 1312، فعالیت در حوزه نمايش 

را از س��ال 1343 آغاز كرد و در س��ال 
1350 با ايفاي نقش در فیلم سینمايي 
»ف��رار از تله« به كارگرداني س��یروس 

مقدم وارد سینما شد. 
»رهايي«، »كمال الملك«، »شیلات«، 
»خانه عنكب��وت«، »تفنگدار«، »گل هاي 
داوودي«، »ملاقات با طوطي« و »ترديد« 
از جمله آثار سینمايي هستند كه مرحوم 
داود رش��یدي در آنه��ا ايفاي نقش كرده 
اس��ت. زنده ي��اد رش��یدي همچنین »پی��روزي در 
ش��یكاگو«، »ريچارد س��وم« و »منه��اي دو« را به 

صحنه برده است. 
اين بازيگر سینما، تئاتر و تلويزيون در سريال هاي 
از جمل��ه »ام��ام عل��ي )ع( « و »ولايت عش��ق« به 
هنرنماي��ي پرداخ��ت و بازي ب��ه يادماندني مرحوم 
رشیدي در نقش »مفتش شش انگشتي« در سريال 
»هزاردستان« به كارگرداني زنده ياد علي حاتمي در 
خاط��ره علاقه مندان به هنر بازيگري ماندگار ش��د.  
زنده ياد داود رشیدي در پنجم شهريور سال 1395 
در 83 س��الگي بر اثر عارضه قلبي درگذشت و پیكر 
وي پس از تش��ییع از مقابل ت��الار وحدت در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا )س( به خاك سپرده شد. 

»آندرهپراگا«2زبانهبهموزهانتظاميميرود
دو نماي��ش نوش��ته آن��دره پ��راگا به 
كارگردان��ي داريوش مودبیان به صورت دو 
زبانه با بازي دانش��جويان زب��ان و ادبیات 
فرانس��ه در خان��ه م��وزه اس��تاد عزت الله 
انتظامي به روي صحن��ه مي رود. داريوش 
مودبی��ان، م��درس دانش��گاه، مترج��م و 
كارگردان قرار است نمايش هاي »داستان 
يك پیراهن و يك ويولون« و »اتاق انتظار« 
نوشته آندره پراگا را به صورت دوزبانه از 26 

تیرماه تا 7 مردادماه در خانه موزه استاد عزت الله انتظامي 
)قیطريه( به روي صحنه آورد.  به گزارش هنرآنلاين، او 
با اشاره به اينكه هر دو نمايش به زبان فرانسه و فارسي 
به روي صحنه مي روند، گفت: نمايش هاي »داستان يك 
پیراهن و ي��ك ويولون« و »اتاق انتظ��ار« از 26 تیرماه 
در روزهاي مختلف اجرا خواهند ش��د.  مودبیان ضمن 
بی��ان اينكه هر دو نمايش كوتاه و طنز هس��تند، عنوان 
كرد: اين دو نمايش هر يك در روزي، با زمان حدود 70 
دقیقه ابتدا به زبان فرانسه و سپس به زبان فارسي اجرا 
مي ش��وند. بازيگران اين نمايش ها از دانشجويان زبان و 
ادبیات فرانسه هستند كه تجربه فعالیت در حوزه نمايش 

و جشنواره تئاتري را دارند.  

اين كارگردان درباره موسیقي اين آثار 
نیز يادآور ش��د: در اين نمايش ها موسیقي 
و آوازهايي به زبان فرانس��ه از ترانه س��راي 
معروف بلژيكي ژك برل اس��تفاده ش��ده 
اس��ت.  مودبیان تصريح كرد: پیش از اين 
نمايش »ازدواج اجباري« را با زبان فرانسه 
20 ش��ب در تالار وح��دت به روي صحنه 
ب��رده ام، اما تجربه اجراي نمايش دوزبانه را 
نداشته ام. به نظرم اين كار در حالي كه بار 
آموزش��ي دارد و اصالت هاي ترجمه را حفظ مي كند، در 
پس زمینه خود گفت وگوي فرهنگي اي در يك نشست 
است.  او در ادامه صحبت هايش گفت: اين نمايش با زبان 
طنز در عین حال كه كوتاه است، بسیار روان بیان شده 
و پیچیدگي ندارد. براي مخاطباني كه زبان فرانس��ه را 
نمي دانند مانند فیلمي به زبان اصلي است كه در بخش 
اجرا به زبان فرانس��ه از آن ل��ذت مي برند و در زماني كه 
نمايش به فارسي اجرا مي شود، درمي يابند كه چه اتفاقي 
افتاده اس��ت. اما براي افرادي كه با زبان فرانسه آشنايي 
دارند، خواهند ديد ك��ه چگونه يك كنش دراماتیك از 
زباني به زبان ديگر برگردانده مي شود و در زبان فارسي 

جاي مي گیرد.  

اميدپاريسبرايميزباني
المپيك

فايننشيالتايمز:
اين روزنامه در صفحه 
ت��لاش  ب��ه  خ��ود  اول 
میزباني  ب��راي  فرانس��ه 
بازي هاي جهاني المپیك 
پرداخته است. به گزارش 
فايننشیال تايمز، ماكرون 
براي میزباني اين بازي ها 
با امريكا وارد رقابت شده 
است. او در لوزان در برابر 

اعض��اي كمیت��ه بین المللي المپی��ك، از نامزدي 
پاريس ب��راي برگ��زاري بازي هاي س��ال 2024 
حمايت كرده اس��ت. پاريس كه ب��راي برگزاري 
اي��ن بازي ها ب��ا لس آنجلس رقاب��ت مي كند، به 
موفقیت خود در اين زمینه بس��یار امیدوار است. 
كمیت��ه بین المللي با تايید خب��ر میزباني اين دو 
شهر براي بازي هاي المپیك هنوز مشخص نكرده 
كدام شهر میزبان اين دوره از رقابت هاي المپیك 
خواه��د بود. هر دو ش��هر در رقابت براي میزباني 
بازي هاي 2024 هستند كه نتیجه تصمیم گیري 
كمیته المپیك در ماه سپتامبر مشخص مي شود. 

واشنگتنپست:
اين روزنامه در صفحه 
اول خ��ود ب��ه اس��تقبال 
از كمك هاي  ترامپ  پسر 
روس��یه خب��ر مي ده��د. 
واش��نگتن  گزارش  طبق 
پس��ت، ايمیل هاي دونالد 
نش��ان  ترامپ،  جونی��ور 
مي ده��د ك��ه او تماي��ل 
بسیاري به دريافت كمك 

مس��كو براي پیش��برد كمپین انتخاباتي پدرش و 
همچنین ضعیف  كردن هیلاري كلینتون داش��ته 
اس��ت. بس��یاري از رس��انه ها در روزهاي گذشته 
جزيیات بیش��تري از ملاقات پس��ر ترامپ و وكیل 
روس منتش��ر كردند. اين اخبار حاكي از ارس��ال 
ايمیل��ي به جونیور ترامپ ب��ود كه در آن به طرح 
دولت روس��یه ب��راي كمك به كمپی��ن انتخاباتي 
پدرش اش��اره ش��ده بود. به دنبال انتشار اين خبر، 
پس��ر ريیس جمهوري امريكا پاس��خ خ��ود به اين 
ايمیل را در تويیتر منتش��ر كرد. متن اين پاس��خ 
كه از س��وي پس��ر ترامپ منتش��ر ش��د، بهترين 
مدرك��ي اس��ت كه مي تواند نش��ان ده��د اعضاي 
كمپین دونالد ترامپ، از كمك روسیه در انتخابات 
رياست جمهوري به نفع ترامپ، استقبال كرده اند. 
به گزارش واشنگتن پس��ت، اين موضوع مي تواند 

رياست جمهوري ترامپ را با مشكل مواجه كند. 

والاستريتژورنال:
اين روزنامه در صفحه 
اول خود گزارش��ي از به 
تاخیر افت��ادن تعطیلات 
مجلس س��نا خب��ر داد. 
گ��زارش،  اين  براس��اس 
رون��د لغو ي��ا جايگزيني 
درمان��ي  بیم��ه  ط��رح 
موس��وم  اوبام��ا  ب��اراك 
ب��ه »اوباماك��ر« در حال 

حاضر در سنا مسكوت باقي مانده، چراكه بسیاري 
از اعضاي حزب جمهوري خواه، نس��خه جايگزين 
اين طرح را در دست بررسي دارند. به دلیل تايید 
نشدن پیش نويس اولیه اين لايحه قانوني از سمت 
س��ناتورهاي جمهوري خواه، رهبر اكثريت س��نا، 
راي گیري در مورد آن را به تعويق انداخت. ترامپ 
در تويیت��ر خود در اين باره نوش��ته كه نمي تواند 
تصور كن��د اعضاي كنگره، ب��دون تصويب كامل 
يك لايحه در زمینه بیم��ه درماني، به تعطیلات 
بروند. بر اين اساس، س��ناتورهاي جمهوري خواه 
پیش��نهاد لغو تعطیلات تابس��تاني كنگره را ارائه 
كرده اند تا طرح جايگزين »اوباماكر« به سرانجام 
برس��د و همچنین لايحه هاي ديگري مانند طرح 

اصلاح مالیاتي و بودجه نیز تصويب شود. 

كيوسك
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